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ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

امسال سومین سالی بود که در رویداد 
جیتکــس گلوبــال حضــور داشــتم بــا 
چند تفاوت نسبت به سال های قبل. 
اول اینکــه از چنــد روز پیــش از آغــاز 
جیتکس وارد دبی شدم، پیش از آغاز رویداد »اکسپند 
نورث استار« گشتی در ســوله های در حال آماده سازی 
رویــداد زدم، بر حســب تصــادف و یــک توفیــق اجباری 
بخش هایی از دبی را که در حالت توریستی پایمان را هم 
آنجــا نمی گذاریــم، دیــدم و دوم اینکه بــدون آن عینک 
»به به و چه چه« در رویداد حضور داشتم. این دو کمک 
کردنــد تــا بتوانــم نگاهــی جامع تر بــه جیتکس داشــته 
باشــم؛ رویدادی که مدعی بزرگ ترین نــوع خود در دنیا 
اســت. شــاید بتوان عنوان »پرزرق و برق تریــن« رویداد 
فنــاوری جهــان را بــه جیتکــس داد امــا قطعــا بــا وجود 
رویدادهایــی ماننــد »ســی ئی اس« لاس وگاس یــا 
»ام دبلیوســی« بارســلون، جیتکــس نمی توانــد عنــوان 
بزرگ تریــن رویداد فنــاوری جهان را به خــود اختصاص 

دهد.
با ایــن حال قطعــا جیتکــس بزرگ ترین رویــداد فناوری 
آسیا است و از این جهت که در منطقه خاورمیانه و در 
یک قدمی ایران برگزار می شــود، می توانــد برای ما مهم 
باشــد. دبی به لحاظ موقعیت جغرافیایــی برای حضور 
ایرانی ها شرایط مناسبی دارد. همین هم سبب شده که 
طی چند دهه و دقیقاً در سال های رشد پرسرعت امارات 
ایرانی های زیادی این کشور را به عنوان مرکز کسب وکار 
خود انتخاب کنند. این حضور از یک قرن پیش و بیش 
از همه از شــهرهایی همچــون لار، گراش، خنــج و اوِزَ در 
استان فارس و شهرهایی از دو اســتان جنوبی هرمزگان 
و بوشــهر اتفاق افتــاده اســت و درواقع دهه هــا پیش از 
آغاز دوران تحول امارات ایرانی ها در این منطقه حضور 
داشته اند و به همین ســبب می توان ایرانی ها را یکی از 

بازیگران تحولات امارات دانست.
نگاهی بــه فعالیــت ایــن بخــش از مهاجــران یــا فعالان 
اقتصادی که حضورشان در امارات قدمتی بیش از چند 
دهــه دارد نشــان می دهد کــه آنها بیــش از همه بــه کار 
تجارت در این کشــور مشــغول هســتند حالا یا تجارت 
شــخصی و یا خانوادگی خــود. غیــر از این مهاجــران از 
یک دهه پیش نــوع دیگری هجــرت به امارات را شــاهد 
هســتیم. برخــی از ایرانی هــا بــا شــخصیت حقیقــی 
خــود و برخــی دیگــر بــا شــخصیت حقوقــی در کشــور 
امــارات و خصوصاً در بخــش دبی فعالیت خــود را آغاز 
کرده انــد. آنهایــی کــه بــا شــخصیت حقیقــی حضــور 
دارند کسانی هســتند که با تحصیلات دانشگاهی و به 
صورت تخصصــی در شــرکت های چند ملیتــی امارات 
مشــغول بــه کار شــده اند و آنهایــی کــه اقــدام بــه ثبــت 

شــرکت کرده اند اغلب کســانی هســتند که در ایران 
صاحب کسب وکاری بوده یا هستند و در خلاء امکان 
دسترســی بــه بازارهــای بین المللــی در ایــران و بــرای 

گسترش فعالیت خود در امارات مستقر شده اند.
آمــاری نــدارم از اینکــه چــه تعــداد و چه درصــدی از 
ایرانی های فعال در امــارات در صنایــع فناوری محور 
حضــور دارنــد ولــی آنچــه شــنیده و دیــده می شــود 
این اســت کــه درصــد زیــادی از ایرانی هــای صاحب 
کسب وکار، در بخش هایی حضور دارند که از فناوری 
بــه دور مانــده یــا بــر لبــه فنــاوری حرکــت نمی کنــد. 
کســب وکارهایی کــه بازیگــران اصلــی در صنایــع 
فناوری محــور نیســتند و در ایــن زمینــه حرفــی برای 
گفتــن ندارنــد. معتقــدم همیــن نشــانه ای اســت از 
اینکــه مــا واقعــاً فاصلــه زیادی بــا ســایر دنیــا داریم. 
ممکن است جوان هایی داشته باشیم که علاقه مند 
خلــق ارزش در حوزه فنــاوری باشــند و در کامیونیتی 
تخصصی خــود جدیدترین تحــولات فناورانه دنیا را 
دنبــال کنند، ولی بــه انــدازه کافی نیــروی متخصص 
تربیــت نکرده ایــم و همیــن نیــروی تربیــت شــده نیز 
فاصلــه قابل توجهــی بــا نیروهایــی از کشــورهایی 

همچون هند دارند.
در جیتکس سال گذشته یعنی 2022 برای اولین بار 
شاهد افزایش حضور کســب وکارها و استارتاپ های 
حوزه بلاکچین بودم. آن روز حسرت زیادی می خوردم 
که سال های قبل وقتی در ایران کسانی را داشتیم که 
در حوزه بلاکچین فعال بودند در جیتکس خیلی کم 
نشــانه ای از این فناوری را می دیدیم و حس می کردم 
مــا فرصت هــا و ظرفیت هایــی داشــتیم که قــدرش را 
ندانستیم و با انواع ســنگ اندازی ها اجازه فعالیت و 

رشد آنها را ندادیم.
امســال بــه ســبب آن تجربــه دو ســال پیــش و قــرار 
نگرفتن تحت تاثیر زرق وبرق های رویداد، این فرصت 
را داشــتم که گونــه دیگــری موضــوع را ببینــم. علاوه 
بر این زمــان زیــادی را در رویدادهای کوچــک و بزرگ 
ایرانی های فعال در حوزه فناوری در دبی گذراندم. به 
نظرم حتی اگر شــرایط فعالیت برای کســب وکارهای 
فناوری محور در ایران یکباره به سطح استانداردهای 
جهانی برســد باز هم یک جای کار می لنگد و آن هم 
کمبود منابع انســانی متخصص اســت. تصورم این 
است که حتی اگر در بهترین حالت، شاهد مهاجرت 
منابع انسانی متخصص نباشیم باز هم دچار کمبود 
نیروهــای متخصصــی هســتیم کــه بــه انــدازه کافــی 
آموزش دیده اند. شــرایط به نظر ناامیدکننده اســت 
اما برای این که کاری بکنیم ابتدا باید درک درستی از 

جایگاه مان داشته باشیم 
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مهاجرانِ از فناوری دورمانده
مینا والی

مدیرمسئول

جیتکس 
بزرگ ترین رویداد 
فناوری آسیا است 
و از این جهت که در 
منطقه خاورمیانه و 
در یک قدمی ایران 
برگزار می شود، 
می تواند برای ما 
مهم باشد. دبی 
به لحاظ موقعیت 
جغرافیایی برای 
حضور ایرانی ها 
شرایط مناسبی 
دارد. همین هم 
سبب شده که 
طی چند دهه و 
دقیقاً در سال های 
رشد پرسرعت 
امارات ایرانی های 
زیادی این کشور 
را به عنوان مرکز 
کسب وکار خود 
انتخاب کنند
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سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

»هک« کلمه ای اســت کــه در یک 
ماه گذشته در صنعت فناوری های 
آن  دربــاره  یــاد  ز کشــور  مالــی 
شــنیده ایم؛ موضوعــی کــه امنیت 
اطلاعات را بار دیگر در اکوسیستم نوآوری و فناوری 
کشور بر ســر زبان ها انداخت. در شــهریورماه 1402 
شــرکت های گوناگونی دچار حمله ســایبری شــدند. 
تقریبــاً طــی یــک هفتــه، سیســتم اطلاع رســانی 
اپلیکیشــن هف هشــتاد، تپســی و اطلاعــات برخی 
شــرکت های بیمــه هــک شــد؛ همچنیــن در اواخــر 
شــهریورماه یک گــروه هکری ادعــا کرد کــه دیتاهای 
ســازمان ثبت احوال را هک کرده و بــه اطلاعات 130 
میلیون ایرانی دست یافته و از طرف دیگر اول مهرماه 
خبر از هک سایت وزارت علوم داده شد. اتفاق هایی 
که در این مدت افتاد، بحث بر ســر ارتقای امنیت از 
سوی سازمان ها را بیش از پیش پررنگ  کرد و بیش از 
پیش نگرانی هــا را در خصــوص خلأهــای موجود در 

حوزه امنیت سایبری برانگیخت.
طبق گزارشــی کــه به تازگــی IBM  منتشــر کــرده، 83 
درصــد از ســازمان ها بیــش از یــک نقــص داده را در 
طول ســال 2022 تجربــه کرده اند. شــاید همین آمار 
تکان دهنــده کافــی باشــد تــا کســب وکارها امنیــت 
سایبری را در اولویت کارهایشان قرار دهند و رویکرد 

بی توجهی نسبت به این مقوله نداشته باشند.
بــا توجــه بــه حجــم اخبــاری کــه اخیــراً از هک هــای 
انجام شــده در صنعــت فناوری هــای مالــی کشــور 
شــنیدیم، به نظــر اصلی تریــن اقــدام روبه جلویی که 
سازمان ها و کسب وکارها می توانند در راستای ارتقای 
سطح امنیت سایبری خود انجام دهند، این است که 
فقط قبول کنند که یک بخش قابــل توجه از بودجه 
و وقت خود را روی مقوله امنیت در سازمان هایشان 
بگذارنــد. البتــه امنیــت ســایبری بایــد یــک اولویت 
در »کل« ســازمان ها باشــد و صرف اینکــه مدیران و 
اعضای هیئت مدیره یک ســازمان و کسب وکار نگاه 
ویژه ای به این مقوله داشــته باشــند، کافی نیســت؛ 
چراکــه کارکنان، مســتعد هدف قــرار گرفتن حملات 
مهندسی اجتماعی و اقدامات امنیتی مخاطره آمیز 
هستند و دقیقاً به همین دلیل، امنیت سایبری باید 

بخشی از شرح شغلی هر عضو یک سازمان باشد.
مسائل مالی یا انســانی از جمله مواردی هستند که 
در بســیاری از موارد ارتقای سطح امنیت سازمان ها 
را به تعویق انداخته اند؛ متأسفانه منشاء بسیاری از 

آسیب های امنیتی که به سازمان ها وارد شده، در رویکرد ساده انگارانه شان به موضوع 
امنیت است، چراکه بسیاری از سازمان ها و کسب وکارها ترجیح می دهند وقت، انرژی 
و بودجه خود را به جای ارتقای زیرساخت های امنیتی به مسائل دیگری که نمودهای 
بیرونی بیشــتری دارند و می توانند به صــورت موقتی برای آن کســب وکار موفقیتی به 

حساب آیند و عکس یادگاری بگیرند، صرف کنند.
دقیقاً در همین نقطه است که سؤالی پیش می آید؛ اینکه چرا در این دنیای دیجیتال و 
عصر داده ای که در آن قرار داریم، هنوز هستند مدیرانی که تا وقتی با مشکل امنیتی 
و نشــت داده های خود مواجه نشــده اند، اهمیت امنیت ســایبری را درک نمی کنند؟ 
این موضوع که حمله سایبری و نشت داده در دنیای کنونی گریزناپذیر است، مسئله 
درســتی اســت، اما آمادگی قبلی و اتخاذ رویکردهــای صحیح امنیتی نیــز از اهمیت 

زیادی برخوردار است تا بتوان از میزان خسارت های این اتفاق ها کاست.
یکــی از پیشــنهادهایی کــه در دنیــا بــه کســب وکارها در راســتای افزایــش امنیــت 
اطلاعات شــان می شــود، این اســت که در ترکیب اعضــای هیئت مدیره خــود حتماً از 
فردی با تخصــص این حوزه بهــره ببرنــد؛ چراکه این موضــوع می تواند به طــور مؤثری 
ریسک امنیت سایبری را کاهش دهد. دومین تلاشــی که کسب وکارها می توانند در 
این راستا انجام دهند این است که یک استراتژی بلندمدت امنیت سایبری را به جای 
یک رویکرد کوتاه مدت و واکنشی اتخاذ کنند. درست است که سرمایه گذاری در حوزه 
امنیت ســایبری ممکن اســت در ابتدا بر جریان ســوددهی کوتاه مدت کســب وکارها 
تأثیر بگذارد، امــا فراموش نکنیم کــه در بلندمدت می تواند نتیجه های بســیار خوبی 

داشته باشد.
باید قبول کنیم که فناوری های امنیتی به تنهایی برای محافظت از یک سازمان کافی 
نیستند در نتیجه ایجاد و شکل گیری یک فرهنگ در راستای تقویت امنیت سایبری 
یک ســازمان می تواند به کارمندان ســازمان ها نیز کمک کند که تا حد چشم گیری از 
حادثه های سایبری ناخواسته  جلوگیری شود؛ در عین حال به کسب وکارها این امکان 
را می دهد که همزمان از مزایای فناوری های جدید و پرریســک در سطح کسب وکار و 

محصولات خود استفاده کنند. 
اما بخش سخت داستان این است که ساخت و تقویت یک فرهنگ امنیت سایبری 
نیز قابل اندازه گیری نیســت! ولی فراموش نکنیم که منابع انسانی سازمان و آموزش 
آنان مهم ترین سد جهت جلوگیری از وقوع یک حمله سایبری هستند. به خصوص 
که این روزها و با توجه به شــرایط کنونی کشور، شــاید مهم ترین و اصلی ترین چالش 
پیش رو برای واحدهــای امنیت ســایبری ســازمان ها، کمبود نیروهــای متخصص در 
این حوزه باشــد. شــاید نشــود جلــوی مهاجــرت نیروهای متخصــص را گرفــت، اما با 
سرمایه گذاری های بلندمدت در آموزش و تربیت نیروهای متخصص، می توان بخشی 

از این مشکل را رفع کرد.
فراموش نکنیم دنیای امنیت ســایبری تفاوت چندانی با یک بازی شــطرنج ندارد؛ در 
شــطرنج و در امنیت ســایبری بازیکنان باید از حریفان خود پیشــی بگیرنــد، از نقاط 
ضعف خود مطلع باشند و به موقع استراتژی درســت را اتخاذ و قدم های بعدی را نیز 
پیش بینی کننــد. در واقع هر کنش و واکنشــی در فضــای امنیت ســایبری مانند یک 
حرکت در بازی شطرنج است که طرفین دائماً به دنبال روش هایی هستند که همدیگر 
را کیش و مات کنند و حداقل تا امروز این طور به نظر می رســد که هکرها همیشه یک 
قدم از سازمان ها جلوتر بوده اند و این ســازمان ها هستند که واکنشی عمل می کنند. 

شاید زمان آن رسیده باشد که سازمان ها دیگر کنشی عمل کنند، نه واکنشی! 

امنیت سایبری سازمان و ضرورت تقدم رویکرد کنشگری به رویکرد واکنشی

بازی شطرنج همیشگی
مینا حاجی

سردبیر
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فناور ی های مالی ایران

»هرچه کمتر به چیزی که چکش می نامیم خیره شویم و هرچه بیشتر 
فعالانه از آن استفاده کنیم، رابطه مان با آن اصیل تر می شود و مواجهه 
بی پرده تری با آن به همان صورتی که هست، به صورت ابزار، می یابیم. 
خود عمل چکش زدن »قابلیت دست ورزی« خاصِ چکش را منکشف 

می کند.« هایدگر
در این مقاله ســعی شــده اســت به صورت مختصر به بررســی دســته بندی فناوری های 
قانون گذاری یا رگ تک بر اساس نظریات »دون  آیدی«، فیلسوف فناوری پرداخته شود. 
»دون آیدی« بر خلاف قدمای فلسفه فناوری مانند هایدگر که فناوری را نوعی انکشاف و 
به  ظهور رســاندن تعبیر می کرد، آن را در قالب رابطه انسان با جهان تعریف می کند و بر 

همین اساس چهار نوع تقسیم بندی در خصوص فناوری ها انجام می دهد:
1. رابطــه تجســد یــا بدنمنــدی )Embodiment(: فنــاوری موجــب گســترش و افزایش 
قابلیت های ادراکی انســان می شــود. اگر این ابــزار دارای کارایی لازم باشــد و کار کردن با 
آن آسان باشد، با گذشت زمان و در فرایند اســتفاده این وساطت دیگر نمایان نیست و 
فناوری بخشی از تنِ انسان می شود. در این بخش رابطه انسان و جهان این گونه است: 

)من-فناوری( - جهان. مانند رابطه عینک، عصا، میکروسکوپ و از قبیل آن.
2. رابطه هرمنوتیکی یا تأویلی-تفسیری )Hermeneutic(: دومین رابطه ما با جهان از 
طریق فناوری، رابطه هرمنوتیکی است. در این رابطه، ما همان گونه که با یک متن مواجه 
می شــویم و آن را می خوانیم، خودِ ابزار را مورد توجه قرار می دهیم و با دقت در ارجاعات 
آن، به تعبیر و تفســیر جهان می پردازیم، مانند زمانی که از دماســنج استفاده می کنیم 
تا دمای هوا را بسنجیم یا به نقشه یا عکســی ماهواره ای نگاه می کنیم تا فواصل مکانی 
را ارزیابی کنیم. بر خلاف رابطه تجســد که ابزار، بخشــی از اعضای بدن ماست، ابزار در 
مقابل ما قرار می گیــرد و به جهان اشــاره می کند. مــن- )فناوری-جهــان(. در این رابطه، 
قرارگیری جهان و فناوری درون یک پرانتز، به معنای فاصله گرفتن فناوری از من و تبدیل 
آن به یک شــیء )ابژه( اســت. با این حال، این شــیء، ماهیــت اشــاره ای و ارجاعی دارد و 

واسطه ای است میان من و جهان.
3. رابطه غیریت، دگربودگی )Alterity(: در رابطه سوم، یعنی رابطه غیریت، فاصله ابزار 
از من بیشتر و با جهان کمتر می شود. به تعبیر دیگر، در این رابطه، خود فناوری، در قامت 
یک شخص در مقابل من ظاهر می شــود که باید با او وارد کنش و واکنش شوم؛ هرچند 
این شخص، تفاوت هایی با شخصِ انسانی دارد. ربات، چت بات و مشابه آن در این زمره 

قرار می گیرند. من- فناوری )-جهان(. 
اینکه غیر از فناوری، جهان نیز همچنان به عنوان عنصر سومی در پرانتز قرار دارد، بدین 
سبب است که همیشه امکان دارد در روابط غیریت، رابطه ای با جهان نیز برقرار شود و 

این دست فناوری ها، وساطتی را با جهان ایجاد کنند.
4. رابطه زمینــه ای )Contextual(: آیدی نهایتاً چهارمین نوع از رابطه انســان و فناوری 
را رابطه ای می داند که در آن، فناوری حضوری نامحسوس دارد و کاربر توجه مستقیمی 
به آن ندارد. در واقع در ایــن رابطه، فناوری بر خلاف روابــط هرمنوتیکی و غیریت، نقش 
چندانی در تجربــه آگاه ما ندارد و صرفاً زمینه تجربه ما را تشــکیل می دهد. حســگرها، 

سیستم های امنیتی و مشابه آن در این دسته قرار دارند.
تا اینجا یک تقســیم بندی اجمالی از رویکــرد »دون آیدی« به فناوری ترســیم کردیم که 
با کمک آن می توانیم در خصــوص فناوری های قانون گــذاری )RegTech( بحث را پیش 

ببریــم. بنــا بــر منابــع مطالعاتــی، تعریــف دقیقــی از 
رگ تک ارائه نشــده و بیشــتر مفهومی چترگونه دارد 
کــه شــامل چندیــن مؤلفــه و طــرح اســت کــه معمولاً 
این گونه مفاهیم را با سایر مواردی که همراه آن می آید 
)Associations Term( تعریف می کنند. یعنی وقتی 
این مفهوم در ذهن متبادر می شود مفاهیم دیگری از 
جمله قانون، تطبیق پذیری، هم راســتایی، نهاد ناظر و 

موارد مشابه آن نیز به ذهن خطور می کند.
نهاد ناظر مالی انگلســتان رگ تک را این گونه تعریف 
می کند: »مجموعه ای از فناوری هایی که به شرکت ها 
کمک می کند تا در هم راستایی آنها با قوانین نظارتی 
به صورت کارا و اثربخش عمــل کنند.« رگ تک به طور 
مشــخص در پنج حوزه و بر اساس شرکت هایی که در 
هریــک از این حوزه هــا فعالیت می کننــد، کاربرد دارد 
)مجموع شرکت های شناسایی شده در اکتبر 2023 ، 

527 شرکت است(:
1. مدیریــت تطبیق بــا قوانین تنظیم گــر )43 درصد- 

228 شرکت(؛
2. گزارش دهی تنظیم گری )16 درصد- 87 شرکت(؛

3. مدیریت ریسک )14 درصد- 72 شرکت(؛
4. پایش و نظارت تراکنش ها )7 درصد- 39 شرکت(؛
5. مدیریت و کنترل هویت )20 درصد-101 شرکت(.

بر اســاس مدیریت ریســک، ســه دســته مهــم امضا 
 API و احــراز، بانکداری و ارائه ســرویس بــاز مبتنی بر
و هــوش عملیاتــی از جملــه مــوارد کاربــرد اساســی 
رگ تک در ایران است که شرکت های متعددی در این 
خصوص فعال هســتند. مطابق تقســیم بندی »دون 
آیدی« کاربرد و حوزه های اصلی رگ تک به شــرح زیر 

تقسیم بندی می شود:
1. فناوری هــای تطبیــق بــا قوانیــن تنظیم گــر: ماننــد 
ســندباکس، پروتــکل OAuth2.0، هــاب فنــاوران 
مالــی، شــتاب و شــاپرک، PSD2 و GDPR همــه در 
دســته فناوری های تأویلی-تفســیری قــرار می گیرند. 
به نظر می رســد هــدف، خود ایــن فناوری ها نباشــند، 
بلکــه هــدف اصلــی ارجاعــات ایــن نــوع فناوری هــا به 
اســتاندارد یــا قوانیــن وضع شــده بیرونــی و هــر کدام 
مانند دســتورالعملی برای پیاده ســازی و اجرا توســط 

تیم توسعه یا کسب وکار است.
2. گزارش دهی تنظیم گــری: در این حوزه گزارش هایی 
مانند کاشف، 28X در خصوص تسهیلات و اعتبارات، 

تقسیم فناوری های قانون گذاری )رگ تک( بر اساس فلسفه فناوری »دون آیدی«

کاربرد رگ تک در 5 حوزه
فرشاد صفری
معاون توسعه 

کسب وکار 
فرابوم
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کفایت سرمایه، مدیریت ریسک، مبارزه با پول شویی 
و... نیــز در حــوزه فناوری هــای تأویلی-تفســیری قــرار 
می گیرند که در بعضی موارد این ســامانه ها به صورت 
زمینه ای نیــز )نوع چهــارم( در حال فعالیت هســتند، 
یعنــی به صــورت پس زمینــه در حــال اجــرا و عملیات 
هســتند و تاریخچــه را نگهــداری و مــوارد اســتثنا را 

گزارش می کنند.
3. مدیریت ریســک: ایــن حــوزه در دو تقســیم بندی 
قــرار می گیــرد؛ حــوزه گســترش ادراک و تصمیم گیری 
به منظــور مدیریت ریســک، پایش، ارزیابــی و مقابله 
با ریســک کــه بــه کاربر یــا مســئول حــوزه ایــن امکان 
را می دهــد تــا توانمنــدی بیشــتری بــرای این حــوزه در 
اختیار داشــته باشــد. در کنار آن مانند هر سیستمی 
قســمت گزارش دهی آن به صــورت تأویلی-تفســیری 
تقسیم بندی می شود. ریسک عملیاتی، بازار، اعتبار، 
شهرت، نقدینگی و...از مواردی است که سیستم های 

مدیریت ریسک می توانند آنها را پوشش دهند.
4. پایــش و نظــارت تراکنش ها: سیســتم های کشــف 
تقلــب، مبــارزه بــا پول شــویی، هــوش عملیاتــی و 
مدیریــت و کنتــرل تراکنش هــا بــر اســاس هدف شــان 
در حــوزه یــک، دو و چهــار تقســیم بندی می شــوند. 
 بــه لحــاظ اجرایــی سیســتم های هــوش عملیاتــی 
)Operational Intelligence( توســعه توانمنــدی 
ادراکی و تصمیمی را به همراه دارد و درلحظه می تواند 
عملــی را روی تراکنــش مدنظــر انجــام دهــد. ماننــد 
جلوگیری از تراکنش از دو نقطه جغرافیایی به فاصله 
کمتر از نیم ساعت. از سوی دیگر سامانه های پایشی 
کــه به منظــور حفــظ دســترس پذیری سیســتم کاربرد 
دارد، به صــورت زمینــه ای فعالیــت می کننــد و مطابق 
ســه بخش قبل در حوزه گزارش دهی در زمــره فناوری 

تأویلی-تفسیری تقسیم بندی می شود.
5. مدیریــت و کنتــرل هویــت: KYC، KYD، امضــای 
دیجیتال، هویت دیجیتال، سیستم های بایومتریک، 
آن بوردینــگ دیجیتــال مشــتری و مشــابه آن در زمره 
فناوری های دســته ســوم یعنــی غیریــت و دگربودگی 
قرار دارنــد. در این حوزه عامل دیگری مشــابه انســان 
با کاربرد هــوش مصنوعی در مقابل انســان قــرار دارد 
و این هویت را به موجودیتی غیرقابــل انکار در فضای 
دیجیتــال تبدیــل می کنــد. در ایــن خصــوص در حال 
گذر از KYC )شناســایی مشــتری( به KYD )شناخت 
داده ها( هستیم. رگولاتور تابه امروز در حوزه تعاملات 
انســانی قانون گــذاری کــرده و در آینــده پیــش رو ایــن 
قانون گذاری در حــوزه داده ها، فرایندهــا و الگوریتم ها 

خواهد بود که ذهنیت جدیدی را فراهم خواهد کرد.
مــوارد عمــده کاربــرد رگ تــک در پنــج حــوزه بــالا مورد 
بررسی قرار گرفت. حوزه OPEN API نیز بسته به نوع 
فناوری که منشاء آن API است، می تواند هریک از پنج 
بخش بالا باشــد، ولی اگر به طور کلی کارکرد API را بنا 
بر ماهیت خــودش در نظر بگیریم، کارکرد در توســعه 
توانمندی و ادراک را ایفا خواهد کرد. API اســتفاده از 
سرویس در جایی غیر از محل منشاء سرویس است 
که »هر مــکان« و »هر زمــان« به نوبه خــود مهم ترین 

کارکرد توسعه ای آن است 

شاید موافق نباشید!
ویژه برنامه جیتکس

»شاید موافق نباشید!«

برنامه »شاید موافق نباشید« ویژه جیتکس 
در طول دوره برگزاری این رویداد به صورت 
روزانه همراه علاقه مندان اقتصاد نوآوری 
خواهد بود تا رضا جمیلی، مدیر توسعه 
کسب وکار راه کار در این برنامه نگاهی 

متفاوت به بزرگ ترین رویداد فناوری جهان را 
به مخاطبانش عرضه کند.

کنید سکن  ا
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اتاق عمل بیمارستانی خصوصی از صبح تا شــب دایر است. هر عمل 
دارای هزینه های عمومی و هزینه های مختص همان بیمار است. هر یک 
از بیماران از خدمات بیمه تکمیلی شرکت بیمه ای بهره مند می شوند و 
مثلاً در یک روز 20 عمل جراحی انجام می شود که سهم شرکت الف از 
بیمــاران، دو بیمار و ســهم شــرکت ب در آن روز پنــج بیمار اســت.  در پایان کار مســئولان 
بیمارستان برای تمامی شرکت های بیمه ای که در آن روز بیماری داشته اند، کل هزینه های 
عمومــی اتــاق عمــل در آن روز را ارســال می کننــد. ایــن وضعیت حاصل یک کشــمکش 
چندده ساله است. دیگر اینکه شرکت های بیمه زیادی موفق می شــوند که به بهانه ای از 
پرداخت آن ســر باز زنند و شــرکت بیمه که نتواند ســر بــاز زنــد، باید جور همه را بکشــد. 
شرکت های بیمه آن قدر دیر با بیمارستان تسویه می کنند که وی ناگزیر از جبران به هر روشی 
اســت! چرا دســت به چنین کاری زده می شــود، علت آن وجود ایــرادات و بحــران در نظام 

پرداخت از سوی شرکت های بیمه به بیمارستان هاست.
نزد پزشک های عمومی اغلب می توان با دفترچه بیمه تأمین اجتماعی ویزیت شد، ولی 
پزشکان متخصص و به خصوص فوق تخصص دفترچه را نمی پذیرند؛ علت وجود اشکال 
در پرداخت های تأمین اجتماعی به پزشکان است؛ رفتارهایی که در شأن یک پزشک فوق 
تخصص نیست و از سوی کارکنان و نمایندگی های تأمین اجتماعی سر می زند. هنگامی که 
پرداخت به صورت دستی پردازش می شود، فضا برای اعمال سلیقه بسیار است و هنگامی 
که الکترونیکی می شود، این سیستم ها هستند که عاملیت می یابند و اوضاع بهبود قابل 

ملاحظه ای می یابد.
در پتروشــیمی ها، مرســوم اســت که از نمایندگان فروش خود، هر چند ماه یــک بار، یک 
دسته چک سفید تماماً امضاشده دریافت می کنند تا در موقع لازم برگه ای از آن را نوشته به 
بانک برده و پول دریافت کنند. سرقت از گاوصندوقی که انبوه دسته چک های امضاشده 
در آن وجود دارد، امری نامحتمل است، ولی در صورتی که رخ دهد، مسیر زندگی چندین 
فرد برای همیشه تغییر خواهد کرد و انبوهی از افراد سال ها باید با دادگستری در کشمکش 

باشند.
پرداخت در وب سایت سازمان سنجش برای بسیاری رخدادی است که در سرتاسر عمر فرد 
یک بار رخ می دهد. حجم بسیاری از مسافران اسنپ و تپسی روزانه دو یا چند بار پرداخت 
انجام می دهند. پرداخت یک بار در عمر و روزی چند بــار، هر دو به یک صفحه پرداخت 
هدایت شــده و یک روال دارند؛ این اندازه از یکســانی و یک شــکل بودن، خبــر از نافهمی 

ریشه ای و بنیادین از امنیت و تجربه کاربری در صنعت پرداخت می دهد.
پرداخــت الکترونیکــی زاییــده انقــلاب اطلاعاتی )انقــلاب ســوم صنعتــی( و ضمیمه ای 
توسعه یافته از مفهوم EDI )تبادل الکترونیکی داده ها( و تجارت الکترونیکی بود. از سال 
2016 وارد عصر انقلاب چهارم صنعتی و تجارت دیجیتالی شــده ایم. بســیاری از چیزها 
اساســاً دگرگون شــده اند. غول های تجارت دیجیتالی نظیر اســنپ، تپســی و دیجی کالا 
مهم ترین مشتریان صنعت پرداخت شده اند؛ این تحولات عظیم انعکاس آنچنانی در 
صنعت پرداخت نداشــته و در پردازش پرداخت از پروتکل های مربوط به ابتدای دهه 90 

میلادی یعنی نزدیک به 40 سال پیش استفاده می شود. 
موارد بسیار زیاد اســت. ما در کشــور در پردازش دســتورات پرداخت و الکترونیکی کردن 
پرداخت به شدت مشکل داریم. ســؤالی که بلافاصله پیش می آید آن است که برای رفع 
بحران های متعدد در زمینه پرداخت چه باید کرد؟ این سؤال گشوده است و پاسخی درخور 
باید بدان داد. پاسخ سرراست را نمی دانم؛ به جای پاسخ توضیحاتی را ارائه کرده و در آینده 

نیز آن را دنبال خواهم کرد.
مگر چنــد میلیــارد دلار ســرمایه گذاری در صنعت پرداخــت الکترونیکی کشــور صورت 
نپذیرفته که اوضاع این چنین بد اســت؟ قدر یقین، قرار نیســت چند میلیــارد دلار دیگر 

ســرمایه گذاری و هزینه شــود و صنعت پرداخت 2 در 
کشور راه بیندازیم و صنعت پرداخت 2 این مشکلات 
متعدد را حل کند. همین صنعت و همین متولیان باید 

بتوانند چنین کنند.
دولت اگر قرار باشد، به هر نفر صد میلیون پول بلاعوض 
بدهد، ناگزیر از تأسیس دوایر متعدد، کنترل کارت ملی، 
ثبت در دفتر پرداخت هدیه، تشکیل صف وصول هدیه 
و هزار جور کاغذبازی خواهد شد که در نتیجه این روال 
پی ریزی شده، اشــکال گوناگونی از نارضایتی و برخورد 
پیش خواهــد آمــد. ایــن مثــال را از آن رو زدم که بگویم 
اساساً ظرفیت و امکان ســرویس مطلوب ارائه دادن از 
ســوی دولت وجود ندارد؛ بنابراین ورود بانک مرکزی و 
شاپرک به چنین موضوعاتی، اوضاع پرداخت کشور را 
بدتر خواهد کرد. رفع مشکلات و ایجاد رضایت کاری 

تنها از عهده بخش خصوصی برمی آید.
آن مدیران دولتی که هنگام مواجهه با چنین مشکلاتی 
احساس مسئولیت شان گل می کند و تلاش می کنند 
با استفاده از نام و زور دولت دیگران را کنار بزنند، دقیقاً 
رویکردی معادل با برادران افغان عضو طالبان دارند که 
دولت افغانســتان را برای همین کنــار زدن دیگران لازم 

داشتند؛ تا افکارشان را به زور به دیگران تحمیل کنند.
موضوع به کارگیری ابزار کارت خوان در مراکز دولتی در 
دهه 80 موجب پدید آمدن یک ســازوکار اختصاصی 
دریافــت الکترونیکــی وجــوه خزانــه شــد که بــه تهیه 
نرم افزارهــای خــاص بــرای کارت خــوان، یــک ســوئیچ 
پرداخــت اختصاصــی و یــک آیین نامــه در قانــون 
محاســبات عمومــی کشــور منجر شــد. حل مشــکل 
تأمین اجتماعی، بیمه های کشور، نظام پخش و توزیع، 
پتروشیمی ها و ده ها جای دیگری که مشکلات متعدد 
و عمیقی در زمینه پرداخت دارند، قاعدتاً راهکارهایی 

این چنینی می خواهد.
رویکردهــای کمیّ نگــری کــه در شــرکت های پی اس پی 
باب شــده، رویکردی اصیل و اندیشیده نیست، بلکه 
انعــکاس رویکــرد شــرکت های فروشــنده و ســازنده 
کارت خوان در این شرکت هاســت. رســم اســت که در 
شــرکت های بزرگ از جانب شــرکت برای مدیرعامل و 
مدیــران، خودرو تهیــه می کنند؛ بدون شــک اگــر برای 
ایشان خودرو پیکان تدارک ببینند، هر یک از مدیران 
مذکور، آن را توهین به خود تلقی می کنند. همین قیاس 
در رابطــه بین صنعت پرداخت و ســایر صنایــع برقرار 
اســت. پــردازش پیام هــای پرداخت بــا اســتانداردها و 
قواعد 40 سال پیش، آیا برخورنده نیست؟ نباید باشد؟ 
آیا می توان مشکلات پرداخت کشور را با آن حل کرد یا 

خودش مشکلی بر مشکلات قبلی می افزاید؟ 

برای رفع بحران های متعدد در زمینه پرداخت چه باید کرد؟

در نقد رویکردهای کمّی نگری

وحید صیامی
کارشناس 

صنعت بانکی 
و پرداخت
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سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

مصطفی ثابتی
مشاور تحول 

دیجیتال شرکت 
تفاس

لندتک ها یکــی از مهم تریــن انواع 
فین تک ها در کشور هستند که طی 
یکــی دو ســال گذشــته رشــد قابل 
ایــن  در  داشــته اند.  توجهــی 
یادداشت به بررسی شرایط لندتک در کشور و دلایل 
رشــد آنها می پردازم. لندتک، یکی از زیرشــاخه های 
فین تــک اســت کــه خدماتــی را بــا هــدف دسترســی 
ســاده تر مردم به منابع مالــی ارائه می دهــد. در واقع 
روش های جدید تأمین مالی، مبتنــی بر فناوری و پل 
ارتباطی میان سرمایه دار و وام گیرنده است. پلتفرم ها 
و راه حل هــای لندتــک، راه هــای نوآورانــه ای را بــرای 
ارزیابی اعتبار، اتوماسیون وام و پذیره نویسی، بهبود 
مدیریت ریســک، امــکان تأییــد ســریع تر وام و ارائه 
تجربه وام گیری یکپارچه تر و راحت تر ارائه می دهند. 
این فناوری ها پتانســیل ایجاد انقلابــی در مدل های 
سنتی وام دهی را با افزایش کارایی، کاهش هزینه ها و 
گســترش دسترســی به اعتبار بــرای افراد و مشــاغل 
دارند. همان طور که از تعریف پیداست، انتظار داریم 
شــاهد روش های نوآورانه در تأمیــن مالی و همچنین 
ارائه خدماتی با نرخ سود پایین تر و ارزان تر از نرخ های 

متداول بانکی باشیم.
فعالیت لندتک هــا در شــاخه های مختلفی از جمله 
وام دهی آنلاین، وام دهی فرد به فرد، جمع سپاری و... 
اســت. ارزش پیشــنهادی اصلی مورد انتظــار در این 
شــاخه از فین تک حــذف واســطه های تأمیــن مالی و 
کاهــش بهای تمام شــده پــول از ایــن طریق اســت. از 
ســوی دیگر تــلاش می کنند تــا تجربه کاربــری بهتر و 
شخصی سازی شده و فرایند اعتبارسنجی بهینه تر و 
مبتنی بر داده ارائه دهند، اما اجــازه دهید نگاهی به 

بازار لندتک ایران داشته باشیم.
به صورت کلی موضوع اعتبارسنجی دقیق و بهینه با 
وجود اتفاقات مثبتی که طی سال های اخیر رخ داده، 
همچنــان اصلی تریــن چالش بــرای توســعه لندتک 
در ایران محســوب می شــود. از ســوی دیگــر به دلیل 
موضوعات شرعی و عدم تطبیق با قوانین فعلی کشور 
تاکنون مدل وام دهی فردبه فرد در ایران توسعه نیافته 
و نمی تــوان نمونــه موفقــی در این بخش را مشــاهده 
کرد. جمع ســپاری با توجه الزامات نهادهــای مالی با 
محدودیت های قانونی همراه اســت و در واقع فرایند 

دریافت تأییدیه برای ورود به پلتفرم های جمع سپاری آســان نیست. هرچند به دلیل 
نرخ بازگشت سرمایه جذاب به نسبت ســپرده های بانکی، بیشــتر به عنوان یک ابزار 

سرمایه گذاری مورد استفاده قرار می گیرد.
اما مهم ترین و محبوب ترین بخش بازار لندتک ایران را که به وام دهی آنلاین اختصاص 
دارد، می تــوان بــه دو بخش تقســیم کــرد. لندتک هــای فعــال به عنــوان بــازارگاه انواع 
تســهیلات و لندتک های متصل بــه ارائه دهندگان خدمــات تجــارت الکترونیک. این 
دســته رشــد زیادی داشــته اند اما چگونه؟ آیا فعالیت ایــن بخــش از لندتک ها باعث 
حذف واســطه های تأمین مالی و کاهش بهای تمام شــده پول شــده اســت؟ متأسفانه 

این چنین نیست.
اقتصاد بیمار و تورمی کشــور هزینه تأمین مالی را به شــدت افزایش داده است. بهای 
تمام شــده پول برای بانک ها بیش از 22 درصد است و از ســوی دیگر اقتصاد دستوری 
و سیاســت های بانک مرکزی ، بانک ها را مجبور به ارائه تسهیلات با نرخ های مصوبی 
کرده که تفاوتی با بهای تمام شده پول ندارد. با این رویکرد بانک ها به دنبال روشی برای 
تأمین این کسری خواهند بود. این موضوع سبب شده تا دسترسی به تسهیلات برای 
مشتریان نهایی امکان پذیر نباشد و بانک ها ترجیح می دهند با روش هایی نسبت به 
دریافت سودهای بالاتر اقدام کنند. لندتک ها در واقع به ابزاری برای جبران این کسری 

تبدیل شده اند.
منابع بانک به سمت لندتک ها هدایت شده و لندتک ها با روش هایی نظیر دریافت کارمزد 
خدمات، تغییر در مدل محاسبه سود تسهیلات ، ایجاد شبکه پذیرندگان و دریافت کارمزد 
بازاریابی از آنها و... نرخ های بالاتری را تأمین کرده و به بانــک ارائه می دهند.  البته در این 
میان علاوه بر نرخ مورد نظر بانک هزینه ها و ســود لندتک نیز از کارمزدهای ناشی از این 
خدمات تأمین می شود. با این رویکرد نمی توان این موضوع را که تمامی این هزینه ها توسط 
مصرف کننده نهایی پرداخت می شــود، انکار کرد. حتــی در مدلی که کارمــزد بازاریابی از 
پذیرندگان اخذ می شود، این هزینه به قیمت محصولات و خدمات اضافه می شود و نهایتاً 
تمامی این هزینه ها بر عهده مصرف کننده خواهد بود. به این ترتیب لندتک ها نه تنها به 
حذف واسطه ها و کاهش هزینه تأمین مالی کمک نکرده اند، بلکه خود به عنوان یک واسطه 

بر هزینه های تأم ین مالی برای مصرف کننده نهایی افزوده اند.
اما این تنها روی سکه نیســت؛ لندتک ها تأثیرات مثبتی نیز بر موضوع تأمین مالی و 
وام دهی داشته اند. با توجه به ساختار و فرایندهای سنتی و بوروکراتیک بانک ها، فرایند 
دریافت تســهیلات برای بســیاری از مــردم امری محال بود. از ســوی دیگر تســهیلات 
پرداختی در بخش هایی علاوه بر بازار هدف مورد اســتفاده قــرار می گرفت که تأثیرات 
نامطلوبی بر اقتصاد کشور داشت. ورود لندتک ها به این بخش موجب شده تا فرایند 
دریافت تســهیلات، هرچند پرهزینه و گران قیمت برای تمامی متقاضیان امکان پذیر 
شــود. از ســوی دیگر با توجه به مصــرف اعتبــار در شــبکه پذیرنــدگان،  جهت دهی به 
اعتبارات در بخش های مختلف اقتصاد تســهیل شــده اســت. نهایتاً می توان نتیجه 
گرفت هرچند حضور لندتک ها شــرایط تأمین مالی را بهبود بخشــیده، اما نتوانسته 
مشــکلات اساســی این بخش را که وجود واســطه ها و هزینه بالای تأمیــن مالی بوده، 
برطرف کند. در صورت بهبود برخی قوانین می توان انتظار نقش آفرینی بیشتری را از 

لندتک ها در ارائه خدمات مالی داشت 

قلاب شدن لندتک ها 
در اقتصاد دستوری
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فناور ی های مالی ایران

گســترش روزافزون و فراگیــر ابزارهای 
مبتنــی بــر فنــاوری اطلاعــات، ناگزیر 
تبعات منفی نیز بــه همراه دارد. یکی 
از مهم تریــن نگرانی هــا در به کارگیری 
فناوری های نوین ارتباطی، جعل هویت یا ارائه اطلاعات 
نادرست برای شناسایی اشــخاص است. در نظام های 
ســنتی، شناســایی و احــراز هویت اشــخاص به صورت 
چهره به چهــره و مبتنــی بر شــواهدی عینی و مشــهود 
انجام می شود و افراد با مراجعه به شــعب و ارائه کارت 
شناســایی معتبر، خدمــت مورد نیــاز خــود را دریافت 
می کنند. هرچند در روش های ســنتی نیــز ارائه مدارک 
جعلــی و خلــق هویــت موهــوم صــورت می گیــرد، امــا 
ویژگی های خاص اینترنت نظیر گمنامی نسبی کاربران، 
فرامرزی بودن و نبود شناخت کافی، حساسیت افراد را  

نسبت به احراز هویت دیجیتال بیشتر کرده است.
احــراز هویــت از ایــن رو کــه بــرای اشــخاص حقــوق و 
تکالیفــی را بــه همــراه مــی آورد، اهمیــت زیــادی دارد. 
از منظــر حقوقــی، انعقــاد قراردادهــا و اعمــال حقوقی 
باید قابل انتســاب به شــخص باشــد و در نظام کیفری 
نیــز ارتــکاب جرائمــی ماننــد پول شــویی و تأمیــن مالی 
تروریســم در بســتر اینترنــت بــا شناســایی شــخص 
قابلیت تعقیب و رســیدگی مؤثر پیدا می کند. در نظام 
حقوقــی ایــران در قوانیــن و مقــررات گوناگون بــه احراز 
هویــت دیجیتــال پرداختــه شــده اســت.  مــاده )659( 
قانون آیین دادرســی کیفری مصوب 1392، بند )1( جز 
)4( بخشنامه برنامه و بودجه ســال 1401، دستورالعمل 
حــدود و چگونگی ارائــه غیرحضــوری خدمــات پایه به 
ارباب رجــوع در بانک هــا و مؤسســات مالــی اعتبــاری 
غیربانکــی، دســتورالعمل نحــوه تحقیق و رســیدگی با 
اســتفاده از ســامانه های ارتبــاط الکترونیــک مصــوب 
1399، مصوبات شورای عالی فضای مجازی و مصوبات 
کارگروه تعامل پذیــری دولت الکترونیکی کشــور از این 

جمله اند.
ملاحظــه مفاد قوانیــن و مقررات جاری نشــان می دهد 
که نظام حقوقی ایران ضمن پذیرش سازوکارهای احراز 
هویــت دیجیتــال، ســعی بــر انتظام بخشــی رویه هــای 
قابل اطمینان در این زمینــه دارد. در حال حاضر احراز 
هویت اشــخاص به دو روش کلی انجام می شــود؛ یکی 
از این روش ها اتــکا به داده هــا و ســامانه های مطمئن و 
رویه های ایمن اســت که ضوابط آنهــا در قانون تجارت 
الکترونیکی تعیین شــده اســت. در این روش با تقاطع 
اطلاعات سامانه های گوناگون و اتصال آنها به یکدیگر، 
ماننــد اطلاعــات هویتی ســامانه ثبــت احــوال، انطباق 

شــماره موبایــل بــا مشــخصات مالــک یــا ابزارهــای 
زیست سنجی )بیومتریک( و صحت سنجی، احراز 

هویت انجام می شود.
در روش دوم ضمــن اســتفاده از ســامانه های 
الکترونیــک، احــراز هویــت صرفــاً متکــی بــر داده 
نیســت و از عوامل انســانی بیرونی نیز کمک گرفته 
می شــود؛ نظیــر احــراز هویــت اشــخاص در دفاتــر 
خدمــات قضایــی یــا احــراز هویــت شــخص زندانی 
توســط قاضی ناظر زندان بــرای حضــور در محاکمه 
الکترونیــک. آنچــه از منظــر حقوقــی در روش هــای 
احراز هویت اهمیت دارد، صحت و تمامیت داده ها 
و قابلیت انتساب آنها به شخص معین است؛ بدین 
معنا که صــدور داده هــا از راه های ایمن انجام شــده 
باشد و امکان خدشه به داده ها وجود نداشته باشد. 
در این صــورت و با رعایــت نکات فنی، احــراز هویت 
دیجیتالی که از طریق داده های مطمئن و روش ایمن 
انجام شــده، مورد قبول اســت. لازم به ذکر است در 
مواردی از جملــه در امور بانکی، تشــریفات خاصی 
تعیین شده تا ضریب اطمینان و انکارناپذیری احراز 

هویت دیجیتال را افزایش دهد. 
در رویــه قضایــی نیــز دادگاه هــا عــلاوه بــر اخــذ نظــر 
کارشناســان فنــی، از قرائــن و امــارات دیگــر نیــز برای 
انتســاب داده پیــام بــه اشــخاص و در نتیجــه احــراز 
هویت مرتکب بهره می برند. لازم به ذکر است که در 
صورت رعایــت تشــریفات و ضوابط قانونــی اصل بر 
صحیح بودن احراز هویت دیجیتال است، اما شخص 
مدعی می تواند حسب مورد با انکار، ادعای جعل یا 
دسترســی غیرمجاز اشــخاص به ســامانه ها و اثبات 
ادعای خود، خلاف اصل را ثابت و اســتناد داده ها به 
خود را رد کرده و  احراز هویت دیجیتال را باطل کند. 

در نهایــت اینکــه نظــام حقوقی ایــران احــراز هویت 
دیجیتــال را در قوانیــن و مقــررات مختلــف مــورد 
پذیرش قــرار داده و در عمل نیز برگــزاری دادگاه های 
الکترونیک، ارائه خدمات بانکــی، قضایی و اداری و 
صدور آرا در محاکم با ســامانه های گوناگون، همگی 
نشــان از این پذیــرش دارد. احــراز هویــت دیجیتال 
تابــع ضوابــط قانــون تجــارت الکترونیکی و حســب 
مــورد ضوابــط و مقــررات اختصاصــی اســت کــه بــا 
توجه بــه اهمیــت موضوع و شــرایط، توســط مرجع 
ذی صلاح قانونی وضع می شــود. همچنین اصل بر 
صحیح بودن احــراز هویت دیجیتالی اســت که وفق 
مقررات انجام شده است، مگر آنکه به طریق قانونی 

دیگر خلاف آن ثابت شود 

 بررسی احراز هویت دیجیتال
در پرتو قوانین و مقررات ایران

آنچه از منظر 
حقوقی در 
روش های احراز 
هویت اهمیت دارد، 
صحت و تمامیت 
داده ها و قابلیت 
انتساب آنها به 
شخص معین 
است؛ بدین معنا 
که صدور داده ها از 
راه های ایمن انجام 
شده باشد و امکان 
خدشه به داده ها 
وجود نداشته باشد

سیدمهدی 
نبوی
وکیل 

دادگستری



در چهل وسومین 
دوره از جیتکس 

چه گذشت؟

به روال همیشه در بخش »گزارش ها«ی ماهنامه عصر تراکنش ابتدا مروری بر مهم ترین اخبار 
یک ماه گذشته صنعت فناوری های مالی کشور داشــتیم. یکی از مهم ترین اتفاقاتی که در 
مهرماه ۱۴۰۲ شاهدش بودیم، با مشکل مواجه شدن فعالیت پرداخت یارها و کسب وکارهای 
اینترنتی به دلیل اختلالات ســامانه های رسمی کشــور بود که به دلیل مشکلات پیش آمده، 
شاپرک نیز اسامی پرداخت یارها را از فهرست رسمی خود حذف کرده بود. علاوه بر اخبار، 
در صفحات پیش رو، در گزارشی مفصل وضعیت و مزیت های توسعه سوپراپلیکیشن ها در 
دنیا و ایران را می خوانید. همچنین گزارشی از جیتکس ۲۰۲۳ را به همراه گزارش تصویری از 
این رویداد می بینید. هوش مصنوعی محور اصلی بخش های مختلف جیتکس امسال بود و 
مقامات گوناگون امارات در گفت وگو با رسانه ها اعلام کرده اند که بنا دارند از ظرفیت های 
کشورشان برای پذیرایی از شعب مختلف استارتاپ های این حوزه به خوبی استفاده کنند و 

پذیرای سرمایه گذاران خطرپذیر خواهند بود.

گزارشها
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به
تغییرمدیرعاملداپاپ

ســجاد شــفی زاده جایگزیــن  27
شهریور

ســیدمرتضی گلدانســاز و به 
ســمت مدیرعاملــی داپ اپَ 
منصــوب شــد. او پیــش از ایــن مدیر پــروژه 
ســابق و مشــاور مدیرعامــل داپ اپ، فاندر 
پلتفــرم لام تــاکام و مشــاور فنــی ســامانه 

عرشیان بوده است.

انتشاروضعیتسندباکسهای
نهادهایناظر

بررسی فعالیت سندباکس در  28
شهریور

ایران نشان می دهد که تاکنون 
کســب وکارهای  از  طرحــی 
جدید و نوآور در ســندباکس بانک مرکزی و 
بازار ســرمایه به مرحلــه ثبت نهایــی و اجرا 
نرسیده اســت. در ۱۱ خردادماه ســال ۱۴۰۰ 
سندباکس بازار سرمایه رونمایی شد. بنابر 
اعــام مدیرعامــل ســابق مرکــز مالــی ایــران 
به عنوان مجری محیط آزمون بازار سرمایه، 
طرح هایــی در حوزه هــای رمزارزهــا و رپــو، 
توکنایــز کــردن دارایــی، اوراق مشــتقه 
شــاخصی، فــروش مســکن متــری وارد این 
ســندباکس شــدند، امــا از آن برهــه تاکنون 
آماری از تعداد و نتیجه  منتشر نشده است. 

ســندباکس بانک مرکــزی نیــز از اول تیرماه 
به صورت رســمی رونمایی شــد و بر اســاس 
گزارش عملکرد این ســندباکس که توســط 
مجری آن یعنی شــرکت ملــی انفورماتیک 
منتشــر شــد، از ۱۰ طــرح دریافتی فقــط دو 
طــرح مــورد پذیــرش قــرار گرفته انــد. بیمــه 
مرکــزی نیز نهــاد ناظــر دیگری اســت کــه از  
چهارم تیرماه ســال ۱۴۰۲ فعالیت خود را از 
طریــق ســایت مرتبــط بــا کارگــروه مدیریت 
یکپارچــه و هماهنگی محیط آزمــون وزارت 
اقتصــاد و دارایی آغاز  کرد. با گذشــت چند 
ماه از صدور مجوز فعالیت سندباکس بیمه 
تاکنــون خبــر و گزارشــی از عملکــرد ایــن 
ســندباکس منتشــر نشــده اســت. مرکــز 
توسعه تجارت الکترونیکی در ۲۵ مردادماه 
ســال جــاری از صــدور مجــوز یک ســاله 
سندباکس وزارت صمت با تمرکز بر تجارت 
الکترونیکــی خبــر داد. تاکنــون گزارشــی از 
عملکــرد ایــن ســندباکس منتشــر نشــده 
اســت. پنجمیــن ســندباکس بــرای وزارت 
ارتباطات اســت. ســازمان فناوری اطاعات 
ایران در تاریخ ۲۱ شهریورماه از صدور مجوز 
این ســندباکس بــرای انجــام مأموریت های 
تنظیم گری ســازمان فنــاوری اطاعات خبر 

داد.

حملهسایبریبهثبتاحوالو
تکذیبآن

یک گــروه هکری ادعــا کرد که  29
شهریور

دیتاهای سازمان ثبت  احوال 
ایران را هک  و به اطاعات ۱۳۰ 
میلیــون ایرانــی دســت پیــدا کــرده اســت. 

سازمان ثبت احوال کشور از دسترس خارج 
شــده بــود، اما ســازمان ثبــت  احوال کشــور 
هک شدن این سایت را تکذیب می کرد. گروه 
هکری هم دیتاهای ثبت  احــوال را در کانال 
تلگرامی منتشر کرد. در این بین خبرگزاری 
تســنیم به نقل از مســئولان ســازمان ثبت  
احوال اعام کرد که این سازمان هک نشده 
اســت. البتــه بــا وجــود تکذیب هــک ثبت  
احوال، همچنان ســایت از دســترس خارج 
بود. حدود ساعت دو بامداد سایت سازمان 
ثبــت  احــوال کشــور دوبــاره  بــه شــکل یک 

ماکت فریزشده در دسترس قرار گرفت.

هکسایتوزارتعلوم

سلســله حمات  از  پــس  1
مهر

سایبری به تپسی، #78۰* و 
شــرکت های بیمــه و ســازمان 
ثبت احوال، اول مهر همزمان با بازگشــایی 
مــدارس، ســایت وزارت علــوم مــورد حملــه 
ســایبری قــرار گرفــت. یــک گــروه هکــری 
مســئولیت هــک وزارت علــوم را بــر عهــده 
گرفت و ادعا کرد کــه ۵۰۰ ســرور، کامپیوتر، 
سایت و سامانه و ۲۰ هزار سند را در اختیار 
دارد. پس از اینکه صفحه اول سایت وزارت 
علوم و ۲۰ سامانه زیرمجموعه آن تغییر کرد، 

نگاهیبهاخبارمهممهرماهاکوسیستماقتصاددیجیتالوفینتککشور

ماه اختلال سامانه ها و آسیب 

اقتصاد دیجیتال کشور
مهرماه 1402 را شاید بتوان یکی از پرحاشیه ترین ماه های سال برای اقتصاد دیجیتال ایران دانست. در این ماه فعالیت دو   
عنصر اقتصاد دیجیتال یعنی پرداخت یارها و کسب وکارهای اینترنتی به دلیل اختلالات سامانه های رسمی کشور با مشکل 
مواجه شد. مقرر شده بود تفاهم نامه پرداخت یارها، به مجوز تبدیل و از طریق درگاه ملی مجوزها تمدید شود، اما این درگاه، با 
مشکلات استعلامی و... مواجه بود و شرکت های مذکور موفق به تمدید مجوزشــان نشدند. شاپرک هم با آگاهی از ماجرا، 
اسامی پرداخت یارها را از فهرست رسمی خود حذف کرد. سامانه صدور اینماد نیز سایت دیگری بود که به بهانه به روزرسانی، حدود یک ماه با 
اختلال مواجه بود. البته تتا این بازه را دوهفته ای اعلام و تأکید کرد که در این مدت تنها فرایند صدور اینماد تنها برای 200 کسب وکار اختلال 

داشت، اما گفته های فعالان حوزه، از تعداد بیشتری حکایت داشت. در ادامه به این دو موضوع مهم و سایر اخبار این ماه پرداخته ایم.

غزل یگانگی

ماهنامه اختصاصی مدیران
فناور ی های مالی ایران
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 آبان 1402

سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

دیدبان

سایت از دسترس خارج  و اطاعات  کارکنان 
این وزارتخانه منتشر شد.

رونماییازسامانهکیفپول
الکترونیک

یکم مهرماه در مراســم  رونمایی از  ســامانه 
کیف پول الکترونیک، اعام شد که از طریق 
اپلیکیشــن شــهرزاد گوشــی های هوشمند 
جایگزیــن بلیت هــای متــرو و »بی آرتــی« 
می شــود و کاربــران می تواننــد بــا نصــب 
اپلیکیشــن »شــهرزاد« بلیت هــای خــود را 
شــارژ و از طریــق کیوآرکــد به ایســتگاه های 
متــرو و بی آرتــی وارد شــوند. قــرار اســت در 
آینده فرهنگســراها، ســینماها، تاکســی ها 
و اتوبوس هــای خصوصــی نیــز به فهرســت 

خدمات اضافه شود.

تغییراساسنامهفعالیتبانکها
محمدرضا فرزین، رئیس کل  4

مهر
بانــک مرکــزی اعــام کــرد که 
بانک هــا بــه زودی در قالــب 
فعالیت هــای تخصصــی اعــم از تجــاری، 
توســعه ای، قرض الحســنه، جامــع و انــواع 
دیگــر بانک هــای تخصصــی دســته بندی 
خواهند شد و اساسنامه آنها نیز در همین 
چهارچوب تغییر خواهد کرد. بر این اساس، 
هر بانکی نمی تواند هر فعالیتی داشته باشد 
و  توســعه ای،  تجــاری  بانک هــای  و 
قرض الحســنه در حوزه فعالیت تخصصی 
تعریف شــده بایــد فعــال باشــند و حتــی 
تعدادی بانک جامع هم که وجود دارند، باید 
بر اساس عقود مشخص و تفکیک شده در 

هر یک از این حوزه ها فعال باشند.
به گفتــه او، حــوزه نظــارت بانــک مرکــزی با 
برنامــه و روش هــای اصاحی مــدون، پیگیر 
رفــع ناترازی هاســت و از طــرف دیگــر نیــز 
مشکل کفایت ســرمایه برخی بانک ها هم 

در دستور کار اصاحی قرار دارد.

مصوباتمجلسبراینظام
بانکیومتولیآن

در  مجلــس  نماینــدگان  5
مهر

جلســه ای  بــه بررســی مــواد 
هفت و هشــت لایحه برنامه 
هفتــم توســعه پرداختنــد. در ابتــدای این 
جلســه، تحقــق تــورم 9.۵درصــدی، رشــد 
نقدینگی ۱۳.8درصدی، کاهش سالانه ۲۰ 
درصــد ناتــرازی بانک هــا و نســبت کفایت 
ســرمایه 8 درصــدی بانک هــا بــه تصویــب 
رسید و سازوکار افزایش سرمایه بانک ها و 
مؤسسات اعتباری نیز تصویب شد. بر این 
اســاس بانک هــا و مؤسســات اعتبــاری 
غیربانکی غیردولتی باید پس از اباغ بانک 

مرکــزی، برنامــه افزایــش ســرمایه اباغــی 
بانک مرکزی را بــه تصویب مجمع  عمومی 
خــود رســانده و فراینــد قانونــی افزایــش 
ســرمایه را آغاز کنند. تشــکیل دو ســامانه 
»امــاک و مســتغات شــبکه بانکــی« و 
»سامانه ســهام داری شــبکه بانکی« یکی 
دیگر از مصوبات مجلس برای نظام بانکی 
بود. در این زمینــه، بانک مرکــزی باید یک 
مــاه بعــد از لازم الاجــرا شــدن ایــن قانــون، 
سامانه اماک و مستغات شبکه بانکی را 
راه اندازی کند و بانک هــا نیز باید اطاعات 
مربوط به اماک خود را در سامانه اماک و 
مســتغات شــبکه بانکــی ثبــت کننــد. در 
موردی دیگر بانــک مرکزی باید نســبت به 
ارزیابــی کیفیــت دارایی هــای بانک هــا و 
مؤسســات اعتبــاری غیربانکــی مبتنــی بر 
اطاعات ثبت شده در سامانه اقدام و پس 
از آن، هر دو ســال یک  بار، ارزیابی کیفیت 

دارایی ها را تکرار کند.

توسنتکنوبرندهمناقصهخرید
۸۰هزاردستگاهکارتخوان

مناقصه خرید 8۰ هزار کارت خوان شــرکت 
پرداخت الکترونیک ســپهر، 8 مرداد ۱۴۰۲ 
اعام شــد و پس از دریافت پیشــنهادهای 
تأمین کننــدگان مختلــف توســط شــرکت 
پرداخــت الکترونیــک ســپهر، شــرکت 
توســن تکنو به عنــوان برنــده ایــن مناقصــه 
معرفــی شــد. بــر اســاس ایــن قــرارداد، 
 پایانــه پرداخــت الکترونیــک هوشــمند

 TECHNO P3 برای ورود به بازار پذیرندگان 
ســپهر  الکترونیــک  پرداخــت  شــرکت 
تولیــد و عرضــه خواهد شــد. ایــن قــرارداد، 
بزرگ ترین قرارداد سال ۱۴۰۲ در حوزه تأمین 

کارت خوان های اندرویدی است.

طراحیچهارچوبکنترلهای
امنیتیسامانههایاطلاعاتی

بانکی
شــرکت کاشــف از طراحــی  8

مهر
پــروژه ای بــه  نــام »چهارچوب 
کنترل های امنیتی سازمانی و 
ســامانه های اطاعاتــی بانکــی« خبــر داد. 
هدف ایــن پروژه ســامان دهی حــوزه امنیت 
اطاعــات بانک هــا و مؤسســات اعتبــاری  
است. اتوماسیون فرایند های کسب وکاری از 

یــک  ســو و افزایــش میــزان حمــات بــه 
زیرساخت های حیاتی کشــور، به خصوص 
بانک ها و مؤسسات اعتباری از سوی دیگر، 
اهمیت توجه نظــام بانکی به حــوزه امنیت 
اطاعات را بیش  از پیش نمایان کرده است. 
از ســوی دیگــر، چالش هایــی ماننــد تعــدد 
نهاد های تنظیم گر، تحریم، کمبود نیرو های 
متخصــص در حــوزه امنیــت اطاعــات، 
مهاجرت نیروی انسانی، ناکارآمدی سیستم 
حقوق و دستمزد، وابستگی به پیمانکاران، 
مشکات ساختاری، فرهنگ  سازمانی و نیز 
تخصیص نــدادن بودجــه و منابــع کافــی به 
حوزه امنیت اطاعات از مهم ترین مواردی 
اســت کــه بانک هــا و مؤسســات اعتبــاری 

همواره با آن مواجه هستند.

انحلالمؤسسهاعتباریتوسعه

در نتیجه مجمع عمومی فوق العاده مؤسسه 
اعتبــاری »توســعه«، ایــن مؤسســه مطابق 
با مصوبات شــورای عالــی هماهنگــی مالی 
منحل شد. در همین راستا مدیر نظارت بر 
بانک ها و مؤسسات اعتباری بانک مرکزی از 
طی کردن روند قانونی جهت اتخاذ تصمیم 
برای انحــال یا ادغام ســه مؤسســه مالی و 
یک بانک خبــر داد و اعام کرد یــک برنامه 
دوساله برای بازسازی هفت یا هشت بانک  
و مؤسسه اعتباری که صورت های مالی شان 

ناتراز است، اباغ شده است.

انتقاداتکارشناسیبهتجمیع
کارتهایبانکی

تعداد کارت های بانکی در ایران بیش از ۴۰۰ 
میلیــون کارت اســت کــه مســئولان، تعــدد 
کارت هــای بانکــی را عاملــی بــرای تخلفــات 
پول شــویی می داننــد و راهــکار آنهــا در این 
زمینــه، تجمیــع کارت هــای بانکــی اســت. 
اکنــون پــس از گذشــت ســال ها از در حــد 
پیشنهاد باقی ماندن طرح تجمیع کارت های 
بانکی، بانک مرکزی پروژه تجمیع کارت های 
بانکی در کارت ملی را آغاز کرده که این طرح 
با مخالفت نمایندگان مجلس و کارشناسان 
مواجه شده است. کارشناسان از شکست 
ایــن طــرح، پیامدهــا و هزینه هــای آن ابــراز 
نگرانــی می کنند و از نبود ســاختار و موضع 
مشــخص بانک مرکزی انتقــاد دارند. یکی 
از انتقــادات بــه تجمیــع کارت هــا در کارت 
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ملــی؛ به خصــوص کارت بانکــی این اســت 
کــه کارت هــای هوشــمند ملــی فقــط یــک 
تراشــه الکترونیکــی دارند و این تراشــه ها از 
استانداردهای ضروری برای حوزه پرداخت 
و بانکــی برخــوردار نیســتند و الزامــات و 
پروتکل های ارتباطی و فنی این تراشه ها نیز 
به  هیچ وجه ســازگاری لازم با ســخت افزارها 
و شــبکه پذیرندگــی کارت هــای بانکــی در 
کشــور را ندارنــد. ضعــف زیرســاخت های 
پذیــرش کارت هــا در ایــران نیز یکــی دیگر از 
انتقادهای کارشناســان نســبت به تجمیع 
کارت هــای بانکــی در کارت ملــی اســت. 
بــه اعتقــاد آنهــا، بســیاری از دســتگاه های 
کارت خوان در کشور قادر نیستند کارت های 
سیســتم جاوا را بخوانند و بــه همین خاطر 
بایــد کل دســتگاه های کارت خــوان تغییــر 
کند یــا تعــداد زیــادی ایجاد شــود کــه همه 
اینها هزینه بردار اســت؛ بنابرایــن در حالی 
 که کارشناســان بهترین گزینه برای تجمیع 
کارت های بانکی را تجمیع در یک کارت، نه 
کارت ملی مشروط به ایجاد زیرساخت های 
لازم و متولــی واحد می داننــد، بانک مرکزی 
به ســمت اجــرای تجمیع کارت هــای بانکی 
در کارت ملی رفته که با انتقادات زیادی اعم 
از نبود زیرساخت فنی، تهدیدی برای نظام 
بانکی و پرداخت و نداشتن رویکرد شفاف و 

واحد مواجه شده است.

ممنوعیتشبیهسازیعملیات
خریددرکیوسکهایغیرنقدی

از  بهره بــرداری  ضوابــط  10
مهر

خودپــرداز  دســتگاه های 
اختصاصــی و دســتگاه های 
خودپرداز غیرنقدی در نظام پرداخت کشور به 
شــبکه بانکــی اباغ شــد. طبــق ایــن ضوابط، 
بانک ها و مؤسسات اعتباری از تعریف کارت 
پیش فــرض روی خودپردازهــای غیرنقــدی و 
فــروش، اجاره یــا واگــذاری دســتگاه خودپرداز 
اختصاصی و خودپرداز غیرنقدی منع شده اند. 
همچنین، نظارت مؤسسه اعتباری بر این دو 
دســتگاه باید به  گونه ای باشد که شبیه سازی 
عملیات خریــد در آنها غیرممکن شــود. زین 
پس مؤسســه اعتباری مجاز اســت دســتگاه 
خودپرداز غیرنقدی را صرفاً در مکان شــعب، 
باجه های خود و شرکت های فناوری تابعه خود 
یا در اماکنی که مورد بهره برداری عمومی است، 
نصب کند. در واقــع آنهــا از اجاره یــا واگذاری 
دســتگاه خودپــرداز اختصاصــی و خودپــرداز 
غیرنقدی به سایر اشــخاص اعم از حقیقی و 

حقوقی منع شده اند.

اجرایطرحکهربا
طبق اعــام مدیــر اداره نظــارت بــر نظام های 

پرداخــت بانــک مرکــزی در دهــم مهرمــاه، 
طــرح کارت هوشــمند همــراه بانکــی )کهربا( 
که بــه »تراکنش  های حضوری بــدون کارت« 
معروف است، با هدف ارتقای استانداردهای 
امنیتــی شــبکه پرداخــت کشــور تــا دو مــاه 
آینده آماده خدمت رســانی به مــردم خواهد 
بود. در حال حاضر 9 بانک در شــبکه بانکی 
کشــور تمام تغییــرات لازم برای اجــرای پروژه 
کهربا را عملیاتی کرده  اند. همچنین از تعداد 
۱۲ شــرکت پرداخــت هشــت شــرکت ایــن 
ظرفیت هــا را فعــال کرده انــد. تاکنــون حدود 
7۰ هــزار پایانــه فروشــگاهی ظرفیــت انجــام 
تراکنش های غیرتماسی از طریق برنامک های 
موبایل را دارند و دو برنامک هوشــمند تلفن 
همــراه هــم فعال ســازی شــده و آمــاده ارائــه 
خدمت به مردم هســتند. قرار است با ۳۰ تا 
۴۰ درصد ظرفیت شــبکه پذیرندگی کشــور 
یعنی بیش از ۲.۵ میلیون پایانه فروشگاهی 

این خدمت به مردم ارائه شود.

ارائهخدماتبانکداریمبتنیبر
بلاکچین

هلدینــگ فنــاوری و نــوآوری  12
مهر

بانک صادرات ایران )صاد(، با 
رویکرد ایجاد تحول دیجیتال 
در اکوسیســتم بانــک صــادرات و به منظور 
توســعه همکاری در راســتای خدمات نوین 
بانکــداری مبتنــی بــر فنــاوری باکچیــن و 
شــرکت یکتــا ققنــوس پــارس )ققنــوس( 
به عنــوان یکــی از شــرکت های ارائه دهنــده 
روی شــبکه  مالــی دیجیتــال  خدمــات 
باکچین، تفاهم نامه همکاری امضا کردند. 
این دو مجموعــه در این بــاره گفته انــد؛ این 
تفاهم نامه تأثیرات مثبتی روی مولدســازی 
امــوال راکــد بانــک در راســتای تطابــق بــا 
سیاست های بانک مرکزی، ایجاد سهولت 
بیشــتر بــرای مدیریــت ثــروت مــردم و 
دسترســی کســب وکارها به روش های نوین 
تأمین مالی، توسعه خدمات نوین بانکی و... 

خواهد داشت.

اصلاحدستورالعملپذیرش
شرکتهایدانشبنیاندر

فرابورس

مجیــد عشــقی، رئیــس ســازمان بــورس و 
اوراق بهادار از اصاح دستورالعمل پذیرش 

شــرکت های دانش بنیــان در فرابورس خبر 
داد. بــه گفته مجیــد عشــقی در خصوص 
شــرکت های  پذیــرش  دســتورالعمل 
دانش بنیــان، پــس از اینکــه فعــالان و 
متخصصان بازار سرمایه نظرات خود را در 
خصوص دســتورالعمل و اصاحات اعام 
کنند، نظــرات در هیئت مدیــره جمع بندی 
و تصویب خواهد شــد. طبق صحبت های 
او، بازار شــرکت های دانش بنیان  که شامل 
دو بــازار رشــد و دانش بنیــان  اســت، در 
دســتورالعمل پذیــرش فرابــورس تعریــف 
شــده و امیدواریم تا پایان مهرمــاه مصوبه 
هــم تأییــد شــود و شــاهد راه انــدازی بــازار 

دانش بنیان ها باشیم.

حذفپرداختیارهاازفهرست
رسمیشاپرک

تفاهم نامه پرداخت یاری مدتی است که به 
مجوز تبدیل شــده و این یعنی مقرر شــده 
بــا متولی گــری بانــک مرکــزی ایــن مجوزها 
از طریــق درگاه ملــی مجوزها تمدید شــود. 
در همیــن راســتا شــاپرک در اباغیــه ای به 
پرداخت یارهــا دربــاره حــذف اســامی آنها 
هشدار داده و تأکید کرده که این شرکت ها 
مجوز خــود را از بســتر درگاه ملــی مجوزها 
تمدید کننــد.  بررســی های میدانی نشــان 
می دهــد کــه ســامانه مشــکاتی اساســی 
اعم از اســتعام هویتی، اســتعام مالیاتی 
و... داشته و پرداخت یارها موفق به تمدید 
مجــوز خــود در مــدت مقــرر نشــده اند. 
جیبیت، زرین پال، زیبــال و وندار نمونه ای 
از پرداخت یارهای اصلی صنعت پرداخت 
هستند که به دلیل مشــکات و اختالات 
ســامانه موفق بــه تمدید قــرارداد یــا همان 
مجوز جدید خود نشده اند. پرداخت یارها، 
موضــوع را بــا بانــک مرکــزی در میــان 
گذشــته اند، امــا اباغیه اجــرا شــده و آنها 
به ســایر نهادها ارجاع داده شــده اند و نام 
آنهــا  از فهرســت رســمی شــاپرک حــذف 

شده است.

بهروزرسانیسامانهاینماد
مدتــی اســت کــه کاربــران  13

مهر
ســامانه اینمــاد با مشــکات 
جــدی در دریافــت اینمــاد 
مواجه شــده اند. تتا علت ایــن اختالات را 

ماهنامه اختصاصی مدیران
فناور ی های مالی ایران
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راه  انــدازی ســامانه جدیــد اینماد عنــوان  و 
اعــام کــرده  اســت. پــروژه بازنویســی ایــن 
سامانه به عنوان یکی از مهم ترین اقدامات 
مرکــز تتــا طــی ســال های اخیــر بــا هــدف 
تســهیل و تســریع امــور بــرای کاربــران و 
کســب وکارهای اینترنتــی و بــا توجــه  بــه 
بازخوردهای دریافتــی از بخش خصوصی 
انجام شــده و ۲۰۰ کســب وکار را با مشکل 

مواجه کرده است.

برگزاریجلسهسندباکسبانک
مرکزی

نوزدهمیــن جلســه کمیتــه  16
مهر

محیــط آزمــون تنظیم گــری 
به منظــور  مرکــزی  بانــک 
بررســی نهایــی و تهیه مســتند تصمیم در 
خصوص طرح های حاضر در ســندباکس، 
ریاســت مدیرعامــل شــرکت ملــی  بــه 
انفورماتیک برگزار شد. در این جلسه اعضا 
ضمن استماع گزارش فرایندهای عملیاتی 
و شاخص های عملکردی طرح های حاضر 
در این محیط آزمون، در خصوص مستند 
تصمیــم طرح هــای مــورد نظــر بــه بحــث و 

تبادل نظر پرداختند.

افزایش۶۴درصدیتعداد
تراکنشهایمغایرتی

گــزارش شــاپرک از شــهریور  17
مهر

۱۴۰۲ منتشــر شــد. بر اساس 
اعــداد  گــزارش،  ایــن 
تراکنش هــای ناتمــام ایــن مــاه نســبت بــه 
مردادماه 6۳.7۲ درصد افزایش و تعداد کل 
تراکنش ها ۱.79 درصد رشــد داشته است. 
همچنین نسبت تراکنش های ناتمام به کل 
تراکنش های موفق در این ماه نسبت به ماه 

گذشته ۰.۰۰69 بیشتر شده است.

تغییرمدیرعاملفینووا

فرشــید اردوانی با حکم مسعود وکیلی نیا، 

مدیرعامل هلدینگ ارتباط فردا به ســمت 
مدیرعاملی شرکت فینووا منصوب شد.

تصویبسهمصوبهبرایتثبیت
گامهایهوشمندسازی

در جلسه شورای اجرایی فناوری اطاعات 
مــورخ ۱7 مهــر ســه مصوبــه در خصــوص 
ممنوعیت اخذ اسنادی که سرویس آناین 
اســتعامی دارند، فراهم  کردن زیرســاخت 
ارائــه خدمات بــه ایرانیان خارج از کشــور و 
تکمیل خدمات دســتگاه ها در پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند به تصویب اعضا 
رسید.  رضا باقری اصل، معاون امور دولت، 
مجلــس و اســتان های وزارت ارتباطــات و 
فنــاوری اطاعــات نیــز در همیــن رابطــه در 
شــبکه های اجتماعــی نوشــت: »امــروز 
ســه مصوبــه مهــم بــرای تثبیــت گام هــای 
هوشمندسازی داشــتیم؛ نخست فاز دوم 
پنجره ملی دولت هوشــمند. دوم، خدمات 
پرکاربرد و مشارکت الکترونیکی و سوم، ۲۰ 
پروژه پیشران دولت هوشــمند. با همراهی 
اعضای شورا این مصوبات کمک زیادی به 

هوشمندسازی دولت خواهد کرد.«

۲۰۰کسبوکارموفقبهدریافت
اینمادنشدند

حــدود یــک مــاه اســت کــه  18
مهر

فعــالان اقتصــاد دیجیتــال و 
حوزه پرداخت یاری از اختال 
و خطاهای سامانه اینماد و کسب وکارهایی 
که نتوانستند مجوز اجباری اینماد و به تبع 
آن درگاه پرداخت دریافت کنند، می گویند. 
طبــق ایــن شــنیده ها، برخــی از متقاضیان 
نتوانستند وارد سامانه شوند و برخی هم با 
مشکات ثبت نام مواجه شــدند و مواردی 
هم بودند که درخواست شان برای تمدید با 
خطا مواجه می شــد. مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی پیرامون حواشی صدور اینماد، 
یک نشست خبری ترتیب داد. رئیس مرکز 
تتا در این نشست تأکید کرد که اختالات 
دوهفتــه ای به دلیل به روزرســانی ســامانه و 
تبدیل داده هــا رخ  داده و در ایــن مدت ۲۰۰ 
کسب وکار با مشکل دریافت اینماد روبه رو 
شــدند. آن طــور کــه گفتــه شــد، از ابتــدای 
پیاده سازی سامانه به روزشده تاکنون ۲۳۰۰ 
اینمــاد صادر شــده اســت. بــه اعــام مرکز 
توســعه تجــارت الکترونیکــی، از زمــان 
پیاده سازی ســامانه جدید، ۲۳ هزار اینماد 

صادر شده است.

بهروزرسانیفهرستمصادیق
محتوایمجرمانه

جلســه کارگروه تعییــن محتــوای مجرمانه 

بــه ریاســت حجت الاسام والمســلمین 
موحدی، دادســتان کل کشــور و بــا حضور 
تمامی اعضا تشــکیل و فهرست مصادیق 
محتوای مجرمانه جرائم قمار و شرط بندی 

به روزرسانی شد. 
زیــن پــس هرگونــه قمــار، شــرط بندی یــا 
بخت آزمایی در فضای مجــازی؛ در اختیار 
قــرار دادن حســاب بانکــی، ابــزار پذیــرش، 
درگاه پرداخت الکترونیکی یا ابزار پرداخت 
الکترونیکی برای ارتکاب اعمال مجرمانه؛ 
عدم اطاع رسانی هر  یک از ارائه دهندگان 
خدمــات ارتباطــی یــا خدمــات پرداخت یا 
عملیــات بانکــداری الکترونیکــی از قبیــل 
بانک هــا و کارورهــای مخابراتی بــه مراجع 
قضایی در خصوص فعالیت های مجرمانه 
در صــورت اطاع داشــتن، جرم محســوب 

می شود.

آرشلرستانی؛مدیرعاملجدید
آپسان

هیئت مدیــره  تصویــب  بــا  19
مهر

شرکت آپسان، آرش لرستانی 
به عنــوان مدیرعامل شــرکت 
آپسان منصوب و جایگزین احمد افتخاری 

شد. 
او پیش از این معاونت بخش های نرم افزار، 
طراحــی، نــوآوری، محصــول، عملیــات و 
فنــاوری اطاعــات در شــرکت به پرداخــت 
ملــت را بــر  عهــده داشــته و عضویــت در 
هیئت مدیــره شــرکت توســعه خدمــات 
الکترونیکی آدونیس و شــرکت مهندســی 
سیســتم یــاس ارغوانــی و نایب رئیســی 
هیئت مدیــره شــرکت فرابــوم را در ســوابق 

خود دارد.

مهدیملکیمدیرعاملفینوتک
شد

طی حکمی از سمت مسعود  24
مهر

مدیرعامــل  وکیلی نیــا، 
هلدینگ ارتباط فردا، مهدی 
ملکــی بــه ســمت مدیرعاملــی شــرکت 
فینوتک منصوب شد. مهدی ملکی تجارب 
مدیریتی موفق در حوزه های بانک، بیمه و 
صنعــت فین تــک را در کارنامــه کاری خود 
دارد. پیــش از او ســعید قدوســی نژاد 

عهده دار این سمت بود 

دیدبان
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یادداشتهاییازرضاقربانی،میثمسلیمانی
رضاجمیلیوایمانجلیلیازچهلوسومیننمایشگاهجیتکس

روایت هایی از بزرگ ترین 
رویداد فناوری آسیا

جیتکس 202۳ از 24 تا 2۸ مهرماه در مرکز تجارت جهانی دبی برگزار شد؛ نمایشگاهی که چهل وسومین دوره خود را پشت سر 
گذاشــت و ما در ایــن دوره از جیتکس شــاهد حضــور پررنگ ایرانیان در شــهر دبــی بودیــم و دورهمی هایی نیز توســط فعالان 
کسب وکاری ایرانی در حاشیه این رویداد برگزار شد؛ از گردهمایی فعالان فناوری و نوآوری صندوق نوآوری و شکوفایی گرفته تا 
رویداد ایرانیان و پرشین تک سامیت. به نظر می رسد این دورهمی ها شروع راهی برای ساختن کامیونیتی و حلقه ارتباطی فعالان 
کسب  وکارهای فارسی زبان مبتنی بر فناوری در منطقه باشد. جیتکس امسال با 41 سالن بزرگ میزبان بیش از شش  هزار غرفه از 1۷0 کشور دنیا 
بود و چیزی حدود 1۸0 هزار نفر طی پنج روز از آن بازدید کرده اند. یکی از مهم ترین محورهای اصلی این نمایشگاه هوش مصنوعی بود و کنفرانس ها 
با 21 محور اصلی و 1۵00 سخنران از ۸0 کشور برگزار شده است. یکی از موضوعات جالب در این دوره از برگزاری جیتکس این بود که بخش هایی 
مستقل برای فین تک و بلاکچین وجود داشت. تیم رسانه ای راه کار نیز با حمایت گروه شرکت های کهکشان، تاپین و جی اس اس هر روز مهم ترین 
تحولات این رویداد جهانی را با ما در میان گذاشت. در ادامه این مطلب، یادداشت هایی را از رضا قربانی، مؤسس کارخانه نوآوری رسانه راه کار؛  
میثم سلیمانی، سردبیر کارنگ و راه پرداخت؛ رضا جمیلی، مدیر توسعه کسب وکار کارخانه نوآوری رسانه راه کار و ایمان جلیلی، سردبیر استودیو 

راه کار می خوانید که مشاهدات خود را از پنج روز برگزاری جیتکس برایمان نوشته اند.

رضا قربانی
مؤسس کارخانه نوآوری رسانه راه کار

جایی به نام ایران وجود ندارد!

وب سایت تک کرانچ یکی از وب سایت های پرمخاطب در حوزه فناوری 
و نوآوری اســت. ایــن وب ســایت آمریکایــی دربــاره مهم تریــن روندها 
و رویدادهــای حــوزه مرتبط بــا کســب وکارهای فنــاوری و اســتارتاپ ها 
به صورت پیوسته محتوا منتشر می کند. خودش هم رویدادهایی دارد 
و زیرمجموعه هایی برای معرفی کسب وکارهای فعال در حوزه اقتصاد 
نــوآوری. اگــر کلمــه جیتکــس را در وب ســایت تک کرانــچ جســت وجو 
کنید بــه ۲ نتیجه می رســید؛ یکی اش مربــوط به حدود ۱۰ ســال پیش 
اســت و دیگری مربوط به چند ســال قبل. اگر رویداد MWC بارسلونا 
 CES را جســت وجو کنیــد، بــه ۵۵۰ نتیجــه می رســید و اگــر رویــداد
لاس وگاس را جست وجو کنید، به نزدیک ۴ هزار نتیجه می رسید. این 

اختاف توجه از کجا می آید؟
در سال های گذشته بارها و بارها گزارش های متعددی را درباره روندهای 
کســب وکاری خوانده ام؛ در این گزارش ها چیزی که به چشم می خورد 
این اســت که گویی اساســاً منطقه  ای به نام خاورمیانه و شمال آفریقا 

جدی گرفته نمی شــود و ناراحت کننده تر این است که گویی اساساً 
جایی بــه نام ایران وجــود ندارد! عجیب اســت که برخــاف همه آن 
تاش هایــی که در ایــران به طور خــاص و خاورمیانه و شــمال آفریقا 
بــه طــور عــام انجــام می شــود انــگار اراده رســانه های جریــان اصلی 
آمریکایی بر ندیدن اســت. آمریکایی ها با ولع عجیبی خودشــان را 
می بینند؛ خودشان را می پرستند و ستایش می کنند. اروپا و بریتانیا 
را هم به صورت حداقلی می بینند ولی خاورمیانه و شــمال آفریقا را 
نمی بینند؛ از نظر آنها انگار فناوری و نوآوری ارتباطی به این منطقه 

از جهان ندارد.
کسی اگر رســانه های آمریکایی را دنبال کند در تنها مواردی که نام 
خاورمیانه و شمال آفریقا را می شنود در جنگ و خونریزی است. در 
درگیری هایی که رخ می دهد نام این منطقه به کرات شنیده می شود. 
خبرهای مثبت و توسعه مربوط اســت به آمریکا و اندکی اروپا و در 
نهایت خاورمیانه و شــمال آفریقا در آمارها خاکســتری هســتند و 

جایی به نام ایران اساسا وجود ندارد!
این یک طرف ماجرا؛ طرف دیگر این اســت که اراده ای هم در داخل 
ایران وجود دارد که تا حد ممکن دست ایران و ایرانی را از حضور در 
میادین جهانی کوتاه کنــد. انقدر در میدان هــای بین المللی حضور 
نداشــته ایم که به مرور ادب و آداب حضور در مناســبات اقتصادی 
جهــان را فرامــوش کرده ایــم. ایــن موضوعی بــه غایــت نگران کننده 
است؛ با این زاویه دید است که حضور مدیران دولتی و غیردولتی را 
در رویدادی مانند جیتکس مفید می دانم؛ حداقل فایده این است 
که در محیطــی قــرار می گیرند که فعــالان اقتصــادی منطقــه در آن 
حضور دارند. هرچند که حتی همین رویداد هم قرار نیست توسط 
رسانه های جریان اصلی آمریکایی دیده شــود و حتی اگر در همین 
رویداد هم بتوان جریان ســاز بود باز قرار نیســت دیده شویم. بماند 
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گزارش

که ایرانیان و فارسی زبان ها در همین رویداد هم جریان ساز نیستند.
امســال و در حاشــیه رویــداد اتفاق هــای خوبــی رخ داد کــه یکــی از 
کامل ترین آنها رویداد پرشــین تک ســامیت بود. این رویدادها و به 
طور خاص رویــداد پرشــین فرصت خوبــی برای تبــادل نظــر و البته 
شبکه ســازی بودند. تصور می کنم بین فارســی زبان ها شبکه سازی 
قدرتمندی انجام نشــده است. متأسفانه اســاس شبکه سازی های 
خــارج از ایــران بــا اهــداف سیاســی انجــام می شــود و کم تــر نقــش 

تسهیل گر اقتصادی را دارند.
با توجه به تغییراتــی که در اقتصــاد امارات در حال رخ دادن اســت 
و رشــد و توســعه کســب وکارهای مبتنــی بــر فنــاوری و احتمــال جا 
ماندن بخش سنتی از این اقتصاد روبه رشد، شاید تعامل اثربخش 
فعالان فناوری و نوآوری در داخل ایران با سرمایه گذاران و صاحبان 
کســب وکارها در جایــی مانند امــارات زمینــه توســعه همکاری های 

بیشتر اقتصادی را فراهم کند.
قاعدتاً تحریم ها و فشارهای اقتصادی ناجوانمردانه بر ایرانیان کار را 
سخت و پیچیده می کند و موضوع شبکه سازی اقتصادی به آسانی 
دیگر کشورها و ملیت ها نیست؛ با این وجود این راهی است که باید 
با قدرت ادامــه داد. اقتصاد در خودمانده ایران برای توســعه در این 
شرایط ســخت لازم اســت ارتباط اثربخشــی را با فعالان اقتصادی 
خارج از ایران داشته باشد و فعالان اقتصادی خارج از ایران هم برای 
به روزمانــدن لازم اســت خودشــان را به منابع انســانی داخــل ایران 
متصل کنند. امیدوارم این تعامل در نهایت هم برای سرمایه گذاران 

و هم برای کسب وکارهای داخل ایران نتایج مثبت داشته باشد.
مــا قــرار نیســت دیــده شــویم و رســانه های جریــان اصلــی نیــز ۱۰۰ 
واحد تاش مــا را هم به اندازه یــک واحد انعــکاس نمی دهند؛ پس 
ایــن خودمان هســتیم کــه بایــد رســانه خودمــان باشــیم و انعکاس 

موفقیت های هرچند کوچک مان.

رضا جمیلی
مدیر توسعه کسب وکار راه کار

چرا تئوری پدرم درباره جیتکس 
جواب نمی دهد؟!

دبــی عاشــق بزرگترین هاســت. تجســم یــک هــوس و جاه طلبــی 
گل درشــت و بعضــا تــوی ذوق زن کــه هــر چیــزی را بــزرگ و بزرگ تــر 
می خواهــد. هر چیــزی کــه فکــرش را بکنیــد. از ماشــین های خیلی 
بزرگ که خیابان های خیلــی بزرگ و عریض )تا حــدی که عماً همه 
خیابان هــای ایــن شــهر را می تــوان اتوبــان نامیــد!( را قــرق کرده انــد 
تــا برج هــا و هتل هــا و پارک هــا و آکواریوم هــا و البته نمایشــگاه های 
بزرگ. دبی، دولت شهری اســت که گویی در بسیاری امور و چیزها، 
حســرت دیر چهره شــدن و بخشــی از تاریخ امور و پدیده هــا نبودن 
را با حجم و اندازه داشــته هایش تســکین داده اســت. داستان یک 
خطی جیتکس را می توان با همین عینک دید و گفت یکی دیگر از 

تاش های این شــهر اســت برای حیرت زده کردن همه آنها که مشــتاق 
فناوری هستند با این تگ لاین ساده: بزرگ ترین نمایشگاه فناوری دنیا. 
اما بیایید عینک های دیگری هم به چشم بزنیم و جیتکس را از چشم 

افراد و دسته های دیگری هم ببینیم.

  تئوری شکست خورده پدرم درباره دبی!

پــدرم ســال ها در دبــی کار و تجــارت کــرده اســت. همیشــه وقتــی از 
دستاوردها و پیشرفت ها و ساختمان های آن چنانی این شهر صحبت 
می کرد آخرش تکمله ای داشت برای دلداری دادن به خودش و احتمالاً 
ما که آب از لب ولوچه مان سرازیر شــده بود. پدرم ته همه حرف هایش 
می گفت همه این چیزهایی که دبی به آن  رسیده مصنوعی و یک شبه 
و با پول بــوده و یک روزی همه را یک باره از دســت می دهــد. یک روزی 
که پدرم فکر می کرد با رفتن اروپایی هایی و آمریکایی ها از این شــهر یا 
تمام شدن پول نفت و گاز فرا خواهد رسید. برای بسیاری از ایرانی هایی 
که بــا نگاهــی بدبینانــه بــه دســتاوردهای تکنولوژیــک این شــهر نگاه 
می کنند تکمله پدرم هنوز کارســاز اســت و کاربرد دارد. مثل بســیاری 
آدم های زخم خورده حوزه فناوری ایران که وقتی درباره جیتکس از آنها 
سؤال می پرســیدم معتقد بودند که همه چیز نمایش است و توخالی. 
یک نمایش که آنها اعتقاد داشتند شرکت های اروپایی و البته چینی 
و هندی به دلیل شــیرین بودن منافــع اقتصادی اش بــه آن تن داده اند 
و اتفاقاً نقش شــان را هم خیلی خوب بازی می کنند. این دسته اما هر 
سال جمعیتش بیشتر آب می رود و بر تعداد کسانی که با وجود همه 
جنبه هــای نمایشــی و بزرگ نمایی های بیــش از حد جیتکــس اعتقاد 
پیدا می کنند که دبی با این نمایشگاه دارد جایگاه قابل قبولی در آینده 
فناوری برای خود دست وپا می کند، افزوده می شود. اما این همه رابطه 
ما ایرانی ها با جیتکس نیست. دسته های دیگری هم هستند که نگاه 

متفاوتی به معادله فناوری و دبی دارند.

 یک دسته کم اهمیت اما اعصاب خردکن

اگــر از دســته ســرخورده ها و غرزن هایی که با پیش کشــیدن مقایســه 
ایران و اکوسیســتم فنــاوری اش با آنچــه در دبی و جیتکــس می بینند 
شروع به خودزنی از بیخ و بن می کنند بگذریم، جدی ترین و مهم ترین 
دسته حاضر در جیتکس، ایرانی هایی هستند که می خواهند ببینند 
آنها چه می توانند از این نمایش بزرگ نصیب خود یا کسب وکارشان 
کنند. این دسته در نگاه اول خیلی شبیه دسته ای است که معتقدند 
باید از دبی و دستاوردهای فناورانه اش الگو گرفت و با همان شعارهای 
همیشــگی تاکًیــد دارنــد می تواننــد بــا فیلترکــردن جنبه هــای منفی و 
نمایشــی سیاســت گذاری های دبی و تمرکز بر اندک جنبه های مثبت 

آن باد در کشتی فناوری در داخل کشور بیندازند.
دسته دولتی ها و شــبه دولتی های دوزیســت و البته فرصت طلب های 
بخش خصوصی را می گویم که هنوز با توســل جســتن به تئوری پدرم 
فکر می کنند دســتاوردهای فناورانه دبــی اگرچه ماندگار نیســتند اما 
می توانیم از آن ها درس و دانــش و الگو بگیریم! یــک ملغمه عجیب و 
متناقض که شاید خودشان هم بدانند که چیزی که می گویند بی سروته 
است اما به هر حال مدیر دولتی و شبه دولتی اند و به ناچار باید چیزی 
بگویند تا مامًوریت های فرامرزی را حال کنند! بگذریم... تا همین جا 

هم این دسته را زیادی جدی گرفته ام!

  جیتکس 202۳ و حضور پررنگ یک دسته خاص از ایرانی ها

اما برسیم سر دسته ای از ایرانی های حاضر در جیتکس که باید بیشتر 
به آنها توجه کــرد. ایرانی هایی که میل و ســودا یا تــوان مهاجرت و رفتن 
به خیلی دورترها را ندارنــد اما می خواهنــد کاماً هم از بــازی فناوری در 
مقیاس جهانی بیرون نیفتنــد. آنها که بین دبی و ترکیه بــرای راه اندازی 
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یک دفتر بین المللی، سرانجام به این نتیجه رسیده اند که اکوسیستم 
فناوری دبی جای مناسب تری است. برای این دسته جیتکس هم یک 
ادله محکم برای تصمیمی اســت که گرفته اند و هم یک موقعیت برای 
اینکه فرصت ها و امکان های پیش روی شــان را بیشــتر بجورنــد و چاره 
و طرح بهتری بیندیشــند. در جیتکــس ۲۰۲۳ این دســته از ایرانی های 
دنیای کسب وکار بیشتر از همه به چشــم می آمدند و خیلی پروپیمان 
در هفته ای که جیتکس جریان داشــت در گوشــه و کنار این شهر دیده 
می شــدند. از رویدادها و مهمانی های جمع وجــور و خصوصی گرفته تا 
رویدادهــای بزرگ تری که جماعت فنــاوری ایرانی در آن چنــد روز برگزار 
کردند. پرسش اساسی آنها از خود و از یکدیگر هم این بود که ما در دبی 
و در حرکت پرســرعت و نمایش بــزرگ اش در عرصه فنــاوری، چه کاری 
می توانیم بکنیم. یا اینکه کسب وکارهای حاضر در ایران شان کجای این 
معادله خواهد بود و راه انداختن کسب وکار جدید یا نسخه های تازه ای 
از خدمات و محصولاتشــان با نام و نشــان تازه در اکوسیســتم دبی چه 

الزامات و چه موانع و البته چه آینده ای خواهد داشت.
این دســته معقول ترین نگاه را به دبی و اکوسیســتم فنــاوری آن دارد. 
دسته ای که نه مرعوب جلوه ها و زرق وبرق موردعاقه سیاست گذاران 
فناوری در دبی اســت و نه مانند پدر من نگاه بدبینانه و از بالابه پایین 
به آینــده همه چیــز از جمله فنــاوری در ایــن شــهر دارد. شــهری که با 
سرمایه گذاری های عظیم )که گاه به پول پاشی نزدیک می شود( توجه 
بســیاری از شــرکت ها و نخبــگان فنــاوری را جلب کــرده و بــرای برخی 
حوزه هــای آن مانند هــوش مصنوعی و متــاورس و باکچین نقشــه راه 
تدویــن کرده تــا ســرآمد منطقه یــا آنطور کــه خودشــان ادعــا می کنند 
دنیا شــوند. این دســته از ایرانی ها این روزهــا به درســتی می گویند ما 
چه نصیبی از ایــن ســرمایه ها و تغییرات خواهیــم برد. فــارغ از اینکه 
درصدی از آن نمایش و جلوه گری و بزرگ نمایی باشــد باز چیزی که پا 
در زمین واقعیــت دارد عددهایش به دلار خیلی خیلی بزرگ اســت و 
نباید به آنها بی تفاوت بود و میدان فناوری دبی را دربست به هندی ها 

و چینی ها و حتی ترک ها واگذار کرد!
من برای این دسته بیشترین احترام و توجه را قائلم. من هم فکر می کنم در 
کنار تمام زور زدن ها و دست وپایی که به حق برای سامان دادن به اکوسیستم 
فناوری داخل کشور می زنیم باید با یک حرکت درست اکوسیستمی برای 
سهم بردن از تغییراتی که دبی با سرمایه گذاری های خیلی بزرگ می خواهد 
در عرصه فناوری رقم بزند هوس و جاه طلبی داشته باشیم. حالا اینکه نتیجه 
این سرمایه گذاری ها و نمایش چقدر واقعی خواهد بود باید بیشتر مسئله 

دولتمردان دبی باشد تا اکوسیستم کسب وکاری داخل ایران!

  ممنوعیت آیفون را باور کنیم یا الگوبرداری از جیتکس؟

عمیقاً باور دارم نه هم فکران پدرم و نه دسته  دولتی ها که برای الگوبرداری 
و آموختن به دبی می روند )یکی نیســت به این دســته بگوید الگوبرداری 
پیشکش، شما زحمت بکشید فقط واردات آیفون که یکی از گجت های 
مهــم اکوسیســتم های فنــاوری در هــر جــای دنیاســت را آزاد کنیــد( و نه 
واســطه ها و دلال هایــی کــه ایــن روزهــا بــا اســم رمــز فنــاوری و جیتکــس 
می خواهنــد یــک بــار دیگــر از بــازار ملک و ثبت شــرکت ســود بیشــتری 
کسب کنند، چیزی به اکوسیستم داخلی کشور اضافه نخواهند کرد. اما 
شــاید بشــود امیدوار بود آنها که به دلایل واضحی که همه از آن آگاهیم 
می خواهند یک زیست هیبرید کسب وکاری با محوریت بازار ایران داشته 
باشند که نیم نگاهی به بازار بین الملل هم در آن اهمیت دارد هم شانس 
زیادی در دبی و آوردگاه هایی مانند جیتکس خواهند داشت و هم آورده 
بیشتری برای اکوسیستم فناوری کشور. دسته ای که نمی خواهد تماماً از 
ایران و اکوسیســتم فناوری آن دل بکند اما هنوز باور و رویا دارد که شاید 

بتواند کاری بزرگ تر از سقف آن چیزی 
که در اکوسیستم داخلی نصیبش شده را پیش ببرد. تا چه شود...

ایمان جلیلی
سردبیر استودیو راه کار

جیتکس یا جایتکس؟

  هنوز بین علما اختاف هست که جایتکس درست است یا جیتکس. 
البته که اگر سری به نمایشگاه زده باشید و روی صندلی یکی از پنل های 
بی شمار جانبی نشسته باشید، یا به بهانه بیشتر سردرآوردن از آنچه 
در دنیای پر ســرعت فناوری در حال رخ دادن است با یکی از صاحبان 
غرفه، معاشــرت کرده باشــید، می دانید که کلمه درست »جایتکس« 
است. مشکل از جایی شــروع می شــود که می فهمید، اینجا هم مثل 
بســیاری از موارد مشــابه دیگر تلفظ صحیح عنوان نمایشــگاه ممکن 
است از نگاه مخاطب ایرانی، شما را در دسته تازه به دوران رسیده های 
»جیتکس« ندیده دسته بندی کند. اگر مثل من برای بار اول گذارتان 
به نمایشگاه افتاده باشد، متوجه می شوید که فوج ایرانی های اعزامی 

به نمایشگاه سایه هم دیگر را با تیر می زنند. 
این درعین حالی اســت کــه همه کنجکاونــد بدانند گروه کنــاری، برای 
چه، با خرج که و با چه خروجی به دبی آمده و برخواهد گشت. و همه 
این ها در شــرایطی رخ می دهد که آنها که به هر دلیلــی فرصت بازدید 
از جیتکــس را از دســت داده انــد یا عاقــه ای به آمــدن نداشــته اند در 
شــبکه های اجتماعی مشــغول قضــاوت و عمدتا نقد مســافرین دبی 
هستند. و شــما مدام حین دید و بازدیدها و دورهمی های ایرانی ها در 
حاشیه نمایشگاه )که اتفاقا هر شب و هر روز به بهانه های مختلف در 
ایام نمایشگاه در دبی برپا می شود( حس می کنید رفتارعادی ندارید. 
مدام از خودتان می پرسید آیا درست است که من الان اینجا باشم، پای 
صحبت فان ســخنران بنشــینم، خودم در پنل رویداد فان صحبت 
کنم، انگلیســی حرف بزنم یا فارســی؟ عکــس بگیرم یا نگیرم؟ پســت 
بگذارم یا نگذارم؟ منشــن کنــم یا نکنم؟ جــواب کامنت بدهــم یا مثل 

همیشه سکوت کنم؟
اصا چنین شرایطی به شدت مستعد خارج شدن اوضاع از شرایط 
نرمال است. دقیقا شبیه آنچه که ما معمولا هر روز در کسب وکارمان 
گرفتارش می شویم. شما به عنوان مدیرعامل یا یکی از مدیران ارشد 
شرکت، ماموریتی به عهده گرفته اید که قاعدتا بر اساس چشم انداز 
کوتاه مــدت یــا بلندمــدت هیئت مدیــره تبیین شــده. امــا از روزی که 
روی صندلی می نشینید باید نگران »قضاوت« سایرین باشید. اگر 
مدیــر باتجربه ای باشــید، می دانید کــه توصیه به ندیدن، نشــنیدن 
و بی توجهی بــه اینگونه قضاوت هــا مربوط به کتاب هــای موفقیت و 
جمات قصار امثال سایمون سینک است. سوابق باهایی که سرتان 
آمده، به شــما می گوید که آن توصیه ها در شــرایطی کار می کنند که 

سیستم تعریف شده ای برای رشد کیفی وجود داشته باشد.
برای ما اما داســتان متفاوت اســت. چــه در زندگی عــادی روزمره در 
کشــوری که هر روز غافلگیری جدیدی برایمان در نظــر می گیرد، چه 
در کســب و کاری که برای مدیرانش تداوم و ماندگاری به فاکتورهایی 
بستگی دارد که به مخیله امثال جناب سایمون سینک هم نمی رسد. 
زمانی کــه ما بــه جای جنگیــدن بــرای کیفیت بهتــر، داریم بــرای بقا 
می جنگیم، هر حاشیه و اتفاق جانبی می تواند شرایط عادی را به هم 
بزند. ماجرای جیتکس هم همین است. شما با هر فلسفه و منطقی 
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که برای بازدید از نمایشــگاه رفته باشید، یا حتی تصمیم به ماندن و 
نرفتن گرفته باشید تحت قضاوت اطرافیان خواهید بود. شدت این 
قضاوت ها گاه به حدی می رســد که اصا یادتان می رود علت اصلی 
تصمیمی که گرفتید چه بوده است. مثل بسیاری از مدیران عاملی 
که بعد از چند ماه می فهمنــد که به جای حرکت در راســتای اهداف 
و چشم اندازهای شــرکت، به جای کار واقعی کردن، دارند حواشی را 
کنترل می کنند و راه های گسترش شایعات و اخباری را می گیرند که 

ممکن است منجر به بروز سوتفاهم و قضاوت های غلط باشد.
و ما از این یادداشت نتیجه می گیریم که... 

اگــر از مــن بپرســید دســتاورد بازدیــد از جیتکــس ۲۰۲۳ چــه بــوده، 
می گویــم »اینکه فهمیــدم مــا ایرانی هــا کار نمی کنیم« ما همــه، کار 
واقعی کردن یادمان رفته اســت. ما دیگر آدم های معمولی نیســتیم 
و متاسفانه این مسئله لزوما به جغرافیای جایی که زندگی می کنیم 
هم ارتباطی نــدارد. انگار یــک تغییر ژنتیکــی در وجــود همه مان رخ 
داده و نتیجه اش شده اینکه ما نتوانیم یا بنا بر مصلحت در راستای 
حفط بقا نخواهیم آنچه را که می دانیم درســت اســت انجام دهیم. 
برای همین، وقتی گذارمان به جایی مثل بزرگ ترین نمایشــگاه ارائه 
دستاوردهای فناوری دنیا می افتد، حتی می ترسیم به جای جیتکس، 
کلمه درســت تر »جایتکــس« را اســتفاده کنیم. شــاید بــرای همین 
ژن پیشــرفته غیرعادی بودن باشــد که حتــی وقتــی در میهمانی ها و 
دورهمی هــای ایرانی ها در دبی شــرکت می کنید غذاها هــم یک مزه 

ثابت می دهند.

میثم سلیمانی
سردبیر کارنگ و راه پرداخت

آینده رابطه بانک ها و فین تک ها 
چگونه رقم خواهد خورد؟

موضوع فین تــک یکــی از مهم تریــن مؤلفه  های امســال جیتکس و 
اکسپند نورث استار بود و نکته جالب توجه این بود که به مانند اتفاقی 
که در سایر روندهای فناوری در این دوره از جیتکس رخ  داده بود، در 
فین تک نیز موضوع کاربردپذیری نقش اول را بــازی می کرد. در بین 
شرکت های فین تکی شما بیش از هر چیز راهکار مشاهده می کردید. 
حتی شــرکت های کوچک پرداختی کــه در این رویداد شــرکت کرده 
بودند نیــز اصلی تریــن مؤلفه هــا و قابلیت خــود را روی ابزاری شــاید 
دم دستی و آن هم ارتباط جهانی در شبکه پرداخت قرار داده بودند و 
روی آن مانور می دادند؛ مولفه ای که هم اکنون برای شرکت های ایرانی 

در دسترس نیست.  
در بخش فین تک و همین طور پنل ها و بررسی هایی که در جیتکس 
و اکســپند نورث اســتار ۲۰۲۳ صورت گرفــت، اصلی تریــن روند های 
این حوزه به چند بخش تقسیم می شــدند که به ترتیب در ادامه در 

خصوص آنها صحبت  می کنیم.
شــاید یکــی از عمده تریــن موضوعاتــی کــه در جیتکــس امســال و 

همچنین فین تک ســرج موردبررســی قــرار گرفت، موضوع اســتفاده از 
هوش مصنوعی در فین تک بود. واقعیت آن است که هوش مصنوعی 
به تنهایی قابلیت اینکه تبدیل به یک صنعت شود را ندارد؛ بلکه هوش 
مصنوعی می تواند بــه کاربردپذیــری صنایع دیگر کمک کنــد و یکی از 
اصلی ترین موضوعاتی که زیر پوست جیتکس جریان داشت، کاربرد 
هوش مصنوعی در فین تک و همچنین اســتراتژی های ســرمایه گذاری 

روی هوش مصنوعی در فین تک بود.
احمــد الزارونــی، معــاون و رئیــس بخــش فنــاوری اطاعــات شــرکت 
ســرمایه گذاری دبــی در یکی از نشســت های فین تک ســرج بیــان کرد: 
»آخرین به روزرســانی های هوش مصنوعی مولد می توانــد لحن صدا، 
متن و احساســات انســان ها را تشــخیص دهــد. من قبــاً نظیــر این را 
ندیده بودم. هــوش مصنوعی مولد یک ارزش افــزوده بزرگ برای بخش 
بانکی خواهد بود. زیرا می تواند مشکات را شناسایی کند و دقت ارائه 

خدمات پیشرفته را به مشتریان بهبود بخشد.«
بسیاری بر این باور هســتند که هوش مصنوعی مولد می تواند رویکرد 
بانک ها و هم فین تک هــا را تغییر دهــد و این موضــوع باتوجه به عاقه 
مشــتریان بــه شخصی ســازی ســرویس ها می توانــد خــود تبدیــل بــه 
کاتالیــزوری بــزرگ در صنعــت بانکــی جهــان شــود و ایــن کار بــا هوش 

مصنوعی قابلیت انجام دارد.
نکته دیگری که در بحث آینده فین تک ها بسیار مطرح است، موضوع 
چندوجهی شدن محصولاتی است که در این حوزه فعالیت می کنند. 
فین تک ها اگر قصد دارند به حیات خود ادامه دهند نیازمند آن هستند 
تا از پیله خود خارج شوند و بر مبنای نیاز مشتریان خود سرویس های 
متنــوع ارائه دهند. در این نقطه اســت کــه قطعاً فین تک هــا می توانند 
پس از موج اولیه ای که به راه انداختند برای خــود یک نوع وجه تمایز با 

سرویس های سنتی ایجاد کنند. 
واقعیت آن اســت کــه صنایــع مالی به شــدت در حــال تغییر هســتند 
و فین تک هــا نیازمنــد آن هســتند تــا فضــای خــود را تغییــر دهنــد و 
اگــر می خواهنــد بــا مشــتریان بزرگ تــر همــراه شــوند بایــد بــر مبنــای 

فرهنگ سازمانی هر یک از آنها راهکار ارائه دهند.
نکته دیگری کــه در این رویــداد در خصــوص فین تک ها مطــرح بود که 
به نظــر می رســد می توانــد آینــده آنهــا را تحت تأثیر قــرار دهــد، ارتباط 
ســازنده میان فین تک ها و بانک هاست. در نشســت های متعددی در 
فین تک ســرج و همچنین جیتکس ایــن موضوع به شــدت نمایان بود. 
فین تک ها برای رشــد خود به شــدت نیازمند آن هســتند که مشارکت 
جدی تری بــا بانک هــا داشــته باشــند و از طــرف بانــک نیــز فین تک ها 
می توانند دسترســی افــراد به منابع گســترده بانــک را افزایــش دهند. 
در حال حاضــر اهمیت بانک ها در دنیای امروز بیش از گذشــته شــده 
چرا که منابع بسیار زیادی در دسترس بانک ها قرار دارد و راهکاری که 
فین تک ها پیش روی آنها قرار می دهند، می تواند این منابع را به شکل 

بهینه به گردش درآورد.
نکته دیگری که در نشســت  های جیتکس مطرح شد، موضوع کاهش 
هزینه هــای انتقال پول بــود. در حال حاضــر رمیتنس ها انتقــال پول را 
به خوبی انجام می دهند اما کارمزد آنها بسیار بالاست. راهکاری که در 
این رویداد مطرح شد استفاده از اســتیبل کوین ها در نقل وانتقال پول 
بود؛ چرا که استفاده از استیبل کوین ها می تواند کارمزد نقل و انتقال پول 
را به شدت کاهش دهد و گامی جدی برای آینده انتقال وجه بین المللی 
بــردارد. نکتــه آخر اینکــه در حــال حاضر بــه نظر می رســد بســیاری از 
شــرکت ها و نهادهای مالی بــه این باور رســیده اند که نقــش بانک ها از 
واسطه گری تغییر کرده و در حال تبدیل شدن به بازیگران جدی بازارهای 
مالی هستند؛ بنابراین دیگر نمی توان نقش  بانک ها را در عرصه جهانی 
به مانند گذشــته دید و به نظر می رســد فین تک ها می تواننــد به موتور 

محرک بانک ها برای توسعه و نوآوری بدل شوند 
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گزارش
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بررسیوضعیتومزیتهایتوسعهسوپراپلیکیشنهادردنیاوایران

جهانی در گوشی
مصرف کنندگان امروزی برای پرداخت هزینه ها و مدیریت زندگی شان آماده استفاده از راه های جدید و نوآورانه هستند. 
در حــال حاضــر مصرف کنندگان بــرای انجام امــور مالــی و غیرمالی خــود باید بــا مخلوطی چندپــاره از پلتفرم هــا، اپ ها، 
وب ســایت ها و ســایر کانال هــا روبــه رو شــوند، امــا سوپراپلیکیشــن ها آمده انــد تــا ایــن وضعیــت را به کلــی تغییــر دهند. 
مصرف کنندگان در سراسر جهان، به ویژه به واسطه راحتی و امنیتی که سوپراپلیکیشن ها فراهم می کنند، به آنها گرایش 
پیدا کرده اند. ایجاد حس اعتماد، امنیت و حریم خصوصی در کنار ارائه خدمات مختلف، در ایجاد تمایل مصرف کنندگان به انتخاب و 
پذیرش سوپراپلیکیشن های جدید نقشی اساســی دارد. نیمی از افراد نسل هزاره راحت طلب و یک سوم شان در جست وجوی رفاه مالی 
هستند و پیش بینی می شود که این گروه تأثیرگذار در ایجاد تقاضا برای سوپراپلیکیشن ها در آینده نقش بسزایی داشته باشد. در حالی 
که مصرف کنندگان مدام اشتیاق بیشتری به ایده یک اپ برای همه کارها نشان می دهند، بار مسئولیت بر عهده ارائه دهندگان است تا 
علاوه بر توسعه تجربه های امن، آسان و بی دردسر مورد نظر مصرف کنندگان، به بسیاری از افراد مردد این انگیزه را بدهند که خودشان را 
از توده ای از اپ های مســتقل رها کنند و به سمت استفاده از یک اپلیکیشــن برای تمامی امورشــان بروند. وقتی به تاریخچه و خاستگاه 
شکل گیری سوپراپلیکیشــن ها نگاهی می اندازیم، متوجه شــرقی بودن اولین و پرمخاطب ترین آنها می شویم. برای مثال وی چت با 1.26 
میلیارد کاربر پرمخاطب ترین سوپراپلیکیشــن دنیا به حســاب می آید. در ایران نیز طی سال های اخیر شاهد رشــد سوپراپلیکیشن های 
مختلفی بوده ایم که سعی دارند تجربه افراد را در استفاده از خدمات تغییر دهند. بررسی روند رشد سوپراپلیکیشن ها در ایران و جهان 
حاکی از افزایش اســتقبال مردم از آنهاســت و برخی بر این باورند که در آینده نه چندان دور، سوپراپلیکیشــن ها کــه خالق تجربه کاربری 
دلنشین تری هستند، جای اپلیکیشن های عادی را می گیرند. در این مطلب پس از مروری که بر گزارش مشترک پی پال و پیمنتس درباره 
سوپراپلیکیشن ها داشــتیم، در گفت وگو با عاطفه فتحی، معاون توسعه کسب وکار شرکت ســیمرغ تجارت؛ آرمان فرج زاده، مدیر ارشد 
اجرایی شــرکت آپ و میثم ملاشــریفی، معــاون بازاریابــی تیم مرکــزی گروه اســنپ به فلســفه وجودی شــکل گیری سوپراپلیکیشــن ها و 

مزیت های استفاده از آنها پرداختیم.

نیلوفر نادری
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  نگرانی هایی که مانع پذیرش سوپراپ ها می شوند

پی پال و پیمنتس در گزارش مشترکی که در ژوئیه ۲۰۲۲ نوشته اند، 
از حرکت به سمت سوپراپلیکیشن ها و افزایش تقاضای مردم برای 
تجربه های پرداخت یکپارچه و فراگیر شــدن ایده سوپراپلیکیشــن 
برای مدیریت زندگی مدرن صحبت می کنند. این گزارش بر اساس 
نظرســنجی از 9.9۰۴ مصرف کننــده در اســترالیا، آلمــان، بریتانیــا 
و ایــالات متحــده در فاصلــه ۱۱ تــا ۳۱ ژانویــه تهیــه شــده و در آن از 
مصرف کننــدگان پرســش هایی دربــاره ترجیح هــا و نگرانی هایشــان 
در خصــوص اســتفاده از سوپراپلیکیشــن ها به عنــوان ابــزاری برای 
مدیریت خرید، بانکداری و فعالیت های روزمره پرسیده شده است. 
در ایــن گــزارش این طور آمــده کــه هرچنــد بیشــتر مصرف کنندگان 
به سوپراپلیکیشــن ها عاقه نشــان می دهنــد و از مزایای اســتفاده 
از آنهــا مطلــع هســتند، امــا احساســی دارنــد کــه مانــع پذیــرش 
صددرصــدی سوپراپلیکیشــن ها توســط آنهــا می شــود و تقریبــاً 
نیمــی از شــرکت کنندگان مطمئــن نیســتند کــه آیــا اســتفاده از 
سوپراپلیکیشن ها به ریسک افشای اطاعات شخصی شان می ارزد 

یا خیر؟
نتایج بررسی های این پژوهش نشان می دهد که هرچه میزان عاقه 
افراد به یک سوپراپلیکیشــن بیشــتر شود، آســودگی خاطر آنها به 
افشا نشدن اطاعات شــان توســط آن نرم افزار نیز بیشتر می شود. 
در واقــع 7۰ درصــد از شــرکت کنندگان در ایــن نظرســنجی، معتقد 
بودند که منافع ناشی از اســتفاده از سوپراپلیکیشــن ها به ریسک 
افشــای اطاعات شخصی شــان مــی ارزد،  در حالی که در بیــن افراد 
کمتر عاقه مند به سوپراپلیکیشــن ها تنها یک پنجم معتقد بودند 
کــه منافع آنها به ریســکش مــی ارزد. در ایــن پژوهــش ۴۵ درصد از 
مصرف کنندگان در صورت اســتفاده از سوپراپلیکیشــن ها »بسیار 
نگــران« هک شــدن بودنــد و ۳8 درصــد نگرانی هایــی در ایــن مــورد 
داشتند که برای دسترسی به قابلیت های سوپراپلیکیشن باید چه 

مقدار داده به اشتراک بگذارند. 
در واقــع این طور می تــوان ادعا کــرد که  ایــن نگرانی تقریبــاً همگانی 
اســت و درصــد مصرف کننــدگان آلمانــی کــه ایــن نگرانــی را ابــراز 
داشــتند پنــج درصــد بیشــتر از ســایر گروه هــا بــود )خــوب اســت 
اشــاره کنیــم کــه مصرف کننــدگان در آلمــان در مجمــوع بیــش از 
همه نســبت بــه سوپراپلیکیشــن ها بدبین هســتند؛ داده هــای این 
گزارش نشــان می دهد که فقط یک چهــارم مصرف کنندگان آلمانی 
معتقدند استفاده از سوپراپلیکیشن ها به ریسک افشای اطاعات 

شخصی شان می ارزد(.
از  اســتفاده  بــه  را  عاقــه  بیشــترین  کــه  مصرف کنندگانــی 
سوپراپلیکیشــن ها دارنــد بیــش از دیگــران در مــورد برآورده نشــدن 
انتظارات شــان ابراز نگرانی می کنند. درصد افراد »زیاد« یا »خیلی 
زیــاد« عاقه مندی که نگــران احتمــال ارائه خدمات ســطح پایین تر 
از ســوی سوپراپلیکیشــن هســتند، ۱۰ درصد بیشــتر از گروه »کم« 
یا »تــا حــدودی« عاقه مند اســت. درصــد مصرف کنندگان بســیار 
عاقه مندی که نگران این مسئله هســتند که اپ دسترسی به همه 
قابلیت هــای مورد نظرشــان را بــرای آنهــا فراهم نکند، شــش درصد 

بیشتر از مصرف کنندگان کمتر عاقه مند است.
7۰ درصد شرکت کنندگان »بسیار عاقه مند به سوپراپلیکیشن ها« 
معتقــد بودنــد منافــع ناشــی از اســتفاده از سوپراپلیکیشــن ها بــه 

ریسک افشای اطاعات شخصی می ارزد.
طبق یافته های پژوهشگران اعتماد مرهم بالقوه ای برای نگرانی های 
مصرف کنندگان نسبت به امنیت اســت؛ در واقع منظور اعتماد به 
ســازمان هایی اســت که سوپراپلیکیشــن ارائه می دهند. از آنجایی 
که بــا متمرکز شــدن بســیاری از کارهــا بــا سوپراپلیکیشــن، در واقع 

مصرف کنندگان کلیدهای دسترسی شــان به اقتصاد به هم پیوســته را 
به ســازمانی خارجی می دهند، اعتماد و اعتبار در ایجاد اطمینانی که 
مصرف کنندگان باید داشــته باشــند تا بــه یک سوپراپلیکیشــن کاماً 

متعهد شوند، حیاتی هستند.
در ســطح جهانــی، بانک هــا طبقــه ای از نهادهــا هســتند کــه 
مصرف کننــدگان بیشــترین اعتماد را بــه آنهــا دارند. در ایــن پژوهش 
۵۳ درصد شرکت کنندگان به بانک ها در ارائه سوپراپلیکیشن اعتماد 
داشــتند و ۳۰ درصد از شــرکت کنندگان یک بانک خــاص را به عنوان 
مــورد اعتمادتریــن ارائه دهنده شــان معرفــی کردنــد. مصرف کنندگان 
بعــد از بانک ها بافاصلــه به ســراغ شــرکت های تجــارت الکترونیک، 
شــرکت های بزرگ فناوری یا شــرکت های شــبکه کارت نمی روند، بلکه 
پی پال را به عنوان مــورد اعتمادترین معرفی می کننــد. در این پژوهش 
۴۳ درصد از شــرکت کنندگان گفته اند به پی پال به عنــوان ارائه دهنده 
سوپراپلیکیشــن اعتمــاد می کننــد و ۱7 درصد شــرکت کنندگان از این 
شــرکت به عنوان مورد اعتمادترین نهاد در بین همه نهادها برای ارائه 

سوپراپلیکیشن نام بردند.
اعتماد به پی پال به ویژه در آلمان زیاد است؛ چراکه ۱6 درصد آلمانی ها 
از پی پال به عنــوان مورد اعتمادتریــن ارائه دهنده سوپراپلیکیشــن نام 
می برند. استرالیایی ها بیش از سایر کشورها به بانک ها اعتماد دارند؛ 
۳7 درصد از آنها یک بانــک را به عنوان مــورد اعتمادترین ارائه دهنده 
معرفی کردند. هیچ کدام از کشــورهای مورد مطالعه دولتــی ندارند که 
مصرف کنندگان در ارائه سوپراپلیکیشــن به آن اعتماد داشته باشند؛ 
در بیــن ایــن کشــورها بیشــترین درصــد اعتمــاد مصرف کننــدگان بــه 

دولت شان در این زمینه دو درصد بود.
ایــن پژوهــش نشــان می دهــد کــه اعتبــار کلــی یــک نهــاد و اطمینانی 
کــه مصرف کننــدگان به امنیــت داده هایشــان نــزد ارائه دهنــده دارند، 
تأثیرگذارترین عوامل بر اعتمادشــان هستند. در سطح جهان، حدود 
6۰ درصد شــرکت کنندگان از اعتبار کلی یا اطمینــان در زمینه امنیت 

به عنوان مهم ترین ویژگی در ایجاد اعتماد نام بردند.
بعد از اعتبار و اطمینــان در زمینه امنیت، توانایی ســازمان در کاهش 
هزینه هــا و ارائــه دسترســی یکپارچــه بــه طیفــی از کالاهــا و خدمــات 
مهم ترین عوامل در دستیابی به اعتماد هستند. شرکت کنندگانی که 
بیش از همه به بانک ها و دولت فدرال در ارائه سوپراپلیکیشن اعتماد 
دارند، بیــش از همه به اعتبــار ارائه دهنــده بالقوه سوپراپلیکیشــن در 

زمینه امنیت داده اهمیت می دهند.
ایــن پژوهــش نشــان می دهــد کــه اعتبــار کلــی یــک نهــاد و اطمینانی 

گزارش

۴۵ درصد

۴۰ درصد

۳8 درصد

۳6 درصد

۲9 درصد

۲۴ درصد

۲۲ درصد

جدول 1: نگرانی های ویژه سوپراپلیکیشن ها 
درصد مصرف کنندگان »بسیار نگران« درباره دغدغه های استفاده 

ازسوپراپلیکیشن ها

نگرانی درباره امنیت داده ها در صورت هک شدن

مشکات دسترسی

ارائه بیش از حد داده های شخصی

ارائه دسترسی به بخش های زیادی از زندگی

احتمال گران تر بودن

سطح خدمات ضعیف تر

فراهم نکردن دسترسی به محصولات یا خدمات مورد نظر

منبع: PYMNTS.com و پی پال
N = 7,۳۰۴: شرکت کنندگان عاقه مند به داشتن یک اپ یا وب سایت آناین واحد
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فناور ی های مالی ایران

که مصرف کننــدگان به امنیــت داده هایشــان نــزد ارائه دهنــده دارند، 
تأثیرگذارترین عوامل بر اعتمادشان هستند. در سطح جهان، حدود 
6۰ درصد شــرکت کنندگان از اعتبار کلی یا اطمینــان در زمینه امنیت 

به عنوان مهم ترین ویژگی در ایجاد اعتماد نام بردند.
بعد از اعتبار و اطمینــان در زمینه امنیت، توانایی ســازمان در کاهش 
هزینه هــا و ارائــه دسترســی یکپارچــه بــه طیفــی از کالاهــا و خدمــات 
مهم ترین عوامل در دستیابی به اعتماد هستند. شرکت کنندگانی که 
بیش از همه به بانک ها و دولت فدرال در ارائه سوپراپ اعتماد دارند، 
بیش از همه به اعتبار ارائه دهنده بالقوه سوپراپ در زمینه امنیت داده 

اهمیت می دهند.

  آینده پرداخت های سوپراپ

مصرف کنندگانی که برای تلفیق سوپراپلیکیشنی با زندگی روزمره شان 
آماده اند، ممکن اســت این کار را از بازارها یا مراکز شــهر شروع کنند. 
در همــه دموگرافیک هــا بیشــترین اســتفاده های مــد نظــر افــراد برای 
سوپراپلیکیشــن جهــت خریدهــای مرتبــط بــا خواربــار، رســتوران و 
ســرگرمی اســت.  در این پژوهش آمده اســت که این ســه هم در میان 
مصرف کننــدگان بــا عاقــه زیــاد بــه سوپراپلیکیشــن و هــم در میــان 
مصرف کنندگان با عاقه میانه تر عملکرد بســیار خوبی دارند. بیشتر 
افراد بسیار عاقه مند به سوپراپلیکیشن ها از سوپراپلیکیشن در همه 
جنبه های زندگی شان اســتفاده می کنند، در حالی که خرید خواربار، 
خرید در رســتوران و ســرگرمی تنها ســه جنبه ای از زندگی هستند که 
بیش از ۴8 درصد افراد کمتر عاقه مند به سوپراپلیکیشن حاضرند از 

سوپراپلیکیشنی برای آنها استفاده کنند.
این پژوهش نشــان می دهد که برخی پرســوناها همبســتگی زیادی با 
نوع نگاه مصرف کنندگان به تلفیق سوپراپلیکیشــن بــا زندگی روزمره 
دارنــد. مشــاهده شــده کــه 9۵ درصــد افــراد راحت طلــب و ۴9 درصد 
افــراد در جســت وجوی رفاه مالــی حاضرنــد داده هــای مالی شــان را با 
سوپراپلیکیشن یکپارچه کنند. عاوه بر این 97 درصد راحت طلب ها 
عاقه مندنــد از طریــق سوپراپلیکیشــن ارتباطــات دیجیتــال ایجــاد 
کننــد تــا پــول پرداخــت و دریافــت کننــد. حــدود ۵۳ درصــد از افــراد 
در جســت وجوی رفــاه مالــی نیــز همیــن کار را می کننــد. در مقایســه 
منطقه ای، مصرف کننــدگان در ایالات متحده بیــش از همه به تلفیق 

سوپراپلیکیشن با بخش های گوناگون زندگی تمایل دارند.

استرالیا

۳7 درصد

۲۰ درصد

6 درصد

۱۳ درصد

۱۲ درصد

8 درصد

۲ درصد

آلمان

۲9 درصد

۱6 درصد

۱۱ درصد

۱۲ درصد

۱۳ درصد

۱۴ درصد

۱ درصد

بریتانیا

۲۳ درصد

۳۴ درصد

8 درصد

۱۱ درصد

۱۱ درصد

 ۱۰ درصد

۲ درصد

ایالات متحده

۳۲ درصد

۱۳ درصد

۱6 درصد

۱۴ درصد

۱۳ درصد

۱۰ درصد

۱ درصد

بانک

پی پال

شرکت تجارت الکترونیک

شرکت بزرگ فناوری

سایر

شبکه کارت

دولت
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۳۰ درصد از شرکت کنندگان اعام کردند که بیش از همه به یک بانک برای ارائه سوپراپ 
اعتماد دارند.

اعتبار کلی

اطمینان به اینکه ارائه دهنده داده های مشتریان را امن نگه می دارد و از کاهبرداری جلوگیری می کند

توانایی ارائه دهنده در کاهش هزینه ها

سابقه ارائه دهنده در ارائه طیفی از کالاها و خدمات

سابقه ارائه دهنده در ایجاد و مدیریت فضاهای آناین مشتری پسند

سابقه ارائه دهنده در ایجاد فضاهای آناینی که استفاده از آنها آسان و راحت است

اندازه ارائه دهنده: بیش از حد کوچک نبودن

اندازه ارائه دهنده: بیش از حد بزرگ نبودن

سایر، لطفاً توضیح دهید:

۲۵ درصد

۳۳ درصد

۱۱ درصد

8 درصد

7 درصد

7 درصد

۳ درصد

۴ درصد

۱ درصد

۵۳ درصد

۴9 درصد

۳۴ درصد

۳۳ درصد

۳۲ درصد

۳۱ درصد

۱۵ درصد

۱۳ درصد

۱ درصد
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جدول 4:  بخش هایی از زندگی که مصرف کنندگان حاضرند 
سوپراپلیکیشنی را با آن تلفیق کنند 

درصد مصرف کنندگانی که حاضرند سوپراپلیکیشنی را با جنبه های 
منتخبی از زندگی شان تلفیق کنند

خرید خواربار

خریدهای خرد

ترجیح های خرید در خرید وعده های غذایی در رستوران

ترجیح های سرگرمی

سامت و تندرستی

ترجیح های سفری

ارتباطات دیجیتال برای دریافت یا پرداخت پول

لوازم خانگی متصل به اینترنت

اطاعات مالی

تعامل با خانواده، دوستان و بستگان

کار همراه با دریافت دستمزد

6۲ درصد

6۲ درصد

۵8 درصد

۵۵ درصد

۵۰ درصد

۵۰ درصد

۵۱ درصد

۴۳ درصد

۴۲ درصد

۳9 درصد

۳۴ درصد
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97 درصد راحت طلب ها عاقه مندند از طریق سوپراپلیکیشن ارتباطات دیجیتال ایجاد 
کنند تا پول پرداخت و دریافت کنند.

بیش از همه برای ارائه سوپراپ مورد اعتماد است

مورد اعتماد است، اما بیش از همه برای ارائه سوپراپ مورد اعتماد 

جدول ۳:  محرک های اعتماد مصرف کنندگان به ارائه دهندگان 
سوپراپ 

درصد مصرف کنندگانی که عوامل منتخب را بر اعتماد تأثیرگذار می دانند

جدول 2: اعتماد به ارائه دهنده سوپراپ در کشورهای مختلف 
درصد مصرف کنندگانی که به ارائه دهندگان سوپراپ اعتماد دارند 

برحسب کشور
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سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

  عدم ضرورت تبدیل شدن همه اپلیکیشن ها به سوپراپلیکیشن

ســپس در گفت وگویــی که بــا فعــالان ایــن حــوزه در کشــور داشــتیم، 
بــه وضعیــت سوپراپلیکیشــن ها در کشــور و چالش هایــی کــه دارند، 
پرداختنــد. بــه عقیــده عاطفــه فتحــی، معــاون توســعه کســب وکار 
سیمرغ تجارت، سوپراپلیکیشــن یا به زبان فارســی نرم افزار جامع، به 
اپلیکیشنی گفته می شود که مانند یک چتر چندین خدمت را به صورت 
 همزمان ارائــه می دهد. بــه بیان دیگــر سوپراپلیکیشــن ها ارائه دهنده

 All In One Solution  هستند. تعاریف استاندارد در این حوزه شامل 
اپلیکیشن هایی می شود که شامل گروه های مختلفی از خدمات مانند 
پیام رسان، فروشگاه، بازی و سرگرمی، خدمات مالی و امثالهم هستند و 
نیازهای روزمره کاربران خود را پوشش می دهند. با توجه به این تعریف 
اپلیکیشــنی که در یک حوزه خــاص، برای مثــال صرفاً بانکــی و مالی، 
خدمات متنوعی ارائه می دهد، یک سوپراپلیکیشن به حساب نمی آید. 
او درباره تاریخچه شکل گیری سوپراپلیکیشن ها در جهان می گوید: »در 
سال های اخیر، بسیاری از اپلیکیشن ها به سمت سوپراپلیکیشن شدن 
تغییر مســیر داده اند که بیانگر اهمیت وجود اپلیکیشــن های جامع 
است. شروع این مسیر از کشورهای شرقی و با اپلیکیشن وی چت بوده 
که در ســال ۲۰۱8، یعنی هفت ســال بعد از راه اندازی اش توانســت به 
رکورد ۱.۲ میلیارد کاربر فعال ماهیانه دست یابد. در ایران هم کم کم جای 
خالی سوپراپلیکیشن ها با نرم افزارهایی مانند آپ، تاپ، اسنپ، روبیکا 
و... پر شد. با توجه به اینکه بسیاری از خدمات پرداختی و سرویس ها 
به احراز هویت نیاز دارند، کاربران مایل اند تا با یک بار احراز هویت شدن 

و نصب یک اپلیکیشن، از سرویس های بیشتری استفاده کنند.«
او به نقــل از گزارش گروه اســنپ در ســال ۱۴۰۱، تعــداد کل کاربران این 
سوپراپلیکیشــن در ســال ۱۴۰۱ را 6۲ میلیون نفر اعام کرده که چیزی 
نزدیک به 7۲ درصد جمعیت کل کشور است. همچنین تعداد کاربران 
آن نسبت به سال قبل ۱9.6 درصد رشد داشته است. عاوه بر این، او 
به نقل از گزارش کافه بازار در همین سال می گوید که تعداد برنامه های 
جدید منتشرشده در دسته امور مالی در سال ۱۴۰۱ کاهش یافته است. 
او در این باره توضیح می دهد: »این مسئله نشــان دهنده این موضوع 
اســت که رقابت در دســته مالی بین بازیگران حاضر در بازار به صورت 
انحصاری درآمده و ورود به این صنعت و رقابت برای برنامه های جدید 
در این حوزه مشکل است و تعداد بازیگران جدید با گذشت زمان روند 
کاهشی داشته است. تعداد برنامه های نصب شده در دسته مالی در 
افراد طی یک سال گذشته روندی روبه کاهش داشته و افراد از استفاده 
از سه اپلیکیشن مالی به ۱.7۵ اپلیکیشن مالی تغییر عادت داده اند. این 
مسئله میتواند نشان دهنده استفاده کاربران از یک اپلیکیشن به جای 
چند اپلیکیشن یا استفاده از سوپراپلیکیشن ها در امور مالی باشد. عدد 
میانگین ۱.7۵ اپلیکیشن روی هر دستگاه می تواند نشان دهنده ترجیح 
کاربران برای استفاده از تعداد کمتری از اپلیکیشن ها باشد. این نتیجه را 
می توان به اپلیکیشن ها در سایر حوزه ها تسری داد؛ به گونه ای که عاوه 
بر اپلیکیشن های مالی، سایر نیازهای خود را به صورت یکپارچه از طریق 
یک اپلیکیشن مرتفع کنند. همچنین طبق آخرین آمار کافه بازار تعداد 
نصب اپلیکیشــن آپ ۳۰ میلیون، تعداد نصب اپلیکیشــن تاپ پنج 
میلیون و تعداد نصب اپلیکیشن دیجی پی دو میلیون است که این امر 

نشان دهنده استقبال مردم از سوپراپلیکیشن هاست.«
فتحی با اشاره به اهمیت توسعه سوپراپلیکیشن ها می گوید:  »پاسخ به 
این سؤال را که چرا توسعه سوپراپلیکیشن ها و تبدیل اپلیکیشن ها به 
سوپراپلیکیشن مهم است، باید از دو جهت بررسی کرد؛ از دید کاربر و 
از دید کسب وکار. از دید کسب وکارها لزومی به سوپراپلیکیشن شدن 
وجود نــدارد! اتخــاذ این تصمیــم و پایبندی به آن بســتگی بــه مزیت 
رقابتی و چشــم انداز شرکت دارد؛ ممکن است کســب وکاری انتخاب 
کند که در یک حــوزه به صورت تخصصی فعالیت کند و تمامی منابع 

خود را در راستای توسعه عمودی سرویس های خود استفاده کند، حتی 
ممکن اســت در آینده تصمیم خود را تغییر دهد. این در حالی است که 
پس از مدتی کسب وکاری با توجه به تعداد کاربران و تعاملی که با مشتری 
ایجاد کرده و همچنین سایر پتانسیل ها تصمیم بگیرد که به توسعه افقی 
سرویس های خود بپردازد. در نهایت سوپراپلیکیشن شدن یک التزام برای 
همه اپ ها نیست. گاهی مزیت رقابتی یک اپلیکیشن فناوری جدید آن 
است و نیازی نیست برای همه گیر شدن مسیر سوپراپلیکیشن شدن را 
پیش بگیرد و وارد اقیانوس قرمز شود. اگر کسب وکاری به درستی مسیر 
سوپراپلیکیشن شدن را انتخاب کند، از مزایایی نیز بهره مند خواهد شد که 
از جمله آنها می توان به افزایش اینگیجمنت مشتری به دلیل یکپارچگی 
خدمــات و از طرفــی کمــک بــه افزایــش یوزربیــس متأثــر از اثر شــبکه ای 
)network effect(، توســعه کســب وکار به واسطه ایجاد پتانسیل برای 
Up Sell و Cross Sell، هم افزایی بین ســرویس های مختلف، هم افزایی 
طرح های امتیازدهی مشتری و پروموشنال، دیتای یکپارچه و استفاده از 
آن در تحلیل کسب وکار خود و بازطراحی و طراحی محصولات و خدمات 
جدید، صرفه جویی در هزینه های شکل گیری و توسعه، موفقیت بیشتر 
در بازاریابی و تبلیغات و سهولت در انتشار نسخه های جدید اشاره کرد.«

او توضیح می دهد که از دید کاربر، همه چیز به تجربه کاربری وابسته است و 
در حال حاضر رقابت بر سر تجربه کاربری است. حضور سوپراپلیکیشن ها 
به کاربر کمک می کند که نیازی به جابه جایی بین  اپلیکیشن ها نداشته 
باشد و با در نظر گرفتن امکان پرداخت خودکار یا استفاده از اعتبار ماهانه، 
به پرداخت های مکرر نیاز نداشــته باشــد. در واقع مراحل خارج شــدن از 
اپلیکیشن و پیدا کردن آیکون دیگر و وارد شدن )بسیاری از اوقات با پسورد( 
و انتظار برای بارگذاری اپلیکیشن، با استفاده از سوپراپلیکیشن ها، حذف 
شده است. به طور کلی با استفاده از سوپراپلیکیشن ها، تجربه ای راحت، 

یکپارچه و همه جانبه در انتظار کاربر است.
معــاون توســعه کســب وکار ســیمرغ تجــارت دربــاره آینــده اســتقبال از 
سوپراپلیکیشن ها می گوید: »دلیل استقبال کاربران از سوپراپلیکیشن ها 
دسترسی سریع، یکپارچه سازی، یک دانلود و چند اپلیکیشن است و از 
طرفی برای تولیدکنندگان نرم افزارها هم مزایایی دارند. این دلایل پروسه 
تولید سوپراپلیکیشــن ها را به معادله ای دوســر برد تبدیل کــرده و باعث 
می شود اپلیکیشن های زیادی تمایل داشته باشند که به سوپراپلیکیشن 
تبدیل شــوند. از طرفی نرخ دانلود تمام اپلیکیشــن های ایرانی نیز بعد از 
تبدیل شــدن به سوپراپلیکیشــن بالاتر رفته و شاهد رشــد نرخ مشارکت 
کاربران با آنها هستیم. با تمام مزیت هایی که به آنها اشاره شد، این تصمیم 
که آیا یک اپلیکیشن باید به یک سوپراپلیکیشن تبدیل شود یا خیر، به 
پارامترهای بسیاری بستگی دارد که چشم انداز کسب وکار، مزیت رقابتی 
و پایداری آن، سطح رقابت در محصولات و کسب وکارهای هم ردیف از آن 

جمله اند و تجویز نسخه ای واحد برای اپلیکیشن های موجود یا در 
حال توسعه بی معنی است.«

او به نقش طراحی محصول درست اشاره می کند و در این باره 
می گوید: »با فرض اینکه مسیر درست برای یک اپلیکیشن 
این باشد که به ســمت سوپراپلیکیشن شدن حرکت کند، 
از مهم تریــن اقدامــات در راســتای تســهیل ایــن مســیر، 
طراحی محصول به  گونه ای است که اســتفاده از آن برای 

عمــوم کاربران راحــت و بی چالش باشــد. همچنین 
بازنگــری قانون گــذاری در ایــن حــوزه از مــواردی 
است که باید به آن توجه داشت؛ به  گونه ای که 
یکپارچه سازی سرویس های مختلف که هر 
یک ممکن است قانون گذاری های متفاوتی 
داشته باشــند، شاید برای توســعه دهنده و 
مالک کسب وکار چالش هایی را ایجاد کند. 
همچنیــن قانون گذاری ها باید در راســتای 

گزارش

عاطفه فتحی، معاون توسعه کسب وکار سیمرغ تجارت



46
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

شکســت انحصار و قرار گرفتن یکســری ســرویس ها در اختیــار معدود 
شرکت ها باشد.«

فتحی در ادامه توضیح می دهد که همکاری تمام بازیگران در اکوسیستم  
کمک قابل توجهی به این مسیر می کند. برای مثال بانک در جهت ارائه 
خدمات نوین بانکی همانند برداشت مســتقیم می تواند تجربه کاربری 
استفاده از سوپراپلیکیشن ها را برای کاربر بهینه کند تا کاربر بتواند از تمام 
خدمات به راحتی استفاده کرده یا با همکاری شرکت های ارائه دهنده اعتبار 
می توان اعتبار ماهیانه ای برای کاربران تعریف کرد تا کاربر پرداخت های 
خود را با اعتبار خود پرداخت کرده و در انتهای ماه اعتبار دریافتی را تسویه 
کند. فتحی بر این باور است که فعالیت سوپراپلیکیشن ها با چالش هایی 
نیز مواجه است که خاص جغرافیای ایران هم نیست و بیان می کند:  »یکی 
از چالش های پیش روی سوپراپلیکیشــن ها می تواند تعدد ســرویس ها 
و عدم راحتــی کاربــر در اســتفاده از آنها باشــد. در واقع اپلیکیشــن های 
تک کاربردی کاربری ساده تر و کاربرپسندتری دارند و سوپراپلیکیشن ها 
برای کاربران گاه پیچیده و گیج کننده هستند، البته این معضل با به کارگیری 
روش های مختلــف طراحی می تواند مرتفع شــود. همچنیــن با موضوع 
امنیت اطاعات نیز مواجهیم؛ بــا توجه به حجم و گســتردگی دیتاهای 
موجود نزد سوپراپلیکیشن ها در حوزه های مختلف، خوراک خوبی برای 
هکرها فراهم شــده که باید از قبــل به این موضوع فکــر کرد و داده هــا را از 
احتمال های این چنینــی در امان نگه داشــت. یکی دیگــر از چالش های 
موجود بــه این برمی گــردد کــه برخی سوپراپلیکیشــن ها اطاعــات مورد 
نیازشان را از متولی های مختلف می گیرند و یکپارچه کردن این اطاعات و 
ارائه بدون تأخیر آنها وظیفه تولیدکنندگان اپلیکیشن هاست. همچنین 
می توان به انحصاری بودن یکســری سرویس ها نیز اشــاره کرد که باعث 

ناقص شدن پرتفوی یکسری اپلیکیشن ها می شود.«
سوپراپلیکیشن ها با مسئله آسیب پذیری شهرت شان نیز روبه رو هستند؛ 
به  گونه ای که خللی در عملکرد هر یک از سرویس ها، اقبال از آن و تصویر 
برند آن را تحت الشــعاع خود قرار می دهد. گاهی در شــرایطی کــه API از 
متولی خاصی گرفته می شــود، ممکن است درخواســت کاربر بی جواب 

بماند. در این شرایط کاربر اپلیکیشن را ناکارآمد می داند.
معــاون توســعه کســب وکار ســیمرغ تجــارت یــک سنخ شناســی از 
سوپراپلیکیشــن ها ارائه می دهد و اظهار می کند: »در سنخ شناســی که 
می خواهم ارائه دهم با دو تیپ سوپراپلیکیشــن مواجه هســتیم؛ اولین 
تیپ، اپلیکیشن های خدماتی و سرگرمی هستند که به آنها خدمات مالی 
و پرداختی اضافه شــده و دومین تیپ، اپلیکیشــن های پرداخت و مالی 
هستند که به تدریج به آنها خدمات متنوعی مانند سرویس های غیرمالی و 
سبک زندگی اضافه شده است. با مقایسه این دو رویکرد متوجه می شویم 
که هیچ اپلیکیشــنی تا پیش از اینکــه امکانــات پرداختی و مالــی را به 
پورتفوی سرویس های خود اضافه کند، امکان سوپراپلیکیشن شدن 
نــدارد. در ایران می توانیم به اســنپ اشــاره کنیم؛ اســتارتاپی که 
ابتدا با خدمات لجستیک و تردد شهری آغاز به کار کرد و بعدتر 
با افزودن اســنپ پی امــکان پرداخت و تراکنش مالی در ســطح 
گسترده را به سبد محصول خود اضافه کرد. اسنپ یک نمونه 
جامع از اپ هایی است که از خدمات به سمت حوزه مالی رفته و 
به سوپراپلیکیشن تبدیل شده است. از سوی دیگر اپلیکیشن 
آپ را هــم داریم کــه از خدمات پرداخت شــروع کرده 
و بعدها فروش بیمه نامه، طرح ترافیــک روزانه، 
بلیــت هواپیمــا و... را به خدمات خــود افزوده 

است.«

  رقابت سوپراپلیکیشن ها در مشرق زمین

طبــق آمــار گارتنــر ۵۰ درصــد از افــراد در 
جهان تمایــل دارنــد که بــه جای اســتفاده 

از اپلیکیشــن های عادی از سوپراپلیکیشــن ها اســتفاده کنند. آرمان 
فرج زاده، مدیر ارشــد اجرایــی آپ در این باره بیان می کنــد: »آماری که 
گارتنر منتشر کرده، مربوط به کاربران شرق آسیاست؛ در حال حاضر 
استفاده از سوپراپلیکیشن ها در چین، هند و کشورهای آسیای شرقی 
بسیار رایج شده، اما این فرهنگ در کشورهای اروپایی و آمریکا هنوز 
آن طور که باید جا نیفتاده؛ البته نمونه های بسیاری از حرکت برندها به 
سمت تجمیع سرویس ها داخل یک اپلیکیشن در این کشورها دیده 
می شود. در واقع باید به این نکته نیز اشاره کرد که تمایل داشتن به یک 
چیز و عادت کردن به استفاده از آن دو مفهوم مجزا هستند و اتفاقی 
که معمولاً در سوپراپلیکیشــن ها می افتد، ســاختن عادت هایی برای 
استفاده از سرویس های جدید بر اساس یک مسیر بازگشتی کاربران 
به سرویس است. در حال حاضر سوپراپلیکیشن هایی با تراکنش های 
میلیونی در ایران حضور دارند که نشــان از اقبال کاربران و موفق بودن 
این مدل ارائه خدمات برای ایجاد عادت به اســتفاده از سرویس های 

متنوع در آنها دارد.«
بــه نظــر او، سوپراپلیکیشــن ها بــه چنــد دلیــل می تواننــد موفق تــر از 
ســرویس های غیرمتمرکز عمل کنند. از مهم ترین این موارد می توان 
به تسریع و بهبود تجربه کاربری از طریق تجمیع اطاعات، بهره وری 
بیشــتر در هزینه جذب، توســعه ســریع تر و امــکان تمرکز بیشــتر بر 

نیازهای کاربران اشاره کرد. 
او با اشــاره به روند افزایشــی کاربران اینترنــت در جهان دربــاره آینده 
احتمالی سوپراپلیکیشن ها می گوید: »گســتردگی سطح دسترسی 
افراد به اینترنت و اســتفاده از گوشی های هوشــمند یک بازار رقابتی 
بین شرکت ها برای توسعه سوپراپلیکیشن ها ایجاد کرده است. نقش 
بسیار جدی سوپراپلیکیشن ها در دنیای کنونی به اندازه ای است که 
یک اپلیکیشــن برای حضور در بازار باید ســرویس ویــژه ای به کاربران 
ارائه دهد. در غیر این صورت توسط سوپراپلیکیشن ها کنار زده خواهد 

شد.«
 فرج زاده فلسفه وجودی سوپراپلیکیشن ها را تسریع و بهبود تجربه 
کاربــری می داند و توضیــح می دهد کــه امروز شــاهد این هســتیم که 
سوپراپلیکیشن ها با همه جنبه های زندگی روزمره انسان ها درهم تنیده 
شده اند و ممکن است روز یک کاربر با سوپراپلیکیشن ها شروع شده 
و به پایان برســد. این مفهوم باعث شــده کاربران به جای اســتفاده از 
چندین اپلیکیشن و جابه جایی دردسرســاز بین برنامه های متعدد، 
تمام نیازمندی خود را در قالب یک سوپراپلیکیشــن با سرویس های 
تجمیع شده دریافت کنند. به گفته او این مفهوم که به تازگی در ایران 
جا افتاده، مورد استقبال تعداد زیادی از افراد قرار گرفته و این امکان را 
برای سوپراپلیکیشن های ایرانی که در ابتدای کار هستند، فراهم کرده 
که با ارائه خدمات متفاوت و سبد محصولات متنوع با یکدیگر رقابت 

کرده و کاربران خود را پیدا کنند.
فــرج زاده درباره چالش های سوپراپلیکیشن شــدن در ایــران می گوید: 
»چالش مهم سوپراپلیکیشن ها در ایران شناخت تفاوت آنها با یک 
اپلیکیشــن چندکاره اســت. یک سوپراپلیکیشــن به نیازهایی پاسخ 
می دهد که شاید قبل از آن نداشتیم و ما را از چیزهایی بی نیاز می کند 
که پیش تر ضروری نمی دانســتیم. هر یک از سوپراپلیکیشن ها برای 
رســیدن به نقطه ای که اکنون در آن قرار دارند، مسیرهای مختلفی را 
طی کرده و بالا و پایین های بسیاری را تجربه کرده اند. توانایی شناسایی 
به موقع نیازها، تبدیل تهدیدها به فرصت و توجه به نوآوری برای حفظ 
رشــد از جمله مــوارد مهــم در حل چالش هــای سوپراپلیکیشــن های 

ایرانی است.«
او با اشــاره به اینکه خاستگاه اولیه سوپراپلیکیشــن ها در شرق بوده،  
اظهار می کند که رقابت زیــادی برای راه اندازی سوپراپلیکیشــن ها در 
جهان آغاز شده، اما همواره شرکت های شــرق و جنوب شر ق آسیا از 

آرمان فرج زاده، مدیر ارشد اجرایی آپ
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دیگران جلوتر هستند و با جمعیت 6۰۰ میلیون نفری این منطقه از کره 
زمین، بستر رقابتی شدیدی را برای خود ایجاد کرده اند.

مدیر ارشــد اجرایی آپ در خاتمه درباره آینده سوپراپلیکیشــن ها در 
ایــران عنوان می کنــد: »همان طــور کــه در گــزارش گارتنر آمــده، اقبال 
عمومی در سراسر جهان به ســمت استفاده از سوپراپلیکیشن ها در 
حال افزایش اســت. عاوه بر این، در سال های گذشته شاهد توسعه 
سوپراپلیکیشن های خوبی در کشور بوده ایم که مورد استقبال کاربران 
هستند؛ بنابراین انتظار می رود در آینده به تعداد سوپراپلیکیشن ها در 
کشور اضافه شده و بازار رقابتی خوبی شکل بگیرد. در نتیجه این طور 

می توان گفت که آینده سوپراپلیکیشن ها در ایران روشن است.«

  مزیت های استفاده از سوپراپلیکیشن ها

سوپراپلیکیشــن ها در حــال تبدیل شــدن بــه یــک پدیــده جهانــی 
هســتند و در سراســر دنیــا ســرویس های متنوعــی ماننــد خدمــات 
مبتنــی بــر پرداخــت یــا ابزارهــای ارتباطــی را در خــود جــای داده انــد. 
سوپراپلیکیشــن ها، با در اختیار داشــتن ویژگی هایی که بخش قابل 
 توجهی از زندگی شخصی و کاری را متأثر می کند، افراد را از استفاده 
از چنــد اپلیکیشــن مختلــف بی نیــاز می کننــد. میثــم ماشــریفی، 
معاون بازاریابی تیم مرکزی گروه اسنپ با اشاره به این مسئله درباره 
مزیت هــای اســتفاده از سوپراپلیکیشــن ها می گویــد: »دسترســی 
آسان به سرویس های مختلف زیر یک چتر واحد یکی از مزیت های 
اصلی استفاده از سوپراپلیکیشن هاســت. زمانی که یک اپلیکیشن 
به سوپراپلیکیشن تبدیل می شود، ســبد محصولاتش نیز متنوع تر 
شــده و خود را به حــوزه خاصی محــدود نمی کنــد و کمتــر در معرض 
تهدیدهای بیرونی قرار می گیرد. دقیقاً همین مزیت است که موجب 
توسعه سرویس پزشــک و داروخانه در سوپراپلیکیشن اسنپ شده 
اســت. بــه عبارتــی، سوپراپلیکیشــن ها باعــث پویایی کســب وکارها 
شــده و بــه نیازهــای مختلــف کاربــران از طریــق جامعیــت نهفتــه در 
نرم افزارشــان پاســخ همه جانبــه می دهند. یکــی دیگــر از مزیت های 
استفاده از سوپراپلیکیشن ها موضوع توانمندسازی بازار و ظرفیت های 
بی نظیر رشد اقتصادی است. صرفه جویی در منابع نیز یکی دیگر از 
مزیت هاست. در واقع، سوپراپلیکیشــن ها باعث کاهش ریسک در 
عرضه محصولات شان می شــود و هم افزایی خوبی ایجاد می کند. به 
عبارتی، منبعی ایجاد می شود که می توان از آن در زمینه ارائه خدمات 
مختلف در یک کسب وکار استفاده کرد. این کان داده و هم افزایی به 
عرضه محصول جدید در زمان درست کمک کرده و عرضه محصولات 
جدید را تسهیل می کند. هوشمندتر شدن فرایند بازاریابی نیز یکی از 
مزیت های استفاده از این محصول است. سوپراپلیکیشن ها بر محور 

نیازهای پرتکرار کاربران بنا می شوند و الگوی توسعه آنها متناسب 
با خواست و نیاز بازار شکل می گیرد و یکی از علل محبوبیت 
و رشد آنها به شیوه توسعه کسب وکار و بازاریابی برمی گردد. 
مطالعه موردی رفتــار فردی کاربــران و گرایش هــای جمعی بر 
بستر سوپراپلیکیشن ها به صورت همزمان امکان پذیر است. 
به عنــوان مثال وقتــی کاربری با تاکســی اینترنتی بــه فرودگاه 
می رود، این کاربر را می توان به عنوان کاربر بالقوه خدمات پرواز 

نیز در نظر گرفت.«
ماشــریفی بــا اشــاره بــه تاریخچــه شــکل گیری 

سوپراپلیکیشــن ها در جهــان، درباره فلســفه 
وجودی شکل گیری آنها می گوید: »اولین بار 
مفهــوم سوپراپلیکیشــن در ســال ۲۰۱۰ در 
چین شــکل گرفــت و رونــق آن چنــد دلیل 
داشــت؛ یکی اینکه در این ســال گــوگل در 
چین از دســترس خارج شــد و دیگر اینکه 

پیشــرفت اینترنت در چین با موبایل تجربه شــد. به دلیل تولیــد انبوه و 
بازار گسترده چین، تعداد قابل توجهی از افراد موبایل داشتند و استفاده 
از اپلیکیشــن ها نیز فراگیر شــد. دلیل دیگر این بود که بازار شرق آسیا و 
چین، بازار همسانی است و محصولی ســاده نیاز بازار را برطرف می کرد. 
سوپراپلیکیشن ها در واقع پلتفرم هایی هستند که سرویس های متنوعی 
ارائه می دهند. در کشورهای مختلف شالوده اصلی که سوپراپلیکیشن ها 
روی آن پیاده می شوند، متفاوت اســت. به عنوان مثال علی پی روی امور 
مالــی و وی چــت روی مســنجر پایه ریــزی شــده اســت. اولیــن ســرویس 
فراگیرشــده تقویت می شــود و به مرور ســرویس های دیگر بــه آن اضافه 
 Grab و Gojek ،می شوند. اســاس سوپراپلیکیشــن هایی مانند اســنپ
ســرویس حمل ونقل اســت و با توجه بــه نیاز کاربــران خدمــات دیگر به 
آنهــا اضافــه شــده اند. خوشــبختانه در کشــورمان نیز شــاهد موفقیت 
اپلیکیشــن هایی هســتیم کــه خدمــات خــود را سال به ســال گســترش 

می دهند و وجود این رقبا قطعاً برای کل اکوسیستم مفید است.«
به گفته معاون بازاریابی تیم مرکزی گروه اسنپ، همیشه موانعی وجود 
دارد که حرکت رو به جلو را دشوار می کنند، اما رؤیاهای بزرگ و نگهداشت 
ارزش ها و دانش ساخته شده از طریق تجربه باعث حفظ انگیزه می شود. 
رشــد یک سوپراپلیکیشــن دشــواری های خــاص خــود را دارد و نیازمند 
شــناخت بازارهــای مختلف و دانــش و تجربــه ای متفاوت اســت. حتماً 
باید بازار را زیر نظر داشــت و روزانه درصدد یافتــن راهکارهایی برای رفع 
مشــکات برآمد. در شــرایطی که فضای اکوسیســتم مســاعد باشد، با 
توجه به مزایایی که سوپراپلیکیشن ها برای کاربران و صاحبان کسب وکار 
دارند، آینده قطعی اپلیکیشن ها در ایران در مسیر سوپراپلیکیشن شدن 

خواهد بود.

  کلام آخر

اولیــن سوپراپلیکیشــن ها در مشــرق زمین و کشــورهایی ماننــد چین و 
هند خلق شدند و طولی نکشــید که کاربران خود را پیدا کردند. در ایران 
نیــز اپلیکیشــن هایی نظیــر اســنپ، آپ، تــاپ و... مــورد اســتقبال قرار 
گرفته و توانستند با تجمیع چند سرویس در یک اپلیکیشن، نیازهای 
کاربران را به صورت یکجا برطــرف کنند. صرفه جویــی در منابع، کاهش 
ریســک در عرضه محصــولات، هم افزایی، خلــق تجربه کاربــری بهتر و 
آســان تر از جمله مزیت هایی هســتند که موجب افزایش تمایل افراد و 
شرکت های نرم افزاری برای استفاده حداکثری از این محصول می شود. 
در نتیجــه این طــور می تــوان گفت که طولی نمی کشــد که شــاهد رشــد 
روزافــزون سوپراپلیکیشــن ها در ایــران و جهــان خواهیم بــود، البته این 
در صورتی اســت که فضــا به  گونــه ای نباشــد کــه انحصارگرایی موجب 
ناتوانــی یکســری شــرکت ها بــرای ورود به ایــن عرصــه و رقابت با ســایر 
بازیگران موجود در بازار شود. پژوهش مشترک پی پال و پیمنتس 
درباره سوپراپلیکیشن ها نشــان می دهد که مصرف کنندگان 
در سراســر جهــان، به ویــژه بــه  واســطه راحتــی و امنیتــی که 
سوپراپلیکیشــن ها می توانند برایشــان فراهم کننــد، به آنها 
گرایش پیــدا کرده اند و ایجــاد حس اعتماد، امنیــت و حریم 
خصوصــی در کنار ارائــه سوپراپلیکیشــن در ایجــاد تمایل در 
مصرف کننــدگان بــه انتخــاب و پذیــرش سوپراپلیکیشــن های 
جدید نقشی اساســی دارد. در نتیجه اگر می خواهیم 
به فکــر توســعه سوپراپلیکیشــن های داخلی 
باشــیم، باید به عناصری ماننــد اعتماد و 
امنیت توجه دوچندان داشــته باشــیم 
تا با رفــع نگرانــی کاربران درباره افشــای 
اطاعات شــان، به اســتفاده حداکثری 
آنهــا از ایــن نرم افزارهــا و توسعه شــان 

کمک کنیم 

گزارش

میثم ماشریفی، معاون بازاریابی تیم مرکزی گروه اسنپ
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بانک تجارت، پرداخت 

الکترونیک سپهر، کیپا 
اوام پی فینکس 

و همراه کارت

»پرداخت الکترونیک ســپهر«، »کیپا«، »اوام پی فینکس« و »همراه کارت« چهار کســب وکاری 
هستند که در بخش باشگاه این شماره از عصر تراکنش با مدیران آنها درباره اقدامات اخیرشان و 
برنامه های توسعه ای که دارند، گفت وگو کردیم. علاوه بر این، روایتی از زندگی شخصی و حرفه ای 
فرهاد اینالویی را می خوانید؛ فردی که مسیر شــغلی اش از کارخانه خودروسازی سایپا دیزل 
شروع و به شبکه بانکی کشور ختم شده و به گفته خودش نقش مهمی در توسعه بانک پارسیان 
و دیجیتالی کردن بانک ایران زمین داشته است. در گفت وگوی ماه این شماره نیز به سراغ هادی 
اخلاقی، مدیرعامل بانک تجارت رفتیم و به عملکرد دوساله او در این بانک و تغییر و تحولاتی که 
در این مدت ایجاد شده، پرداختیم. بانک تجارت که سالیان متمادی بر مشتریان بزرگ و سازمانی 
تمرکز داشت، بر آن شده همزمان با ارائه خدمت به مشتریان سازمانی، نیازهای خرد آنها را نیز 
شناسایی و پوشش دهد؛ در حقیقت اخلاقی سعی دارد با ارائه خدمات جدید و نوآورانه، گروه های 

متنوعی از مشتریان بانک را در کانون توجه قرار دهد.

باشگاه
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سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

گفت وگوی 
ماه

  تحکیــم بانکــداری شــرکتی و حرکــت بــه ســمت 
بانکداری جامع

هادی اخاقی، دو سالی است که در سمت مدیرعاملی 
بانــک تجــارت فعالیــت می کنــد. او دربــاره وضعیــت 
کنونی، برنامه های گذشــته و آتی بانک تجارت توضیح 
می دهد کــه طی این دو ســال صورت های مالــی بانک و 
آمار و ارقام موجود، جهت گیری و عملکرد جدید شان را 
به خوبی نشان می دهد: »هر صحبتی که مطرح می کنم، 
مبتنی بر صورت های مالی بانک است؛ چراکه معتقد 
هســتم جهت گیری ما بایــد در مقام عمل نمــود یابد و 
این ادعا را به اثبات رســاند که در مســیری درست قدم 

برداشته ایم.«
بانک تجارت، از زمــان ادغام تاکنون، بیش از ۴۳ ســال 
قدمــت دارد و قبــل از آن نیــز به عنــوان بانــک بازرگانی 
فعالیت می کرد؛ یعنی تقریباً 7۲ سال از زمان تشکیل 
ایــن بانــک می گــذرد. بــه عقیــده اخاقــی، بســیاری از 
ظرفیت هــای فراینــدی و نرم افــزاری ایــن بانــک بــر 
زیرســاخت هایی اســتوار هســتند که از 7۳ ســال قبل 
تاکنــون به تدریج شــکل گرفته و اکنــون، مدیــران بانک 
تجارت، بــه اصــاح و ارتقای آنهــا یا طراحــی جایگزین 
مناسب می پردازند. اخاقی با بیان اینکه برای بررسی 
عملکرد این بانک 7۳ســاله، طی دو ســال گذشته باید 
ابتــدا گروه مشــتریان و مخاطبــان و طیــف خدمات آن 
مورد بررســی قــرار می گرفــت، می گویــد: »بانــک در دو 
ســال گذشــته، ۱۳۵۵ شــعبه داشــت و تمــام خدمــات 
خود را مبتنی بر شــعب ارائه مــی داد. اینجا یک بانک 
جامــع اســت کــه گروه هــای مختلفــی از مشــتریان را 
تحت پوشــش خدمات متنوع درمی آورد. یــک گروه از 
مشــتریان ما کســب وکارهای بزرگ هســتند کــه به نام 
شــرکتی )Corporate( خوانــده می شــوند و بــا گردش 
مالی و زیرمجموعه های گسترده، در حوزه کسب وکاری 
یا زنجیره ارزش مشخصی فعالیت می کنند. یکی دیگر 
از گروه های مشتریان مان را مخاطبان حقوقی تشکیل 
می دهنــد کــه مشــتریان تجــاری خوانــده می شــوند و 
عمومــاً فعالیت هــای بین المللــی دارنــد. بخش ســوم، 
کسب وکارهای کوچکی هستند که ۵ الی ۱۰ نفر پرسنل 
دارنــد یــا صاحبــان اصنــاف و حِــرفَ مختلف به شــمار 
می رونــد و ماهیــت فعالیت آنهــا از جنس »کاســبی« 
است. بخش آخر مشتریان بانک را اشخاص حقیقی 
تشکیل می دهند که بانکداری خرد را مطالبه می کنند.«

بانک تجارت در تمام ســال های فعالیت خود همواره کســب وکارها را مخاطب قرار داده و 
تمرکز خود را بر شرکت های بزرگ گذاشــته اســت؛ در واقع یک بانک B2B بوده و به گفته 
اخاقی نیز مرور صورت های مالی این بانک نشان می دهد که قریب به 6۰ درصد از حجم 
عملکرد بانک تجارت را مشتریان حقوقی تشکیل می دادند. او با بیان این موضوع می گوید: 
»آن سر طیف هم مشتریان حقیقی و خرد هســتند که با وجود تعداد بسیار زیاد ایشان 
حدود ۴۰ درصد از حجم رابطه با بانک را شامل می شوند؛ در حالی که از یک بانک با ۱۳۵۵ 
شعبه انتظار متفاوتی وجود دارد و قاعدتاً آمار مشتریان خرد باید پررنگ تر و بزرگ تر باشد. 
تا دو سال قبل، عمده فعالیت های بانک تجارت در تعداد محدودی از شعب متمرکز بود. 
من متوجه شدم کمتر از ۲۰۰ شــعبه ما بخش عمده فعالیت های بانک را بر عهده دارند و 
۱۱۰۰ شعبه، یعنی بیش از 9۰ درصد شعب، می بایست فعالیت بیشتری داشته و حجم 
کسب وکار خود را در جغرافیای محل فعالیت خود گسترش دهند. محصولاتی که ما به گروه 
مخاطبان ارائه می دادیم، تنوع مناسبی نداشت. مشتریان بزرگ همواره محصول سفارشی 
 )Customize( و ویژه خــود را مطالبه می کنند؛ برای هــر کدام از مشــتریان باید محصــول
خودشــان را ارائه دهیم؛ ولی هرچه به ســمت لایه های پایین تــر می رویم، خدمــات انبوه و 
همگانی مدنظر قرار می گیرد. تنوع محصولات بانک تا دو سال قبل همواره برای مشتریان 
بزرگ تنظیم شــده بود؛ از ال ســی و ال جی یــا همان ضمانت نامــه گرفته تــا دیگر خدمات 
اعتباری که در بازار ســرمایه تحت عنوان »انتشــار اوراق« یا فعالیت های مشابه شناخته 
می شوند. در زمینه بانکداری تجاری و خرد، تنوع محصولات بانک محدود بود؛ زیرا عمده 

توجه خود را بر آن بخشی گذاشته بودیم که DNA بانک بر آن سوار است.«

  بانکداری شخصی؛ در کانون توجه

اخاقی، اولویت خود را از زمان مدیرعاملی بانک تجارت بر گسترش و توسعه خدمات متنوع 
برای تمام گروه های مشتریان ذکر می کند. به عقیده او، تمرکز بر مشتریان بزرگ، آنها را با 
»ریسک تمرکز« مواجه می ساخت. اخاقی در توضیح این موضوع می گوید: »وقتی تعداد 
مشــتریان اصلی بانک فقط ۱96 عدد باشــد و همه آنها در کمتر از ۱۰۰ شــعبه ما خدمت 
بگیرند، ریســک های متعددی پیش روی بانک قرار می گیرد. در نتیجه برای هدف گذاری 
گروه های مختلف مشــتریان به تعریف محصــولات جدید نیاز داشــتیم. در ســال ۱۴۰۰، 
بانکداری شخصی را که تابه حال مورد غفلت واقع شده بود، با شکل دادن به یک معاونت 
جدید، در کانون توجه قرار دادیم. قباً یک معاونت کســب وکار داشتیم که اکنون فعال تر 
شــده و یک معاونت بانکداری شــخصی نیز در کنار آن قرار گرفته تا برنامه های جدیدی را 
آغاز کنند. شناسایی و سازمان دهی نیاز مشــتریان خرد و تولید محصولات مناسب جزء 
اهداف ماست که در دو سال گذشته تا حد زیادی موفق بود. بسته های ارزش کارنو مختص 
کارکنان شــرکت ها، بســته اکو وام با تنوع قابل توجه در محصولات اعتباری برای پوشش 
نیازهای تأمین مالی دسته های وسیع تری از مشتریان، BNPL و مساعده سازمانی و ارائه 
خدمات تمام دیجیتال در حوزه های تسهیات، اعتبار، افتتاح حساب و خدمات کارت از 
دســتاوردهای به دســت آمده در بازه زمانی یک ســال از تمرکز بر حوزه بانکداری شخصی 

است.«
شکل گیری محصولات بانکداری خرد و جذب مشتریان جدید در دو سال گذشته، به معنای 
چشم پوشی و غفلت از مشتریان قدیمی نبوده است. اخاقی با بیان این موضوع، توضیح 
می دهد که با تنوع بخشی به محصولات و خدمات جدید، جلب رضایت مشتریان دائم را 

بانک تجارت یکی از بانک های مهم و استراتژیک کشور است که در تمام ۷2 سال فعالیتش بر حوزه کسب وکارها متمرکز و در 
واقع یک بانک B2B بوده است؛ اما از سال گذشته این بانک در حوزه B2C نیز ورود کرده؛ موضوعی که بسیاری بر این عقیده 
هستند که با شروع کار هادی اخلاقی، به عنوان مدیرعامل این بانک و ترکیب مدیران ارشدی که او در این بانک گرد هم آورده، 
ترکیب طلایی ای برای بانک تجارت بعد از سال هاست و احتمالاً باید شاهد پیشگام شدن بانک تجارت در بسیاری از حوزه های 
نوآورانه باشیم. در واقع بانک تجارت که ســالیان متمادی بر مشتریان بزرگ و ســازمانی تمرکز داشت، بر آن شــده همزمان با ارائه خدمت به 
مشتریان سازمانی، نیازهای خرد آنها را نیز شناسایی و پوشش دهد؛ در حقیقت اخلاقی با ترکیب جدید مدیرانش در هیئت مدیره و شرکت های 
تابعه، سعی دارد با ارائه خدمات جدید و نوآورانه، گروه های متنوعی از مشتریان بانک را در کانون توجه قرار دهد. او که معتقد است زمین بازی 
در این صنعت تغییر کرده و اگر نتوانند همگام با تحولات پیش بروند، محکوم به فنا می شوند، بزرگ ترین چالش خود را تغییر چهارچوب ذهنی 
همکارانش نسبت به مسائل جدید و نوآوری ها ذکر می کند و بر این باور است که تنها راه بقای هر سازمان، از جمله بانک تجارت، استقبال از 
نوآوری و پذیرش آن خواهد بود. در گفت وگویی که با هادی اخلاقی، مدیرعامل بانک تجارت داشتیم، به عملکرد دوساله او در این بانک و تغییر 
و تحولاتی که در این مدت ایجاد شده، پرداختیم. همچنین برنامه هایی را که بانک تجارت در حوزه های فناورانه و نوآورانه دارد، جویا شدیم. در 

ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.
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جزء اهداف خود قرار داده اند و دپارتمان های جدیدی هم برای مشتریان صنفی و مشتریان 
شخصی شکل داده اند: »ایجاد این خطوط کسب و کار به ایجاد زنجیره ای از خلق ارزش در 
گروه های مشتریان بانک تجارت منجر شده است؛ به نحوی که اکنون، امکان و آمادگی آن 
را داریم تا روابط استراتژیک خود با مشتریان شرکتی را به لایه مشتریان حقیقی متصل و 
محصولات پیچیده تری تولید کنیم که عایدی آن همزمان برای مشتریان حقیقی و حقوقی 

بانک خواهد بود.«

  مهاجرت به کربنکینگ جدید؛ یکی از مهم ترین دستاوردهای بانک تجارت

پاســخ دادن به نیازهای متنوع گروه های مختلف به ایجاد ظرفیت های جدید نیــاز دارد. او 
با بیان این موضوع به مهاجرت کرُ جدید بانک که از پایان ســال ۱۴۰۱ شــروع شده، اشاره 
می کند و می گوید: »یکی از بزرگ ترین دغدغه هایی که از بدو ورود با آن مواجه شــدم، این 
بود که بانک تجارت در راستای حرکت به سمت بانکداری متمرکز، از سایر بازیگران نظام 

بانکی فاصلــه ای چشــم گیر گرفتــه بــود و بــا قابلیت های 
داخلی خودش می خواســت این ضعف را پوشــش دهد. 
قرار بود سیســتم های جزیره ای در این بانک کنار هم قرار 
گیرند تا پاسخگوی نیاز مشتریان باشند. یکی از نیازهایی 
که سالیان سال مورد بحث بود، ولی هرگز در عمل برآورده 
نمی شد، انتخاب کربنکینگ جدید و سرمایه گذاری روی 
آن بود. ما این کار را با وجود تمــام اختاف نظرها به انجام 
رساندیم و در کوتاه ترین زمان ممکن بررسی های انجام شده 
را جمع بندی و تصمیم گرفتیم. بالاخره محصول شرکت 
خدمــات انفورماتیــک را کــه قبــاً انتخاب و تســت شــده 
بــود، بــه اینجــا آوردیــم. تابه حــال بــرای اجرایی کــردن این 
سیســتم اتفاق نظــر بیــن اعضــای بانــک شــکل نگرفتــه 
بود و پروژه پیشــرفت مناســبی نداشــت، ولی مــا بالاخره 
سیســتم بانکداری متمرکز خــود را بــا نام »منظومــه« در 
بانک تجــارت پیاده کردیــم. به نظــر من بزرگ تریــن کاری 
کــه در حــوزه نرم افــزاری می توانســت بــرای بانــک تجارت 
اتفاق بیفتد، همین بود. ما قباً یک سیستم دوسوئیچه 
داشــتیم که از دو شــرکت »ایران ارقــام« و »داده پــردازی« 
خدمت می گرفتیم. آن دو شــرکت تمام ســعی خــود را به 
خرج می دادند که بهتریــن خدمات را ارائــه دهند، ولی ما 
نمی توانســتیم بین آن اجزا تجانس برقرار کنیم و دائماً با 
مشکاتی مواجه بودیم. بالاخره با متمرکز شدن بر شرکت 
خدمات و کرُِ اختصاصی که دو سال ونیم روی آن کار شده 
و برای این بانک سفارشــی شــده بود؛ مهاجرت را شــروع 

کردیم.«
بعد از تست های اولیه، مهاجرت به کر جدید از پایان سال 
۱۴۰۱ شروع شــده و تا پایان مهرماه ۱۴۰۲ تمام سپرده های 
بانــک روی کــر جدیــد نصــب می شــود. اخاقــی در ایــن 

خصوص توضیح می دهد: »کر قبلی ما عمری طولانی داشت و همکاران از آن راضی بودند، 
اما نیازهای فنی روز ما را پاســخ نمی داد. تا امروز حدود 86 درصد مهاجرت تکمیل شده و 
۱۴ درصد باقی  مانده که این ۱۴ درصد مربوط به حساب های جاری است و به زودی به اتمام 
می رسد. سیستم های مربوط به سوئیچ ما؛ اعم از ســاتنا و پایا و دیگر ابزارها همگی به کر 
جدید منتقل شــده و به ثبات رســیده اند. در پایان ســال ۱۴۰۰ سیســتم های ما 9۰ درصد 
تراکنش موفق داشتند، ولی اکنون 99/98 درصد تراکنش موفق داریم و سیستم کاماً پایدار 
است. به این ترتیب عملیات مهاجرت تقریباً تکمیل شده و باقی مانده حساب های جدید 

در حال انتقال است که تا انتهای آبان ماه به پایان می رسد.«
به عقیــده اخاقی، این مهاجــرت یکــی از مهم ترین دســتاوردهای بانک تجارت در ســال 
گذشته به شمار می رود، خاصه آنکه با وجود ۲۵ میلیون مشتری، بدون سروصدا و دغدغه 
و بدون اختال در خدمات بانک اتفاق افتاده اســت: »این دســتاورد را همــکاران خوب ما 
رقم زدند، امــا در کنار آن می بایســت اتفاقــات جدیدی رقــم می خورد. سیســتم بانکی ما 
دو بخش دارد؛ یکی بخش ســپرده و دیگری خدمــات! در زمینه خدمات ال ســی و ال جی 

نیز به ســمت تمرکز و نوســازی رفته ایــم و امیدواریم تا 
پایان آذرماه ۱۴۰۲ نوســازی این دو بخش نیــز با اتکا به 
سیســتم جدید تکمیل شــود. این موضوع نیز برای ما 
توفیق بزرگی به شــمار مــی رود. قرار بوده سیســتم های 
اعتبار و تسهیات را نیز تا پایان سال ۱۴۰۳ در کر جدید 
مستقر کنیم، اما با تغییر برنامه، امیدوار شده ایم که تا 
پایان ســال ۱۴۰۲ همه آنها به کر جدید انتقال یابد. در 
طول ســالیان خدمتم در بانک های مختلــف، اولین بار 
اســت که عملکرد ما از برنامــه جلو افتــاده و امیدواریم 
تمام فعالیت ها، به جز فعالیت های ارزی، روی کر جدید 

سوار شود.«
او ادامه می دهد: »برنامه آتی بانک تجارت نیز حرکت 
به ســمت سیســتم های تأمین مالــی زنجیــره تأمین یا 
SCF خواهد بود. امیدواریم تا پایان سال ۱۴۰۲، حداقل 
۱۰ محصــول در بخش هــای مختلــف ایــن حــوزه ارائــه 
دهیم؛ از بخش کشاورزی گرفته تا صنعت پتروشیمی، 
خودروســازی، قطعه ســازی، فــولاد و حتــی در زمینــه 
معــادن! در بخش اصنــاف نیــز ابزارهای جدیــدی ارائه 
می دهیم و امیدواریم تا پایان سال، ۱۰ درصد از پورتفوی 
خدمات مــان متکی بــر همین حــوزه و همیــن ابزارهای 
جدید باشد. تأمین مالی زنجیره تأمین در حجم بزرگ 
در بانکداری شرکتی به مشتریان ارائه شده و بر پایه آن 
انواع محصولات متناسب با نیازهای بخش های متنوع 
بازار توســعه یافته و معرفی شــده اســت. در این زمینه 
می توان از دارو پرداخت، صنعت یــار، مزرعه یار، طای 
سرخ و تی بی پاس نام برد که در مجموعه های بانکداری 
تجاری و اصناف توسعه یافته و با هدف تأمین مالی در 
زنجیره تأمین به منظور بهبود شــرایط کسب و کار برای 

مشتریان است.«

  فراهم بودن ابزارها برای پاسخ به نیاز مشتریان خرد

اخاقی معتقد است بانک تجارت تاکنون توجه کافی 
به بازارهای بخش C یا بانکداری شخصی نشان نداده و 
قطعاً بدون ساختار چابک نمی توان نیازهای رو به تحول 
بازار را به موقع پاسخ داد. او می گوید: »تشکیل معاونت 
بانکداری شخصی یا همان Retail Banking با همین 
هدف صورت گرفت. امروز معاونت بانکداری شخصی، 
دپارتمان هــای گوناگونــی از جمله مدیریــت کانال های 
دیجیتال را در کنار واحد طراحی و توســعه محصولات 
خود شکل داده و از یکسری شرکت ها کمک خواسته که 
قرار است محصولات فناورانه مورد نیاز بانک را به عرصه 
تولید برســانند. امروز تمــام ابزارها برای پاســخ به موقع 
به نیــاز مشــتریان خــرد فراهــم اســت؛ به عنــوان مثال 
ابــزار BNPL راه انــدازی شــده و »باجت« هم بــرای ارائه 
تسهیات غیرحضوری پیش بینی شده است. افتتاح 
حســاب بدون مراجعــه به شــعب می تواند مشــتریان 
خرد را به سمت ما بیاورد. به زودی نیز »کالانو« به عنوان 
یک محصول اعتباری برای خرید لــوازم خانگی و لوازم 
منزل به بازار می آید. محصولات سرمایه بان و زربان نیز 
محصولات جدید ارائه شــده در کانال شعبه هستند و 
ابزارهایی برای مدیریت ثروت اشخاص حقیقی به شمار 
می روند. بدین ترتیب، مشتری می تواند در مرحله اول 
منابع مالی خود را با کمک و راهنمایی متخصصان در 

برنامه آتی 
بانک تجارت نیز 
حرکت به سمت 
سیستم های تأمین 
مالی زنجیره تأمین 
یا SCF خواهد 
بود. امیدواریم تا 
پایان سال 1402، 
حداقل 10 محصول 
در بخش های 
مختلف این حوزه 
ارائه دهیم؛ از بخش 
کشاورزی گرفته تا 
صنعت پتروشیمی، 
خودروسازی، 
قطعه سازی، فولاد 
و حتی در زمینه 
معادن
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کانال شــعبه در یک ســبد دارایــی مدیریت کنــد و نرخ 
بازده مناسبی را به دســت آورد. در آینده نزدیک عاوه 
بر تکمیل این خدمات تاش می کنیم تا این خدمات را 
در بستر دیجیتال عرضه کنیم تا دسترسی و سهولت 

استفاده بیشتری فراهم کنیم.«
شرکت هایی مثل ســیمرغ تجارت برای خدمت رسانی 
در حوزه بانکداری شخصی شکل گرفته و تکنوتجارت 
نیــز قــرار اســت تولیدکننــدگان ابزارهــای نــو و فناورانه 
را کنــار هــم بیــاورد تــا آنهــا در تولیــد محصــولات مورد 
نیــاز بانک تجــارت دلگــرم شــوند. اخاقــی با بیــان این 
موضــوع می گویــد: »عمده ایــن محصــولات مربوط به 
 B2C بانکداری خرد خواهد بود. »کالانو« یک خدمت
و یــک زنجیــره واســط به شــمار مــی رود. حلقــه بعدی، 
SCF خواهد بود که پیوستاری از خدمات متنوع را بین 
کســب وکارهای مختلف برقرار می سازد. بدین ترتیب، 
مشتریان حقیقی بانک به مشتریان تجاری و شرکتی 
بانک اتصــال می یابند. تولیدکنندگان لــوازم خانگی از 
جمله گروه انتخاب و پاکشــوما نیز در طرح »کالانو« در 
کنار بانک تجارت قرار گرفته اند. با چند گروه دیگر نیز در 
حال مذاکره هستیم و محدودیتی برای ورود مشتریان 
جدید نخواهیم داشــت. مــا برای توســعه و نــوآوری در 
خدمات از تمــام ظرفیت های موجود در اکوسیســتم و 
شرکت های فعال در این زمینه اســتفاده می کنیم و در 
مرحله اول اجرای این استراتژی موفقیت خوبی حاصل 

شده است.«

  توجه به رفاه مالی کارکنان شرکت ها

هشتم شهریورماه رویداد برند کارفرمایی توسط کارخانه 
نوآوری رسانه راه کار با حمایت بانک تجارت برگزار شد؛ 

رویدادی که به گفته اخاقی، بانک تجارت با حمایت از آن در پی استفاده از فرصت هایی 
جدید بود: »به محض معرفی عنوان رویداد احساس کردم این رویداد فرصت خوبی برای 
بانک به شمار می رود تا با یک گروه مهم از مشــتریان ارتباط برقرار کند؛ کارکنان برندهای 
معتبری که در همه جا حضور دارند! ما می خواستیم با تعامل کارفرمایان، به تولید و تعریف 
خدمت برای آنها بپردازیم، بــه نحوی که همکاران آنهــا از مزایای ویژه ای بهره مند شــوند. 
به خصوص که بدانند این مزایا با مساعدت کارفرما در اختیارشان قرار گرفته است. این امر 
هم می تواند بازار گسترده ای باشد تا برند بانک تجارت را تقویت کند و در عین حال فرصتی 
برای توسعه ظرفیت های کنونی تجارت به حساب می آید و هم با هدف کمک به شرکت ها 
در بهبود رفاه مالی پرسنل شان و بهبود برند کارفرمایی شان مفید خواهد بود. بسته کارنو 
اولین قدم در این مسیر بود. یکی از ظرفیت های بالقوه ارزشمند برای ما همان »بانکداری 
خرد« یا بانکداری شخصی است و بسته ارزش کارنو با همین هدف توسعه پیدا کرده است. 
همین کارکنان برندهــای برتر می توانند جمعیت قابــل توجهی از مشــتریان را برای بانک 

تجارت به وجود آورند.«

  هلدینگ فناوری؛ محرک تغییر و نوآوری

تقویت فعالیت هــای هلدینگ فنــاوری اطاعات بانک تجــارت موضوع دیگری اســت که 
اخاقی درباره آن صحبت می کند و می گوید هیچ بانکی برای تولید تمام محصولات مورد نیاز 
خود از برون سپاری بی نیاز نخواهد بود و بانک تجارت نیز با تصمیمی درست، شرکت های 
پیرامون خود را تقویت و با ظرفیت ســازی در دل آنها کاری می کــرد که جوابگوی نیاز بانک 
باشند. او در این خصوص می گوید: »ما مجموعه هلدینگ فناوری خود را تقویت کردیم تا 
مجموعه ای یکدست از افراد حرفه ای در آنجا قرار گیرند و بعد هم شرکت های پیرامون آنها 
را که نیروهایشان جوابگوی نیاز ما نبودند، ارتقا دادیم تا با ترکیب هیئت مدیره حرفه ای تر، 
رو به توسعه بروند. در عین حال، شــرکت هایی که می توانستند زنجیره محصولات مورد 
نیازمان را تکمیل کنند، به مرور ایجاد یا اصاح کردیم تا تیم فنی جدیدی که به هیئت مدیره 
آنجا می رود، به شکلی همگن و یکپارچه عمل کند. بدین ترتیب، یک شرکت جدید با نام 
»داتا« برای فعالیت در حوزه دیتا به وجود آمد، شرکت »زفتا« در حوزه زیرساخت و امنیت 
فعالیت های خود را گسترده تر کرد، شرکت ایران کیش بر ارائه خدمات به اصناف و توسعه 
محصولات فناورانه در حوزه اصناف متمرکز و شرکت »سیمرغ تجارت« نیز قباً فعالیت 
داشت، ولی امروز این شرکت در مسیر شکوفایی قرار گرفته است. شرکت های »شایان« و 

گفت وگوی 
ماه
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»تکنوتجارت« و سایر مجموعه ها نیز به نحوی تجهیز شدند که پاسخگوی انتظارات بانک 
باشند. خدمات غیرحضوری جدیدی که بانک از طریق شــرکت سیمرغ تجارت با عنوان 
»باجت« ارائه می دهد، همگی ماحصل تاش جمعی بانک و مدیریت واحد هلدینگ است 
که سعی کرده اجزای مختلف را با یکدیگر هماهنگ سازد. تمام اتفاقاتی که در این مسیر 
افتاده، در جهت تولید خدمات و محصولات برای گروه های متنوع مشــتریان بوده است. 
ما معتقدیم ظرفیت های ســازمان می تواند جوابگوی مشتریان متنوع باشــد و هر کدام را 

که نادیده بگیریم، به معنای تهدید بخشی از ظرفیت های موجود سازمان خواهد بود.«

  کاهش تعداد شعب و بهبود اثربخشی عملیاتی در کانال فروش شعبه

مدیرعامل بانک تجارت معتقد است با ورود فناوری های نو و تحول دیجیتال، مراجعه به 
شــعب باید فقط برای رفع نیازهای محدود و خاص باشــد. او توضیح می دهــد که در نظام 
بانکی شعبه هایی که تا به امروز محل ارائه تمام خدمات بودند، دیگر اهمیت خود را از دست 

داده  انــد، ولی بایــد تغییر ماهیــت دهند: »شــعب، امروز 
نیازی به ارائه خدمــات دیروز نخواهد داشــت. واقعیت را 
بایــد پذیرفت کــه محــل ارائه خدمــات و بــازار پیشــین ما 
تغییر کرده و بازیگــران جدیدی به میــدان آمده اند. بانک 
تجارت کــه زمانی بیش از ۲۰۰۰ شــعبه داشــت؛ امــروز به 
۱۳۵۰ شــعبه رســیده و پیش بینی می کنیم طی پنج سال 
آینده این عدد به کمتر از ۱۰۰۰ شعبه برسد. شیوه گذشته 
ارائه خدمات تغییر کرده و به همین دلیل ظرفیت هایی که 
صرف حوزه های سنتی می شد، امروز متمرکز بر خدمات 
نویــن خواهد بــود. در گذشــته؛ هر گونــه طراحــی، تولید و 
پشــتیبانی ارائــه خدمــات، هرگز به شــکل کنونی میســر 
نبود. امــروز ۲۰۰۰ نفــر نیروی انســانی در بانک مشــغول 
ارائه خدمت غیرحضوری هستند، در حالی که در گذشته 
چنین شــرایطی ســابقه نداشــت. تعداد قابــل توجهی از 
شعب ما نمی توانند مشابه گذشته عمل کنند و به همین 
دلیل ناچار به تغییر شیوه فعالیت یا توقف فعالیت آنها 
برای اســتفاده از ظرفیت هایشــان در نقاط دیگر خواهیم 
بود. در شرایط پیش رو قطعاً کاهش تعداد شعب همزمان 
با گسترش بهره برداری از سایر کانال های فروش و ارتباط با 

مشتری در بازار خدمات بانکی اتفاق می افتد.«

  لزوم استقبال از نوآوری و پذیرش آن

اخاقی بر این باور است که هر کســب وکاری اگر نتواند 
همگام بــا تحولات پیــش برود، بی شــک محکــوم به فنا 
خواهــد بــود. او در توضیــح این موضــوع می گویــد: »هر 
جا کــه مقاومــت بیشــتری در مقابــل پذیــرش تغییرات 
می بینم، عقب نشینی سال به سال آنها بیشتر و بیشتر 

می شــود. ما ناگزیر از پذیرش نوآوری و خدمــات دانش بنیان خواهیم بــود. بدون توجه 
ویژه به این بخــش، به تدریــج درهای بــازار به روی ما بســته می شــود. تنهــا راه بقای هر 
سازمان، از جمله بانک تجارت، استقبال از نوآوری و پذیرش آن خواهد بود. بانک باید 
درهای خود را به روی تمام حوزه های فناوری بگشاید که آماده اند بازوی ما را بگیرند و به 
سمت بازارهای جدید و خاق ببرند. اکنون بازیگران متنوعی در حوزه دیجیتال فعالیت 
می کنند و آماده اند به ما بگویند که چطور می توانیم نقش خود را با ایده های آنها تلفیق 
کنیم و ســهمی از بازارهای گوناگون بگیریم. من پیشــنهادهای متعددی را دریافت و از 
بعضی از آنها استقبال کرده ام. در سال ۱۴۰۱، ما از لحاظ حجم عملیات در بازار سرمایه 
رتبه نخســت را داشــتیم؛ زیرا از هر بازیگری که در حوزه فناوری و اســتفاده از ابزارهای 
نو در بازار ســرمایه قابلیت های مناسبی داشت، بهره بردیم؛ یا بخشــی از سهام آنها را 
گرفتیم، یا با آنها سهیم شدیم تا اطمینان یابند با آنها کار می کنیم. عده ای هم حاضر 
به شراکت نبودند یا ترجیح می دادند در قالب های دیگری به ما ارائه محصول و خدمت 
دهند. با تکیه بر تمام این توانمندی ها بود که در سال گذشته رتبه نخست بازار سرمایه 

را به دست آوردیم.«

  نپذیرفتن تغییرات و محکوم شدن به ترک بازار

اخاقی در تمام سمینارها و نشست های بانک تجارت 
تأکید می کنــد کــه مفهــوم بانکــداری امــروز، نه فقط با 
پنج ســال قبل، بلکه حتی نسبت به دو ســال قبل نیز 
تفــاوت دارد و هر کس ایــن را نپذیرد، قطعــاً محکوم به 
ترک بازار خواهد بود. او می گویــد: »هر کس نپذیرد، یا 
خودش از بــازار بیرون می رود، یــا از بازار بیــرون خواهد 
افتاد. همواره به همــکاران می گویم که تمام تمرکز خود 
را بــر کســب وکارها بگذارند. بانکــداری شــخصی باید 
بــرای مشــتریان خــرد و شــخصی ارزش آفرینــی کنــد، 
اما ایــن ارزش هــا تعاریــف جدیدی بــه خــود گرفته اند. 
ما حساســیت و جدیت خاصی در این رابطــه به خرج 
می دهیم. در جلسات کارشناسی بانکداری خرد شخصاً 
حضور می یابم و می خواهم همــکاران بدانند چقدر به 
این مســئله باور دارم. دومیــن اولویت ما تا پایان ســال 
جاری، ورود به تمام حوزه های کسب وکاری خواهد بود. 
من به تمام همــکاران مأموریت داده ام که اگر شــعبه و 
واحد شما بخواهد پایدار بماند، باید در بازار محلی خود 
به شدت فعال باشید. کار شما صرفاً در کار دیگران نمود 
می یابد. این طور نباشد که در شعبه بنشینید و نسبت 
به کســب و کارهای محلی بی تفــاوت باشــید. بگردید و 
ببینید که چه  کاری برای آنها می توانید انجام دهید«. 
تمرکز ما در شش ماهه دوم ســال ۱۴۰۲ جست وجو در 
دل کســب وکارها اســت که ببینیم چه جایگاهی برای 
خودمان می یابیم تا بیش از پیش نقش پررنگی در بازار 

کسب وکارها داشته باشیم.«

  زمین بازی عوض شده است

بزرگ ترین چالشــی که مدیرعامل بانک تجــارت به آن 
اشــاره می کند که با آن روبه روســت، تغییــر چهارچوب 
ذهنی همکارانش نسبت به مسائل جدید و نوآوری ها 
اســت. او در این خصوص می گوید: »همکاران من باید 
بپذیرنــد که زمیــن بازی عوض شــده اســت. ایجــاد این 
درک جدید، بزرگ ترین چالش برای من به شمار می رود. 
همــکاران بایــد بدانند کــه با شــیوه گذشــته نمی توانیم 
در این صنعــت باقــی بمانیم. چالــش بعدی مــا نیاز به 
تحول شــتابان در فرایندها و تعاریف کسب و کار است. 
اگر چهارچوب هــای بیرونــی و مقــررات و ضوابط حاکم 
بر نظــام بانکی ما حاضــر به پذیرش تغییــرات محیطی 
نشــود، همچنان دچــار عقب ماندگی خواهیم بــود. ما 
مجبوریم تمام خدمات، فرایندهــا و ارزش هایی را که به 
مشتری ارائه می دهیم، ارتقا دهیم. نهادهای بیرونی که 
بر ما غالب هستند تا وقتی تحولات را نپذیرند، همواره با 
چالش متقاعدسازی مواجه خواهیم بود. آنها هم باید 
چهارچوب ها و ضوابط را متناسب با تحولات روز کنند تا 
بتوانیم به موقع پاسخگوی نیاز مشتریان باشیم. تغییر 
ذهنیت نهادهــای حاکمیتی از بیــرون و تغییر ذهنیت 
همکاران درونی یک مجموعه قدیمی، دو چالش بزرگ 
بــرای ما به شــمار مــی رود؛ ســایر چالش هــا را به آســانی 
می توان برطرف کرد. مسیری که شروع کرده ایم با سرعت 
در حال ایجاد یک بانک مدرن اســت که تمام همکاران 
و شــرکای تجــاری در آن حداکثــر تاش شــان را بــه کار 

بسته اند تا خلق ارزش داشته و تمایز ایجاد کنند.« 

همکاران من 
باید بپذیرند که 
زمین بازی عوض 
شده است. ایجاد 
این درک جدید، 
بزرگ ترین چالش 
برای من به شمار 
می رود. همکاران 
باید بدانند که 
با شیوه گذشته 
نمی توانیم در 
این صنعت باقی 
بمانیم. چالش 
بعدی ما نیاز به 
تحول شتابان در 
فرایندها و تعاریف 
کسب و کار است
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  برنامه های توسعه ای یک سال گذشته

حمزه آقابابایی، مدیرعامل پرداخت الکترونیک سپهر، 
برنامه های توســعه  ای این شــرکت را کــه از ابتدای ســال 
جاری صورت گرفته، شــامل چند فــاز می داند. به گفته 
او، در فاز نخســت تاش شــد بــا بهبود زیرســاخت ها و 
سطح خدمت ارائه شده به مشتریان، اعتماد مشتریان 
را بازطراحی کنند: »با پایدار نگه داشتن سطح سرویس، 
می خواستیم مشتریان را به سمت اعتماد بیشتر سوق 
دهیم. در فاز بعدی به سمت توسعه بازار رفتیم تا سهم 
خود را ارتقا دهیم. اولین تمرکز ما بر تراکنش های اینترنتی 

بود. ابزارهای ما در این زمینه شــامل ســه بخش می شــود؛ ابزار پذیرش اینترنتی، موبایلی و 
کارت خوان. تا زمانی که مراحل تأمین مالی و افزایش سرمایه شرکت به نتیجه برسد، تمرکز 
خود را روی تراکنش های اینترنتی گذاشتیم. لازم به توضیح است که در این حوزه هم تعداد 
تراکنش ها و هم مبلغ آن برای ما دارای  اهمیت است. از حیث مبلغ تراکنش های اینترنتی 
در یک سال گذشته بیشترین نرخ رشد صنعت به ما اختصاص داشت و در هر دو شاخص 

تعداد و مبلغ تراکنش ها جهش قابل توجهی داشتیم.«
آقابابایی با بیان اینکــه کانون های تراکنــش اینترنتی را شناســایی و با آنها مذاکــره کرده اند، 
می گوید: »اگر به صورت نقطه به نقطه، تیرماه سال گذشته را نسبت به امسال مقایسه کنیم؛ 
سهم مبلغ تراکنش های اینترنتی پرداخت الکترونیک سپهر از ۲/7 درصد در تیرماه سال 
گذشته به ۱۱/۴7 درصد در تیرماه ۱۴۰۲ رســیده که نزدیک به 9 درصد رشــد را در یک سال 

گفتوگوباحمزهآقابابایی،مدیرعاملشرکتپرداختالکترونیکسپهر
دربارهعملکردیکسالهاینشرکتوبرنامههایشان

ورود به عرصه نوآوری 
شرکت پرداخت الکترونیک سپهر در خردادماه 1401 تغییر مدیریتی را تجربه کرد و حمزه آقابابایی اکنون بیش از یک سال 
است که سکان مدیریتی این شرکت را در دست دارد. با آمدن تیم مدیریتی جدید به این شرکت، تغییراتی در رویکرد سازمان 
ایجاد شد که شامل تلاش برای بهبود سودآوری، افزایش درآمدها و رشد تعداد و مبلغ تراکنش های شرکت بود. در گفت وگویی 
با حمزه آقابابایی، مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سپهر به بررسی عملکرد یک ساله این شرکت، چالش ها و همچنین 
برنامه های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدتی که  دارند، پرداختیم. با توجه به جایگاه فعلی سپهر از منظر سهم بازار مبلغ تراکنش ها، مدیران 
این مجموعه در تلاش هستند تا سهم مبلغی خود را از شبکه پرداخت توسعه دهند و در آینده ای نه چندان دور جزء چند شرکت برتر قرار بگیرند. 
طبق صحبت های آقابابایی توســعه بازار، بهبود مســتمر ســودآوری، خلق محصولات و خدمات جدید و نوآورانه، ســه هدف اصلی پرداخت 
الکترونیک سپهر تا پایان سال جاری هستند و در این راستا محصولاتی مانند BNPL، سرویس پرداخت های موردی و اعتباری، باشگاه مشتریان 
و پذیرندگان، پرداخت های اقساطی در قالب کارت اعتباری و... در آینده نزدیک به فهرست خدمات جدید این شرکت در دنیای صنعت پرداخت 

اضافه می شود. در ادامه مشروح گفت وگوی عصر تراکنش را با حمزه آقابابایی، مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سپهر می خوانید.
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نشان می دهد. این بالاترین نرخ رشد در میان شرکت های 
مشابه به حساب می آید.«

طبیعتاً رشــد ســهم بازار فقط با برنامه ریزی و هدف گذاری 
صحیــح اتفــاق می افتد. طبــق صحبت هــای او، ســهام دار 
اصلی پرداخت الکترونیک ســپهر، بانک صادرات است؛ 
پس مبلغ تراکنش را بیش از تعداد آن مد نظر قرار می دهند: 
»ما همســو با منافع بانک صادرات پیــش می رویم. بانک 
صادرات سومین رتبه پذیرندگی را با ۱۱/6۵ درصد از مبلغ 
تراکنش های شاپرکی را به خود اختصاص می دهد. ما نیز 
مشابه بانک خودمان سعی داشتیم کانون های تراکنش را 

از حیث مبلغ مد نظر قرار دهیم.«
ســومین فاز توســعه ای کــه شــرکت پرداخــت الکترونیک 
سپهر آن را دنبال می کند، به شبکه پذیرندگان کارت خوان 
مرتبط می شــود. آقابابایی در این باره می گوید: »با نوسازی 
و بهســازی شــبکه و ورود دســتگاه های بــه روز و باکیفیت، 
به ســمت گســترش پذیرندگان اســتانی رفتیــم. هم اکنون 
۳۵ دفتــر و چهــار باجــه داریــم، در حالی که ســال گذشــته 
این عدد شامل ۳۰ دفتر بدون باجه بود. آیین نامه حقوق و 
دستمزد پشتیبان ها را نیز بهبود بخشیدیم. یک بنچمارک 
از شــرکت های مختلف داخلی و خارجی انجــام دادیم و با 
توجه به خط مشی تیم پشتیبانی در استان های مختلف، 
آموزش های تخصصی برای ایشــان را مد نظر قرار دادیم تا 

کیفیت پشتیبانی در کشور ارتقا پیدا کند.«
بــه گفتــه او، پرداخــت الکترونیــک ســپهر جــزء معــدود 
پی اس پی هایی به شمار می رود که شبکه نمایندگی ندارد 
و تمام شــبکه پشــتیبانی و دفاتر را در مالکیت خــود دارد: 
»بیــش از 7۰۰ نفــر در دفاتــر پرداخــت الکترونیک ســپهر 
مشغول به فعالیت هســتند. تمرکز ما بر اثربخشی مبلغ 
تراکنش ها و ارتقای اثربخشی پایانه هاست؛ به همین دلیل 
از حیث اثربخشی مبلغ، رشد مناســبی را تجربه کرده ایم 
و اکنــون از نظر ســرانه مبلــغ تراکنــش کارت خــوان در زمره 

شرکت های با اثربخشی مبلغ بالای یک هستیم.«
آقابابایی یکی دیگر از اقدامات مدیریت جدید این شرکت 
طی یک ســال اخیر را مربوط به کارت خوان هــای اندرویدی 
دانســته و در این خصوص می گوید: »عاوه بر چهار عمل 
اصلــی مرســوم در دســتگاه های کارت خــوان تــاش کردیم 
سرویس های ارزش افزوده را در قالب کارت خوان اندرویدی 
به مشــتریان ارائه دهیم، زیــرا اعتقــاد داریم ابــزار پذیرش 
کارت خوان اندرویدی در آینده ارزش افزوده های بسیاری را 
برای مشــتریان خلق خواهد کرد. همیــن تاش ها با تغییر 
بولتن شــاپرک و حــذف »تعــداد تراکنــش« از شــاخص ها 
مصادف شــد و تمرکز ما نیز روی مبالغ تراکنش ها افزایش 
یافــت. در حــال حاضــر می خواهیم ســهم مبلغی خــود را 
از شــبکه پرداخت توســعه دهیم تا جزء چند شــرکت برتر 

پی اس پی کشور قرار گیریم.«

  ارتقای جایگاه شرکت

پرداخت الکترونیک سپهر، در راستای ارتقای جایگاه خود 
در صنعــت، برنامه ریــزی خاصــی را در دســتور کار دارد که 
عمدتاً بر پایه رشد مبلغی استوار است. تحقق این اهداف 
برای دو بازه زمانی تا پایان ســال جاری و پایان سال آینده با 
افق رشد چندپله ای برنامه ریزی شده است. آقابابایی سپس 
شرکت های پی اس پی کشور را در چهار بخش دسته بندی 

می کند و می گوید که دسته اول، دو شرکت برتر هستند 
که بین ۱8 تا ۲۰ درصد از سهم بازار را به خود اختصاص 
داده اند؛ دســته دوم، ســه شــرکت دیگر هستند که بین 
۱۰ تا ۱۱ درصد سهم بازار را در اختیار دارند. دسته سوم، 
شــرکت هایی با ســهم  چهار تــا هشــت درصدی از بازار 
هستند و دســته چهارم همگی در گروه با کمتر از چهار 
درصد ســهم بازار قرار می گیرند: »پرداخت الکترونیک 
ســپهر در حال حاضر جزء دسته ســوم قرار دارد. برنامه 
میان مدت شــرکت این اســت کــه در گروه دوم که ســهم  
۱۰ تا ۱۱ درصدی از  بــازار را در اختیار دارند، قرار بگیرد که 
البته رقابت در آن گروه بسیار فشرده خواهد بود. برنامه 
بلندمدت شرکت پرداخت الکترونیک سپهر این است 

که وارد گروه هایی با سهم بیشتر از بازار قرار بگیرد.«
آقابابایی مقایســه ای از عملکــرد پرداخــت الکترونیک 
سپهر در تیرماه ۱۴۰۱ و تیرماه ۱۴۰۲ ارائه  داده و می گوید: 
»طی یک سال اخیر در برخی شاخص ها دستاوردهای 
خوبی داشــته ایم. از حیث ســهم مبلغ تراکنش کل )که 
مهم تریــن شــاخص بولتن شــاپرک اســت(، بیشــترین 
نرخ رشــد صنعت در بین شــرکت های پرداخت مربوط 
به سپهر اســت که از ســهم ۳/۱6 درصدی با رشد ۱.8۱ 
درصدی به ســهم ۴/97 درصــدی رســیده ایم. از حیث 
سهم مبلغ تراکنش اینترنتی نیز شرکت ما بیشترین نرخ 
رشد را با 8.77 درصد افزایش نشان می دهد. همچنین 
ســهم شــرکت پرداخــت الکترونیــک ســپهر از مبلــغ 
تراکنش خریــد ۱.8۵ درصد افزایش داشــته که این رقم 
بیشترین نرخ رشد محسوب می شود. از لحاظ سهم بازار 
ابزارهای اینترنتی تراکنش دار نیز رشد شرکت پرداخت 
الکترونیک سپهر ۱۰.۴۴ درصد شده که بیشترین نرخ 
رشدی به شمار می رود که در شرکت ما رقم خورده است. 
از حیث ســهم مبلغ تراکنــش کارت خوان، رتبــه چهارم 
رشد صنعت را به خود اختصاص داده ایم. از لحاظ سهم 
کارت خــوان فعــال سیســتمی و ســهم کارت خوان هــای 

تراکنش دار نیز در رتبه چهارم قرار گرفته ایم.«
از جمله شــاخص های مهمی که طی یک سال گذشته 
در کانــون توجه پرداخت الکترونیک ســپهر قــرار گرفته 
»خطای پذیرندگی« است که پایداری سطح سرویس را 
نشان می دهد. به گفته آقابابایی، برنامه ریزی ویژه ای برای 
این شاخص انجام شده و توانسته اند در خردادماه سال 
جاری رتبه اول در این شاخص را کسب کنند: »پیش از 
این برنامه ریزی کرده بودیم که شرکت پاس را در شاخص 
»خطای پذیرندگی« در نیمه اول سال جاری به رتبه برتر 
برســانیم که تحقق این هدف گذاری در خردادماه ســال 
جاری حاصل شــد. از حیث ســرانه مبلــغ تراکنش های 
اینترنتی نیز با رشد ۴98 درصدی به رتبه دوم  دست پیدا 
کردیم. لازم به ذکر است در شاخص به حداقل رساندن 
کارت خوان های کم و فاقد تراکنش نیز رتبه سوم را به خود 
اختصاص داده ایم. البته برای این شاخص برنامه ریزی 

ویژه ای کرده ایم تا به رتبه اول یا دوم نزدیک شویم.«

  خلق بازارهای جدید با حفظ جایگاه کنونی

طبق صحبت های آقابابایی، نرخ رشد صنعت پرداخت 
در ســال جاری نسبت به ســنوات قبلی کاهشــی بوده و 
وقتی ارزش حقیقی تراکنش ها را نسبت به ارزش اسمی 

بیش از 700 نفر 
در دفاتر پرداخت 
الکترونیک سپهر 
مشغول به فعالیت 
هستند. تمرکز 
ما بر اثربخشی 
مبلغ تراکنش ها و 
ارتقای اثربخشی 
پایانه هاست؛ به 
همین دلیل از 
حیث اثربخشی 
مبلغ، رشد مناسبی 
را تجربه کرده ایم و 
اکنون از نظر سرانه 
مبلغ تراکنش 
کارت خوان در 
زمره شرکت های 
با اثربخشی مبلغ 
بالای یک هستیم
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آنها مقایســه کنید، روند نزولی را مشــاهده می کنید. او 
در این بــاره می گویــد: »مقایســه تراکنش هــای صنعت 
در تیرماه ســال جاری نســبت به دوره مشــابه سال قبل 
افزایــش ۱۱.7۲ درصــدی و ۴۱.۴۴ درصــدی در تعــداد و 
مبلغ تراکنش ها را نشان می دهد. ارزش حقیقی مساوی 
با ارزش اســمی منهای تورم اســت که نرخ رشــد امسال 
صنعت مشابه سنوات قبل نبوده است؛ بنابراین بررسی 
ارزش اســمی تراکنش ها در تیرماه ســال جاری نســبت 
به دوره مشابه سال قبل، رشــد ۴۱.۴۴ درصدی را نشان 
می دهد، اما این میزان با ارزش حقیقی )با احتساب نرخ 
تــورم( بــه ۱.۵درصد می رســد. روایــت آماری شــاپرک در 
شاخص تعداد و مبلغ تراکنش های ابزار پذیرش اینترنتی 
به ترتیب رشــد ۲۴.۵۲ و 87.۳6درصدی در تیرماه ۱۴۰۲ 
نســبت به ماه مشابه ســال گذشــته را نشــان می دهد. 
همین منبع آماری از افزایــش ۲.۳۱ و ۱۰.9۵درصدی در 
تعداد و مبلغ تراکنش ها با ابزار پذیرش موبایلی حکایت 
دارد. با استناد به آمارها می توان گفت که افزایش تعداد 
تراکنش ها به صورت اسمی، ناشی از رشد نرخ تورم بوده، 
زیــرا رشــد حقیقــی تراکنش ها حتــی بــه دو درصــد هم 

نرسیده است.«
او توضیح می دهد که برای این کار برنامه مشخصی دارند 
و با الگوهای مبتنی بر OKR پیش می روند تا عمده سهم 
بازار خود را به بانک صادرات اختصــاص دهند: »قطعاً 
بانک نیز از این تاش ها استقبال می کند؛ همان طور که 
در یک ســال اخیر نیز ما را مورد حمایت همه جانبه قرار 
داده است. چالش اولیه ما در این مسیر نیز حفظ سطح 

کیفیت سرویس ها خواهد بود.«

  چالش های یک سال اخیر سپهر

آقابابایی ســپس دربــاره چالش های یک ســال گذشــته 
شــرکت پرداخت الکترونیک ســپهر صحبــت می کند. 
به گفته او، یکــی از چالش های آنها مربــوط به تطبیق با 
رگولاتــوری می شــود: »در زمــان ورود مــن، وضعیت این 
شرکت از حیث تطبیق با قوانین رگولاتوری چندان مطلوب 
نبود. در ممیزی های شاپرک، در آن زمان نمره های میانه 
پایین را به خود اختصاص داده بودیم، ولی امروز جزء سه 
شرکت اول از حیث ممیزی شاپرک به حساب می آییم. 
با برگزاری جلسات متعدد هفتگی تاش کردیم تا خود را 
با الزامات شاپرک تطبیق دهیم. تمامی چک لیست های 
شــاپرک را در حوزه هــای مختلف اســتخراج و بــرای آنها 
برنامه ریــزی کردیــم و KPI گذاشــتیم. امــروز از حیــث 
شــاخص تطبیق با قوانین شــاپرک، توفیقــات خوبی به 

دست آورده ایم.«
او به چالش جذب، حفظ و نگهداشــت نیروی انســانی 
نیز اشاره کرده و می گوید که در سال جاری سعی داشتند 
نظام جبــران خدمات بهتــری را در شــرکت پیاده ســازی 
کننــد و از اســتراتژی های مختلفــی مثل 4P بهــره بردند 
تا در حد امکان پرســنل اســتانی و نیز پرســنل ســتادی 
احساس رضایت مندی بیشتری داشته باشند. آقابابایی 
در این بــاره می گوید: »توجه به ارتقای ســطح معیشــت 
و همچنیــن توانمندســازی نیــروی انســانی از مســائل 
بسیار مهم و تأثیرگذار در تحقق اهداف سازمان بوده که 
اقدامات متعددی در این راســتا اجرا شــده کــه به عنوان 

نمونه می توان به بازطراحی نظام پرداخت مزد پشتیبانان در 
سراسر کشور با هدف مشارکت در منافع سازمان اشاره کرد. 
حفظ متخصصان از طریق اعطای تسهیات بلندمدت و 
همچنین فراهم سازی امکان بهره مندی از تخصص نخبگان 
از طریق طرح سرباز فناور به عنوان یک شرکت دانش بنیان از 
دیگر اقدامات شرکت در راستای ایجاد جذابیت سازمانی در 

کنار توجه به کیفیت زندگی کاری کارکنان نیز  بوده است.«
مدیرعامل پرداخــت الکترونیک ســپهر، محدودیت های 
اینترنت در یک سال گذشته را نیز یکی دیگر از چالش های 
این شرکت عنوان کرده و می گوید: »محدودیت های اینترنت 
در سال گذشته و امسال دامنگیر شرکت های پرداخت نیز 
شده است. کندی های اینترنت در ســال گذشته بر تعداد 
و مبلــغ تراکنش ها ســایه انداخــت، امــا در همین شــرایط 
چالش برانگیز، شــاهد دســتاوردهای جدیــدی در صنعت 
پرداخت کشــور  بودیــم و آن هم تغییر نظام کارمــزد بود که 

می توان آن را اتفاق مبارکی دانست.«

  ورود به عرصه نوآوری باز

یکــی از شــعارهای آقابابایــی هنگام پیوســتن بــه  پرداخت 
الکترونیــک ســپهر، »ورود به عرصــه نــوآوری باز« بــود. او 
درباره برنامه هایشــان در حوزه فناورانــه و نوآورانه می گوید: 
»نــوآوری بــاز، در ســطح جهــان تعاریــف متعــددی دارد. 
 تاش ما اســتفاده از ظرفیت شــرکت های همــکار یا همان
 3rd partyهــا بــرای خلــق راهکارهــای جدیــد اســت. در 
این زمینه  هنــوز به موفقیت کامل دســت پیــدا نکرده ایم، 
ولــی توانســته ایم از آن بهره هــای مناســبی ببریــم. ارائــه 
سرویس های جدید به جامعه مشــتریان، مستلزم تغییر 
رویکرد شرکت پاس از دستگاه های سنتی به دستگاه های 
جدید و مبتنی بر اندروید بود. به اعتقاد ما، وقتی کیفیت 
 و تنوع سرویس پذیرندگان افزایش یابد، نرخ چسبندگی یا
 Stickiness Ration مشتریان نیز بالا می رود. این کار را از 
طریق ورود دستگاه های جدید، تعریف سرویس و خدمات 
جدید روی درگاه پرداخت و به تازگی روی اپلیکیشن  موبایل 
انجام دادیــم. بخشــی از هدف هــای ما در ســال گذشــته و 
امســال محقــق شــده اســت. اکنــون می خواهیم نــوآوری 
محصول و خدمات را در بسترهای جدید مد نظر قرار دهیم. 
محصولاتی نظیر BNPL، پرداخت های موردی و اعتباری، 
پرداخت های اقساطی در قالب کارت اعتباری و... از جمله 
محصولات آتی ما خواهد بود. برای تسریع در فرایند تأمین 
محصولات جدیــد؛ کمیته توســعه محصول بــا وارد کردن 
دستگاه های جدید، مشغول تعریف چند محصول جدید 

است.«

  بازطراحی و تولد اپلیکیشن پرداخت شرکت

طبــق صحبت هــای آقابابایــی، تعــداد نصــب اپلیکیشــن 
پرداخــت الکترونیــک ســپهر حــدود ۲۰۰ هزار نفر اســت، 
ولی تعداد کاربران فعال آن، قابل توجه به نظر نمی رسد. او 
درباره این اپلیکیشن می گوید: »در بدو ورود به این شرکت 
برای تکمیل  ســبد محصولات، این اپلیکیشن را همچنان 
در سبد خدمات شرکت نگه داشتیم، ولی به مرور دریافتیم 
که رفتار خرید مردم رو به تغییر اســت. اگر به بولتن خرید 
شاپرک دقت کنید، می بینید نسبت تراکنش های اینترنتی 
به کارت خــوان رو به افزایش اســت. بدین ترتیب بــرای این 

نوآوری باز، 
در سطح جهان 
تعاریف متعددی 
دارد. تلاش ما 
استفاده از ظرفیت 
شرکت های همکار 
 یا همان
 3rd partyها برای 
خلق راهکارهای 
جدید است. در 
این زمینه  هنوز 
به موفقیت 
کامل دست پیدا 
نکرده ایم، ولی 
توانسته ایم از آن 
بهره های مناسبی 
ببریم

کسب وکار
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محصول، یک تیم ویژه را تشــکیل دادیم و اکنون مشغول 
بازطراحی محصول هســتیم؛ ری برندینگ اپلیکیشــن به 
اتمام رسیده؛ UX و UI جدید کامل شده و اکنون روی تعریف 
محصولات و خدمات جدید در حال کار هستیم. استراتژی 
ما دنباله روی از سایرین نخواهد بود؛ بلکه قصد داریم دو، سه 
خدمت جدید را به اپلیکیشن بیفزاییم؛ یکی از آنها مربوط 
به حوزه لندتک است و سایر محصولات و خدمات نیز در 
وقت مناسب رونمایی خواهد شد. یکسری نیچ مارکت ها را 

شناسایی و هدف گذاری کرده ایم.«
او نوید رونمایی از اپلیکیشن جدید را در ماه آینده با ظاهر و 
اسم جدید و با تجربه کاربری مطلوب تر می دهد: »به اعتقاد 
ما، اپلیکیشن موبایلی اگر فقط به عنوان یک محصول در 
ســبد محصولات پی اس پی قرار گیرد، توفیق زیــادی ندارد 
و بیش از آنکه درآمدزا باشد، هزینه ساز خواهد بود. تاش 
ما ارائه سرویس های جدیدی است که هنوز در کشور مورد 

توجه قرار نگرفته اند.«
مدیرعامــل پرداخــت الکترونیک ســپهر در پاســخ بــه این 
ســؤال که آیا برای تبدیل این اپلیکیشــن به یــک نئوبانک 
هــم برنامــه ای دارنــد یــا خیــر، این طــور توضیــح می دهــد: 
»پــروژه نئوبانــک صــادرات در شــرکت دیگــری کــه یکــی از 
زیرمجموعه های هلدینگ فناوری اطاعات بانک صادرات 
 API به حساب می آید، دنبال می شود. ما نیز از ظرفیت های
آن محصول بهره خواهیم برد، ولی اپلیکیشن  ما بر خدمات 
پرداخت متمرکز است و خدمات بانکی را مجموعه دیگری 
توسعه می دهد. در آینده نزدیک، ادغام سرویس های بانکی 
و پرداخت در بانک صادرات نویدبخــش افق های جدیدی 
خواهد بود.« آقابابایی تأکید می کند که در ماه آینده شاهد 
رویش اپلیکیشن پاسینو با سرویسی پرکاربرد خواهیم بود 
که با اتصال به باشگاه مشتریان، توسعه چشم گیری در ارائه 

خدمات مطلوب اتفاق می افتد.

  وضعیت پروژه کالابرگ الکترونیک

او سپس با بیان اینکه کالابرگ الکترونیک یکی از پروژه های 
جذاب و نوآورانه برای بانک ها به نظر می رسد، از وضعیت 
طــرح کالابــرگ الکترونیــک ویــژه پذیرنــدگان پرداخــت 
الکترونیک ســپهر می گوید: »این ایده از ابتــدا به نظر من 
بســیار خوب بود؛ اینکه از طریــق یارانــه الکترونیک بتوان 
قدرت خرید اقــام اساســی را افزایش داد. صورت مســئله 
خیلی خوب به نظر می رسید، ولی دو ضعف داشت؛ یکی 
اینکه اطاع رســانی باید به شــکل بهتری اتفــاق می افتاد؛ 
دوم آنکه ایده اصلی دستخوش تغییراتی شد. ما از روز اول 
درگیر این پروژه مهم بودیم. شــرکت سپهر رشد خوبی را از 
حیث جذب پذیرندگان این حوزه تجربه کرد، ولی بعداً طرح 
اصلی به سمتی رفت که فقط جامعه خاصی از پذیرندگان را 
تحت پوشش شبکه بیاورد، در حالی که ما سهم زیادی از آن 
جامعه مشتریان نداشتیم. اکنون بخشی از پذیرندگان به 
دستگاه های کارت خوان و زیرساخت کالابرگ الکترونیک ما 
متصل هستند و خدمت می گیرند. اگر دولت، برنامه توسعه 

این پروژه را داشته باشد، ما استقبال می کنیم.«

  اصــلاح نظــام کارمــزد؛ نفس تــازه ای بــرای شــرکت های 
پرداخت

به عقیده آقابابایی، اصاح نظام کارمزد، تصمیم جسورانه 

بانــک مرکــزی بــه شــمار مــی رود: »لازم می دانــم از 
مجموعه هــای حاکمیتــی مثل بانــک مرکزی و شــرکت 
شــاپرک تقدیــر کنم کــه پــای این تصمیــم ایســتادند و 
بعد از حــدود یــک دهه توقــف، اصاح نظــام کارمــزد را 
عملیاتی کردند. شرکت های پرداخت، به معنای واقعی 
در سراشیبی سقوط بودند. اگر صورت مالی شرکت های 
بورسی را مرور کنید، آب رفتن حاشیه سود و ناترازی بین 
هزینه و درآمد پی اس پی ها را به شکل مشهودی ماحظه 
می کنید؛ به خصوص در ســال هایی که با جهــش ارزی 
مواجه شده ایم. تصمیم جدید شاپرک و بانک مرکزی، 
نفس تازه ای برای شرکت های پرداخت بود تا امیدوارتر از 
گذشته پیش بروند. ویژگی »خودترمیم بودن« که شکل 
گرفته، امیدواری خوبی به شرکت های پرداخت می دهد 
که می خواهند بین هزینه و درآمدهایشان تعادل ایجاد 
کننــد. در حال حاضــر پذیرنــدگان مجبور بــه  پرداخت 
کارمزد هستند؛ پس سرویس هایی که قباً رایگان بود، 
اکنون مســتلزم پرداخت کارمزد است. به همین دلیل، 
شرکت های پرداخت احساس مسئولیت بیشتری برای 
حفظ کیفیت خدمات خواهند کرد. بدین ترتیب، از یک 
سو تکلیف ما برای رقابتی کردن فضا مضاعف می شود. 
از سمت دیگر، مردم، خود را مکلف به  پرداخت بخشی 
از هزینه خدماتی می دانند که با کیفیت مناسب به آنها 
ارائه شده است.« به اعتقاد او، این کارمزدها باید هر سال 
متناسب با نرخ تورم اصاح شود: »عمده هزینه های یک 
شرکت پی اس پی با ارز پرداخت می شود و به همین دلیل، 
نوسانات ارزی بر صورت های مالی آنها سایه می اندازد. 
اگــر روال اصــاح کارمزد مداوم و ســالانه اســتمرار یابد، 
شرکت های پی اس پی می توانند تمرکز خود را بر ارتقای 
ســطح خدمت و نــوآوری بگذارنــد تا ســرویس دهنده و 
سرویس گیرنده، هر دو منتفع شوند. صنعتی مثل تلکام 
نیز در سالیان گذشــته به خاطر عقب ماندن رگولیشن 
از نوســانات ارزی دچار استهاک شد. شبکه پرداخت 
کشور نیز در آستانه اســتهاک است؛ پس باید به فکر 
نوسازی شبکه و انطباق با اســتانداردهای امنیتی دنیا 
بود. البتــه تمام ایــن کارهــا هزینه بــر هســتند. وقتی از 
PCI5 یا PCI6 سخن می گوییم؛ اولین چیزی که به ذهن 
می آید؛ به روزرسانی سیستم ها و افزایش هزینه برای ارائه 
خدمت بهتر خواهد بود. تمام این هزینه ها را شرکت های 

پی اس پی می پردازند.«

  توسعه بازار، بهبود سودآوری و خلق خدمات جدید

تا پایان سال ۱۴۰۲، بیشترین تمرکز پرداخت الکترونیک 
ســپهر ابتــدا بــر توســعه بــازار خــود و ســپس بــر بهبود 
ســودآوری شــرکت خواهد بود. آقابابایی در توضیح این 
موضوع می گوید: »برای ورود به بازارهای جدید، به دنبال 
توسعه محصولات جدیدی هستیم که روی نیچ مارکت ها 

سوار شوند. 
توسعه بازار، بهبود سودآوری، خلق محصول و خدمات 
جدید، سه هدف اصلی شرکت برای سال جاری هستند. 
در کنار آن، هدف غایی ما بهبود رضایت مندی مشتریان 
اســت که بانک صادرات و شــبکه پذیرندگــی را نیز دربر 
می گیرد. سپهر در مســیر توسعه با ســرعت، جدیت و 

عقانیت در حال حرکت است.« 

به اعتقاد 
ما، اپلیکیشن 
موبایلی اگر 
فقط به عنوان 
یک محصول در 
سبد محصولات 
پی اس پی قرار 
گیرد، توفیق 
زیادی ندارد 
و بیش از آنکه 
درآمدزا باشد، 
هزینه ساز خواهد 
بود. تلاش ما ارائه 
سرویس های 
جدیدی است که 
هنوز در کشور 
مورد توجه قرار 
نگرفته اند
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شماره هفتادوپنجم

  ورود به حوزه لندتک

مدیرعامل شرکت کیپا ابتدا درباره چگونگی ورودش 
به لندتک حوزه سامت می گوید: »یکی از دوستانم 
در شــرکتی فعال بود که ارزیابی صنعت های درمانی 
و خســارت بیمه های تکمیلی را انجام می داد. در این 

شــرکت بیمه های تکمیلی خدمات خود به ویژه در حوزه دندان پزشکی را به این شرکت 
واگذار کرده بودند. حدود ســال های ۱۳9۵-۱۳9۴ بود که من به عنوان مدیر بازاریابی به 
این مجموعه پیوستم تا در توسعه شبکه مرکز دندان پزشــکی و بیمه های طرف قرارداد 
به آنهــا کمک کنم. ایــن نکتــه را باید مورد توجــه قرار دهید کــه در صنعت بیمــه، حوزه 
دندان پزشکی دارای ضریب خســارت بالایی اســت، چون معمولاً افراد از تمام ظرفیت 

گفتوگوباعلیرضاشفیعی،مدیرعاملکیپاکهمیگویدبهزودیازیکراهکارB2Cرونماییخواهندکرد

به دنبال سبک زندگی 
اعتباری هستیم

رضا امیرزاده

پول و اعتبار دو مفهوم قدیمی هستند که از گذشته تا امروز ارتباط نزدیکی با هم داشــته و دارند. اعتباری که افراد به واسطه 
رفتارهای مالــی خود به دســت می آورند، هنوز هــم بخش قابل توجهــی از بازارهــای مختلف را تشــکیل داده و پایه و اســاس 
قول وقرارهای بسیاری است. اگر در گذشــته اعتبار افراد صرفاً نزد کسانی بود که آنها را می شــناختند، در سال های اخیر و با 
پررنگ تر شدن فناوری دیجیتال این مفهوم نیز با تغییراتی همراه بوده و توانسته مرزهای محدود کننده گذشته را پشت سر 
بگذارد. امروز دیگر اعتبار افراد با سیستم های ثبت اطلاعات و یکپارچه شدن آنها در حال تبدیل شدن به سکه رایجی است که می توان آن را در 
بازارهای مختلف خرج کرد. در شرایطی که مهاجرت و اخذ پذیرش تحصیلی در کشورهای غربی از نظر بسیاری از افراد درست ترین انتخاب برای 
مسیر شغلی آینده بود، »علیرضا شفیعی« تصمیم به ماندن و راه اندازی شرکتی گرفت که امروز »کیپا« نام دارد و در زمینه لندتک در حوزه 
سلامت، فروشگاه های زنجیره ای و... فعال است. در گفت وگویی که با شفیعی داشتیم، به مسیری که کیپا تا به امروز طی کرده، پرداخته ایم و 

درباره برنامه های توسعه ای که داشتند، پرسیدیم. گزارشی از این گفت وگو را می توانید در ادامه بخوانید.

عکس:نسیماعتمادی

کسب وکار
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بیمه دندان پزشــکی خود اســتفاده می کنند. همین موضوع باعث شده بیمه ها خیلی 
تمایل نداشــته باشــند که در بســته های بیمه تکمیلی خود پوشــش های مطلوبی ارائه 

دهند.« 
شفیعی در آن دوره به کمک دوستانش موفق می شــود که دو اتفاق قابل توجه را در آن 
مجموعه رقم بزند. اولین مورد این بود که ضریب خســارت خدمات دندان پزشکی را از 
عدد ۱8۰ درصد که کاماً زیان ده اســت بــه عدد 7۰ الی 8۰ درصد رســاند. بخش زیادی 
از آن ۱8۰ درصــد نتیجــه تقلــب بــود، به ایــن معنا که بــرای مثال یــک نفر در یــک مرکز 

دندان پزشکی یک سند را چندین بار می فرستاد و پول بیمه آن را دریافت می کرد. 
او در این بــاره توضیــح می دهــد: »آن زمــان هنــوز سیســتم های مکانیزه ای بــرای کنترل 
اسناد درمانی و جلوگیری از تخلف وجود نداشــت. ما همزمان که در حال توسعه بازار 
بودیم یک زیرساخت در آن شرکت ثبت کردیم که از طریق آن خدمات ثبت و از چنین 
مسائلی جلوگیری می شــد. این زیرســاخت در راســتای مقرون به صرفه شدن خدمات 

دندان پزشکی به بیمه ها کمک کرد.«
شــفیعی درباره کار دیگری که در ایــن مجموعه موفق به 
انجام آن شــده بودند، ادامه می دهــد: »همزمان ما یک 
طرح بیمه تک محصولی در حوزه دندان پزشــکی را برای 
اولین بار به بیمه مرکزی بردیم. در بیمه مرکزی اگر شــما 
به  عنوان یک شرکت طرحی را ارائه دهید و بیمه مرکزی 
آن را تأیید کند، در یک بازه زمانی یک تا دو ســاله، طرح 
ویژه آن شــرکت اســت و ســال های بعد ســایر شرکت ها 
می تواننــد بــه آن ورود کنند. داســتان ورود مــن به حوزه 

دندان پزشکی از اینجا شروع شد.«

  ایده ای که از یک نیاز شکل گرفت

مدیرعامل کیپا در خصوص آنچه باعث شــد ایده ارائه 
خدمات لندتکی  در ذهنش شکل بگیرد، اظهار می کند: 
»یکــی از مســئولیت های مــن به عنــوان مدیــر بازاریابی 
در آن شــرکت، ایــن بــود کــه خدمــات بیمــه ای پوشــش 
دندان پزشــکی را بــه ســازمان های مختلــف معرفی کنم 
و کار فــروش آن را انجــام دهــم. در آن زمان بــا نزدیک به 
۱۰۰ سازمان دولتی جلسه گذاشتیم که شاید حدود 9۰ 
درصد آنها در زمینه بیمه تکمیلی کارکنان شان، پوشش 
دندان پزشکی نداشــتند. طی این جلســات بود که ایده 
خدمــات اعتبــاری در حــوزه دندان پزشــکی در ذهن من 

شکل گرفت.«
به گفته او بیــش از 9۰ درصد این ســازمان ها می گفتند 
که ما تــوان پرداخــت حــق بیمه بــرای پوشــش خدمات 
دندان پزشــکی را نداریــم. عــاوه بر بــالا بودن حــق بیمه 
ماهیانــه کــه ضریــب خســارت آن کنترل شــده باشــد، 
قانــون دیگری هم شــرکت های بیمــه داشــتند؛ مبنی بر 
اینکــه 8۰ درصد یــک ســازمان باید تحت پوشــش یک 
بیمه قــرار بگیــرد تا بیمــه بتوانــد یــک محصــول را ارائه 
دهد: »بسیاری از مدیران رفاهی این سازمان ها خواهان 
پوشــش دندان پزشــکی بودنــد، امــا ایــن درخواســت را 

داشــتند که خدمــات مــورد نظر به جــای آنکــه در فضــای بیمه ای ارائه شــود، به شــکل 
اقساطی باشد. با توجه به نیازی که وجود داشت ما این محصول را در آن شرکت معرفی 
کردیــم، اما به دلایلــی آن مجموعه دیگــر عاقه مند نبود کــه این ســرویس را ارائه دهد. 
شرکتی که در آن فعال بودم، ترجیح  داد در همان حوزه قبلی خود باقی بماند. این ماجراها 
به خرداد ۱۳96 برمی گردد. در نهایت من از آن مجموعه جدا شدم و شهریور ۱۳96 ما کار 

خود را با برند گلوریت شروع کردیم که بعداً به کیپا تغییر نام داد.«
شــفیعی خاطرنشــان می کند: »در گلوریت با نگاه اقســاطی به خدمات حوزه سامت 
فعالیت می کردیم و برای آینده این فعالیت دو چشــم انداز داشــتیم؛ من همیشه برایم 
ســؤال بود که چرا مــا در ایران مســترکارت یــا ویــزاکارت نداریــم، در حالی کــه در دنیا به 

ایــن موضــوع عاقه منــد هســتند و از آن اســتفاده 
می کنند. در همین راستا به دنبال محقق کردن چنین 
ایده ای در داخل کشور بودیم. چشم انداز دوم ما این 
بود که ســعی کردیــم تمــام تجربیات کنتــرل کیفیت 
خدمات پزشکی را رعایت کنیم؛ چراکه در این زمینه 
چالش هایی جدی داشــتیم. برای ما اهمیت داشــت 
که ایــن خدمات باکیفیت ارائه شــود تا بتواند مســیر 
رشد خود را به طور ارگانیک طی کند. به همین منظور 
رگولاتوری هایی مانند ارزیابی سند های بیمه ای، تعرفه 
بیمه، بررسی پرونده و تخصص پزشک، ارزیابی اسناد 
درمانی و... را در کنار فروش خدمات اقساطی اضافه 

و حفظ کردیم.«

  چالش های یک مسیر جدید

شــفیعی درباره چالش هایی کــه در آغاز مســیر با آن 
مواجه بودند، می گوید: »پلتفرم ما سه وجه داشت؛ از 
یک سمت باید مراکز دندان پزشکی می آمدند پای کار 
و از سوی دیگر سازمان هایی باید با ما قرارداد منعقد 
می کردند که ریســک عــدم بازپرداخت اقساط شــان 
کنترل شــده باشــد؛ یک پلتفــرم هم داشــتیم که باید 
همه اینها در آن اتفاق می افتاد. ما تقریباً از شهریور 
۱۳96 شــروع کردیم بــه اینکــه پلتفرم خود را توســعه 
دهیم و ایــن کار تا مــرداد ۱۳97 طــول کشــید. در این 
میان ما اقــدام به تولید دســتگاه کارت خــوان کردیم و 
حتی به دنبال اخذ تأییدیه شــاپرک هــم رفتیم که در 
ادامه منصرف شدیم. دلیل این انتخاب عادتی بود که 
افراد برای اســتفاده از کارت و دســتگاه کارت خوان در 
انجام کارهایشان داشتند؛ اما از سویی این ابزار برای 
اسکیل کردن می توانست دشواری هایی را برای ما به 

وجود بیاورد و همچنین هزینه تولید آن بالا بود.« 
در نهایت تصمیم بر این می شود که روی اپلیکیشن 
گوشــی همراه متمرکــز شــوند. در مردادمــاه هنگامی 
که تیم می خواســت پلتفرم را راه انــدازی کند، پلتفرم 
توسط یک هکر هندی هک می شود و بخش زیادی از 
کدها و برنامه نویسی های انجام شده از دست می رود. 
مجدداً با صرف دو ماه کار فشرده سیستم برمی گردد 
و مهرمــاه ۱۳97 کار مذاکــره بــا مرکز دندان پزشــکی و 

سازمان ها آغاز می شود. 
او دربــاره این دوران توضیح می دهد: »شــرکت ما تازه 
شکل گرفته و کار دشواری بود تا مراکز دندان پزشکی 
را قانــع کنیــم کــه قــرار اســت پول شــان را به صــورت 
اقساطی به آنها بدهیم. ما در تهران و شیراز با حدود 
۱۰۰ مرکز دندان پزشکی صحبت کردیم. در تهران که 
به صورت کامل پیشــنهاد ما رد شــد اما در شیراز سه 
مرکــز دندان پزشــکی قبــول کردند کــه با مــا همکاری 

کنند.«
 از میــان ســازمان ها نیز یــک ناحیــه آموزش و پرورش 
اســتان فارس قبــول می کند که ایــن ســرویس را برای 
کارکنانش فراهم کند. همه ســازمان ها ایــن نگرانی را 

داشتند که خدمات کیفیت خوبی نداشته باشند. 
مدیرعامل کیپا دربــاره اینکه چــرا کار خــود را با مدل 
B2B آغــاز کرده انــد، می افزایــد: »ایــن مــدل را بــرای 
پاییــن آوردن ریســک انتخــاب کــرده بودیــم. زمانــی 

در گلوریت 
با نگاه اقساطی 
به خدمات حوزه 
سلامت فعالیت 
می کردیم و برای 
آینده این فعالیت 
دو چشم انداز 
داشتیم؛ من 
همیشه برایم سؤال 
بود که چرا ما در 
ایران مسترکارت یا 
ویزاکارت نداریم، 
در حالی که در دنیا 
به این موضوع 
علاقه مند هستند 
و از آن استفاده 
می کنند. در همین 
راستا به دنبال 
محقق کردن چنین 
ایده ای در داخل 
کشور بودیم
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که ما کار را آغــاز کردیم هنوز چیــزی به نام چک صیادی و ســفته به ایــن معنا وجود 
نداشت و از دید خیلی ها فروش اقساطی به صورت صددرصد جزء مطالبات غیرقابل 
وصول به شمار می آمد. با توجه به اینکه شرکت ما تازه تأسیس بود و پشتوانه مالی 
قدرتمندی نداشت به دنبال راهی بودیم که کمترین ریسک را برایمان داشته باشد. 
این راه برای ما ورود به فضای ســازمانی بود. همچنین ما به دنبــال این بودیم که افراد 
بیشــتری را درگیر این نوع خدمــات کنیم که از این منظر هم رفتن ســراغ ســازمان ها 
انتخاب بهتری بود. در آن ســال ها خدمات دندان پزشکی جزء حوزه های مورد عاقه 
مدیران رفاهی در ســازمان ها بود؛ برای اینکه بتوانند آن را برجســته کنند. در نتیجه 
رفتن به ســمت این فضــا از جنبه های تقاضــا، بازاریابی، ســرعت بازاریابــی و کنترل 

ریسک شرایط خوبی برای ما داشت.«
او ادامــه می دهد: »مــا برای افــراد پرونــده الکترونیک ســامت تشــکیل می دادیم و 
خدمــات آنها را ثبــت و کنترل خســارت می کردیــم. یکی دیگــر از کارهایی کــه انجام 
می دادیــم گارانتی کردن خدمات درمانی ارائه شــده بود. مجموعــه تجربه هایی که در 

این حوزه داشــتیم در کنار فضای خدمات اقساطی و 
چشم اندازی که برای آن داشتیم باعث شد ما از آبان 
۱۳97 تا شهریور ۱۳98 از ســه مرکز دندان پزشکی به 
۱6۰ مرکز دندان پزشــکی در ســطح کشــور برســیم که 
سرعت رشد بسیار بالایی با اســتقبال گسترده بود. 
همچنین تا شهریور ۱۳98 نیز ۵۰ هزار نفر از خدمات 
دندان پزشــکی اقســاطی ما اســتفاده کــرده بودند که 
آمار قابــل توجهــی بود. ایــن رشــد ادامه داشــت تا با 
رخدادهای آبان ۱۳98 روبه رو شــدیم و پــس از آن هم 

دوران کرونا آغاز شد.«

  کرونا؛ بحرانی که به فرصت تبدیل شد

کرونا بــا وجــود تلخی هایی که با خــود داشــت، اما به 
لحاظ کســب وکاری برآیند خوبی بــرای این مجموعه 
رقــم زد و آنهــا را بــا یــک چالش عجیــب مواجــه کرد. 
شــفیعی ضمــن بیــان ایــن صحبت هــا خاطرنشــان 
می کند: »تمرکز کسب وکار ما روی حوزه دندان پزشکی 
بود و به دلیــل کرونا صددرصــد مراکز دندان پزشــکی 
بســته شــدند. اما در عین حال چند اتفاق خوب هم 
افتاد؛ یکی از آنها این بود که فضای جامعه به سمت 
استفاده از خدمات دیجیتال رفت. ما در این دوره به 
سمت حوزه هایی رفتیم که می شد خدمات اعتباری 
را در آن ارائه داد و مردم نیز در آن شرایط می توانستند 
از آن اســتفاده کنند. دومین حوزه ای که ما به ســمت 
آن رفتیــم فروشــگاه های زنجیره ای بــود. خودمان هم 
این پیش بینی را نداشتیم که این اندازه در این زمینه 

از خدمات ما استقبال شود.«
او تأکید می کند: »مذاکره برای ورود به این فضا را قبل 
از کرونا شروع کرده بودیم و همه گیری موجب تسریع 
آن شد. »جامبو« اولین فروشگاهی بود که به ما برای 

فعال کردن امکان خرید اعتباری پاسخ مثبت داد. البته خود آنها هم احتمال بالایی 
برای موفقیت ایــن پروژه در نظــر نمی گرفتند و نگرانی هایی مانند تشــکیل صف و... 
داشتند. ما در فروردین ۱۳99 اولین کیف پول اعتباری بودیم که خرید اعتباری را روی 
فروشــگاه جامبو فعال کردیم و اســتقبال از این حوزه با ســرعت عجیب متوسط ۳۰ 
درصد در ماه رشد داشت. شاید یکی از دلایل رشد بالای این نوع خرید کردن فرایند 

ساده و سریعی بود که برای آن در نظر گرفته بودیم.«

  ری برندینگ؛ از گلوریت به کیپا 

مجموعه کیپا در ابتدای فعالیت با نام گلوریت آغاز به کار کرده بود، اما پس از مدتی 
تصمیم بر این شد که مسیر را با نام دیگری ادامه دهد. علیرضا شفیعی، مدیرعامل 

کیپا در خصــوص دلایلی که باعث شــد این تغییــر را به 
وجود آورند، می گویــد: »ما با حوزه فروشــگاه زنجیره ای 
شــروع کردیم و به این نتیجه رســیدیم کــه بخش خرید 
اعتباری اقســاطی مان را می توانیم خیلی بزرگ تر کنیم، 
ولی ما به قدری توانسته بودیم در دندان پزشکی خدمات 
خوبی ارائــه دهیم که بســیاری از دندان پزشــکی ها از ما 

به عنوان بیمه گلوریت یاد می کردند.«
او ادامه می دهد: »کیپا را از مخفف کیف پول اعتباری یا 
الکترونیک ساختیم. با این ری برندینگ، با یک هویت، 
شــروع بــه ارائــه داســتان و چشــم انداز جدیــد خدمات 
اعتبــاری در همــه رســته ها کردیــم. در ایــن بــازه کار را با 
فروشــگاه جامبو آغاز کردیــم و پس از آن فروشــگاه های 
زنجیــره ای دیگــری نیز به مــا اضافــه شــدند و وارد حوزه 

پوشاک و... هم شدیم.«

  لندتک و اعتمادسازی در جامعه

شــفیعی بــا تأکید بــر اینکــه کیپــا را با یــک چشــم انداز 
بلندمدت و بــزرگ تعریف کردیــم و آن هم خلق ســبک 
زندگی اعتباری اســت، اضافــه می کند: »نگاه مــا صرفاً 
معطــوف بــه خریــد اعتبــاری نیســت و اعتقــاد داریــم 
بــرای شــکل گرفتن فضــای اعتبــاری بایــد بتوانیــم یــک 
ســبک زندگــی اعتبــاری بســازیم. زمانــی کــه ما بــه این 
فضا پا گذاشــتیم بحث هایــی مانند رتبه بندی، ســوابق 
اعتباری و ســوابق چــک به این شــکل وجود نداشــت یا 
مصطلح نشــده بــود. ما نگاه مــان این بــود که اگــر فردی 
روزی خواست برای مثال خانه اش را به کسی اجاره دهد، 
بتواند با گرفتن یک استعام متوجه شود که آیا این فرد 

برای بازپرداخت اجاره معتبر است یا خیر.«
او باور دارد: »وقتی درباره سبک زندگی اعتباری صحبت 
می کنیم، پشــت آن تعریف دیگری به نام سبک زندگی 
مبتنی بر اعتماد وجود دارد. در واقع ما داریم در دل این 
اعتبار نوعی اعتمادسازی می کنیم. در کشورهای دیگر 
بســیاری از کســب وکارها مبتنــی بــر این ســبک زندگی 
اعتباری و سرمایه اجتماعی ساخته شده  اند، ولی ما در 

ایران هنوز چنین چیزی نداریم.«

  لندتک؛ راهکاری برای افزایش قدرت خرید مردم

علیرضــا شــفیعی، مدیرعامــل کیپا دربــاره حضــور این 
شــرکت در حوزه ارائه خدمات خرید اقســاطی در حوزه 
کالاهــای دیجیتــال و لوازم خانگــی بیان می کنــد: »پس 
از دوران کرونــا مــا جهــش خوبــی در حجــم مخاطــب و 
شبکه فروشــگاهی داشــتیم و توانســتیم خدمات خود 
را گســترش دهیم. همچنین ســازمان های بیشــتری به 
ما اضافه شدند. همه اینها به واسطه پایان کرونا نبود و 
تورم ناخواســته ای که اتفاق افتاد و کاهش قدرت خرید 
مردم یک محرک جــدی برای کل صنعت لند تک شــد. 
یکــی از اتفاق های دیگری کــه موازی آن افتاد، جلســات 
متعددی بود که با بانک ها داشــتیم. پــس از نامه بانک 
مرکزی مبنی بر منع لیزینگ ها از همکاری با لند تک ها، 
بانک ها به این فضــا ورود کردند که این ورود باعث شــد 
برخی حوزه های جدید که نیازمند تأمین مالی بودند باز 
شوند؛ برای مثال لوازم دیجیتال و لوازم خانگی از جمله 

این حوزه ها بودند.«

وقتی درباره 
سبک زندگی اعتباری 
صحبت می کنیم، 
پشت آن تعریف 
دیگری به نام سبک 
زندگی مبتنی بر 
اعتماد وجود دارد. 
در واقع ما داریم 
در دل این اعتبار 
نوعی اعتمادسازی 
می کنیم. در 
کشورهای 
دیگر بسیاری از 
کسب وکارها مبتنی 
بر این سبک زندگی 
اعتباری و سرمایه 
اجتماعی ساخته 
شده  اند، ولی ما در 
ایران هنوز چنین 
چیزی نداریم

کسب وکار
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او ادامه می دهد: »ما با گروه های بزرگی مانند »انتخاب« و »پاکشــوما« قرارداد منعقد 
کردیم و از ســمت ســازمانی هــم کیپا یک گســترش جــدی داشــت و حــدود ۴۰ الی ۵۰ 
ســازمان و چند بانــک بــه آن اضافه شــدند و بــه یــک جمعیــت ۴۰۰، ۵۰۰ هزار نفــره از 
مشتریان رسیدیم. حوزه فروشگاه های زنجیره ای و این نحوه از خرید آن قدر مطلوب بود 
که کم کم خود فروشگاه ها بودند که به ســراغ ما می آمدند و این موضوع روند رشد کیپا 

را خیلی تسریع کرد.«

  توسعه خدمات در حوزه لندتک

این فعال حوزه لندتک با این توضیح که ما یکسری گروه اقتصادی بزرگ و مجموعه های 
بانکی در کشور داریم که عاقه مند هستند حوزه فروش 
اقساطی را توسعه دهند، ادامه می دهد: »آنها به صورت 
سنتی این حوزه را داشته اند و قصد دارند آن را مکانیزه 
و بزرگ کننــد و تجربیات جدیدی در این بخش داشــته 
باشند. یکی از خدماتی که ما امروز در حال ارائه هستیم 
و فکر می کنم که مختص کیپاســت و مجموعه ما در آن 
تجربیــات ارزشــمندی دارد، بخش زیرســاخت اســت. 
امــروز یکســری از گروه هــای اقتصــادی بزرگ در کشــور 
و یکســری از بانک هــا، از کیپــا یــک زیرســاخت خریــد 
اعتبــاری گرفته انــد کــه کل کســب وکار خریــد اعتبــاری 
یا فــروش اقســاطی کالاهایشــان را روی این زیرســاخت 
ســوار کرده انــد. بانک هــا، تولیدکننــدگان، شــرکت ها و 
صندوق های بزرگ ذی نفعانی هستند که از این سرویس 

استفاده می کنند.«
شفیعی اضافه می کند: »در فضای سازمانی یا فردی ما 
چند سرویس اصلی داریم؛ یکی از آنها بحث خدمات 
 BNPL خرید اعتباری است که این بخش هم به صورت
اســت که با اعتبار کوتاه مدت دو، سه ماهه وجود دارد و 
هم در قالب خرید اقساطی است که بسته به رسته ها و 
فروشــگاه های مختلف، خدمات به صورت بلندمدت تر 
و بدون بهره ارائه می شــود. یکســری خدمات مبتنی بر 
تســهیات هم داریم که ما در این حوزه بــا بانک »مهر 
ایــران« قــرارداد داشــتیم و بــا چند بانــک دیگر نیــز کار 
را آغــاز کرده ایــم کــه در آن شــما می توانیــد تســهیات 
بلندمــدت بگیرید. در قالــب خرید اعتبــاری اگر اعتبار 
میان ۵ تــا ۱۰ میلیون باشــد در حالت تســهیاتی میان 
۵۰ تا ۱۰۰ میلیــون تومان خواهــد بود کــه می  توانید این 
تســهیات را در اقســاط ۱۲، ۲۴ و ۳6 ماهــه بســته بــه 
مکانیســم های ضمانتــی مختلف برای خریــد کالاهای 
ســرمایه ای ماننــد لــوازم خانگــی، کالای دیجیتــال و... 
استفاده کنید. در حوزه فروشگاه ها نیز ما خود را شریک 
آنها می دانیم و عاوه بر خدمات فروش اعتباری که طی 
آن بــه فروشــگاه ها مشــتری معرفــی می کنیــم، در حال 
تاش هســتیم تا عاوه بر راهکارهــای افزایش فروش و 
توســعه ابزارهای مارکتینگ، یک توتال سولوشــن ۳6۰ 
را طراحی کنیــم و در خدمت فروشــگاه ها قــرار دهیم تا 

نگاه مان تنها فروش اعتباری نباشد، بلکه نگاه رشد فروش و توسعه شبکه کسب وکار 
را هم داشته باشیم.«

 B2C ارائه راهکارهای لندتکی با مدل  

مدیرعامل کیپــا ضمن اشــاره به اینکــه با توجه بــه سیاســت های این مجموعــه عمده 
مخاطبان آن در حال حاضر سازمانی هستند اعام می کند که به زودی از راهکار  B2C که 
در آن افراد هم بتوانند از این خدمات استفاده کنند، رونمایی خواهد شد. او در توضیح 
این طرح می گویــد: »ما تجربیاتــی در حوزه B2C داشــته ایم و چند بــار به صورت نمونه 

محصولی را راه اندازی کــرده و آن را مورد آزمایش قرار 
داده ایم. در نتیجه یک الگوریتم و مدل اعتبارسنجی 
داریم که بر اســاس تجربیات گذشــته فکــر می کنیم 
امروز بهتر می توانیم در این حوزه آنالیز رفتار داشته 
باشــیم و خدمات ارائه دهیــم. اما باید توجه داشــت 
در بســیاری از جاهــا بحث هــای ضمانتــی خواســته 
پلتفرم نیســت، بلکه برای مثال خواسته بانک طرف 
قرارداد پلتفرم است. احتمالاً ما حوزه B2C را با یکی 
از تضامین چک یا سفته بر اساس میزان تسهیاتی 

که فرد می خواهد بگیرد شروع می کنیم.«

  عوامل مؤثر بر رفتار کاربران در بازپرداخت اقساط

شــفیعی در پاســخ به این ســؤال که آیــا نرخ نکــول در 
رســته های مختلفی کــه در آن خدمات اعتبــاری ارائه 
می شــود، متفاوت اســت، عنوان می کنــد: »داده های 
مــا چنیــن چیــزی را نشــان نمی دهــد کــه رســته های 
خدمت دهی در میزان نرخ نکول مؤثر باشند. اما شاید 
عواملی مانند سن، تحصیات و شغل در این موضوع 
تأثیراتی داشته باشند. البته چون کاربران ما سازمانی 
و انتخاب شده هستند، شاید خیلی این داده ها دقیق 
نباشند. بر اساس داده های ما افراد در بازه سنی میان 
۳۰ تا 6۰ رفتار بهتری دارند. البته درباره افرادی که سن 
بیشتری دارند باید این موارد را در نظر گرفت که شاید 
فرد راحت نباشد که با سیســتم های جدید کار کند یا 
اینکه این نرخ تابع این باشــد که فــرد فراموش می کند 
و... . مؤلفه دیگری که در نرخ نکول مؤثر اســت میزان 
حقوق است. ما بر اساس آنالیز داده های خود متوجه 
شــدیم که افراد با یک بــازه ای از حقــوق دریافتی رفتار 
خیلی بهتری دارند امــا بازه های بالاتــر و پایین تر از آن 
چنین نیستند.« براساس گفته های علیرضا شفیعی، 
در حوزه خدمات ســامت به صورت اعتباری که کیپا 
ارائــه می دهــد، بیشــترین میــزان خدمــات در حــوزه 
دندان پزشــکی اســت و پس از آن بحث های زیبایی، 
فیزیوتراپی و سایر بخش های این حوزه قرار می گیرند. 

  چشم انداز کیپا برای آینده

او دربــاره برنامه هــای آتــی ایــن مجموعــه می گویــد: 
»در کیپا یــک گام جــدی در فضای خدمات ســامت 
برداشتیم و با دو سه بیمارستان از جمله »نور« قرارداد 
منعقد کرده ایم که بتوانیم خدمات چشم پزشــکی را 
به صورت اعتباری ارائه دهیم. یک طرح ویژه  هم داریم 
که با کمک صنعت بیمه تکمیلی درمان پیش می بریم 
که در صورت نهایی شدن از آن رونمایی خواهیم کرد. 
این طرح به نظرم یــک تحول جدی در حــوزه دریافت 
خدمات درمانی برای قشری اســت که تحت پوشش 
بیمه تکمیلی نیست. هنوز ســهم عمده ای از جامعه 
ما تحت پوشش بیمه تکمیلی درمان نیستند یا اینکه 
پوشش آنها محدود اســت. ما حدود یک سال و نیم 
اســت که در کیپا در حال تاش هســتیم تا بتوانیم به 
قشــری که می توانند اقســاط را بازپرداخــت کنند اما 
یک مشکل سامتی برایشان پیش آمده، کمک کنیم 
تا سامت شان را به دســت بیاورند و پس از آن هزینه 

درمان را پرداخت کنند.« 

در کیپا یک گام 
جدی در فضای 
خدمات سلامت 
برداشتیم و با دو 
سه بیمارستان از 
جمله »نور« قرارداد 
منعقد کرده ایم که 
بتوانیم خدمات 
چشم پزشکی را 
به صورت اعتباری 
ارائه دهیم. یک 
طرح ویژه  هم داریم 
که با کمک صنعت 
بیمه تکمیلی درمان 
پیش می بریم که در 
صورت نهایی شدن 
از آن رونمایی 
خواهیم کرد. این 
طرح به نظرم 
یک تحول جدی 
در حوزه دریافت 
خدمات درمانی 
برای قشری است که 
تحت پوشش بیمه 
تکمیلی نیست
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سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

و

  دیر شروع کردیم، اما به سرعت پیش رفتیم

سامان بیرقی، رئیس هیئت مدیره اوام پی فینکس ابتدا 
درباره شــروع کار این صرافی صحبت می کند. به گفته 
او، درست است که اوام پی فینکس دیرتر از رقبای خود 
شروع به کار کرده، اما توانسته سرعت رشد خوبی را در 
سال های فعالیتش تجربه کند. او می گوید: »از روزی که 
در اوام پی فینکس کار را شروع کردیم، تاکنون چند نکته 

برای ما وجود داشته است. ما نسبت به ســایر رقبا، دیرتر این کار را شروع کردیم. به عنوان 
مثال همکاران ما در این حوزه از سال ۱۳96 یا اواخر ۱۳9۵ وارد این بازار شدند، ولی ما از پایان 
ســال ۱۳99 کار خود را شــروع کردیم. اتفاقی کــه از روز اول تاکنون افتاده این اســت که ما به 
حوزه توسعه و زیرساخت توجه بسیار ویژه ای داشتیم. اگر بخواهم گزارشی از اتفاقاتی که 
در سال های اخیر افتاده، بدهم این است که ما در بحث امنیت تمرکز زیادی داشتیم و نقاط 
ضعف و قوت خودمان را نسبت به مارکت و سایر رقبا و حداقل هایی که یک صرافی احتیاج 

دارد به عنوان یک پلتفرم مالی داشته باشد، بررسی و استانداردهای لازم را رعایت کردیم.«

درگفتوگوباسامانبیرقی،رئیسهیئتمدیرهصرافیاوامپیفینکسدربارهوضعیترگولاتوریحوزه
رمزارزدرکشورمطرحشد

به مشارکت حاکمیت 
بخش خصوصی نیاز داریم

مهسا نجاتی

صرافی ارز دیجیتال اوام پی فینکس، اواخر سال 1۳۹۹ فعالیت خود را شروع کرد و با اینکه دیرتر از سایر رقبای خود وارد این بازار 
شد، اما تاکنون مسیر رشد خوبی را طی کرده و همچنان به طور مصمم در این راستا قدم برمی دارد. صرافی ارز دیجیتال اوام پی 
فینکس بستری برای مبادلات انواع رمزارزهاست که خدماتی چون بازار آزمایشی )دمو( را برای کاربران خود فراهم کرده و دارای 
انــواع بازارهــا به صــورت ریالــی و تتــری اســت. در حــال حاضــر نیــز بیــش از 100 متخصــص در حــوزه بلاکچیــن، آمــوزش، 
دیجیتال مارکتینگ و پشتیبانی در مجموعه اوام پی فینکس مشغول به فعالیت هستند و در تلاش اند تا سهم بازار خود را با وجود رقبای بزرگی 
که دارند، افزایش دهند. در گفت وگویی که با سامان بیرقی، رئیس هیئت مدیره و مؤسس این صرافی داشتیم، علاوه بر اینکه به فعالیت های 
این شرکت پرداختیم، وضعیت رگولاتوری حوزه رمزارز در کشور را نیز بررسی کردیم. به گفته بیرقی، رقابت جزء برنامه های جدی آنهاست و در 
این زمینه نیز به طور مصمم پیش می روند. او بر این عقیده است که رگولاتوری این حوزه در کشور صرفاً به تعامل بین بخش خصوصی و حاکمیت 

بستگی دارد و لازم است تا فعالان این حوزه نقش صنفی پررنگ تری را بازی کنند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

کسب وکار

عکس:نسیماعتمادی
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طبق صحبت های بیرقی، اوام پی فینکس به مقوله امنیت توجه ویژه ای دارد و در این راستا 
تیم SOC مستقر و دائمی دارند: »در بحث امنیت می توانم بگویم که یک تیم پیشرو هستیم. 
تاکنون هم خوشبختانه برای صرافی ما اتفاقی نیفتاده است. اما متأسفانه امروزه در برخی 
صرافی های داخلی شــاهد هک و نشــت اطاعات و بدتر از آن، هک در فضای دیتابیســی 
صرافی ها هستیم که به راحتی می تواند ناامنی را برای کاربران ایجاد کند. ما به این موضوع 
اهمیت زیادی داده ایم و سعی داریم مسیر درستی را در زمینه امنیت طی کنیم. نکته دیگر، 
ساختار فنی خود صرافی است که ما در این زمینه نیز طی این سال ها سعی کرده ایم خود را 
به استانداردهای جهانی نزدیک کنیم. در حال حاضر در حال انجام پروژه  میکروسرویسی 
هستیم که به طور آنی نیاز کاربران را برطرف می کند. این محصول بسیار محصول پیچیده ای 
بوده و روی مقیاس های بالا در همه شرایط می تواند کمک کننده باشــد. نزدیک به دو سال 
است که در حال کار روی این محصول هســتیم و آپدیت های لازم را به صورت مداوم انجام 
می دهیم و با توجه به اینکه رگولاتوری مشخصی در این حوزه وجود ندارد، سعی داریم مواردی 

را که نیاز است، مدام اضافه کنیم.«

  هدف؛ ارائه خدمات بهتر

بیرقی با بیان اینکه رقابت جــزء برنامه های جدی ایــن صرافی در بازار اســت، می گوید: »در 
مسئله تعامل مالی که با کاربر وجود دارد، ما می توانستیم رویه سودآورتری را در پیش بگیریم، 
اما هزینه های بیشتری را متحمل شدیم تا بتوانیم خدمات بهتری را ارائه دهیم. درست است 
که ما رقبای قدیمی تری داریم، اما نگاه ما این است که پیشی گرفتن از این دوستان کار سختی 
نیست. رقابت جزء برنامه های جدی ماست و ما در این زمینه به طور مصمم پیش می رویم. 
با این حال، متأسفانه در کامیونیتی ما هیچ گونه اتحاد و همبستگی بین شرکت های همکار 
وجود ندارد؛ از ایــن رو حاکمیت نیز نمی تواند تصمیم درســتی در این حوزه بگیــرد. در این 
قسمت نیز ما از جهات مختلف در حال کمک به حاکمیت هستیم تا موضوع رگولاتوری و 
امنیت بیشتر برای صرافی ها فراهم شود. صرافی های خارجی جای امنی برای کاربران ایرانی 
نیستند و در تاش هستیم تا با قانون گذاری درستی که می شود برای این حوزه در کشور اتفاق 

بیفتد، امنیت و اعتماد لازم برای صرافی های داخلی نیز فراهم شود.«

  ضرورت تعامل بخش خصوصی و حاکمیت

بیرقی ســپس درباره وضعیت رگولاتوری حوزه رمزارز در کشور صحبت می کند. به عقیده 
او، بخشــی از این نقطه خاکســتری که آنها در ســال های اخیر ســپری می کننــد، مربوط به 
سهل انگاری حاکمیت اســت، اما بخش عمده آن عدم همبســتگی و عدم نگاه مشترک و 
خالی از منافع شــخصی در انجمن های مختلف و این کامیونیتی اســت. او در توضیح این 
موضوع می گوید: »امروز، هر کسی به فکر کسب وکار خودش است و به این فکر نمی کند که 
این حوزه کودک نوپایی است که وارد ایران شده و چند سال است که دارد بدون شناسنامه 
زندگی می کند و ما هم برای آن تاش خاصی نمی کنیم و منتظریم ببینیم که حاکمیت چه 
اقدامی برای آن انجام می دهد. پس به نظر من، همه چیز از خود ما شروع می شود و با توجه به 
تاشی که خود من دارم، فکر می کنم حاکمیت مشتاق است که به آن کمک کنیم تا این حوزه 
به یک نظم و سامان دهی برسد. در نتیجه تعامل بین بخش خصوصی و حاکمیت باید در 

اکوسیستم رمزارز کشور نیز پررنگ تر شود.«
بیرقی بــر این عقیده اســت که امــروز، حاکمیت به رگولاتــوری حــوزه رمزارزها تمایــل دارد و 
می خواهد که این حوزه به سروسامان برسد و ادامه می دهد: »اما انگشت ما مدام به سمت 
حاکمیت اســت. به نظر من، همان اندازه که به عنوان بخش خصوصی از حاکمیت انتظار 
داریم تکلیف مان روشن شود، از طرف دیگر در این کامیونیتی نیاز به اتحاد و یکپارچگی نیز 
وجود دارد. از انجمن صنفی گرفته تا انجمن فین تک و انجمن باکچین باید در این راســتا 
اتحاد و هماهنگی داشــته باشــند. امروزه، حاکمیت آمادگــی لازم را دارد که این حــوزه را به 

سامان دهی برساند و به سرانجام رسیدنش به همت فعالان این حوزه برمی گردد.«

  در تلاش برای نگهداشت نیروی انسانی

رئیس هیئت مدیره اوام پی فینکس سپس درباره چالش هایی که از جنس نگهداشت نیروی 
انســانی دارند، صحبت می کند. او در این خصوص این طور توضیح می دهــد: »در صرافی 
اوام پی فینکس، هر روز یک تیم بزرگ به توسعه آن فکر می کند )چه از لحاظ زیرساختی و چه 
از لحاظ امنیتی(. اتفاق بدی که برای ما در این مدت افتاده، این است که تعداد بسیار زیادی 
از نیروهای حرفه ای ما به تازگی از ایران رفته اند. بسیاری از شرکت ها همچون ما با این مسئله 

روبه رو هســتند و از لحاظ جــذب نیرو و منابع انســانی 
در ایران بحــران وجــود دارد. ما با همــه تاش هایمان در 
بخش نیروی انســانی باز هم نگاه راه حلی بــه آن داریم، 
نه نگاه قربانی شدن. ما به خاطر از دست دادن نیروهای 
قدیمی خود ناراحت می شــویم و در تاش هســتیم که 
برای چنین مســائلی راه حل پیدا کنیم. به همین خاطر 
در تاش هســتیم تا امکانات بهتری را بــه کارکنان خود 
ارائه دهیم تا آنهــا فکر رفتن به ذهن شــان خطور نکند. 
مســئله ای که در اوام  پی فینکس جریان دارد این است 
که افراد احساس تعلق داشته باشند.« او به چالش های 
دیگری که در مدت فعالیت خود با آن روبه رو شدند نیز 
اشاره می کند و می گوید: »اگر از طرف حاکمیتی بخواهم 
بگویــم، زمانــی درگاه هــا را می بســتند و در ایــن زمینــه 
صلبــی  رفتار می شــد. این موضــوع یکــی از چالش ها و 
استرس هایی بود که داشتیم. بیشترین چالشی که در 
این مدت تجربه کردیم نیز به زمانی که وارد بازار شدیم، 
برمی گردد که سرعت رشد اطاعات ما بسیار بالا بود و 
فکر نمی کردیم به این شکل پیش برویم، اما با توجه به 
اهدافی که برای اوام پی فینکس مشــخص کرده بودیم، 
متوجه شدیم که این موضوع نیاز به انرژی، زمان و هزینه 
متفاوتــی دارد. چالش هایی که تجربه کردیم بیشــتر از 
جنس رشد بوده و به فکر این بودیم که چه کاری برای بهتر 
شدن باید انجام دهیم. البته چالش های درون سازمانی 
نیز داشتیم و به این می اندیشیدیم که چگونه نیروی کار 
بهتری را تربیت کنیم و مدیریت کــردن این موضوع کار 
ساده ای نبود. همچنین از زمانی که تعداد نیروی کار ما 
بالا رفته، با چالش های گونه گون  تری مواجه هســتیم و 
تاش می کنیم راه حل های بهتری را برایشان پیدا کنیم.«

  همه موافق رگولاتوری نیستند

بیرقی آینده روشــنی را برای حوزه رمزارز کشــور متصور 
اســت، اما می گویــد: »با این حــال نمی توانــم بگویم که 
رگوله شــدن ایــن حــوزه می تواند بــه همه فعــالان کمک 
کند یا خیر؛ کمااینکه ممکن اســت همه فعــالان نیز با 
این موضوع موافق نباشــند. من به نوبه خود، تا به امروز 
هر کمکی را که می توانســتم در این زمینه انجــام دهم، 
انجام داده ام. من در انجمن فین تک و انجمن با کچین 
عضو هســتم و جزء هیئت مؤســس انجمــن باکچین 
خراسان نیز هستم و در تمام این انجمن ها سعی دارم به 
حاکمیت کمک کنم، اما آن اتحاد لازم بین همه ما وجود 
ندارد. همه صرافی ها کار خودشــان را انجام می دهند و 
به صورت صنفی به این حــوزه نگاه نمی کننــد. در حال 
حاضر، انجمن فین تک در این حــوزه تاش های زیادی 
را انجام می دهد. ما هم برای این اکوسیستم جوان باید 
تاش های لازم را انجام دهیم.« او می گوید که نگاه شان به 
این حوزه بسیار امیدوارانه است: »ما به حواشی توجهی 
نمی کنیم و تمرکزمان صرفاً به سمت هدف و مقصدمان 
است و تأسفی که امروز دارم، عاوه بر نبود یک اتحاد در 
اکوسیستم رمزارز کشور، به از دست دادن نیروهای ماهر 
این حوزه و فرار مغزها نیز برمی گردد. امیدوارم به عنوان 
بخش خصوصی بتوانیم شــرایطی را فراهم آوریم که با 
حمایت رگولاتور، از خروج نیروهای متخصص و نخبگان 

این حوزه جلوگیری کنیم.«
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همراه کارت یکی از بازیگران اصلی حوزه پرداخت است که اخیراً تغییر مدیریتی را تجربه کرده و محمد رشیدی مدیرعاملی و 
نایب رئیسی آن را بر عهده گرفته است. اصلی ترین اولویت رشیدی در مسیر جدید همراه کارت بهبود تجربه کاربری است. 
آن طور که او می گوید، همراه کارت با 21 میلیون نصب، قرار است همزمان با بهبود زیرساخت های خود، به بازارهای جدیدی وارد 
شود و از یک اپ پرداختی بودن فراتر رود و حتی به  فرابورس وارد شود. در ادامه گزارشی از گفت وگوی عصر تراکنش را با محمد 

رشیدی، مدیرعامل جدید همراه کارت درباره برنامه های تیم مدیریتی جدید می خوانید.

محمدرشیدی،مدیرعاملجدیدهمراهکارتازاستراتژیهایپیشرواینشرکتمیگوید

اولویت مان بهبود 
تجربه کاربری است

  عبور از بازار های سوخته

بــا توجه بــه صحبت هــای محمــد رشــیدی، مدیرعامل 
جدید همراه کارت، این اپلیکیشن در سال  های فعالیتش 
توانسته بدون هزینه مارکتینگ، کاربران زیادی از جمله 
کاربران آیفــون را به خود جــذب و با افزایش ســهم بازار، 
به ســرعت به یکی از بازیگــران اصلی بازار تبدیل شــود. 
او معتقد اســت با وجود رشــد مســتمر همــراه کارت در 
بعضی بخش های اصلی و رسیدن شرکت به جایگاه دوم، 
خدمات همراه کارت بــا نیازهای بازار و مخاطب همســو 
نبوده و  به  مرور زمان روند رشد به وضعیتی معمول رسیده 
است: »در همین راستا در دوره جدید مدیریتی به دنبال 
ایجاد تغییر در هسته اصلی همراه کارت و افزایش سهم 

بازار جدی هستیم.«
رشــیدی، فــروش شــارژ و بســته اینترنــت را بازارهــای 
ســوخته ای می داند که همــراه کارت نمی خواهــد بر آنها 

متمرکز شود. او در این خصوص می گوید: »در خدمات معمول با سایر بازیگران اصلی وارد 
رقابت نمی شویم. در واقع سرمایه و منابع شرکت به بازارهای جدید اختصاص پیدا می کند 
و به زودی اخبار جدیدی از خدمات و بازارهای جدید همراه کارت با رویکرد پایداری و افزایش 

کیفیت سرویس ها منتشر می شود.«
همراه کارت در حال حاضر ۲۱ میلیون نصب دارد و بنا بر گفته های رشیدی، این موضوع یعنی 
در بازه های متفاوت ۲۱ میلیون نفر استفاده از همراه کارت را تجربه کرده اند. در همین راستا 
اولین اولویت همراه کارت بهبود تجربه کاربری به واسطه افزایش کیفیت زیرساخت هاست. 
او با بیان اینکه بانک آینده و شرکای تجاری همراه کارت، پشتوانه شرکت در مسیر همسو شدن 
با وضعیت اقتصادی ایران هستند،  می گوید: »به این واسطه ســرویس هایی را با رویکردی 
نوآورانه طراحی کرده ایم تا هم تجربه کاربری خوبی را رقم بزنیم و هم پاسخگوی نیازهای مردم 
جامعه در سطوح گوناگون باشــیم.« او معتقد اســت همراه کارت به  واســطه تجربه کاربری 
بسیار خوبی که داشــته، به جایگاه کنونی خود رسیده و به همین دلیل توسعه این موضوع 
برای همراه کارت اولویت درستی است: »تنوع سرویس در اکوسیستم فین تکی ایران ظرفیت 
مشخصی دارد و نمی شود به افزایش ظرفیت آن اتکا کرد. لزوم توسعه  پایدار؛ ایجاد بازارهای 

جدید و تجربه  متفاوت در استفاده از خدمات است.«

غزل یگانگی
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فناور ی های مالی ایران

  ورود به بورس و تلاش برای همسویی با شرایط اقتصادی

آن طور که رشــیدی می گویــد، یکــی از چشــم اندازهای همــراه کارت ورود به بورس اســت: 
»ورود به بازار سرمایه، چالش ها و سختی هایی به همراه دارد و راهکار مقابله با آن پایداری 
کسب وکار است. این بدان معناست که شرکت عاوه بر رعایت الزامات بورس و فرابورس 
باید قابل  پیش بینی و کم ریســک هم باشــد و با تعدد دســته بندی خدمــات بتواند از هر 
بخش خلق ارزش کند.« به تأکید او، به طور کلی فعالیت های همراه کارت به سمتی می رود 

که بتواند در شرایط ناپایدار اقتصادی ایران هم قابل پیش بینی باقی بماند.

  خدماتی برای جامعه ای با سواد دیجیتالی متفاوت

طبــق گفته هــای مدیرعامل همــراه کارت، حــدود 7۵ درصــد از جامعــه ایران کــه از فضای 
اینترنت اســتفاده می کنند و  بخــش مهمی از بدنــه جامعه ایــران را تشــکیل می دهند، 
هدف ارائه خدمات گســترده مالی آنها خواهند بود. او می گوید که از آنجایی که این گروه 
بخش اصلی تشــکیل دهنده بدنه اقتصاد دیجیتال اســت، همراه کارت برای ورود به این 
بخش برنامه ریزی کرده و می خواهد خدمات خــود را با بدنه مخاطبان اقتصاد دیجیتال 
کشــور همســو کند. رشــیدی با تأکید بر اینکه همراه کارت بــرای رقابت با ســایر بازیگران 
برنامه ای ندارد و نمی خواهد بازاری را از شرکتی با فعالیت مشابه بگیرد،  تصریح می کند 
که همراه کارت با ایجــاد نوآوری ها و خدماتی که بــه زودی در اختیار کاربــران قرار می دهد، 
بازارهای جدیدی برای خود خواهد ســاخت و بازیگر اصلی آن بازار خواهد شــد: »در این 
مسیر قطعاً حرکت کاربران به ســمت همراه کارت برای اســتفاده از خدمات جدید، سایر 
بازیگران اپلیکیشن های خدمات مالی را تحت تأثیر قرار خواهد داد.« از نگاه او،  همراه کارت 
در بازار جدیدی که خودش می ســازد رتبه اول را خواهد داشــت و سهم بازاری متفاوت از 

اکنون، به دست می آورد.

  چالش های ایجاد نوآوری در چهارچوب رگولاتوری

از دیدگاه رشــیدی یکــی از چالش هــای شــرکت های آمیخته به فنــاوری، نیروی انســانی 
متخصص و در گام بعدی رگولاتور است که می تواند موانعی جدی برای توسعه شرکت ها 
باشند. او در این خصوص می گوید: »چالش نیروی انسانی از آن دست چالش هایی است 
که به  مرور زمان کم یا رفع نخواهد شــد و اتفاقاً همراه کارت نیز با آن روبه روســت. چالش 
دیگر برخورد رگولاتور با نوآوری است. رگولاتور به شدت سخت گیر و نوآوری بسیار سریع 
است. بخشــی از نگرانی ما به این دلیل اســت که به  ازای نوآوری های کسب وکارها قانون 
و مســتنداتی وجود ندارد.« او صراحتاً درباره سیاســت همراه کارت در برخورد با رگولاتور 
می گوید: »مبنای همراه کارت ساختن کسب وکار پایدار است، به همین دلیل در فضایی 

که برای رگولاتوری استاندارد است، به نوآوری می پردازیم.«

  اولویت ما نیاز کاربر است، نه منافع بانک

اصــاح نظــام کارمــزد بعــد از بیــش از یــک دهه صــورت گرفــت و بــر اســاس آن قرار شــد 
کارمزد کارت به کارت رقمی معادل 7۲۰ تومان باشــد، اما بر اســاس تصمیمات رگولاتوری 
پرداخت سازها که اپلیکیشــن های پرداختی هستند، از این رقم ســهمی ندارند. در واقع 
با این استدلال که سرویس  کارت به کارت، یک خدمت بانکی است، نه یک ارزش افزوده، 
کارمزد ایــن بخش صفــر در نظر گرفته شــده اســت. رشــیدی در پاســخ به ســؤالی مبنی 
بر آســیب زا بودن این رویکــرد بــرای پرداخت ســازها و اینکه آیا ممکــن اســت از ارائه این 
خدمت به دلیل نداشتن سهم کارمزد دست بکشند، توضیح می دهد: »بر اساس اصول 
هزینه-فایده، ماک تصمیم ما برای ارائه سرویس، نیاز کاربران است. کارت به کارت برای 
اپلیکیشن های فین تکی به دلیل چســبندگی کاربر به اپ خدمت جذاب و برای بانک ها 
یک منبع درآمد اســت. امیــد داریم که ماجرا حل شــود و مــا نیز با توجه  بــه حجم بالای 
کارت به کارت مان از تراکنش منتفع شــویم. اما همراه کارت در این باره یک استراتژی مهم 

برای خود طراحی کرده است.«
مدیرعامل همراه کارت صراحتاً عنوان می کند که این شرکت برای رشد و توسعه  بازار، برای 
کارمزد کارت به کارت برنامه ریزی  نکرده  و ترجیح می دهد از ارائه سرویس های جدید خود به 
درآمد دست پیدا کند: »اما با توجه  به منافعی ناشی از عدم مراجعه کاربران به شعب بانک ها 
و همچنین هزینه گران نگهداری ســرویس و کاربر و جذب مشــتریان برای اپلیکیشــن ها، 
منطقی اســت کــه پرداخت ســازها از کارمــزد ســهم داشــته باشــند.« او صحبت هایش را 
این گونه ادامه می دهد: »در فرایندهای استفاده از خدمات در دنیا نیز مصرف کننده نهایی 

پرداخت کننده کارمزد اســت، اما در بازار ایران، به دلیل 
فرهنگ ســازی های باقی مانــده از گذشــته، در برخــی 
بخش های بازار مــردم این خدمات را رایــگان می دانند و 
فکر می کنم هزینه  تغییر نمی تواند توسط اپلیکیشن ها 
پرداخــت شــود. امــا امیدواریــم بــا حمایــت رگولاتــور و 
تغییرات در نظام کارمزد، اصاحات مفیدی رخ دهد.« 
او معتقد است تغییرات اخیر نظام کارمزد مثبت بوده 
و نیازمنــد گام هــای دیگری نیز هســت. رشــیدی در این 
خصوص می گوید: »هزینه ها هر سال به شکل فزاینده ای 
رشــد کرده، اما درآمدهای ناشــی از کارمزد افزایش پیدا 
نمی کند. بنا به شرایط اقتصادی جامعه میانگین مبلغی 
تراکنش رشد داشــته، اما تعداد آنها افزایش نداشته و 
به همین دلیل انتخاب همــراه کارت در این فضا حرکت 
به سمت نوآوری است.« رشیدی معتقد است گستره 
خدمات بازیگران اصلی بازار نشــان می دهد که آنها به 
حدی باهوش هستند که در کنار سرویس کارت به کارت، 

از ارزش افزوده های خود درآمد کسب  کنند.

  ضرورت حفظ داده های کاربران و بانک آینده 

مدتی قبل اپ استورهای بین المللی، به کاربران درباره 
حذف اپلیکیشــن همراه کارت،  اعان می فرستادند که 
همراه کارت بدافزاری ناامن است و بهتر است از تلفن 
 همراه شــما حذف شــود. رشــیدی در پاســخ به سؤالی 
دربــاره اســتراتژی های شــرکت بــرای ارتقــای امنیــت و 
شفاف سازی بیان می کند که در هیاهوهای این ماجرا و 
بررسی کارشناسان امنیت، مشخص شد همراه کارت 
یک بدافزار نیست: »استفاده از واژه بدافزار درباره این 
مســئله یک عبارت نادرســت اســت. علت اصلی این 
هشــدارها این بود که تعامل درســتی درباره خدمات و 
دسترسی های اپلیکیشن با استور شکل نگرفته بود.«

او در ادامــه تصریــح می کنــد: »بدافــزار دانســتن یــک 
اپلیکیشــن الزاماً به معنــای خاء امنیت در آن بســتر 
نیســت؛ چراکــه بعضــی از رقبــا بــا ایجــاد کمپین های 
مخرب اپلیکیشنی را ریپورت و آن را مسدود می کنند.« 
بــه گفتــه رشــیدی، داده هــای بانــک آینــده و اطاعات 
کاربران از عواملی هســتند که اســتفاده همراه کارت از 
الگوریتم های امنیتی زائد را به  ضرورت و بخش کلیدی 

تبدیل کرده است.
رشــیدی در بخش پایانــی صحبت های خود بــار دیگر 
تأکید می کنــد که مهم تریــن تمرکز همــراه کارت بهبود 
تجربه کاربــری در تمــام لایه هاســت: »همــراه کارت در 
سال های گذشته، در مسیر رشــد خود با چالش هایی 
زیرســاختی مواجــه بــود و مجبــور بــه ایجــاد تغییرات 
بنیادین در سیستم های خود شد و در برهه ای هم برای 
ارائه سرویس های جدید به پوست اندازی نیاز داشت. 
این شــرایط بــرای برخــی از کاربران مان تجربــه کاربری 
نامناســبی را رقــم زد، به عنــوان مثــال تأخیــر یــا عــدم 
موفقیت کارت به کارت یا باگ های پارتنرهای همراه کارت 
مستقیماً بر تجربه کاربری کاربران فعال همراه کارت اثر 
می گذاشت. مهم ترین تمرکز امروز ما بهبود و بازگشت 
تجربــه کاربــری در تمــام لایه هاســت.« او خطــاب بــه 
کاربــران اعام می کنــد که تــا پایان امســال منتظر یک 

تجربه کاربری خوب از همراه کارت باشند 
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سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

گفتوگوییبافرهاداینالوییدربارهزندگیشخصیوحرفهایاشومسیریکهتاکنونطیکرده

یک بانکدار 
دیجیتال

فرهاد اینالویی متولد خردادماه 1۳4۸ در اصفهان و دارای مدرک کارشناسی مهندسی کامپیوتر از دانشگاه صنعتی اصفهان، 
کارشناسی ارشد اقتصاد از دانشــگاه علامه و دکترای حرفه ای اقتصاد کســب و کار از دانشگاه تهران اســت. فردی که مسیر 
شغلی اش از کارخانه خودروسازی سایپا دیزل شروع و به شبکه بانکی کشور ختم شده و به گفته خودش نقش مهمی در توسعه 
بانک پارسیان و دیجیتالی کردن بانک ایران زمین داشته اســت. او در تمام طول فعالیت حرفه ای اش معتقد بوده که در هیچ 
مجموعه ای نباید بیشتر از پنج سال حضور داشته باشد؛ چراکه به نظرش یک جا ماندن، کرختی می آورد و او آدمی است که می خواهد در مسیر 
یادگیری باقی بماند. آخرین سمت شغلی که اینالویی در صنعت بانکی کشور داشته نیز معاون فناوری اطلاعات بانک ایران زمین بوده که بعد 
از گذشت هفت سال فعالیت، در شهریورماه سال جاری از این سمت بیرون آمده تا بتواند فعالیت های جدید دیگری را تجربه کند. به اعتقاد 
اینالویی، مدیران باید یاد بگیرند که با کارمندان شان دور یک میز گرد بنشینند؛ کاری که او نامش را »تجربه میزگرد« گذاشته  و بر این عقیده است 

که باید جسارت حرف زدن را در کارمندان یک مجموعه به وجود آورد. در ادامه روایت زندگی شخصی و حرفه ای او را می خوانید.

نیلوفر نادری

عکس:نسیماعتمادی

پروفایل
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فناور ی های مالی ایران

من در 
زیمنس تجربه 
کار با شرکت های 
بین المللی را هم 
پیدا کردم و اولین 
باری که اینترنت 
پرسرعت دیدم، در 
این شرکت بود؛ آن 
زمان همه اینترنت 
Dial Up داشتند 
و ما اینترنت دو 
مگابیتی داشتیم. 
قرار بود من به 
واحد دبی شرکت 
زیمنس منتقل 
شوم که دست بر 
قضا، خودروسازها 
تصمیم  به تأسیس 
یک بانک خصوصی 
گرفتند و عقبه 
من در کارخانه 
خودروسازی باعث 
شده بود که به 
سراغ من بیایند

و اساتید بسیار باسوادی داشت و برخی می گفتند که 
ایــن دانشــگاه از روی دانشــگاه MIT کپی برداری شــده 
است. ترم آخر کارشناســی بودم که با دیدن یک آگهی 
استخدام به کارخانه سایپا دیزل رفتم و در آنجا مشغول 

به کار شدم.«

  سایپا و اولین تجارب کاری

او تصمیــم می گیرد کــه اولیــن تجربــه کاری خــود را در 
کارخانه خودروسازی سایپا دیزل رقم بزند و کارش را در 
سمت مهندس سیستم های IBM شروع کند: »همه 
کســانی که مهندســی کامپیوتر خوانده انــد، می دانند 
که این کار چقدر پیچیده است و برای کسی که سابقه 
کار ندارد، کار دشــواری اســت و باید حداقل پنج ســال 
سابقه کار داشت تا بتوان از پس این مسئولیت برآمد، 
اما من با اصرار زیاد گفتم که ایــن کار را می خواهم و هر 
طور که شده آن را به بهترین نحو ممکن انجام می دهم 
و مدیران آن کارخانه هم که عزم و اشتیاق من را دیدند، 
با وجود اینکه هنوز یک ترم تا فارغ التحصیلی داشتم 
و تا قبل از آن هم کاری نکــرده بودم، من را قبول کردند و 
من مهندس سیستم آنجا شدم. برای اینکه از پس کار 
بربیایم، چیزی نزدیک به دو سال در شرکت داده پردازی 
دوره  دیدم و یک استاد خصوصی برای من گرفته بودند 
که هرچه باید را به من یــاد بدهد. به یــاد دارم که خودم 
بودم و خــودم و هیــچ مدیری بالادســت من نبــود و من 
بودم و ده ها جلد کتابی که هر روز صبح آنها را با خودم به 
کارخانه می آوردم و غروب  با آنها به خانه برمی گشتم و به 
تنهایی سیستم های مین فریم را مدیریت می کردم. آن 
سال هایی که در سایپا دیزل مشغول به کار بودم، به یک 
مهندس سیستم حرفه ای تبدیل شــدم که حتی خود 
شــرکت داده پردازی هم از من دعوت به کار کرد، اما من 
یک گزینه دیگر هم داشتم که در نهایت به آنجا رفتم.«

  تجربه حضور در زیمنس

اینالویــی بعــد از خــروج از ســایپا وارد شــرکت زیمنس 
می شــود تــا ادامــه مســیر شــغلی و حرفــه ای اش را در 
ایــن شــرکت پیگیــری کنــد. وقتــی وارد زیمنــس شــد، 
پــروژه ای تحــت عنــوان »شــبکه جامــع اطاع رســانی 
بازرگانی کشــور« وجود داشــت که اینالویــی مدیر فنی 
آن شد: »تجربه بسیار خوبی بود. آقای مرآت نیا یکی از 
شخصیت های شناخته شده در صنعت IT ایران است 
و در شرکت ها و بانک های گوناگونی کار کرده و آن زمان 
کارفرمای پــروژه بود و وقت شناســی را به مــن آموخت. 
به یاد دارم که در جلســه ای بــا او دو دقیقه دیر رســیدم 
و به من تذکر داد که چرا به جای ســاعت هشت صبح، 
هشت و دو دقیقه آمده ای؟ چنین تذکرهایی شاید در 
لحظه ناخوشایند باشند، اما اگر شما معنای آن کردار 
را متوجــه شــوید و آن تذکر را آویــزه گوش تــان کنید،  در 
نهایت به نفــع خودتان اســت. مــن در زیمنس تجربه 
کار با شــرکت های بین المللی را هــم پیدا کــردم و اولین 
باری کــه اینترنت پرســرعت دیدم، در این شــرکت بود؛ 
آن زمان همــه اینترنت Dial Up داشــتند و ما اینترنت 
دو مگابیتی داشتیم. قرار بود من به واحد دبی شرکت 
زیمنس منتقل شــوم که دســت بر قضا، خودروسازها 

  بزرگ شدن در کوی افسران

فرهــاد اینالویــی در اولیــن روز از خردادماه ســال ۱۳۴8 در 
خانواده ای نظامی در اصفهان به دنیا آمده و تا سه سالگی 
در این شهر زندگی کرده است: »سه ساله بودم که به دلیل 
شغل پدرم و لزوم جابه جایی اش به تهران، اصفهان را ترک 
کردیم و به همراه خانواده به تهران آمدیــم و تا به امروز که 
۵۴ سال دارم، در تهران زندگی کرده ام. من در پادگان بزرگ 
شــده ام و خانه مان در کــوی نظامی هــا و کوی افســران بود 
و مدت زمــان زیادی از زندگــی ام را در کنــار نظامی ها بودم. 
پدرم بــه منظــور مأموریت های زیــادی که داشــت، گهگاه 
عازم ســفر می شــد و به یــاد دارم که وقتــی نوجــوان بودم، 
پدرم به جنگ رفته بود و ما در خانه تنها بودیم و هر وقت 
که دشــمن موشــک باران مان می کــرد، با چه تــرس  و لرزی 
به پناهگاه ها پنــاه می بردیم تــا وضعیت بــه حالت عادی 
برگردد. کودکی و نوجوانی من گرچه در فضاهای نظامی و 
حتی در روزگار جنگ سپری شــد، اما خاطرات خوشی از 
آن دوران دارم و وقتی بــه آن روزها فکر می کنم، خنده روی 

لب هایم می نشیند.«

  درس خوان و بازیگوش

به گفتــه اینالویــی، او از همان زمــان کودکی عاقــه زیادی 
بــه یادگیــری و کتاب خوانــی داشــته و در تمــام مقاطــع 
تحصیلــی اش نیز شــاگرد اول مدرســه و گاه منطقــه بوده 
است: »ریاضی، تاریخ و ادبیات را دوست داشتم و شطرنج 
بازی می کردم و از آن دســت دانش آموزهــای درس خوانی 
بودم که معمولاً در مدرســه این معلم ها بودند که دوستم 
داشــتند و بچه هــا دل خوشــی از مــن نداشــتند، چراکــه 
همیشه تمام حواسم به درس بود. تمام دوران تحصیل من 
در منطقه ۱۱ تهران سپری شد؛ منطقه ای که پر از مدارس، 
مراکز آموزشی و دانشگاه بود و به منطقه بچه درس خوان ها 
معروف بود. دوران دبستانم را در مدرسه قابوس پشت سر 
گذاشتم و برای دو مقطع بعدی به ترتیب به مدارس بامداد 
و خوارزمی رفتم. اینها مدارس دولتی و خوب آن زمان بودند 
و جزء مدارس تراز اول کشــور بودند. در این سا ل ها بارها و 
بارها در مســابقات گوناگون منطقه ای و اســتانی شرکت 
می کردم و به یاد دارم که چند بار در زمینه شــعر و ادبیات 
مقام آوردم. با این وجود، زمانه ما به گونه ای بود که بچه های 
درس خوان را به رشــته ریاضی می فرســتادند تا مهندس 
شوند و من هم همین کار را کردم و به توصیه دیگران و البته 
عاقه زیادی که به ریاضی داشــتم، در دبیرســتان رشــته 

ریاضی را انتخاب کردم.«

  کارشناسی مهندسی کامپیوتر

او در ســال ۱۳66 دانشــجوی رشــته مهندســی کامپیوتــر 
دانشگاه صنعتی اصفهان می شود و همین مسئله او را به 
زادگاه اصلی اش، اصفهان برمی گرداند: »در دهه 6۰ هنوز 
رشته هایی نظیر کامپیوتر ترند نشده بودند و افراد زیادی 
نبودند که در خانه هایشان کامپیوتر داشته باشند و اصاً 
بدانند کارکرد آن چیست و چه کارهایی می شود با آن انجام 
داد، اما من به این رشــته عاقه داشــتم و برای خواندنش 
در دانشگاه صنعتی اصفهان به اصفهان برگشتم و دوره 
کارشناســی ام را در خوابگاه دانشــگاه صنعتــی اصفهان 
زندگی کردم. این دانشــگاه، دانشــگاه به شدت خوبی بود 
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تصمیم  به تأسیس یک بانک خصوصی گرفتند و عقبه 
من در کارخانه خودروسازی باعث شده بود که به سراغ 
من بیایند و در واقع اولین تجربه کاری من در سایپا دیزل 
مقدماتی را فراهم کرد که من به طور کلــی از حوزه ای که 
در آن فعالیت می کردم، خارج شــده و وارد شــبکه های 

بانکی شوم.«

  ورود به شبکه بانکی کشور

بــه گفتــه او، ایــن بانــک خصوصــی که بعــداً پارســیان 
نامیــده شــد، هنــوز تأســیس نشــده بــود کــه از او برای 
سمت مدیریت مهندسی زیرساخت های بانک یعنی 
شــبکه، ســخت افزار، مخابرات و امنیت دعــوت به کار 
کردند: »هنــوز بانک پارســیان به ثبت نرســیده بود که 
مــن کارم را به صــورت نیمه وقــت شــروع کــردم و بــه یاد 
دارم که این بانــک را با فاصله یــک روز از بانک اقتصاد 
نوین ثبت کردیم و به اولین بانک هایی تبدیل شدیم که 
خصوصی بودند. راستش را بخواهید آن زمان هیچ کدام 
از ما نمی دانستیم که بانک خصوصی چیست و فقط 
می خواستیم فرم جدیدی از بانکداری را خلق کنیم که 
در مقایســه با نمونه های دولتــی، چابک تــر و کارآمدتر 
باشــد. کار تمام وقتم در بانک پارســیان را از اول دی ماه 
ســال ۱۳8۰ آغــاز کــردم و من کــه از شــش ماه قبــل کار 
خودم را آغــاز کــرده بود، رســماً در بانک ســاکن شــدم. 
مدیر زیرســاخت بانک بودن به این معناست که شما 
باید مســائل مربوط به شبکه، ســخت افزار، مخابرات 
و امنیت را ســامان دهی کنید. ســابقه کاری من در این 
زمینه ناچیز بود و اولین بار که آقای طالبی رئیس بانک 
من را دید، پرسید چند سال سابقه کار دارم و چند سالم 
است؟ گفتم من ۳۲ سالم است و او اظهار کرد که کسی 
که می خواهد در این موقعیت شــغلی قــرار بگیرد باید 
۳۲ ســال سابقه کار داشــته باشــد نه اینکه ۳۲ سالش 
باشــد. من از ایــن حرف حس بــدی پیدا کــردم و بین ما 
مشــاجره ای نیز درگرفت و وقتی می خواستم جلسه را 
ترک کنم، به من گفتند که حرف شان جدی نبوده و من 

هم تصمیم گرفتم که بمانم.«

  بانک پارسیان را مهندسان ساختند

اینالویــی می گوید کــه چون آنهــا جزء اولیــن بانک های 
خصوصــی تأسیس شــده در ایــران بودنــد، بســیاری 
از اولیــن تغییــرات رخ داده در شــبکه بانکــی کشــور را 
هم رقــم زده انــد: »مــا از همــان اول تمام سیســتم های 
بانــک پارســیان را آنایــن و Real Time کردیــم و تنهــا 
سیستم موازی که وجود داشــت یک سیستم مربوط 
به چک برای بانک ملی بود که ســیبا نام داشت؛ سیبا 
سیستم چک آناین بود، اما ما در بانک پارسیان تمام 
سرویس هایمان را آناین کرده بودیم. اولین های بسیاری 
در بانک پارســیان اتفاق افتاد. برای مثال به یاد دارم که 
سیســتمی طراحی کردیم کــه صف های طولانــی را که 
در بانک تشکیل می شد، ســامان دهی کند و سیستم 
صف را ایجاد کردیم که به صــورت آناین به افراد نوبت 
می داد. بانک پارسیان فرم جدیدی از بانکداری بود که با 
استقبال کم نظیر مردم روبه رو شد و کار به جایی کشید 
که مشــتریان ما آن قدر زیاد شــدند که باید ســاعت ها 

در صف می ایستادند و حتی یک بازار سیاهی نیز شکل 
گرفته بود که افــراد نوبت خود را به دیگــران می فروختند. 
همین مسئله باعث شد ما سیستم صف را ایجاد کنیم 
و این شــد که سیســتم های نوبت گیــر ایجاد شــدند. این 
سیستم ها سوئدی بودند و اگر می خواســتیم آنها را وارد 
ایران کنیم، باید برای هر شــعبه چیزی حــدود ۱۵ میلیون 
تومان هزینه می کردیــم که این مبلــغ در ابتــدای دهه 8۰ 
پول زیادی به حساب می آمد، در نتیجه تصمیم گرفتیم 
با مهندسی معکوس و ایجاد یکسری تغییرات در نمونه 
خارجی، دستگاه خودمان را طراحی و ایجاد کنیم و همین 
اتفاق هم افتاد و یک سیستم نمونه ساختیم که با چهار 
میلیون تومــان جمع شــد. این دســتگاه مبنای دســتگاه 
نوبت گیر و سیستمی شد که بعدها ترند شدند. یک دهه 
بعد، دکتر فرهــاد نیلی در بانک اقتصــاد نوین بزرگ ترین 
تحول بانکــداری در دهه 8۰ را ایجاد همین دســتگاه های 

نوبت گیر اعام کرد! «
اینالویی می گوید بانک پارســیان تجارب بســیار خوبی را 
برایش رقم زد: »اگر از من بپرسند که چرا بانک پارسیان، 
پارســیان شــد؟ می گویم به ایــن خاطر که بانک پارســیان 
را مهندســان ســاختند، نه بانکداران؛ من اجازه نداشــتم 
از داخــل شــبکه بانکــی کســی را اســتخدام کنــم، چــون 
مدیران ما بر این باور بودند که بانکداران تفکرات از پیش 
ساخته شده ای دارند که مانع نوآوری و چابکی در بانک های 
خصوصی می شود. ما باید از نقطه صفر شروع می کردیم 
و به ایــن ســؤال اساســی پاســخ می دادیــم که یــک بانک 
خصوصی باید چگونه باشــد؟ مــا در ابتدای دهــه 8۰ این 
 SMS امکان را به مشتری ها داده بودیم که بتوانند با یک
مانده حساب بگیرند. ساختمان را هوشمند کرده بودیم 
و مدیرهــای بانــک می توانســتند سیســتم گرمایــش و 
ســرمایش بانک را حتی از خانه هایشــان تنظیــم کنند تا 
وقتی در زمستان به دفترشان می رسند، گرم شده باشد. 
سیســتم های مخابراتی ما به گونه ای بود که تمام شعب 
در تهران و شهرســتان های دیگر به صــورت داخلی به هم 
متصل بودند و بدون صرف هزینه تلفن با یکدیگر صحبت 
می کردند. این اقدامات در ابتدای دهه 8۰ تازگی داشت و 
خلق مسیر می کرد. مردان بزرگی در بانک پارسیان بودند 
که بســیار از آنها آموختم و دوســت دارم از آنهــا یاد کنم. 
آقایان طالبی، مســتعلمی و مهدیزاده از جملــه این افراد 
بودند. بانک پارسیان برای من خالق تجارب بسیار خوبی 
بود و وقتی بــه کارهایی کــه در آنجا کردم، فکــر می کنم، از 

خودم راضی هستم.«

  ادامه تحصیل و رفتن به ژاپن

به گفته اینالویی، او همزمانی که در بانک پارسیان مشغول 
به کار بــوده، تصمیم می گیرد که به دانشــگاه برگــردد؛ در 
نتیجه وارد رشــته MBA شــد و از بین افرادی که داوطلب 
دریافــت بــورس تحصیلــی بــرای رفتن بــه ژاپــن و تکمیل 
تحصیات شان در آنجا شده بودند، به این منظور انتخاب 
شــد و یک ســال اول آن را در ایران پشــت ســر گذاشت و 
ســپس به ژاپن رفت: »مــا در ژاپن ۲۳ نفر بودیــم که از ۲۳ 
کشــور مختلف درخواســت داده بودیم و من از بین ۱۵۰۰ 
نفری که از ایران درخواست داده بودند، انتخاب شده بودم 
و در نهایت به ژاپن رفتم و ریاست بانک در این دوره از من 

اگر از من 
بپرسند که چرا بانک 
پارسیان، پارسیان 
شد؟ می گویم 
به این خاطر که 
بانک پارسیان را 
مهندسان ساختند، 
نه بانکداران؛ من 
اجازه نداشتم از 
داخل شبکه بانکی 
کسی را استخدام 
کنم، چون مدیران 
ما بر این باور 
بودند که بانکداران 
تفکرات از پیش 
ساخته شده ای 
دارند که مانع 
نوآوری و چابکی 
در بانک های 
خصوصی می شود
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حمایت کرد و اجازه داد که توسعه فردی خودم را در اولویت 
قرار دهم. رفتن من به ژاپن، تجربه بی نظیری بود؛ آنجا با دو 
بانک آناین بدون شعبه که در واقع نئوبانک بودند، آشنا 
شدم و توانستم ساختارها و مدل های کســب وکار آنها را 
بررســی کنم و ببینم که چگونه این دو بانک توانســته اند 
فعالیــت خــود را آغــاز کــرده و پیشــرفت کننــد؛ Sony و 
فروشــگاه های زنجیــره ای 7۱۱ دو مجموعــه ای بودنــد کــه 
توانسته بودند نئوبانک های خودشان را خلق کنند. آنها 
این دو را در سال ۱۳8۴ ساخته بودند و ما در ایران در سال 
۱۴۰۲ هنوز نئوبانک به معنی واقعی کلمه نداریم؛ بنابراین 
اینکه من آن زمان توانستم این تجربه بین المللی را داشته 
باشــم، غنیمت بود؛ تجربه ای کــه اکنون نیز برایم بســیار 
ارزشمند است. یکی دیگر از اولین کارهای انجام شده در 
بانک پارسیان پیاده سازی اولین سیستم مدیریت امنیت 
اطاعات )ISMS( در شبکه بانکی به کمک هندی ها بود. 
این پروژه زیر نظر من بود و همین پروژه بود که بعدها باعث 
شــد بانک پارســیان مســئول امنیت سیســتم بانکی در 
بانک مرکزی شــود و ما از ایــن بابت خوشــحال بودیم. در 
نهایت بعد از تغییر ریاســت بانک، من هــم بعد از مدتی 
از آنجا بیرون آمدم و بعد از شــش ســال با بانک پارسیان 

خداحافظی کردم.«

  از کارفرمایی تا پیمانکاری

اینالویی بعــد از خــروج از بانک پارســیان مدت زمــان پنج 
ســال در یک شــرکت غیربانکی مشــغول به کار می شود 
که متعلق به بخش خصوصی است و پتسا نام دارد: »دو 
نفر از اساتید برق دانشگاه شریف این شرکت را تأسیس 
کرده بودند و در کنار آن مدیریت شرکت آریاهمراه را نیز بر 
عهده داشتند که هر دو شرکت چه آن زمان و چه حالا جزء 
شرکت های خوش نام و موفق کشور هستند. من در پتسا 
مسئول ســامانه های بانکی این شــرکت شــدم و کارم این 
بود که با شرکت های بین المللی که راه حل های بانکی ارائه 
می دهند، مذاکره کنم. ما پروژه دیتاســنتر کارت سوخت 
کشور را هم در این شرکت انجام دادیم که پروژه مهمی بود. 
خاطره جالبی که از فعالیتم در این شرکت دارم این است 
که روز دومی که در آنجا مســتقر شــدم، بــرای من حکمی 
صادر کردند که روی آن نوشــته شــده بود مدیر پــروژه برج 
میاد. آن زمان داشــتند برج میــاد را می ســاختند و قرار 

بود مخابرات آن را شــرکت ما انجام دهــد. این اتفاق ها 
برای سال ۱۳86 اســت. من برای بازدید از برج رفتم و با 
این آسانســورهایی که کارگرها در مراحل ساخت از آن 
اســتفاده می کنند، به بالاتریــن طبقه برج رفتــم و خدا 
می داند که بالا رفتن از این برج نیمه کاره برای من چقدر 
ترســناک بود و فکر می کنم که حدود یک ربع هم طول 
کشــید تا بــا آن آسانســورها به بــالای برج برســم. آنجا 
متوجه شــدم کــه دیتاســنتری را که قــرار بــود به بخش 
مخابرات اختصاص دهند، می خواهند رستوران کنند 
و این بــه این معنا بــود که مســیر پیش روی ما، مســیر 
دشــواری اســت. با این وجود، ســاخت این برج آن قدر 
به طــول انجامیــده بــود و صنعت مخابــرات بــه  قدری 
پیشرفت کرده بود که دیگر لازم نبود یکسری ابزارها را 
در برجی به آن بلندی بگذارند و بــا هزینه ای یک صدم 
آنچه در نظر گرفته بودند، کار جمع می شــد. من بدون 
رودربایســتی این موضــوع را در میان گذاشــتم و گفتم 

که تحقق چنین ایده ای، دیگر امروز به صرفه نیست.«
به گفته اینالویی، او طی پنج سالی که در پتسا مشغول 
به کار بود، به یک پیمانکار حرفه ای تبدیل شد و بعد از 
آن مجدداً به شبکه بانکی کشور و بانک اقتصاد نوین 

برگشته است.

  بازگشت به شبکه بانکی

اینالویی بعد از اینکه از شــرکت پتســا خارج می شود، 
تصمیم می گیرد دوباره به شبکه بانکی کشور برگردد؛ 
در نتیجه به بانک اقتصاد نوین رفت و برای مدت زمان 
کوتاهی مدیر زیرساخت بانک شد و طولی نکشید که 
به یک واحد پیچیده تر یعنی بخش مدیریت بانکداری 
مدرن بانک اقتصاد نوین منتقل و مدیر آن بخش شد: 
»این بخش، جایی بود که در آن کارت اعتباری، دستگاه 
کارت خوان، خودپرداز و کانال های دیجیتال سامان دهی 
می شــد. من حدود پنج ســال در این موقعیت شــغلی 
باقی مانــدم. مدیریت همزمان تعــداد زیادی پــروژه در 
بانک با توجه به تجربیات قبلــی باعث تحولات خوبی 
در مدیریت زیرمجموعه ام شد و در نهایت از آنجا بیرون 
آمدم، چون از ابتدای مسیر کاری ام برنامه ام این بود که 
در هیچ مجموعه ای بیشتر از پنج یا شش سال نمانم، 
چراکه بــه نظــرم می آمد کــه یک جــا ماندن بــا خودش 
کرختی مــی آورد و من آدمی هســتم کــه می خواهم در 
مسیر یادگیری باقی بمانم و فضاهای مختلف را تجربه 
کنم. از تجربیات خوشایند بانک اقتصاد نوین همکاری 

با یک مدیر زن توانمند یعنی خانم میرحسینی بود.«

  علاقه مند شدن به اقتصاد برای مقطع بالاتر

او که در دانشگاه مهندسی خوانده بود و چرخ روزگار به 
گونه ای چرخیده بود که پای او را به شبکه بانکی کشور 
باز کرد، در بانک اقتصــاد نوین، تصمیم می گیــرد وارد 
رشــته اقتصاد شــود: »در بانک اقتصاد نوین بود که با 
وجود فاصله زیادی که از دانشگاه گرفته بودم، احساس 
کردم باید به دانشــگاه برگردم و رشــته ای که به نظرم به 
کارم می آمد، اقتصــاد بود. رشــته های این چنینی برای 
مدیران و مهندســان خصلتی کارکــردی و رهایی بخش 
دارند و من از اینکه در دانشگاه عامه طباطبایی تهران 

بازدید دکتر نوربخش از غرفه 
بانک پارسیان در اولین نمایشگاه 

بانکداری سال ۱۳8۱
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اقتصاد می خواندم خیلی خوشحال بودم، چون یکی از 
بهترین دانشکده های اقتصاد در ایران است و اساتید 
خیلی خوبــی دارد. اقتصــاد خواندن به تغییــر رویکرد 
من در بانکداری کمک بسزایی کرد و خواندن آن کاماً 
بجا بود. بعدها دوره DBA اقتصاد کســب وکار را هم در 
دانشکده اقتصاد دانشگاه تهران پشت سر گذاشتم. 
اقتصــاد به من کمــک کرد تا به مســائل نه به شــیوه ای 
مهندســی، بلکه به شــیوه ای مدیریتی نــگاه کنم که به 

چنین تغییری در آن زمان احتیاج داشتم.«

  دیجیتالی کردن بانک ایران زمین

او بعد از خروج از بانک اقتصاد نوین تصمیم می گیرد 
به بانــک ایران زمین بــرود و این تصمیم بــه نقطه آغاز 
دیگــری در زندگــی او تبدیــل می شــود: »از مدت هــا 
قبــل از اینکه بــه بانــک ایران زمیــن بیایــم، روی مقوله 
بانکداری دیجیتال مطالعه کرده بودم و از ســال ۱۳9۴ 
نســبت به آن حساس شــده بودم. متوجه شــده بودم 
که بانکــداری در جهان در حال متحول شــدن اســت و 
به زودی شــاهد یــک چرخــش پارادایمــی خواهیم بود 
که گذار از بانکداری الکترونیک به بانکداری دیجیتال 
اســت. در واقع این جمله که »بانکــداری الکترونیک، 
بانکداری سنتی است« را اولین بار من در ایران گفتم و 
برای من است. ما باید درگیر گفتمان تحول دیجیتال 
می شدیم و این برای من مهم بود. در سال ۱۳9۵ که وارد 
بانک ایران زمین شــدم، احســاس کردم که ایــن ایده را 
حالا و در این بانک می توان عملیاتی کرد. در واقع از من 
خواسته شد که بانک ایران زمین را نه به لحاظ بانکداری 
الکترونیک، بلکه به لحاظ بانکداری دیجیتال توسعه 
دهم و کاری کنم که این بانک از ســایر رقبایش متمایز 
شود. سال ۱۳9۵ اکثر افراد فکر می کردند که الکترونیک 
و دیجیتــال یکــی هســتند و مــن ســاعت های زیــادی 
را صــرف توضیــح دادن چیســتی و چرایی ایــن مفهوم 
می کردم تا دیگران را متقاعد کنم. بانک ایران زمین در 
سال ۱۳96 با شعار »بانک ایران زمین؛ بانک دیجیتال« 
به ایــده بانکــداری دیجیتــال پیوســت و ایــن در زمانی 
اتفاق افتاد که مهندسان IT کشور به من زنگ می زدند 
و می پرسیدند که دیجیتال چیست و این به این معنی 
بود که بانکداری ایران مســیر ســختی را پیش رو دارد؛ 
وقتی متخصصان با این مفهوم بیگانــه بودند، وای به 

حال عامه مردم!«
او مطالعــات خــود در ایــن زمینــه را ادامــه می دهــد و 
چیزی حدود ۱6۰ پــروژه برای بانــک ایران زمین تعریف 
می کند: »۱6۰ پروژه تعریف کردم که باید طی مدت زمان 
پنج ساله ای که مشخص شده بود، عملیاتی می شدند 
و امروز که با شما صحبت می کنم، تمام آن پروژه ها اجرا 
شده اند و به نتیجه رسیده اند و این موجبات خشنودی 
و احســاس رضایت من را فراهــم می کند. من قــرار بود 
پنج سال در بانک ایران زمین بمانم، اما همه گیری کرونا 
باعث شد برخی از برنامه هایمان به تعویق بیفتد و من 
تصمیم بگیرم این قــرارداد پنج ســاله را تمدید کنم و دو 
سال دیگر هم در این بانک ماندم. من در این هفت سال 
افتخار این را داشــتم که معاون فناوری اطاعات بانک 
ایران زمین باشــم و امروز که با شــما صحبــت می کنم، 

قراردادم با این بانک تمام شــده و به زودی در جای دیگری 
مشغول به کار می شوم.«

  ریاست کارگروه بانکداری باز بانک مرکزی

به گفته اینالویــی، او مدتــی رئیس کارگــروه بانکــداری باز 
بانک مرکــزی نیز بــوده و در ایــن مدت کوشــیده تا افــراد و 
نهادهای مختلــف را بــا دال هــای مرجح شــده در گفتمان 
بانکداری دیجیتال آشنا کند: »در طول مدتی که آنجا بودم، 
یکســری از نمونه های موفق بانکداری دیجیتال در دنیا را 
بررســی کردیم و به این سؤال پاســخ دادیم که چرا توسعه 
بانکداری باز در ایران ضرورت دارد؟ آن زمانی که برجام قرار 
بود امضا شود، با یکسری از شرکت های بین المللی که به 
ایران آمده بودند، گفت وگو کردم و بــرای بازدید بانک های 
دیجیتال اروپایی به آلمان رفتم و با کوله بــاری از تجربه به 
ایران برگشتم. برجام بر هم خورد و آن شرکت ها هم گفتند 
که تمایلی به کار کردن با مــا ندارند، اما همین که من رفتم 
و بانک های آنها را دیدم، تجربه خوبی بود و باعث شــد تا 
شــعبه بدون کاربر بانک ایران زمین را در مگامال تأسیس 

کنیم و یک مرکز نوآوری هم خلق کنیم.«

  از شکل گیری هلدینگ فناوری اطلاعات تا نسل سوم 
بوم ها

او معتقد اســت الگوی بانکداری باز مناسب ایران را پیدا 
کرده و ایده محوری آن این اســت که هیچ بانکــی از درون 
خود دیجیتال نمی شود: »در تمام این سال ها یاد گرفتم 
که پروژه هــای دیجیتــال بانک ها بایــد در جایی بیــرون از 
بانک انجام شــود و لازم اســت که یک بانک دیجیتال در 
بیرون ساخته شود تا رفته رفته فعالیت های سنتی بانک 
بــه آن منتقــل شــود. در واقــع اینکــه در درون یــک بانک 
سنتی که خود هزار مشغله دارد، بخواهیم بانک دیجیتال 
بسازیم، شدنی نیست. در این راستا باید یکسری شرکت 
تخصصــی شــکل بگیــرد و به همیــن دلیل بــود که مــا در 
بانــک ایران زمین، یک هلدینــگ فناوری اطاعــات به نام 
جامپ را ایجاد کردیم و شرکت پدیسار انفورماتیک را هم 
خریدیم. در کنار اینها شرکت ســابین تجارت آریا و مرکز 
نــوآوری را هم تأســیس کردیــم. دو شــرکت مخابراتی هم 
به ما پیوســتند و یک شــرکت نرم افزاری هم ایجاد کردیم 
که مــن رئیس هیئت مدیره این شــرکت ها بــودم تا منافع 
بانــک و شــرکت ها حفظ شــود. خیلــی طول نکشــید که 
وظیفه هر یک از این شــرکت ها مشخص شد و سیستم 
اومنی چنل مان را هم ایجاد کردیم. یک مدت از توسن بوم 
استفاده کردیم و بعدها چون این بوم نیازهای ما را برطرف 
IZ نمی کرد، توســن یک بوم دیگر برای ما طراحــی کرد که
بوم نام داشــت و بعد از تجاری شــدن به فرابــوم تغییر نام 
داد. اینجا بود که ما متوجه شــدیم بهتر اســت پلتفرم ها 
را خودمان تولید کنیم و مزیت رقابتی آن را برای خودمان 
نگه داریم. در نتیجه نسل سوم بوم ها که تحت عنوان فراز 
تولید شــد، در انحصار بانک ایران زمین است. همچنین 
حدود ۱۰۰ سرویس به فین تک ها دادیم که کاری استثنایی 
بود. احراز هویت دیجیتال را هم ایجاد کردیم که متأسفانه 
رگولاتور تا مدت ها اجازه استفاده از آن را به ما نداد تا کرونا 
اتفاق افتــاد و قانــون اســتفاده از ایــن ابزار تصویب شــد. 
زیرســاخت Cloud و Big Dataمــان را هــم ایجــاد کردیم 

در تمام این 
سال ها یاد گرفتم 
که پروژه های 
دیجیتال بانک ها 
باید در جایی بیرون 
از بانک انجام شود 
و لازم است که یک 
بانک دیجیتال 
در بیرون ساخته 
شود تا رفته رفته 
فعالیت های سنتی 
بانک به آن منتقل 
شود. در واقع اینکه 
در درون یک بانک 
سنتی که خود 
هزار مشغله دارد، 
بخواهیم بانک 
دیجیتال بسازیم، 
شدنی نیست

پروفایل
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که این دومی یک بار شکســت خورد و بــار دوم به تحقق 
پیوست. ما در ابتدا برای تحقق این موضوع 7۲ فرایند را 
ساده سازی و دیجیتالی کردیم. در حال حاضر ۲۰۰ فرایند 
در بانک ایران زمین ساده ســازی شــده که به ۵۰ سرویس 

قابل ارائه به فین تک ها تبدیل شده است.«

  شکست پروژه »فردا«

»ما در ایران نئوبانک واقعی نداریم.« این جمله ای است 
که اینالویی ادعا می کنــد او برای اولین بــار آن را به کار برده 
که نتیجه مشــاهدات عینــی او از ماهیــت نئوبانک هایی 
مثــل ســونی و Seven Eleven اســت: »نئوبانک هــای 
واقعــی از دل صنایــع غیربانکــی متولــد می شــود و ایــن 
نرم افزارهایی که امروز در ایران به عنوان نئوبانک فعالیت 
می کنند، همراه بانک هستند و علتش آن است که رگولاتور 
قوانیــن شــفافی بــرای ایجــاد نئوبانک هــا ارائــه نمی دهد 
و ایــن مفهــوم در ایــران به اشــتباه جا افتــاده اســت. ما در 
بانک ایران زمین تمام تاش خود را کردیم تا یک نئوبانک 
واقعــی بســازیم، اما نشــد؛ بــا شــرکت هــای وب صحبت 
کرده بودیم و می خواســتیم نام نئوبانک مان را هم »فردا« 
بگذاریــم، امــا رگولاتــور با ما ســر همــکاری نداشــت و این 
پــروژه شکســت خــورد و مــا ماندیــم و »فــراز« کــه چیزی 
شبیه به همه همراه بانک هایی اســت که خود را نئوبانک 
نامیده اند. مشکل اصلی ما این است که بانک مرکزی این 
را متوجه نمی شــود که نئوبانک ها باید مســتقل از بانک 
باشــند. از طرفی توســعه دهندگان کســب وکاری کــه ما با 
آنها کار می کردیم، بانکی نبودند و نمی توانستند شرایط 
و محدودیت های بانک را درک کنند. از نظر بانک مرکزی 
مســئول تراکنش ها، حتی اگــر در فین تک اتفــاق بیفتد، 
بانک است و صنعت دیگری را نمی شناسد و اگر اصحاب 
آن صنعت بایدها و نبایدهای بانک مرکزی را درک نکنند 

و قانون را دور بزنند، دودش به چشم بانکداران می رود.«

  تجربه میزگرد

اینالویی از میان تمام تجارب کلی که در زندگی اش داشته، 
به ســه مورد از آنها اشاره می کند تا شــاید در آینده به درد 
دیگرانی که امروز در ابتدای مســیر زندگی شــان هستند، 
بخورد: »ادامه تحصیل دادنم در رشــته اقتصــاد، یکی از 
بهترین تصمیم هایی بود که در زندگی ام گرفتم. این رشته 
دیدگاه من به بانکــداری و مدیریت را تغییــر داد؛ بنابراین 
به مهندسان عزیز توصیه می کنم که از رشته هایی مانند 
مدیریت و اقتصاد غافل نمانند. نکته دیگری که به نظرم 
مهم است، این اســت که نباید از جابه جایی ترسید؛ من 
هربار که محل کارم را جابه جا کردم، مقدمات رشد خودم 
را فراهم کردم و اگر در سایپادیزل یا هر شرکتی که در رزومه 
من می بینید، مانده بودم و از رفتن می ترســیدم، نه خودم 
پیشرفت می کردم نه جایی را توسعه می دادم. من هر پنج، 
شش سال یک بار جابه جا می شوم. من این را نمی پذیرم 
که کســی ۳۰ ســال کارمند یک جا بماند. سومین تجربه 
مهمی که داشــته ام این است که به ســاختن تیم خوب و 
همدل اهمیت بدهم و تکرو نباشم؛ زور گروه بیشتر از فرد 
است و نگه داشتن تیم خوب کار آسانی نیست. همه چیز 
را با پول نمی توان خرید و ما انسان ها به چیزهایی بیشتر 
از پول هم نیاز داریم؛ اینکه در محیط کاری مان دیده شویم 

و به ما اهمیت بدهند و محترم شــمرده شویم. مدیران 
باید یاد بگیرند کــه با کارمندان شــان دور یــک میز گرد 
بنشــینند. من نام ایــن کار را تجربه میزگرد گذاشــته ام 
و معتقــدم بایــد از نظر همــه کمــک گرفت و جســارت 

حرف زدن را در آنها به وجود آورد.«

  کاشکی های زندگی اینالویی

او از کلیت مســیری کــه تا به امــروز طی کــرده، رضایت 
دارد، اما ای کاش هایی هم دارد: »اگر به گذشته برگردم 
وقــت بیشــتری را بــا خانــواده ام، به خصوص همســرم 
می گذرانــدم. بــه یــاد دارم کــه وقتــی در بانک پارســیان 
مشغول به کار بودم، همسرم باردار بود و من هیچ وقت 
آن طور که باید کنارش نبودم و این اذیتم می کند؛ خانواده 
همه چیزی است که ما داریم. از طرفی با خودم می گویم 
کاش بین مقاطع تحصیلی مختلفم در دانشگاه فاصله 
نمی افتاد و زودتر اقتصاد می خواندم تا بتوانم از این علم 
استفاده های بیشتری کنم. وقتی برمی گردم و به گذشته 
نگاه می کنم، خودم را مردی جدی و انتقادپذیر می بینم 
که یک بانکدار دیجیتال است و از کپی کاری بیزار است 

و این برایم خوشایند است.«
او در آخر به مفهوم امید اشــاره می کنــد و می گوید که 
امید تنهــا چیزی اســت که برایمــان مانده اســت: »ما 
به عنوان کســانی که در ایــران مانده ایــم، وظیفه داریم 
بستر رشد و شکوفایی جوانان مان را فراهم کنیم و امید 
آنها به آینده و زندگی را نکشــیم. من جوانــان زیادی را 
می بینم که ناامید شده اند؛ ناامیدی برادر مرگ است. 
بــرای مثال پســر خــودم یک جــوان ۲۱ســاله اســت که 
موســیقی می خواند و همه  مــا می دانیم کــه وضعیت 
موســیقی در کشــورمان به چه صورت اســت. مسئله 
دیگری کــه اذیتم می کنــد، نابرابــری بین زنــان و مردان 
است؛ ما باید به زنان احترام بگذاریم، توانایی هایشان 
را ببینیــم و ســمت های مدیریتــی بالادســت را به آنها 
بسپاریم، چراکه آنها به هر سازمانی که وارد می شوند، 
با خودشان نظم و ظرافت به ارمغان می آورند و خشونت 
ســازمانی را کاهــش می دهنــد. زنــان نــکات ظریفی را 
می بینند که ما مردان از دیدن آنها غافل هســتیم. اگر 
پســت های مدیریتی بیشــتری را به زنان می سپردیم، 

الان وضعیت بهتری می داشتیم.« 

ادامه 
تحصیل دادنم 
در رشته اقتصاد، 
یکی از بهترین 
تصمیم هایی بود 
که در زندگی ام 
گرفتم. این رشته 
دیدگاه من 
به بانکداری و 
مدیریت را تغییر 
داد؛ بنابراین به 
مهندسان عزیز 
توصیه می کنم که 
از رشته هایی مانند 
مدیریت و اقتصاد 
غافل نمانند

بانک اقتصاد نوین، سال ۱۳9۵



خلئی به نام 
امنیت اطلاعات 

در سازمان ها

پرونده تنظیم گری این شماره از عصر تراکنش را به موضوع هک هایی که اخیراً در صنعت 
فناوری های مالی کشــور اتفاق افتاده، لزوم ارتقای امنیت سایبری سازمان های دولتی 
و خصوصی و همچنین وضعیت صنعت بانکی و پرداخت کشــور از نظر امنیت ســایبری 
اختصاص داده ایم. فعالان و کارشناسان بر این باورند که صنعت بانکی و پرداخت کشور 
در مقایسه با سایر صنایع به لحاظ امنیت ســایبری در وضعیت بهتری به  سر می برند؛ با 
این وجود هنوز هم جای کار زیادی جهت افزایش و ارتقای سطح امنیت این صنایع وجود 
دارد. به باور آنها برای ارتقای سطح امنیت سایبری در کشور، نیازمند قوانینی هستیم که 
در زمینه حفاظت از داده ها و اطلاعات کاربران، ضمانت اجرایی کافی را داشته باشند و در 
عین حال مانعی برای پیاده سازی روش های نوآورانه نباشند. در صفحات پیش رو علاوه بر 
اینکه روایتی از اتفاقات اخیر داشتیم، در گفت وگو با کارشناسان به نقش واحد امنیت در 

این صنایع نیز پرداختیم.

تنظیمگری
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فناور ی های مالی ایران

روندهکششسازماندولتیوخصوصیدرشهریورماهبررسیشد

ترکش فیلترینگ 
بر امنیت اطلاعات

شهریورماه 1402، ماه هک و نشــت اطلاعات ســازمان های دولتی و خصوصی بود. در این ماه، اپلیکیشن به نما، اپلیکیشن 
هف هشتاد، 1۸ شرکت بیمه، تپسی، سازمان ثبت احوال و وزارت علوم هک شدند و هکرها ادعا کردند که به اطلاعات کاربران 
این سازمان ها دسترســی دارند. مســئولان در حالی که نشــت اطلاعات را تکذیب کردند، تاکنون توضیحی درباره چگونگی 
دسترسی هکرها به اطلاعات، سرنوشت اطلاعات منتشرشده و اقدامات انجام شده برای ارتقای امنیت ارائه نداده اند. به همین 
منظور، در این گزارش، ضمن مرور هک های صورت گرفته در شهریورماه، گمانه زنی های کارشناسان از نحوه دسترسی هکرها به اطلاعات تپسی، 
شرکت های بیمه، وزارت علوم و سازمان ثبت  احوال بررسی شده است. همچنین، سعید سوزنگر، کارشناس امینت سایبری و محمدجعفر 
نعناکار، حقوقدان درباره ابعاد فنی و حقوقی هک های اخیر صحبت کردند. نعناکار در این گفت وگو ضمن تأکید بر وجود سازوکارهای حقوقی 
و قانونی برای پیگیری قضایی هک های اخیر، از لزوم ورود دادستانی به هک های شهریورماه و پیگیری حقوق شهروندان گفت. طبق گفته سوزنگر 
نیز، اکثر پروتکل های ایمن سازی و رمزنگاری برای ارتباطات و اتصال به شبکه به دلیل فیلترینگ دچار اختلال هستند و ایران به دلیل ناامنی و 

پیچیدگی در شبکه، به کلکسیونی از ابزارهای خوشایند برای هکرها تبدیل شده است.

مهسا طاعتی



 آبان 1402
سال هفتم

شماره هفتادوپنجم
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  نرم افزار به نما هک شده بود یا خیر؟

حمله سایبری به سازمان ها موضوع جدیدی نیست و هکرها همواره در کمین اطاعات 
شرکت های دولتی و خصوصی هستند، اما از سال گذشته میزان حمات سایبری به 
سازمان های ایرانی، به خصوص دولتی ها زیاد شده است. این حمات در سال جاری 
با خبر نفوذ یک گروه هکری به نرم افزار ایرانی »شناسایی و تشخیص چهره« شروع 
شد. در هفتم شهریورماه، گروه هکری »گوست سِک« اعام کرد که یک نرم افزار ایرانی 
»ناقض حریم خصوصی« را که در زمینه نظارت و رصد بــه کار می رود و قابلیت هایی 
مانند »تشخیص چهره« و »حسگر حرکتی« دارد، هک کرده و به اطاعات آن دست 
 یافته اســت. طبق اعام این گروه هکری، این نرم افزار متعلق به شــرکت فناپ است و 
به ۲۰ گیگ اطاعــات نرم افزار »به نما« دسترســی پیدا کرده که این اطاعات، شــامل 

کدهای منبع مربوط به سیستم های تشخیص چهره 
و حسگرهای حرکتی اســت. در پی این اتفاق، شرکت 
فناپ در بیانیــه ای ضمن تکذیب هــک نرم افزار به نما 
اعــام کــرد:  »صرفــاً بخشــی از اطاعــات لاگ هــای 
نرم افــزار و فایل هــای داکــر با اتصــال به اینترنــت برای 
مدتــی در دســترس قــرار گرفته اســت. ایــن اطاعات 
بسیار کم اهمیت و حاوی مشخصات عمومی نرم افزار 
بوده و اطاعاتی از کاربران این محصول در این فایل ها 

وجود نداشته است.« 
این شرکت همچنین، اســتفاده از نرم افزار تشخیص 
هویــت شــهروندان را رد کــرد و گفــت: »ایــن نرم افزار، 
فقط توانایی شــناخت چهره هایی را دارد که از قبل با 
حضــور و رضایت شــخص، به دســتگاه معرفی شــده 
باشد؛ بنابراین این سیستم ها اصاً امکان شناسایی 

چهره های دیگر را ندارند.«

  ماجرای هک اپلیکیشن هف هشتاد

پرداختــی  اپلیکیشــن  هــک  خبــر  ادامــه،  در 
»هف هشــتاد« در نهــم شــهریورماه منتشــر شــد. 
ماجــرا از این  قرار بــود که کاربــران هف هشــتاد حوالی 
ساعت 9 شب، با پیغام غیرمعمولی از این اپلیکیشن 
مواجه شــدند و این پیام مکرر برای آنها ارســال شد تا 
جایی که ایــن موضوع در فضــای مجازی فراگیر شــد. 
بررسی ها از پشتیبانی هف هشــتاد در آن زمان نشان 
داد که سیستم اطاع رسانی اپلیکیشن هف هشتاد 
مورد حمله ســایبری قرار گرفته اســت. همچنین این 
اپلیکیشن در بیانیه ای با عذرخواهی از کاربران، اعام 
کرد که »ایجاد اختال در سیســتم اطاع رســانی را از 

مراجع قضایی پیگیری خواهد کرد«. 
با گذشــت یک ماه از هک این اپلیکیشــن پرداختی، 
تاکنــون خبــری از چگونگــی دسترســی هکرهــا بــه 
سیستم اطاع رسانی و نتیجه پیگیری قضایی منتشر 
نشــده اســت. همچنین اطمینــان خاطری از ســمت 
هف هشتاد مبنی بر اقدامات انجام شده برای ارتقای 

امنیت به کاربران داده نشده است.

  سرنوشت اطلاعات هک شده از تپسی چه شد؟

پس از هف هشتاد، میاد منشــی پور، مدیرعامل تپسی از هک شدن زیرساخت این 
اپلیکیشن در یازدهم شهریورماه خبر داد. این هک، به نشت و درز اطاعات بیش از 
۲7 میلیون مسافر و شــش میلیون راننده منجر شــد و هکرها برای منتشرنکردن این 

اطاعات، پیشنهاد پرداخت ۳۵ هزار دلار از تپسی کردند. 
در نهایت، معاون اجتماعی پلیس فتا در واکنش به این موضوع، از برطرف شدن منبع 
آلودگی ناشی از حمله سایبری یک گروه هکری سخن گفت و به کاربران این اپلیکیشن 

اطمینــان خاطــر داد کــه نگرانی ای بابــت اســتفاده از آن 
وجــود نــدارد. حــالا، با گذشــت بیــش از یــک مــاه، هنوز 
توضیحی درباره نحوه دسترســی به زیرســاخت تپسی، 
سرنوشــت اطاعــات منتشرشــده از ایــن اپلیکیشــن و 
اقدامات انجام شــده برای ارتقای امنیت تپســی منتشر 

نشده است. 
ایــن در حالی اســت که تپســی در ســال ۱۳98 نیــز مورد 
حمله ســایری قرار گرفتــه و محمدجــواد آذری جهرمی، 
وزیر ارتباطات وقت، آسیب پذیری تپسی در  نگهداری از 

اطاعات رانندگان را تأیید کرده بود.

  ابهامات هک اطلاعات شرکت های بیمه

یــک روز پــس از هــک تپســی، همــان گــروه هکــری از 
دسترســی به اطاعات مشتریان ۱8 شــرکت فعال بیمه 
خبر داد و اعام کرد که ۱۱۵ میلیــون رکورد اطاعاتی را در 
اختیار دارد و می خواهد آنها را بفروشد. گفته های زیادی 
مبنی بر چگونگی دسترسی به اطاعات شرکت های بیمه 
مطرح شــد، اما یکــی از پرتکرارتریــن مورد در ایــن زمینه 
این بود که شــرکت های بیمه بــرای ايجاد ســاختار بانک 
اطاعاتی و ديتاسنتر خود به پشــتيبان فنی نیاز دارند و 
شرکت فناوران اطاعات خبره، این پشتیبانی فنی را برای 

شرکت های بیمه انجام می دهد.
از آنجا که شرکت های بیمه هک شده، در بین شرکت های 
طرف قرارداد شرکت فناوران اطاعات خبره قرار داشتند، 
گفته شــد که هک اطاعــات از طریق این شــرکت انجام 
شــده اســت. در پی این اتفاق، نــه شــرکت های بیمه و نه 
شــرکت فنــاوران اطاعــات خبــره موضع گیــری رســمی 
نداشته اند. البته بیمه مرکزی در بیانیه ای به این موضوع 
واکنش نشان داد. این نهاد ناظر، هرگونه »هک شدن« يا 
»افشای« اطاعات را رد و اعام کرد که »هشدارهای لازم 
امنيتی كه از مدت ها قبل به برخی شــركت های بيمه در 
انتخاب پيمانكار و استانداردهای امنيتی كه بايد داشته 

باشد، داده شده بود.«
عاوه بر این، مجيد مشــعل چی فیروزآبــادی، قائم مقام 
بيمه مركزی نيز اطمينان داد كه »اطاعات به سرقت رفته 
از بيمه گزاران، نمی تواند مورد سوءاستفاده قرار بگيرد.« 
چون از نظــر او »اين ماجرا به يک ماه پيــش مربوط بود و 

اكنون تمام شده است.«
واکنش هــا به هــک اطاعات شــرکت های بیمــه فقط به 
اظهارنظر مسئولان منتهی نشــد؛ بلکه چند روز پس از 
این اتفاق، رئیس کل بیمه مرکزی تغییر کرد و علی استاد 
هاشمی جانشین او شــد.  البته بیمه مرکزی در آن زمان 
اعام کرد که تغییر رئیس بیمه مرکــزی ارتباطی به هک 
اطاعات شرکت های بیمه ندارد. حالا با گذشت تقریباً 
یــک مــاه از آن اتفــاق، پیگیری هــا از شــرکت های بیمه و 
فنــاوران اطاعــات خبره بی نتیجــه مانده و برخــی منابع 
آگاه اعام می کنند که پلیس فتا در حال بررسی حمات 
سایبری اخیر به ســازمان های دولتی و خصوصی است 
و تا زمان انتشار گزارش پلیس فتا در این زمینه، به دلیل 
موضوعات امنیتی سکوت خواهند کرد. به همین منظور، 
از پلیس فتا اقدامات انجام شــده برای حمات ســایبری 
اخیر را پیگیری کردیم که این نهاد نیز اظهارنظری در این 

زمینه نداشت.

حملات سایبری 
فقط به تپسی، 
هف هشتاد و 
شرکت های بیمه 
محدود نشد. در 
روزهای پایانی 
شهریورماه، یک 
گروه هکری، هک 
اطلاعات سازمان 
ثبت  احوال و 
دسترسی به 
اطلاعات 130 
میلیون ایرانی را 
اعلام کرد. در حالی 
 که این سازمان، هک 
سایت خود را رد کرد، 
اما سایت سازمان 
ثبت  احوال برای 
مدتی از دسترس 
خارج و پس از آن نیز 
به صورت ماکت در 
دسترس قرار گرفت 
و آیکونی از آن فعال 
نبود

تنظیم گری



  هک ثبت  احوال و وزارت علوم و سکوت مسئولان

حمات سایبری فقط به تپسی، هف هشتاد و شرکت های بیمه محدود نشد. در روزهای 
پایانی شــهریورماه، یک گروه هکری، هک اطاعات ســازمان ثبت  احوال و دسترسی به 
اطاعات ۱۳۰ میلیون ایرانی را اعام کرد. در حالی  که این سازمان، هک سایت خود را رد 
کرد، اما سایت سازمان ثبت  احوال برای مدتی از دسترس خارج و پس از آن نیز به صورت 

ماکت در دسترس قرار گرفت و آیکونی از آن فعال نبود.
کارشناســان، حمله ســایبری به ثبت  احوال را از نوع Poison Attack  یا حمله سایبری 
می دانند که ایــن حمله، احتمال تغییــر اطاعات را نیــز فراهم می کند. بــه همین دلیل، 
نگرانی ها بابت اختال در احراز هویت شــهروندان برای دریافت انواع خدمات همچون 
خدمات بانکی بیشتر شد و تاکنون مسئولی، اطمینان خاطری از این بابت به شهروندان 
نداده است.  سلسله حمات سایبری در شهریورماه به پایان نرسید و در ادامه در اولین 
روز مهر در آستانه بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها، ســایت وزارت علوم و فناوری  هک و 
از دسترس خارج شد. در این حمله نیز هکرها به اطاعات ۵۰۰ سرور، کامپیوتر، سایت 
و سامانه و ۲۰ هزار سند دسترسی پیدا و اطاعاتی درباره کارکنان این وزارتخانه منتشر 

کردند. 
ســکوت و انکار مســئولان برای هک ســایت وزارت علوم 
هم تکرار شــد و ایــن بار نیــز توضیحــی دربــاره چگونگی 
دسترســی به اطاعات و تکلیف اطاعات منتشرشــده 

داده نشد. 

  هکرهــا چگونــه بــه اطلاعــات ســازمان های دولتــی و 
خصوصی رسیدند؟

در شــرایطی که در یک ماه، تقریباً پنج ســازمان دولتی و 
خصوصی با حمله سایبری مواجه شدند و صحبت هایی 
از انتشــار میلیون هــا اطاعــات از کاربــران آنهــا منتشــر 
شــد، مســئولان مربوطــه تاکنــون تکذیــب یــا ســکوت را 
به  جای پاســخگویی انتخــاب کرده انــد، اما کارشناســان 
سناریوهای مختلفی برای دسترسی هکرها به اطاعات 
مطرح می کنند. یکــی از مواردی که در ایــن زمینه مطرح 
می شود، احتمال وجود نیروی نفوذی در سازمان هاست 
و اینکه عماً هکی انجام نشده است. ادعای کارشناسان 
در این زمینه این است که فیلترشــکن ها ابزارهایی برای 
عبور از انواع لایه های دفاعی شبکه ها برای دسترسی به 

محیط های ممنوع هستند.
همچنین به اعتقاد کارشناسان، ضعف امنیتی اطاعات 
در صنعــت بیمه و بانک چالش آفرین اســت؛ زیــرا افراد 
زیــادی به راحتــی بــه اطاعــات خــام در صنعــت بانکــی 
دسترســی دارند و ایــن مــوارد باعث شــده تا دسترســی 

هکرها به اطاعات سازمان راحت شود.
محمدجــواد آذری جهرمی، وزیر ســابق ارتباطات نیز در 

این باره نوشت: »اگرچه زیرساخت های سایبری و امنیت اطاعات آنچنان که باید جدی 
گرفته نشــده اند یا سیاســت گذاری در این حوزه قربانی موازی کاری های نادرست شده، 
اما نکته مهم و مغفول در همه این حمات سایبری، نقش عامل انسانی است. او تأکید 
می کند: »بدون همکاری عامل انسانی عماً این درزهای اطاعاتی امکان پذیر نیست.«

ســعید ســوزنگر، کارشــناس امنیت ســایبری در گفت وگو با عصر تراکنش دلیــل تداوم 
هک ها در شــهریورماه را ضعف در زیرســاخت، نرم افزار و ســخت افزار می داند و در این 
زمینه توضیح می دهد: »در حال حاضر، ایران به دلیل ناامنی و پیچیدگی در شــبکه، به 
کلکسیونی از ابزارهای خوشایند برای هکرها تبدیل شده است. ناامنی شبکه در ایران به 
استفاده از فیلترشکن، عدم دسترسی به ابزارهای جهانی متأثر از تحریم و خودتحریمی 

برمی گردد.« 
او در ادامه با بیان اینکه اکثر پروتکل های ایمن سازی و رمزنگاری برای ارتباطات و اتصال 
به شبکه به دلیل فیلترینگ دچار اختال هستند، می گوید: »بســیاری از سازمان های 
ارائه دهنده زیرســاخت ها نیز ابزارهای لازم برای اتصال به شبکه را غیرفعال کرده اند که 

همه این موارد باعث می شــود شــبکه ناامن تر از قبل 
شود.«

ســوزنگر امنیــت ســایبری در ایــران را ســاختمانی 
مخروبه توصیف می کند و با انتقاد از پاسخگو نبودن 
ســازمان ها درباره هــک تصریح می کنــد: »پیچیدگی 
فیلترینگ، گارد شرکت ها را پایین آورده و باعث شده 
تا پروتکل هــای امنیتــی را غیرفعــال کننــد. دلیل این 
موضوع به ایــن برمی گردد که اگــر رمزنــگاری در زمان 
اتصال به دیتاسنتر، مقداری پیچیده باشد، اتصالی 
صورت نمی گیرد که همین موضوع باعث شده دیتا را 

به صورت ساده و رمزنگاری نشده، ارسال کنند.« 
محمدجعفر نعنــاکار، حقوقدان نیز به بررســی ابعاد 
حقوقی هک های اخیر پرداخــت و در این باره این طور 
توضیح می دهــد: »از زمان انتشــار پایگاه های حیاتی 
اطاعاتی توســط شــورای  عالی فضای مجازی، شاهد 

هک های دقیقی هستیم.
قانونــی کــه دربــاره مســائل مرتبط بــا حمله ســایبری 
صحبــت کــرده، قانــون تجــارت الکترونیکــی اســت. 
طبق ماده 6۵ این قانون، باید از تمامی اســناد تجارت 

الکترونیکی صیانت شود.«

  لزوم ورود دادستانی به هک های شهریورماه

همچنین طبق گفته این حقوقدان، بر اساس ماده 78 
قانون تجارت الکترونیکــی، هرگاه در بســتر مبادلات 
الکترونیک در اثر نقص یا ضعف سیستم مؤسسات 
خصوصــی و دولتــی، به جــز در نتیجــه قطــع فیزیکی 
ارتباط الکترونیکی، خســارتی به اشخاص وارد شود، 
ایــن مؤسســات مســئول جبــران خســارت واردشــده 

هستند.
بــه اعتقــاد نعنــاکار، زمانــی کــه ابعــاد هک گســترده 
باشــد و میلیون ها اطاعات منتشر شــده باشد، باید 
مدعی العموم یعنی دادستانی به این قضیه ورود و در 
صورت خســارت، مطالبه جبران خســارت کند. البته 
اشــخاص حقیقــی و حقوقی هــم می توانند شــخصاً 
اقامه دعوی کنند. او در بخش دیگری از صحبت های 
خود با بیــان اینکــه شــهروندان از حقوق خــود اطاع 
ندارنــد و بایــد در زمان هک شــرکت های بیمــه و ثبت 
 احوال دادســتانی بــه این قضیــه ورود می کــرد، تأکید 
می کند: »تمامی ســازوکارهای حقوقــی و قانونی برای 

پیگیری قضایی هک های اخیر وجود دارد.«
نوع حمله ســایبری هکرها نیز از ســوی کارشناســان، 
 Poison Attack حمله سمی شناســایی شــده که در
نرخ آســیب ها از لحظه اعام هک شــروع به افزایش 
می کند و عاوه بر اینکه دیتاها دزدیده می شود، امکان 
حذف و تغییر نیز وجود دارد. همین موضوع، نگرانی ها 
نســبت به امنیت اطاعــات را بیشــتر از قبل کــرده و 
انتشار اخبار غیررســمی از تداوم حمات سایبری به 
سازمان ها و تضعیف لایه های امنیتی نیز این نگرانی 
را تأیید می کند. در این شــرایط، لازم اســت مسئولان 
سازمان ها ضمن اطمینان خاطر به کاربران و مشتریان 
خود نسبت به حفظ و ارتقای امنیت اطاعات اقدام 
کرده و بــه فکر چــاره برای مقابلــه با حمات ســایبری 

باشند 
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به اعتقاد 
نعناکار، زمانی که 
ابعاد هک گسترده 
باشد و میلیون ها 
اطلاعات منتشر 
شده باشد، باید 
مدعی العموم یعنی 
دادستانی به این 
قضیه ورود و در 
صورت خسارت، 
مطالبه جبران 
خسارت کند. البته 
اشخاص حقیقی 
و حقوقی هم 
می توانند شخصاً 
اقامه دعوی کنند
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بندبازی 

شرایط توفانی
پارادایم های بانکداری و پرداخت در سراسر جهان تغییر کرده و این چرخش پارادایمی به سمت وسویی رفته که شاهد گذار از 
شیوه های سنتی انجام امور بانکی و پرداخت به شیوه های مدرن و دیجیتال هستیم. در این پارادایم جدید، حفاظت از داده های 
مشتریان و ایجاد بستری امن برای انجام امور مالی  آنها یکی از مسائل اساسی و چالش برانگیزی است که همواره مورد بحث 
و بررسی متخصصان امنیت شبکه بوده است. به عقیده فعالان این حوزه، نظام بانکی و پرداخت هر کشوری یکی از مهم ترین 
و حساس ترین نقاط بدنه اقتصاد آن کشور است که اگر با بحران امنیت مواجه شود، می تواند علاوه بر از بین بردن منابع مالی اشخاص درگیر 
در شبکه، باعث ایجاد بحران های امنیتی ملی و کشوری نیز شود. آنها بر این باورند که وضعیت امنیت در این دو صنعت در مقایسه با صنایع 
دیگر به مراتب بهتر است و آن رویکردهای قدیمی که پرداختن به امنیت را گذاشتن هزینه اضافه روی دست سازما ن ها می پنداشت، تغییر کرده  
و نسل جدید مدیرانی که روی کار آمده اند، توسعه امنیت سیســتم ها را به  منزله جلوگیری از اتفاقات احتمالی و ناگوار آینده و پس انداز برای 
حفظ آبرو و جایگاه شرکت ها می دانند و به همین دلیل است که باید به آینده توسعه امنیت سایبری در صنایع مختلف، از جمله صنعت بانکی 
و پرداخت کشور امیدوار بود. در ادامه با حمیدرضا ولی زاده، مدیر دپارتمان امنیت شرکت پیشرو فناوری اطلاعات رادین؛ پویا پوراعظم، رئیس 
اداره ریسک و تطبیق بانکداری دیجیتال بانک خاورمیانه و هاشم راز، مدیر امنیت پرداخت الکترونیک پاسارگاد درباره وضعیت کنونی و آینده 

امنیت سایبری در صنعت بانکی و پرداخت کشور گفت وگویی داشتیم که در ادامه آن را می خوانید.

در

سهم خود در توسعه امنیت ســایبری را بر عهده بگیرد. 
شــرکت های خصوصی موتــور محرکــه و پیشــرو در امور 
توسعه عملیاتی هســتند، اما این انرژی و انگیزه به دلیل 
وجــود محدودیت های مختلــف دچار اتــاف و هدررفت 
شــده اســت. در نتیجه این طور بــه نظر می رســد که باید 
ســهم بخش خصوصی در دارا بودن کرسی  در نهادهای 

قانون گذار و تصمیم گیرنده بیشتر شود.«
مدیر دپارتمان امنیت شــرکت پیشــرو فناوری اطاعات 
رادیــن بیــان می کنــد کــه در ســال های اخیــر پلتفرم های 
باگ بانتــی کــه از کاه ســفید ها )هکرهــا( بــرای افزایــش 
امنیــت شــبکه ها اســتفاده می کننــد، در جهــان ترنــد 
شــده که در بلندمدت راهکار جامعی نیســت. او در این 
خصــوص توضیــح می دهــد: »راهکارهــای باگ بانتــی از 
راه حل های مرسوم در دنیاســت، اما نباید فراموش کنیم 
که موضوع امنیت را باید از ابتدا و به صورت کامل و جامع 
مورد بررســی و اجرا قــرار دهیــم. راهکارهــای این چنینی 
اگرچــه ممکن اســت به صــورت موقــت و زودگــذر کمک 
کننده باشــد، اما در بلندمــدت راهکار جامعی نیســت. 
پروتکل های امنیتی چه در ســطح شــبکه و چه در سطح 
معماری نرم افزار و سایر سطوح باید دقیق و گام به گام اجرا 

شود تا امنیت یک سازمان یا یک سامانه تأمین شود.«
او به نقش تحریم ها، مهاجرت نیروهای انســانی و عدم 
تبادل دانــش میــان کشــورهای توســعه یافته و ایــران در 

  بخش خصوصی؛ موتور محرکه توسعه امنیت سایبری

حمیدرضا ولی زاده، مدیر دپارتمان امنیت شــرکت پیشــرو فناوری اطاعات رادین از 
آن دســت افرادی اســت که معتقدند صنعت بانکی و پرداخت کشــور در مقایسه با 
سایر صنایع به لحاظ امنیت سایبری در وضعیت بهتری به  سر می برد. او در این باره 
می گوید: »در حال حاضر به دلیل وجود یکسری الزامات امنیتی از سوی 
نهادهای بالادســتی در صنعــت بانکی و پرداخــت، وضعیت امنیت 
سایبری در این صنعت نسبت به سایر صنایع بهتر است و به عبارتی 
در رعایت الزامــات امنیت فناوری اطاعات چند قدم جلوتر اســت، 
با این وجود هنوز هم جای کار زیادی جهت افزایش و ارتقای ســطح 

امنیت صنعت بانکی و پرداخت کشور وجود دارد.«
او معتقد است توسعه امنیت سایبری در شبکه بانکی و پرداخت کشور 
یکی از اولویت های اصلی این صنعت است و بیان می کند که این 
مفهوم مدت زمان زیادی اســت که مورد توجه مسئولان و 
دست اندرکاران این صنعت اســت؛ چراکه نظام بانکی و 
پرداخت یکی از نقاط حســاس و حیاتــی بدنه اقتصاد 
کشور است و حفظ امنیت آن بسیار مهم است. با این 
وجود گاهی ارتقای ســطح امنیت ســازمان ها به دلیل 

مسائل مالی و انسانی به تعویق می افتد.
ولی زاده با اشاره به توانایی بخش خصوصی در توسعه 
امنیت سایبری در صنایع مختلف اظهار می کند: »با 
توجه به اینکه بخش خصوصی در ایران، هیچ کرسی 
حقوقــی در نهادهــای تصمیم گیرنــده و شــورای عالــی 
فضای مجازی ندارد، ممکن است نتواند آن طور که باید 

حمیدرضا ولی زاده، مدیر دپارتمان امنیت 
شرکت پیشرو فناوری اطاعات رادین

تنظیم گری
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توسعه امنیت سایبری در صنایع مختلف اشاره می کند و 
می گوید: »موضوع مهاجرت و کمبود نیروی فنی باتجربه 
و بادانــش در ســال های اخیــر بــه اوج خود رســیده که بر 
هیچ کس پوشیده نیست. مسلماً متخصصی که سال ها 
تجربه کســب کرده و با آزمون وخطــا و مطالعه و تحقیق 
به یک نیروی پخته و باتجربه تبدیل شده، مدت زیادی 
زمان می برد تا جایگزین شــود و این وقفه خســارت های 
جبران ناپذیری به همراه خواهد داشت و موضوع امنیت 
اطاعات نیز از این شرایط مستثنی نیست. با این وجود 
تدوین، توسعه، بهبود و هم راستا کردن برنامه های امنیتی 
هر ســازمان به فراخور شــرایط و نیاز آن، آموزش و اجرای 
پروتکل های امنیت اطاعات در سازمان ها، پیاده سازی 
استانداردهای امنیت اطاعات و سیستم های مدیریتی 
امنیــت به منظــور افزایــش قابلیــت دســتیابی امــن بــه 
اطاعات ســازمانی و اســتفاده از فناوری های پشــتیبان 
امنیتی و در نظر گرفتن هزینه های مادی و انسانی جهت 
افزایش امنیت نهادهای بانکی و پرداخت کشور از جمله 
راهکارهایی است که به ذهن می رسد. همچنین باید به 
این نکته اشــاره کرد که نباید به امنیت اطاعات در یک 
ســازمان به چشــم هزینه نگاه کرد. با توجه به اتفاقات و 
حــوادث اخیــر درمی یابیم کــه ضربه های امنیتــی در اثر 
نگاه ســاده به ایــن موضوعــات می تواند نتایــج به مراتب 
فاجعه بار و شدیدتری برای یک ســازمان و کاربران آن به 
همراه داشته باشد که شاید هیچ راه جبرانی برای آن وجود 

نداشته باشد.«
او در خاتمه بیان می کند که راهکارهایی نظیر دیتابیس امن نیز وجود دارد که به رمزنگاری 
اطاعات پایگاه داده و نگهداری کلید رمزنگاری در دستگاه HSM اطاق می شود. در واقع 
اگر اطاعات نشت پیدا کند یا به سرقت رود، هیچ کس قادر به استفاده از اطاعات پایگاه 
 HSM داده نیســت که این مســئله به رمزنگاری شــدن آن برمی گردد و تنها افرادی که به
دسترسی دارند،  می توانند از اطاعات استفاده کنند که معمولاً این کلید در سازمان ها از 
طریق پروتکل های خاص و بسیار پیچیده توسط افراد مختلف کلیدی سازمان نگهداری 
می شــود: »در نتیجه این طور می توان گفت که دیتابیس امن یــا تی دی ای یک 

راه حل بسیار ایمن و مطمئن است.«

  خلاء قانونی امنیت سایبری در ایران

پویا پوراعظم، رئیس اداره ریســک و تطبیق بانکداری دیجیتال بانک 
خاورمیانه در خصــوص وضعیت امنیــت ســایبری در صنعت بانکی 
و پرداخت کشــور معتقد اســت صنعت بانکی و پرداخت در مقایسه 
با ســایر صنایع تا حدودی از وضعیت بهتری برخوردار است، 
اما این بدان معنا نیســت کــه می توان ادعــا کرد که 
وضعیــت امنیــت در صنعــت بانکــی و پرداخت 
کشور، وضعیتی مطلوب و مورد انتظار است. او 
درباره علت بهتر بودن وضعیت امنیت در این 
صنعت می گوید: »یکــی از دلایلی که موجب 
بهتر بــودن وضعیــت امنیــت در این صنعت 
در مقایســه با ســایر صنایع می شــود، صرف 
هزینــه و اختصــاص بودجــه بیشــتر بــه آن 
اســت، اما همواره این مســئله مطرح اســت 
که آیــا ایــن بودجــه و منابــع مالــی به صورت 
مطلوب و اثربخش اســتفاده شــده یــا خیر؟ 
باید بگویم که خیر؛ این منابع آن طور هم که 
باید و شاید درست و بجا به کار نرفته است. 
شاید اگر از منابع مالی اختصاص داده شده 

به این صنعت به صورت حداکثری برای ارتقای امنیت 
شــبکه  بانکی و پرداخت کشــور اســتفاده می شد و با 
مشــکاتی از قبیل تحریم و مهاجرت و کمبود نیروی 
انسانی متخصص مواجه نبودیم و وضعیت نیروی کار 
در ایران بهتر بود، وضعیت امنیت در صنایع مختلف 
و از جملــه صنعت بانکــی و پرداخت کشــور نیز بهتر 
می شد. با این وجود هنوز هم بر این باورم که وضعیت 

امنیت در این صنعت از صنایع دیگر بهتر است.«
پوراعظم در پاســخ به این ســؤال که آیــا مقوله امنیت 
در دســتورالعمل و اولویت صنعت بانکــی و پرداخت 
کشــور قــرار دارد،  یــا نه اظهــار می کنــد: »قطعاً پاســخ 
این ســؤال، منفی اســت؛ خیر ایــن مقولــه در اولویت 
صنعت قــرار ندارد و این مســئله دلایــل مختلفی نیز 
دارد کــه از جمله آنهــا می توان بــه زیــاد و متکثر بودن 
دغدغه   های نظام بانکی و پرداخت کشــور اشاره کرد. 
برای مثــال پایداری اقتصــادی یک مؤسســه بانکی یا 
شــرکت پرداختی به گونه ای که زیان ده نباشد، به طور 
خودبه خودی به در اولویت قرار نگرفتن مقوله امنیت 
منجــر می شــود. از طرفــی ثابت نبــودن نــرخ ارز و تورم 
باعــث رشــد روزافــزون قیمــت فناوری هــا و ابزارهــای 
گوناگونی می شود که صنعت بانکی و پرداخت کشور 
برای توســعه خود به آنها نیاز دارد و ایــن نیز می تواند 
یکی از دلایل در اولویت نبودن مقوله امنیت و به تعویق 
افتادن تأمین حداکثری آن باشــد. عاوه بر اینها باید 
این را هم در نظر گرفت که چون اثرات مثبت پروژه ها و 
فعالیت های امنیت سایبری، به راحتی قابل مشاهده 
نیست و در واقع اندازه گیری نرخ بازگشت سرمایه برای 
هزینه های این حوزه ســخت و پیچیده است، فعالان 
صنعت آن طور که باید به مقوله امنیت بها نمی دهند 
و ترجیح می دهنــد وقت، انــرژی و بودجــه اختصاص 
داده شــده بــه صنعــت را در راســتای توســعه مقولات 
دیگری بــه کار ببندند کــه رؤیت پذیرتر اســت؛ ممکن 
اســت هزینه زیادی برای ارتقای امنیت صنعت شود 
و تا ســال ها پس از آن شــبکه بانکی  و پرداخت کشور 
مورد حمله سایبری قرار نگیرد تا اثر مثبت این ارتقا و 
هزینه کردن ها رؤیت پذیر شــود، البته برعکس آن هم 

ممکن است.«
بخــش خصوصــی در عمــل هیچ کرســی حقوقــی در 
نهادهای تصمیم گیرنده و شورای عالی فضای مجازی 
ندارد و این مسئله مهمی اســت که می تواند در نحوه 
توسعه صنایع مختلف و به طور خاص توسعه مقوله 
امنیت در صنعت بانکی و پرداخت کشور مؤثر باشد. 
او با اشــاره به این مهم بیان می کند: »در وضعیتی که 
بخــش خصوصی هیــچ کرســی حقوقــی در نهادهای 
تصمیم گیرنــده نــدارد،  تنهــا راهــی کــه ممکن اســت 
بــه افزایــش نقــش او در تصمیم گیری ها کمــک کند، 
فعالیت های صنفــی اســت؛ نهادهای صنفــی مانند 
کمیسیون افتای نظام صنفی که به طور خاص در این 
زمینه فعالیت  می کنند، توان این را دارند که با کاربست 
ابزارهــای گوناگونــی ماننــد رســانه ها و کمک گرفتــن 
از تــوان چانه زنــی اعضایشــان تــا حــد قابــل قبولی در 
تصمیم گیری های نهادهای بالادستی مداخله کنند.«

در ســال های اخیــر، پلتفرم هــای باگ بانتــی کــه از 

پوراعظم: 
ثابت نبودن نرخ ارز 
و تورم باعث رشد 
روزافزون قیمت 
فناوری ها و ابزارهای 
گوناگونی می شود 
که صنعت بانکی 
و پرداخت کشور 
برای توسعه خود به 
آنها نیاز دارد و این 
نیز می تواند یکی از 
دلایل در اولویت 
نبودن مقوله امنیت 
و به تعویق افتادن 
تأمین حداکثری آن 
باشد

پویا پوراعظم، رئیس اداره ریسک و تطبیق 
بانکداری دیجیتال بانک خاورمیانه
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کاه ســفیدها برای افزایش امنیت شبکه ها استفاده 
می کنند، در جهان ترند شده اند. پوراعظم درباره نقش 
این پلتفرم ها توضیح می دهد که پیدایش این پلتفرم ها 
می تواند کمک قابل توجهی به ارتقای ســطح امنیت 
ســایبری ســازمان های مختلــف، از جملــه بانک هــا و 
شرکت های پرداختی کند: »البته باید فرهنگ استفاده 
از آنها برساخت شود و بانک ها و شرکت های پرداختی 
به آنهــا اعتماد کننــد. از طرفی این پلتفرم هــا نیز باید 
تعهدات لازم را در راســتای حفظ محرمانگــی داده ها 
و نقاط ضعف امنیتی را به ســازمان ها بدهند. ممکن 
است سازمانی بدون اســتفاده از پلتفرم های بیرونی، 
برنامه های باگ بانتــی ارائه دهد که بــه نظر من چنین 
کاری می تواند ریسک بالایی داشته باشد و توصیه ام 
به سازمان ها این است که حتماً از پلتفرم های بیرونی 
و تخصصی این حوزه استفاده کنند و تفکر پلتفرمی 
را در ســازمان خود نهادینه کنند. ســالیان سال است 
کــه پروژه هــای تســت نفــوذ در بانک ها و شــرکت های 
پرداختــی اجــرا می شــود و چــون اثربخشــی لازم را 
نداشــته اند، پلتفرم های باگ بانتی در سال های اخیر 

مورد توجه قرار گرفته اند.«
رئیس اداره ریسک و تطبیق بانکداری دیجیتال بانک 
خاورمیانه معتقد اســت تحریم ها نقش بســزایی در 
کاهش روند توسعه امنیت در شبکه بانکی و پرداخت 
کشور دارند و مانع ورود فناوری های روز دنیا به داخل 
کشور می شــوند؛ ممکن اســت تحریم ها روی توسعه 
کربنکینگ تأثیر بســزایی نداشــته باشــند،  اما قطعاً 
در زمینه فنــاوری و ابزارهــای مربوط بــه بحث امنیت 
ســایبری اثــرات منفــی خــود را می گذارنــد. او دربــاره 
استفاده از فناوری های ساخت داخل ایران می گوید: 
»من مخالف اســتفاده از محصــولات فناورانــه ای که 
در داخل مرزهای کشــور خودمان ســاخته می شوند، 
نیســتم، امــا ایــن محصــولات بایــد تــوان رقابــت بــا 
محصولات جهانی را داشته باشند و به  گونه ای نباشند 
که هزینه ای که برای آنها می شود، تلف شود، بلکه باید 
ما را برای توسعه و رقابت با سایر کشورها مهیا کنند. 
تحریم هــا باعث عــدم تبــادل دانش میان کشــورهای 
توسعه یافته و ایران و عدم دسترسی افراد به دوره های 
آموزشــی متخصص پرور شده که این مســئله ما را در 
ایجــاد محصــولات کارآمــد و باکیفیــت داخلی عقب 
می انــدازد. بــا این وجــود، فکــر می کنم که بایــد فکری 
به حال این وضعیــت کــرد و بودجه هایی بــرای ایجاد 
برنامه های آموزشــی بومی در ســطح کیفیت جهانی، 
در نظر گرفت تا در سال های آینده بتوان از توسعه در 
ابعاد مختلف صحبت کرد. صنعت بانکی و پرداخت 

کشور می تواند محرک خوبی در این زمینه باشد.«
او مهاجرت منابع انسانی را نیز عامل مهمی در کاهش 
رونــد توســعه امنیــت ســایبری در صنایــع مختلــف 
می دانــد و در این بــاره می گویــد: »حــالا دیگــر همه ما 
می دانیم که وضعیت مهاجــرت از ایران تا چــه اندازه 
بحرانی شده است. این مهاجرت ها ریشه در مسائل 
خــرد و کان اقتصــادی و اجتماعــی کشــور دارد و اگــر 
قرار باشد که این روند صعودی مهاجرت،  در نقطه ای 
ثابت شود یا کاهش یابد، نیازمند اقدامات اساسی و 

بزرگ در سطح کشوری هستیم. با این وجود تنها کاری که از دست شرکت های مختلف 
برمی آید، این اســت که به تربیت نیروهای بومی مبادرت بورزند و آنها را از صفر آموزش 
دهند و در شــرکت های خود استخدام شــان کننــد. این برنامه هــا باید توســط بانک ها و 
شرکت های پرداخت مورد توجه قرار بگیرد و دنبال نتایج زود رس آن نباشند و از الان برای 

ساختن آینده ای بهتر برنامه های بلندمدت بریزند.«
پوراعظم اصلی ترین اقدام روبه جلو برای ارتقای سطح امنیت سایبری در کشور، از جمله 
صنعت بانکی و پرداخت  کشــور را تدوین و تصویب قوانین توســعه دهنده می داند و در 
این باره اظهار می کند: »ما با خاء قانونی در زمینه امنیت ســایبری مواجهیم و نیازمند 
قوانینی هستیم که در زمینه حفاظت از داده ها و اطاعات کاربران، ضمانت اجرایی کافی 
را داشته باشد و در عین حال مانعی برای پیاده سازی روش های نوآورانه نباشد. برای مثال 
افشای اطاعات در یک سازمان باید به جریمه جدی آن سازمان و اقدامات قضایی و حتی 
تأثیر در سطح یا مجوز شان منجر شود؛ چیزی شبیه به قانون GDPR در اتحادیه اروپا.«

او اضافــه می کند کــه این خــاء قانونی بــه عدم پاســخگویی ســازمان ها در قبال افشــای 
اطاعات کاربران شــان منجر می شــود: »برای مثــال همین اواخر شــاهد هک و افشــای 
اطاعات کاربران یکســری از پلتفرم های داخلی بودیم که هیچ توضیحی برای این اتفاق 
هم نداشــتند. عاوه بر این، بــرای آن دســته از مخاطرات امنیت ســایبری کــه به صورت 
عمدی و غیرعمدی توسط کارمندان انجام می شود نیز باید تدابیری اندیشید و برنامه های 
بازدارنده ، تشویق کننده، آموزش محور و فرهنگی ایجاد کرد تا کمتر شاهد چنین اتفاقاتی 

باشیم.«

  تغییر رویکرد هزینه محور بودن امنیت 

هاشــم راز، مدیر امنیــت پرداخــت الکترونیک پاســارگاد معتقد اســت وظیفــه امنیت 
اطاعات محافظت از کسب وکارهای مبتنی بر IT در قبال هرگونه عامل داخلی و خارجی 
است که سبب مختل شدن آن کســب وکار می شــود. در واقع، این طور می توان گفت که 
امنیت یک مؤلفه پیشران اســت، نه بازدارنده که به عنوان یک کیفیت در ارائه خدمات 

IT ایفای نقش می کند. 
امنیت باید قواره کسب وکارها باشد، اما گاهی به دلیل تمرکز بسیار زیاد روی فاکتورهای 
فنی و تکنیکی پیاده ســازی امنیــت و فراموش کردن ماهیــت و ذات اصلی کســب وکار، 
این نقش به درســتی اجرا نمی شــود. او در این خصــوص توضیح می دهــد: »یک اصل 
بسیار مهم و جود دارد و آن این است که با توجه به شباهت  ها و استانداردهای مشابه 
بسیار زیاد پیاده سازی امنیت از منظر مسائل فنی، در کسب وکارهای متفاوت به دلیل 
ساختارها و شرایط گوناگون باید به ظرافت های بسیار  زیادی در پیاده سازی امنیت توجه 
شود و امنیت باید به اصطاح، قواره کسب وکار ســازمان باشد. برای مثال ممکن است 
در تولید یک لباس مســائل فنی دوخت، برش و غیره بســیار شــبیه به یکدیگر باشند، 
اما بهترین لباس اسکی نمی تواند برای شنا مناسب باشد و بهترین لباس شنا مناسب 
کوهنوردی نیست. باید ذی نفعان هر صنعت، گستره جغرافیایی آن، ریسک هایی که 
آنها را تهدید می کند و خسارت هایی را که ممکن است به شکل آشکار یا پنهان به آنها 

وارد شود، بشناسیم.«
 راز با اشاره به آنچه در اکوسیستم پرداخت می گذرد،  عنوان می کند: »ذی نفعان اصلی این 
شرکت، تمام شهروندان ایرانی هستند که به هر شکل به خرید یا انتقال وجه با استفاده از 
کارت های بانکی مبادرت می ورزند. پس از آن می توان از بانک ها، بنگاه های تجاری و تمامی 
کســب وکارهایی که متصل به هر نوع از درگاه ها و پایانه های پرداخت هستند، به عنوان 
ذی نفعان این شرکت نام برد. با این وجود، گستره جغرافیایی این صنعت به وسعت تمام 

کشور و همه فرهنگ ها و هنجارهای نهفته در آن است.«
مدیر امنیت پرداخت الکترونیک پاسارگاد درباره ریسک های فعالیت در حوزه پرداخت 
الکترونیک مطرح می کنــد: »ریســک هایی که این صنعــت را تهدید می کنند، گســتره 
وســیعی دارند. این ریســک ها شــامل مســائل اقتصادی و نوســان های نرخ ارز، مسائل 
اجتماعی و سیاســی، مســائل فنی و موارد مربوط به تخلفات احتمالی ناشی از مسائل 

فرهنگی و اجتماعی می شود. 
خســارت هایی که تمام این مــوارد می تواند به ذی نفعــان صنعت پرداخــت الکترونیک 
وارد کند، در نگاه اول به از دست دادن پول اشخاص تعبیر می شود که ما آن را خسارات 
مشهود می نامیم، اما گاهی دامنه این خسارت ها که غالباً نیز غیرقابل رؤیت است، فراتر 
از هدر رفتن پول شــده و حتی به مسئله  ملی و کشــوری تبدیل می شــود. از این رو واحد 

تنظیم گری
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امنیت در صنعت پرداخت وظیفه بسیار مهم و سنگینی 
در راســتای پیاده سازی اســتانداردها، ارائه سیاست ها و 
دســتورالعمل ها دارد؛ چراکــه تعلــل در تصمیم گیری ها 
و همچنیــن تدویــن و پیاده ســازی یــک طــرح بــه شــکل 
شتاب زده و کارشناسی نشده ممکن است بخش زیادی 
از ذی نفعان را دچار مشــکل و خســارت کــرده یا کل یک 

کسب وکار را مختل کند.«
بــه اعتقــاد  راز، حفــظ تعــادل در شــرایط ســخت بــرای 
دســتیابی بــه اهــداف خــرد و کان تمــام ذی نفعــان باید 
ســرلوحه کار یک مدیر امنیت باشــد و در واقــع این طور 
می توان گفت که واحد امنیت شرکت های پرداخت باید 

بندبازی در شرایط توفانی را بیاموزد.
او با اشــاره بــه اینکــه بــرای تأمیــن امنیــت تراکنش های 
پرداخــت الکترونیک پاســارگاد در درگاه هــای پرداخت، 
دســتگاه های کارت خوان و نرم افزار پی پاد دو بخش کلی 
دارند، می گوید: »در بخش اول باید بگویم که خط مشی 
کان پرداخت الکترونیک پاسارگاد محاسبه ریسک ها 
و مخاطرات در هر اقدام و پیاده سازی و اجرای حداکثری 
قوانیــن و مقــررات بالادســتی اســت. بعــد از آن تکیه بر 
مباحث مربوط به شناخت مشــتری در ارائه خدمات یا 
KYC در دســتورکار ما قرار دارد. در همین راســتا، شــعار 
اصلی ما ارائه خدمات به شکل سریع، راحت و کارا بوده 
تا حداکثر قابلیت ها را با حداقل فشار و سختی کار برای 

مردم فراهم کنیم.«
به گفته مدیــر امنیــت پرداخــت الکترونیک پاســارگاد، 

حذف بوروکراســی های ناکارآمد و ســخت، تکیه بر ایجــاد تغییرات مثبت بــدون اعمال 
شــوک های عملکــردی و کســب وکاری بــه مشــتریان و اســتفاده از فناوری هــای نوین در 
عرصه هایی چون احراز هویت دیجیتال و یادگیری ماشین و... از جمله مواردی است که 

از آنها می توان تحت عنوان مزیت رقابتی پرداخت الکترونیک پاسارگاد نام برد.
راز در توضیــح اینکه محصــولات پرچالش شــرکت های پرداخــت از لحــا ظ امنیتی، چه 
هستند، اظهار می کند: »در این خصوص نمی توان برای تمام شرکت ها یک حکم کلی و 
یکسان صادر کرد؛ زیرا هر یک از بازیکنان این عرصه شرایط خاص خود را دارند. مطلبی 
که عرض می کنم بر اساس شواهد و تجربیات شخصی ام در صنعت و شرکت های همکار 
است. اگر ما چالش های امنیتی را فقط از منظر فنی در نظر بگیریم و 
شیوه های پرداخت را به دو شکل کلی با حضور کارت و بدون حضور 
کارت بررســی کنیم، چالش های فنی امنیــت در بخش پرداخت 
بدون حضور کارت بسیار زیاد اســت؛ مواردی مانند هک کردن و 
نفوذ به سایت های درگاه پرداخت، سایت های جعلی، نرم افزارهای 
موبایلی غیراستاندارد و تأییدنشده روی گوشی های هوشمند مثل 
انواع وی پی ان ها از جمله مهم ترین مسائلی هستند که به بحران های 

امنیتی ختم می شوند.«
او اضافه می کند که ریســک بــالای ارائه خدمــات بدون 
کارت بــه ایــن معنــا نیســت کــه در ابــزار پذیــرش بــا 
حضور کارت هیچ چالش فنی امنیتی وجود ندارد، 
بلکه مــواردی چــون کپــی کارت و گاهــی باگ های 
ســخت افزاری یــا نرم افــزاری در ایــن ابزارهــا نیز 
ممکــن اســت خســارات جبران ناپذیــری بــر 
صنعــت وارد کننــد. به عنوان مثــال در بحث 
کپی کارت یا در اصطاح فنی، »اسکیمینگ« 
مسئله به این شکل است که متخلف کارت 
مشتری را هنگام انجام تراکنش عاوه بر ابزار 
پرداخت روی یک دستگاه دیگر نیز کشیده 
و به این شکل اطاعات کارت عاوه بر اینکه 

روی پایانه فــروش یا ابــزار پرداخت خوانده  می شــود، 
توســط دســتگاه دیگری نیز ذخیــره می شــود. حال از 
آنجا که پرداخت با حضور کارت با اســتفاده از همین 
اطاعات و رمز ثابت انجام می شود، با ارائه رمز توسط 
مشــتری به شــخص متخلــف تمامــی اطاعــات لازم 
جهت انجام تراکنش های غیرمجاز بعدی داده شــده 
و همچنین او می تواند یک کپی از کارت داشته باشد.

مدیر امنیت پرداخت الکترونیک پاسارگاد در خاتمه 
بیان می کند: »به عقیده من باورهــای قدیمی در این 
خصــوص کــه مقولــه امنیــت، تحمیل کننــده هزینه 
اضافه به سازما ن هاست، کمرنگ شده و رویکرد های 
جدید مدیران ارشــد ســازمان های مختلــف از جمله 
پرداخت الکترونیک پاسارگاد نه تنها نگاه هزینه محور 
به مقولــه امنیت نیســت، بلکــه توجه بــه آن را نوعی 
پس انــداز بــرای آینــده بــه حســاب می آورنــد، چراکه 
معتقد هستند که این سیاست ها و تصمیم گیری ها 
نجات دهنده کسب وکارها هستند. در نتیجه تصور 
مــن ایــن اســت کــه آینــده مقولــه امنیــت در صنایع 
مختلــف، از جملــه صنعــت پرداخت کشــور روشــن 
است و نسل جدید و تازه نفسی که در سال های آینده 
وارد بازار کار می شــود، با پشتوانه علمی و فنی خوبی 
که دارد، اتفاقات خوبی را برای آينده صنایع در بحث 

امنیت رقم می زند.«
 

  کلام آخر

صنعــت بانکــی و پرداخــت کشــور یکــی از مهم ترین 
صنایع کشور است که در تاقی با سایر صنایع و مردم 
قرار دارد و بــه آنها خدمات می دهــد. در نتیجه حفظ 
امنیت سایبری آن بیشتر از سایر صنایع مورد توجه 
رگولاتور و اکوسیســتم بانکــی و پرداخت کشــور بوده 
اســت. با این وجود مدیــران امنیت شــبکه در این دو 
صنعت بر ایــن باورند که هنوز آن طور که باید و شــاید 
به وضعیتــی نرســیده ایم که بتوانیــم از توســعه یافته 
شدن مقوله امنیت در شبکه بانکی و پرداخت کشور 
صحبــت کنیــم و هنــوز در برخــی ســازمان ها ارتقــای 

امنیت سایبری در اولویت قرار ندارد. 
برخی به خلأهای قانونی در این زمینه اشاره می کنند و 
برخی دیگر هم بر این باورند که تحریم،  مهاجرت نیروی 
انسانی، عدم وجود فرهنگ استفاده از کاه سفیدها، 
نداشتن کرسی رســمی بخش خصوصی در نهادهای 
بالادســتی و تصمیم گیرنــده و عدم تبــادل دانش فنی 
میان ایران و سرزمین های دیگر از جمله عواملی هستند 
که توسعه امنیت در صنایع مختلف، از جمله صنعت 
بانکی و پرداخت کشــور را به تعویق می اندازند. با این 
وجود آنها می گویند که نســل جدیــد مدیرانی که روی 
کار آمده اند، معتقدند هزینه کردن روی مقوله امنیت 
به معنای جلوگیری از بحران های امنیتی و ملی است 
که ممکن اســت از این طریق بر بدنه صنعت و کشــور 
تحمیل شــود. در نتیجه به آینده توســعه این مفهوم 
در صنایع مختلف خوش بین هستند و امید دارند که 
رفته رفته به وضعیت مطلوبی برسیم که در آن همگان 
با خیال راحــت از خدمات بانکی و پرداخت اســتفاده 

کنند 

راز:  مواردی 
مانند هک کردن و 
نفوذ به سایت های 
درگاه پرداخت، 
سایت های جعلی، 
نرم افزارهای 
موبایلی 
غیراستاندارد 
و تأییدنشده 
روی گوشی های 
هوشمند مثل انواع 
وی پی ان ها از جمله 
مهم ترین مسائلی 
هستند که به 
بحران های امنیتی 
ختم می شوند

هاشم راز، مدیر امنیت 
پرداخت الکترونیک پاسارگاد
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اسماعیل 
باقری اصل
مدیر امنیت 

شرکت پرداخت 
الکترونیک 

سداد

صنعت بانکی و پرداخت کشور یکی 
از زیرساخت های حیاتی هر کشوری 
اســت که نبض اقتصاد و توســعه  آن 
از  یکــی  می شــود.  محســوب 
اساسی ترین مسائل پیش  روی این زیرساخت ها مورد 
هدف قرار گرفتن توسط عوامل تهدید مختلف به صورت 
مســتقیم یا غیرمستقیم از طریق ســایر وابستگی های 
مرتبــط )هماننــد نیــروی انســانی، فنــاوری و...( اســت. 
اهمیــت حیاتــی ایــن زیرســاخت ها، ایجــاب می کنــد 
مخاطــرات ناشــی از آســیب پذیری ها و تهدیــدات 
برآوردشده علیه این بخش در کمینه ترین حالت ممکن 
باشند. در واقع درک این مسئله که بهبود امنیت نقطه 
انتهایی ندارد و همواره باید مورد پایش قرار گیرد، رویکرد 
سازمان ها را نسبت به حمات سایبری تغییر می دهد؛ 
چراکه بروز حمات سایبری به دلیل تهدیدات مختلف، 
وابستگی های سامانه ای، سرمایه انسانی و سایر عوامل 
مؤثــر، قابــل پیش بینــی نیســت، در نتیجه بهتر اســت 

نگرش ما به امنیت تغییر کند.
نگــرش ســنتی توســعه امنیــت، مبتنــی بر شــناخت و 
رفــع آســیب پذیری های شناخته شــده اســت کــه ایــن 
نگــرش، تضمین کننده کاهــش یا رفع مخاطرات ناشــی 
از تهدیــدات ناشــناخته یــا مبتنــی بــر نفــوذ و حضــور 
مهاجمــان و متخاصمــان در زیرســاخت های حســاس 
و حیاتی نیســت. بر این اســاس رویکرد تلفیــق امنیت 
فعال بــا رویکرد دفــاع پیش کنشــانه و بهبود تــاب آوری 
ســایبری بســیار مؤثرتر خواهد بود. تاب آوری ســایبری 
توانایــی پیش بینی، دفــاع، بازیابی از بحران و ســازگاری 
با شرایط نامســاعد، تنش ها و حمات در زیرساخت و 
سامانه های سایبری یک سازمان است که به عنوان یک 
ویژگی ضروری برای سیستم ها به رسمیت شناخته شده 
و باعث افزایــش آگاهی از تهدیدات ســایبری پیچیده و 
در حال رشد شده اســت. این مورد آن قدر در بازه زمانی 
چند ســال اخیر رشــد پیدا کرده که تمامی  سازمان های 
بزرگ و کوچک را به سمت خود ســوق داده تا بتوانند با 
بهره منــدی از ســازوکارهای معرفی شــده و پیاده ســازی 
مفاهیم و اصول تــاب آوری، تداوم کســب وکار و امنیت 

خود را حفظ کنند.
اما نکته مهم در خصوص پیاده سازی مفاهیم و اصول 
تاب آوری سایبری در زیرساخت های بانکی و پرداخت، 
نیازمندی های آن اســت که نیل به اهداف تعریف شــده 

را دشوار می کند.

همان طور که می دانیم، مرزوبوم سایبری در هر سازمانی 
وابســته به نیروی انســانی، فناوری و فرایند های مربوطه 
اســت. در خصوص منابع انســانی و نیــروی متخصص 
متأســفانه بــا توجــه بــه دســتمزد های نامناســب و عدم 
توجه به چالش های افراد شــاغل در این حوزه، بســیاری 
از متخصصــان یــا از کشــور خــارج شــده اند و در ســایر 
کشــور ها )حتی حوزه خلیج فارس( مشــغول به فعالیت  
شده  ، یا بی انگیزه شــده و قصد مهاجرت دارند. ولی این 
تمام ماجرا نیست؛ چراکه با توجه به تحریم های ظالمانه 
از ســوی کشــور های غربــی، عمــاً امــکان به روزرســانی و 
توسعه زیرساخت ها متناســب با نیازهای آینده و حتی 
حال نیــز، هم از نظــر هزینه و هــم از لحاظ دسترســی به 
منابع تأمین کننده، چالش های بهبود و ارتقای تاب آوری 
سایبری در سازمان ها و زیرساخت های صنعت بانکی و 

پرداختی کشور را بسیار فرسایشی می کند.
تمامــی مــوارد ذکرشــده تنهــا دغدغه هــای پیشــبرد 
مفاهیم تاب آوری سایبری نیستند؛ چراکه در کنار عدم 
تخصیــص منابــع کافــی در صنعــت بانکــی و پرداخت 
کشــور )از منظــر نیــروی انســانی، تجهیــزات، فنــاوری و 
فرایند هــای مــورد نیــاز(، ســکان داری مناســبی نیــز در 
نهادهای حاکمیتی شکل نگرفته و گاهی دستورالعمل ها، 
اباغیه هــا و نامه نگاری هــا آن قــدر متعدد می شــوند که 
پرداختن به آنها و ارائه پاسخ متناسب، متخصصان را از 
مسیر پیاده سازی اصول در نظر گرفته شده بازمی دارد. 
خوشــبختانه در حــوزه پرداخــت کشــور، داســتان کمی 
متفــاوت اســت و شــرکت شــاپرک جهــت جلوگیــری از 
ناهماهنگی در حوزه امنیت، مســیر را مشخص کرده و 
تمامی مکاتبات از ســوی اداره محترم ریسک و امنیت 
شــاپرک و بــدون واســطه صــورت می پذیــرد. هرچنــد 
فعالیت هــای صورت گرفتــه طی چند ســال اخیــر کافی 
نیســت، ولی مســیر درســتی را در پیــش گرفته اســت. 
یکی از نکاتی که باعث بهبــود وضعیت موجود خواهد 
شــد، برنامه ریزی مؤثر )نه صرفاً کاغذی( جهت حفظ و 
نگهداشــت نیرو متخصص در زیرســاخت های بانکی، 
پرداخــت و فین تــک و دیگــری هماهنگــی بیشــتر بیــن 
نهاد های نظارتی، حاکمیتی با ســازمان ها و شرکت های 
حــوزه بانکــی، پرداخــت و فین تــک در راســتای همیاری 
جهــت پیاده ســازی اصــول تــاب آوری و نــه صرفــاً رفــع 
مسئولیت و انتقال ریسک است. به  نظر می رسد برای 
رســیدن به ایــن مهم بانــک مرکــزی جمهوری اســامی 

می تواند نقش بسزایی در این مهم داشته باشد 

امنیت سایبری 
یا تاب آوری سایبری؟ 

مرزوبوم 
سایبری در 
هر سازمانی 
وابسته به نیروی 
انسانی، فناوری و 
فرایند های مربوطه 
است. در خصوص 
منابع انسانی و 
نیروی متخصص 
متأسفانه با توجه 
به دستمزد های 
نامناسب و 
عدم توجه به 
چالش های افراد 
شاغل در این 
حوزه، بسیاری 
از متخصصان 
یا از کشور خارج 
شده اند و در سایر 
کشور ها )حتی 
حوزه خلیج فارس( 
مشغول به فعالیت  
شده  ، یا بی انگیزه 
شده و قصد 
مهاجرت دارند

تنظیم گری



82
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

در حالی به انتهای سال ۲۰۲۳ میادی نزدیک می شویم که هر روز شاهد 
یک حمله سایبری گسترده به یک کسب وکار خصوصی یا زیرساخت 
دولتــی در جهــان و طبیعتــاً کشــور خودمــان هســتیم و همیــن امــر 
نشــان دهنده قدرت گرفتن مجرمان ســایبری و تجهیز آنها به ابزارها و 
روش های به روز برای نفوذ اســت. هر چند در تحلیل مقدماتی، انگشــت اتهام به سمت 
 )Polymorphism( »هوش مصنوعی و امکان تدارک حمات مبتنی بر »چندریختگی
روی سامانه های EDR )شناسایی و پاسخ نهایی( نشانه رفته، اما همچنان ضعیف ترین 
 حلقه زنجیره امنیت در ســازمان ها به کمبود دانش یا خطای نیروی انســانی برمی گردد.

در حالی که اکثر دوره های آموزشی امنیت سایبری همچنان از ضعیف ترین حلقه زنجیره 
برای شرح نحوه برآورد امنیت نهایی سازمان ها بر اساس تعبیه لایه های دفاعی متوالی بهره 
می برند، روش های نوین طراحی امنیت سایبری بر اساس استراتژی نظامی »دفاع در عمق« 
)Defense in-Depth( شکل گرفته و به این ترتیب چندین حلقه زنجیره را برای رسیدن 
به عمقی ترین سطح دفاعی سازمان ها که شامل »داده« است، تدارک می بینند تا در صورت 
شکسته شدن بیرونی ترین حلقه زنجیره دفاعی، یک سازمان فرصت کافی برای شناسایی 

و مقابله با تهدید بالفعل را داشته باشد.
هرچند استراتژی »دفاع در عمق« با تفکیک مسائل امنیتی یک سازمان در سه بخش 
مجزای فیزیکی )کنترل ورود و خروج، دیوارکشی، نگهبانی و دوربین مداربسته(، فنی )شامل 
نرم افزار و سخت افزار( و مدیریتی )طراحی، اباغ و بازرسی روال های مرتبط با جریان داده 
برای امنیت سایبری سازمانی( رویکرد بهتری به تأمین امنیت در مقابل جرائم سایبری 
دارد، اما همچنان فاکتور خطای انسانی در این استراتژی به صورت حل نشده باقی مانده 
است. به همین دلیل آژانس امنیت سایبری و زیرساخت ها در ایالات متحده در سال های 
اخیر مفهوم جدیدی به نام »ایمن بر مبنای طراحی« )Secure by Design( را در لغت نامه 
امنیت سایبری سازمان ها وارد کرده که بر مبنای آن مبحث امنیت سایبری از ابتدایی ترین 
مراحل طراحی هر نوع محصول سخت افزاری یا نرم افزاری است و می بایستی به نحوی در 
نظر گرفته شود تا هر نوع آسیب پذیری ناشی از خطای انسانی در طبقه بندی فیزیکی یا 
مدیریتی را نیز شامل شده و برای هر نوع سهل انگاری احتمالی، راه حل دفاعی متناظر را 

پیش بینی کرده و پوشش داده باشد.
به این ترتیب مقابله با یک تهدید سایبری فرضی به روش »ایمن بر مبنای طراحی« در یک 
محصول نرم افزاری، از لایه زیرساختی و اثر متقابل بین آنها نشئت خواهد گرفت. در نتیجه 
برای تحقق این درجه از امنیت سایبری، تا وقتی لایه زیرساخت به عنوان ابتدایی ترین حلقه 
زنجیره برای »دفاع در عمق« قابلیت برقــراری ارتباط با لایه های نرم افــزاری بالاتر و تبادل 
رخدادهای امنیتی دارای اهمیت پردازشی را نداشته باشــد، عماً یک قدم از مجرم های 
سایبری عقب مانده ایم. به منظور رفع ایرادی که زمان بر بودن تحول ساختاری همه لایه های 
دفاعی ایجاد می کند، روش های نوآورانه ای برای پیاده کردن مدل »ایمن بر مبنای طراحی« 
ارائه شــده که بر مبنای آن ضمن حفظ رعایت اصول طراحی کاســیک »ایمن بر مبنای 
استاندارد« که پیش تر منتشر شده و در اختیار همگان قرار دارد، دو رویکرد »ایمن بر مبنای 
طراحی« با هدف به کار گرفتن انواع روش های نوآورانه و خارج از محدوده اســتانداردهای 
متداول از یک سو و سیستم »اعتماد بر مبنای آزمون« )Trust by Verify( برای ممیزی 
دائمی میزان تحمل خطای انسانی کل سیستم در مقابل تهدیدهای سایبری از سوی دیگر 

به آن اضافه می شود.
از مهم ترین اجزای رویکرد »ایمن بر مبنــای طراحی«، در نظر گرفتن »جریــان داده انواع 
تهدید سایبری مرتبط« در لحظه طراحی انواع نرم افزار و سخت افزار است. به این ترتیب 
فرایند معمــاری سیســتم ها از این پس توســط همکاری مســتقیم بین دو گــروه طراحی 
محصول و طراحی امنیت صورت خواهد گرفت و ارجاع به سلسله رخدادها و مراحل وقوع 
یک حمله ســایبری موفق از هر نوع تهدید مرتبط در برابر خطای انسانی، بخش زمان بر 

از طراحــان سیســتم خواهد بــود. اتخــاذ ایــن رویکرد 
زمان بر اســت، اما اهمیت زیادی دارد. ایــن اهمیت از 
آنجایی ارزش خود را نمایان می کنــد که بدانیم دو نوع 
کاربر نهایی سیستم ها که شامل مشتری و کارمندان 
سازمانی می شوند، به یک اندازه مورد حمایت و نظارت 
تیــم طراحــی قــرار گرفتــه و در عمــل بالاترین درجــه از 
مشــتری مداری را در سطح پرســنل درون سازمانی بالا 

می برند. 
در رویکــرد »ایمــن بــر مبنــای طراحــی« باید بــه خاطر 
داشته باشیم که صورت مسئله شــما از »من به عنوان 
یک هکر نباید به داده ها دسترســی داشــته باشم« به 
»من به عنوان یک کاربــر می خواهم در مقابــل هر نوع 
افشــای داده ســهوی یــا عمدی مصــون باشــم« تغییر 
کرده است. در نتیجه شما تحت هر شرایطی موظف به 
اعمال نهایت بدبینی نسبت به سیستم عامل، شبکه 
و ســخت افزارهای مربوطه هســتید. در واقع درک این 
مهم برای پیاده سازی مبحث »اعتماد بر مبنای آزمون« 
اهمیت بالایــی دارد؛ چراکــه در این مدل شــما به جای 
یک مرتبه اجرای آزمون امنیتی برای محصول نهایی، 
موظف به پیاده ســازی یــک روند روزانه تســت امنیتی 
بابت هر بخش از توسعه محصول هستید، در نتیجه 
با درجه بالاتری از اطمینان در مقابل »حمات زنجیره 
تأمین« مقاوم می شــوید. اما این رویکــرد جدید، همه 
عملیات »اعتماد بر مبنای آزمون« را شامل نمی شود. 
جمع آوری و تطابق دادن توابع استفاده شده در طراحی 
محصول، باگ از سمت محصول در دست کاربر نهایی 
و گزارش آسیب پذیری ها از مراجع رسمی در یک بانک 
اطاعاتی و پردازش دائمی آنها رویه ای است که تقریباً 
انواع خطای ســهوی یــا عمدی انســانی را در سرتاســر 
 زنجیره تأمین محصولات انفورماتیکی پوشش می دهد.

در نهایت لازم به یادآوری است که در صورت پیاده سازی 
موفقیت آمیز همه این رویه ها، شما در بهترین حالت 
همچنان شش ماه از یک مجرم سایبری بامهارت عقب 
خواهید بود. باید در نظر داشــته باشــید در صورتی که 
لازم باشد یک قدم شش ماهه از انواع مجرمان سایبری 
جلوتر باشید، باید از شیوه نوآوری و ابداع حمله سایبری 
روی کاغــذ در کنــار طراحی و توســعه سیســتم دفاعی 
متناظر در آزمایشــگاه بهره ببرید. فقط در این شرایط 
است که موفق شده اید برای حمله ای که هنوز به ذهن 
یک مجرم ســایبری رســوخ نکرده، یک راه حــل دفاعی 
مناسب را در حالت سرویس دهی قرار دهید. این انتظار 
وجود دارد که مدل دفاعی »ایمن بر مبنای کنجکاوی« 
)Secure by Curiosity( به یک مدل اســتاندارد برای 
مواجهه با انواع تهدیدهای پیشرفته سایبری مرتبط با 

هوش مصنوعی تبدیل شود 

ارائهراهحلهایدفاعیبادرنظرگرفتنخطایانسانی

ایمن بر مبنای طراحی
شاهین 

نورصالحی
پژوهشگر 

آسمانی آبی



ایجاد مزیت 
رقابتی با استفاده 

از فناوری هوش 
مصنوعی

یکی از مهم ترین و پرتکرارترین موضوعاتی که امسال در صنایع گوناگون به خصوص در صنعت 
فناوری های مالی در دنیا به آن پرداخته شد، استفاده از ظرفیت  های هوش مصنوعی بود؛ هوش 
مصنوعی که می تواند حجم عظیمی از داده های مشتریان فردی را جمع آوری کرده، تجزیه و تحلیل 
کند، برای آزمایش و یادگیری مورد استفاده قرار دهد و سفر مشتری را در هر نقطه تماس برند 
با مشتری )Touch Point( تنظیم کند. در مطلبی از هاروارد بیزینس ریویو که در صفحات پیش  
رو می خوانید، آمده است که تجربه شرکت مرکوری، یا تجربه شرکت هایی مانند سی وی اس و 
استارباکس این تصور رایج را که هوش مصنوعی ابزاری برای خلق فناوری است، از بین می برد. 
این تفکر مدت هاست که رنگ باخته و اکنون شرکت های هوشمند به این نتیجه رسیده اند که برای 
استفاده از پتانسیل های هوش مصنوعی و دستیابی به نوآوری، نیازی نیست چیزی را از آن خلق 
کنند؛ کافی است این فناوری خارق العاده را به درستی با یک زمینه تجاری خاص ادغام کنند تا نتایج 

درخشانش را ببینند.
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و 
تجربه های شرکت های مرکوری فایننشال،  سی وی اس هلث و استارباکس درباره ادغام ابزارهای هوش 

مصنوعی در زمینه های تجاری گوناگون

هوش مصنوعی 
شخصی سازی سفر مشتری

ثریا حقی
مترجم

توســعه دهندگان مرکــوری ســابقه و مهارتــی در 
ساخت وســاز فنــاوری نداشــته و ندارنــد. از ایــن رو کار 
را با هــوش مصنوعی منبع بــاز آغــاز کردند. بــا توجه به 
اینکــه اکثریــت قریب به اتفــاق ایــن ابزارهــا، بر اســاس 
استفاده شارژ می شوند، بنابراین در مورد هزینه ها جای 
نگرانی وجود نداشــت. هزینه های اولیه بسیار پایین و 
قابل تحمل بودند. آنچــه مرکوری بر آن تمرکز داشــت، 
نحــوه ادغــام راه حل هــای هــوش مصنوعــی موجــود بــا 
سیستم های مدیریت محتوا، کلاهبرداری، واجد شرایط 
بودن و بسیاری از سیستم های فرانت و بک اند دیگر بود. 
گام دوم اتوماسیون فرایندها بود که باز هم با استفاده از 
ابزارهای هوش مصنوعی منبع باز و در دسترس ممکن 
شد. با این حال مرکوری از کدهای خودش برای یادگیری 
و شخصی سازی و انجام آزمایش ها و تمرین ها استفاده 
کرد تا بتواند نتایج گذشــته را بر اســاس نیاز و خواســته 
خود ردیابی کند. سیســتمی کــه مرکوری ســاخته بود، 
بر مدیریت صدها متغیر به منظور دستیابی به اهداف 

مرکــوری فایننشــال )Mercury Financial( کــه در ســال 2014 میلادی 
راه اندازی شده، یک فین تک کوچک با مأموریتی بزرگ است؛ کمک به 
مشتریان برای بازیابی پروفایل اعتباری شان! »جیم پترسون«، مدیرعامل 
مرکوری و یک کهنــه کار امــور مالی از همــان ابتدا می دانســت که هوش 
مصنوعی برای شخصی سازی سفر مشتری در مرکوری حیاتی است؛ همان چیزی که در قلب 
محصولات و خدمات مرکوری جریان داشت و می توانست با بهبود، آن را تا عرش بالا ببرد. 
به همین خاطر نیز در سال 2021 میلادی، شروع به جست وجوی یک موتور مبتنی بر فناوری 
هوش مصنوعی کرد که بتواند به هر یک از مشتریان مرکوری، در زمان مناسب، از طریق کانال 
مناســب، بهترین و مناســب ترین پیشــنهاد را ارائه دهد. این پیشــنهاد می تواند تقسیم  
پرداخت بین چند کارت اعتباری متعدد باشد، یا یک هشدار نرم و دوستانه مبنی بر اینکه 
اعتبار مشــتری رو به اتمام اســت. این در حالی اســت که برخی مشــتریان ممکن است به 
پیام های متنی پاسخ بدهند و برخی دیگر ممکن است با ارسال ایمیل ارتباط برقرار کنند. 
برخی ممکن است نیاز داشته باشند که دو هفته قبل از اتمام اعتبار از موضوع باخبر شوند 
و برای برخی دیگر، ممکن است این بازه زمانی در حد دو روز باشد. هر یک از این عناصر )نه 
به تنهایی، بلکه به طور خاص ترکیب آنها( می تواند مشتریان را از هم متمایز کند. برخی از 
آنها به شــدت درگیر و علاقه مند هســتند، در حالی که برخی دیگر آزرده خاطرند و رضایت 

چندانی ندارند.



85
جهان

 آبان 1400
سال پنجم

شماره پنجاه ویکم

هدفمند و ایجاد محتوا به روش میکروگرانولار )Microgranular( متمرکز بود. در عرض 
فقط شش ماه، مرکوری توانست به بهبودی 10درصدی در پروتکل خود دست یابد. اکنون 
دیگر همه چیز مسجل شده بود؛ مسیری که مرکوری در پیش گرفته بود کاملاً درست بود 

و قرار بود به امور بسیار بهتر و بزرگ تر دست پیدا کند.
هوش مصنوعی برای دستیابی به دقت و مقیاس پذیری در شخصی سازی، یک نیاز حیاتی 
است. هوش مصنوعی می تواند حجم عظیمی از داده های مشتریان فردی را جمع آوری 
کرده، تجزیه و تحلیل کند، برای آزمایش و یادگیری مورد استفاده قرار دهد و سفر مشتری 
را در هر نقطه تماس برند با مشتری )Touch point( تنظیم کند. تجربه شرکت مرکوری، 
یا تجربه شرکت هایی مانند ســی وی اس )CVS( و استارباکس )که به تفصیل به آنها نیز 
خواهیم پرداخت( این تصور رایج را که هوش مصنوعی ابزاری برای خلق فناوری اســت، 
از بین می برد. این تفکر مدت هاست که رنگ باخته و اکنون شرکت های هوشمند به این 
نتیجه رسیده اند که برای استفاده از پتانسیل های هوش مصنوعی و دستیابی به نوآوری، 
نیازی نیست چیزی را از آن خلق کنند؛ کافی است این فناوری خارق العاده را به درستی با 

یک زمینه تجاری خاص ادغام کنند تا نتایج درخشانش را ببینند.
وقتی ارزش تمرکز روی ادغام منابع و تحول فرایندها را درک کنید، خیلی راحت تر می توانید 
آنچه را در هوش مصنوعی نیاز دارید، ببینید و به آن دست پیدا کنید. در سایه این رویکرد 
شما شروع می کنید به دیدن داده های خود و بر اساس این داده ها و داشته ها، شروع به 
طراحی معماری فناوری خودتان می کنید؛ فناوری ای که مختص شماست و یک دارایی 
ارزشمند رقابتی برای مجموعه شما به حساب می آید. به تدریج سایر بخش های مجموعه 
را نیز تحت فشار قرار می دهید تا آزمایش های بیشتری انجام دهند و داده های بیشتری 
را فراهم آورند. روندی که به مرور زمان سیســتم هوش مصنوعی ســازمان شما را تغذیه 

و تقویت می کند و می تواند میسری را پیش روی شما باز کند که به موفقیت می رسد.
اما نکته اینجاست که در این ادغام )اگر آن را یک سس در نظر بگیریم!( هوش مصنوعی 
فقط حدود 10 درصد از این سس را تشکیل می دهد. 90 درصد باقی مانده در ترکیبی از 
داده ها، آزمایش ها و اســتعدادها نهفته اســت؛ همان  چیزی که مــدام هوش مصنوعی 

شخصی سازی شده را بهبود می بخشد، فعال می کند و آگاه ترش می سازد.
بله، هدف شخصی سازی است. این درست همان  چیزی است که ساختار استراتژیک 
یک شرکت را تشکیل می دهد. نکته اینجاست که فناوری هم صرفاً یک ابزار برای رسیدن 
به این ساختار استراتژیک است. آنچه امروز قرار است سازنده فردای ما و صنعت خدمات 
مالی باشد، ادغام ابزارهای هوش مصنوعی در زمینه های تجاری، تمرین و تکرار مداوم، 
تولید یادگیری مداوم و وارد کردن داده های جدید به این ترکیب است تا در نهایت سفر 

مشتری اصلاح شده و بهبود یابد.

  بیایید در مورد دستیابی به فناوری دوباره فکر کنیم!

هرچه باب صحبت بیشتر باز می شود، بیشتر مشخص می شود که برخی مدیران چقدر 
در مورد استفاده از هوش مصنوعی در اشتباه اند و در مقابل، چقدر آن دسته از مدیران 
که هوشمندانه در قبال این فناوری عمل می کنند، پیشرفت می کنند. واقعیت این است 
که یک شــرکت، نباید آرزوی این را در سر بپروراند که اپل باشــد، گوگل یا مایکروسافت، 
یا ادوبی باشــد! یا هر شــرکت دیگری که ســازنده ابزارهــا و فناوری های هــوش مصنوعی 
اســت یا دســت کم در حوزه فروش این ابزارها و فناوری ها فعالیت دارد. نام های آشــنای 
فعال در حوزه هوش مصنوعی نظیر اســپاتیفای، اوبر و نتفلیکس، اگرچه ممکن است 
در حال تحقیق و تفحص یا توسعه راهکارهای جدیدی مبتنی بر این فناوری باشند، اما 
معمولاً این کار را بــا اهداف خاصی دنبال می کننــد. مثلاً از آن برای توســعه برنامه هایی 
استفاده می کنند که به آنها مقیاس پذیری عظیمی می بخشــد یا از آن در عملکردهای 
خاصی بهره می برند کــه می تواند آنها را از دیگر رقبایشــان در بازار متمایــز کند. مثلاً در 
 مورد نتفلیکس، هدف خاص اســتفاده از هوش مصنوعی تجزیه و تحلیل فریم فیلم ها 
)Movie Frame Analysis( است که بدون آن، شاید نتفلیکس معنایی بسیار سطحی تر 
از چیزی داشــت که امروز دارد. با این حال، تعداد بســیار اندکی از شــرکت های خارج از 
دنیای فناوری هستند که توانســته اند از نوآوری های دیجیتال شان کسب درآمد کنند. 
برای اکثریت قریب به اتفاق آنها، نوآوری در حقیقت ارائه یک راهکار جدید روی پشته ای 
از قابلیت های دیجیتال است. همه آنها به یک میزان به فناوری هوش مصنوعی و ابزارهای 
ارائه شده توسط غول های ارائه دهنده دسترسی دارند، اما وقتی دقت می کنیم، نتایجی 
که به دست آورده اند به طرز فاحشی با هم متفاوت هستند.  یکی از مهم ترین علل این 

تفاوت فاحش در نتیجه کسب وکار ها، داده هایی است که 
هر شرکت از آن تغذیه می کند؛ همان داده هایی که شرکت 
در اختیار فنــاوری و ابــزار هوش مصنوعــی خود قــرار داده 
است. برای اینکه به عنوان یک شرکت علاقه مند به هوش 
مصنوعی بتوانید به مزیت رقابتی دســت پیدا کنید، باید 
به گــردآوری بی وقفــه داده هــا روی آورید، آنهــا را به صورت 
مدیریت شــده تبدیل یا غنی ســازی کــرده و کتابخانه های 
هوش مصنوعی خود را تغذیه کنیــد. این رویکرد می تواند 
قابلیت های مورد نیاز بــرای اقدامات مثبت بعدی را فراهم 

آورد. 
در حــال حاضــر، انبوهــی از فناوری های هــوش مصنوعی 
منبع بــاز در دســترس هســتند؛ ماننــد ابزارهــای هــوش 
مصنوعی مولــد نظیــر جی پی تــی-GPT-4( 4( ارائه شــده 
توســط شــرکت Open AI یــا کتابخانه هــای کامــل هــوش 
مصنوعــی )برنامه هایــی که بــه زبان هــای منبع باز نوشــته 
شده و برای اســتفاده های خاصی بســته بندی شده اند( یا 
ایکس جی بوست )XGBoost(. بیگ تک طیف گسترده ای 
از ابزارها و فناوری های خود را به صورت کاملاً قابل استفاده 
و منبع باز در دسترس قرار داده است. مثلاً می توان به متا، 
با ارائه کتابخانه پرافیت )Prophet( خود برای پیش بینی، یا 
ایربی ان بی با ایر فلو )Airflow( خود که یک پلتفرم مدیریت 
گــردش کار برای مهندســیِ داده اســت، اشــاره کــرد. امروز 
حتی بسیاری از ابزارهای رایج تجربه مشتری نیز به هوش 
مصنوعی مجهز هســتند. مثل فناوری های ابــری و هوش 
مصنوعی مورد استفاده در سلزفورس و ادوبی که به صورت 
مســتقیم با کاربــران و مشــتریان در تعامل انــد. اتفاقاً این 
شرکت ها و ابزارها به صورت مداوم در حال توسعه و بهبود 
 )API( هســتند. به لطف رابط های برنامه نویســی کاربردی
و معماری سیســتم های فناوری مدرن، تعامل سیستم ها 
با یکدیگر آســان تر شــده و همین امر باعث شده توسعه و 
بهبود آنها تسهیل و تسریع شود؛ موضوعی که در ادامه به 

آن نیز خواهیم پرداخت.
یکی دیگــر از مــواردی که معمــولاً بســیاری از شــرکت ها و 
مدیران آنها را به اشــتباه می اندازد، »شروع بزرگ« است. 
بــر خــلاف تصــور عمــوم، ورود به حیطــه هــوش مصنوعی 
و اســتفاده از آن قرار نیســت یک شــروع انفجاری باشــد! 
مثل باقی رویکردهای هوشمندانه و چابک، بهتر است در 
ابتدای امر محدود و گزیده شروع کرده و روی موارد استفاده 
خاص تمرکز کنید؛ مثلاً برای شروع کافی است روی »ورود 
مشتری یا تعامل اولیه« متمرکز شوید. به جای اینکه تلاش 
کنید با اتکا به هوش مصنوعی کل تجربه مشتری را از ابتدا 
تا انتها متحول کنید، یک منطقه و حوزه خاص را برگزینید 
و تمام تمرکزتان را معطوف آن کنید. خواهید دید که در این 
منطقه خاص کشــش واقعــی پیاده ســازی و ادغــام هوش 
مصنوعی را دارید. پس از اینکه موفق شدید، می توانید آن 
را به تدریج به سایر حوزه ها و مناطق نیز تسری دهید؛ بله، 
بسیار هوشمندانه اســت! هیچ کدام از اینها به این معنی 
نیست که اجرای سفر مشتری مبتنی بر هوش مصنوعی 
آســان و کارِ یکــی، دو روز اســت. حتــی اگــر مناســب ترین 
و بهترین راهکار هــوش مصنوعی ممکن را هــم در اختیار 
داشته باشید، سه نقطه عطف وجود دارد که کوچک ترین 
مشکل در آنها می تواند شما و کسب و کارتان را با چالشی 

جدی مواجه کند.
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  1. محدودیت در جمع آوری داده ها

این اتفاق معمولاً زمانــی رخ می دهد که داده ها و گردآوری آنها فاقد ســاختار باشــد )مثل 
صنعت پزشکی و مراقبت های بهداشتی( یا داده ها به ثبت نرسیده باشند )مثل صنعت 
مهمان یاری(. درست است که در اکثر هتل ها و اماکن مهمان یاری کارت های نظرسنجی در 
اختیار افراد می گیرد، اما واقعیت این است که چه کسی این داده ها را )که اتفاقاً اطلاعات 
بسیار ارزشمندی از آنها قابل استخراج است( به ثبت می رساند؟ هتلی را تصور کنید که 
همه ترجیحات شما در مورد نوع اتاق و دکوراسیون، سرویس دهی، غذا و خورد و خوراک، 
حساسیت های غذایی، برنامه نظافت، امکانات رفاهی و... را به ثبت رسانده است. بدون 
شــک بار دومی که در آن هتل اقامت دارید، خدمات و امکانات بسیار شخصی سازی  تر و 

بهینه سازی تری را دریافت خواهید کرد.

  2. عدم ارتباط بین راهکار هوش مصنوعی و بازاریابی

فرض کنید یک سوپرمارکت بزرگ دارید؛ آن هم در وسط شهری بزرگ که اکثر ساکنان آن 
وگن )گیاه خوار( هستند یا دست کم علاقه چندانی به غذاهای گوشتی و چرب ندارند. حال 
تصور کنید یک ابزار هوش مصنوعی پیشرفته در اختیار دارید که چنین پیش بینی های 
شخصی سازی شده ای را به طور خودکار و در مقیاس عظیم در اختیارتان قرار می دهد! اما 
 MarTech برای فعال سازی این قابلیت شما به یک سیستم فناوری بازاریابی یا به اختصار
نیاز دارید تا بتوانید داده ها را در قالب کلمات و گفتار به آن انتقال دهید. بدون شک صرف 

داشتن این بینش و پیش بینی نمی تواند برای شما ارزش بیافریند.

  3. عدم توانایی سیستم در مقیاس پذیری خودکار

بینش هــا و پیش بینی هــای متعــدد، در صورتی که سیســتم هــوش مصنوعی شــما قادر 
نباشــد هر یک از آنها را به اقداماتی مناســب برای شخصی ســازی متناسب با مشتریان 

تبدیل کند، ارزش و کاربرد چندانی نخواهند داشــت. 
شــما نمی توانید بــرای دســتیابی به یک کمپیــن کاملاً 
شخصی سازی شده به ورودی ها یا تجزیه وتحلیل های 
دستی اتکا کنید. سیستمی موفق خواهد بود که قوی 
و مقیاس پذیر باشــد. در غیاب چنین سیســتم قوی و 
مقیاس پذیری، داده ها و بینش ها سرکوب خواهند شد 
یا صرفــاً در عملکــردی محــدود و منحصر به فــرد مورد 

استفاده قرار خواهند گرفت.

  چهار کلید یکپارچه سازی یا ادغام هوشمند

شرکت های مختلف، حین توسعه سفر مشتری مبتنی 
بر فناوری هوش مصنوعی، چهــار ویژگی تعیین کننده 
برای ادغام هــوش مصنوعی پیش رو دارنــد. این چهار 

کلید عبارت اند از:
 شفافیت و همسویی اهداف؛

 ابزار دقیق داده ها؛
 معماری فناوری متصل؛

 فرهنگ تجربی.
لازم بــه توضیح اســت که هیچ یــک از این چهــار کلید، 
شــامل داشــتن الگوریتم هوش مصنوعی برتــر و بهتر 
نیست، هرچند همه آنها به داده های دقیق و درست و 

همین طور الگوریتمی با آموزش بهتر نیاز دارند.

  1. شفافیت و همسویی اهداف

بازاریابــی مبتنــی بــر هــوش مصنوعــی بــه اهــداف 
بهینه سازی واضح برای هر مورد استفاده نیاز دارد. این 
در حالی است که هر یک از این اهداف هم باید به طور 
معقولی محدود و قابل دستیابی باشند. اهداف کلی و 
گسترده )مثل تسریع رشد فروش( یا اهدافی که بیش 
از حــد بلندپروازانه و آرمانی هســتند، عمــلاً هیچ وقت 
حاصل نمی شــوند، امــا می توان بــه اهــداف جزئی تر و 
منطقی تر مثل به حداقل رساندن زمان انتظار، کاهش 
هزینه های تشــویقی در هر فروش یا ارائه پیشــنهادی 
که مشــتری بپذیــرد، دســت یافــت. این قبیــل اهداف 
نه تنهــا دســت یافتنی هســتند، بلکــه کامــلاً شــفاف و 
واضح نیز مشخص شده اند. اما ممکن است اقدامات 
متعددی وجود داشته باشد که مشتری انجام می دهد 
یا دوست دارید در مورد مشتری اعمال کنید. این دیگر 
با شماســت که تصمیم بگیرید کدام گزینه را انتخاب 
کنیــد. می خواهیــد ابزارهای هــوش مصنوعی خــود را 
معطوف به باارزش ترین گزینه ها کنید یا برای هر چیزی 

اعمال کنید که مشتری ممکن است انجام دهد.
برنامه های کاربردی هوش مصنوعی اساســاً بر اساس 
داده هــای تاریخــی کار کــرده و پیش بینــی می کننــد. 
در صورتــی کــه گســتره تمرکز هــوش مصنوعــی بیش 
از حــد بــزرگ باشــد، قــدرت بهینه ســازی خــودش را از 
دســت می دهــد. اگر هم بــا موقعیتــی مواجه شــود که 
هیچ گونــه داده تاریخی برای آن در دســترس نیســت، 
پیش بینی هایی غیرواقعی و نادرست خواهد داشت. به 
همین دلیل اگر قرار باشد برای بهینه سازی فاکتورهای 
متعدد از هوش مصنوعی اســتفاده کنید، شاید بهتر 
باشــد به جای اســتفاده از یک موتور هوش مصنوعی 
بــرای شخصی ســازی و بهینه ســازی این چنــد فاکتور، 
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از چند موتور هوش مصنوعی اســتفاده کنید؛ در واقع برای هر مــورد، یک موتور هوش 
مصنوعــی تا بتوانــد نهایت تمرکــز را بــه کار گیــرد. تنها در ایــن صورت اســت که هوش 
مصنوعــی می توانــد به تجربــه مشــتری گســترده تر بینجامد. به عنــوان مثــال، یکی از 
شــرکت های پیشــرو فعال در حوزه بهداشــت و درمان، یــک موتور هــوش مصنوعی به 
شناســایی اعضــای طــرح ســلامتی اختصــاص داده کــه بیشــتر در معــرض خطر یک 
حادثه حاد یا ابتلا به یک بیماری ویژه هستند. یک موتور هوش مصنوعی نیز به نحوه 
عضوگیــری اختصــاص داده، در حالــی که طرح هــای آزمایشــی مرتبط بــا آزمایش های 
بهداشت و درمان نیز از یک موتور هوش مصنوعی خاص دیگر بهره می برند. به همین 
منوال، یک موتور هوش مصنوعی نیز وظیفه توسعه و بهینه سازی مجموعه بر اساس 

بودجه های خاص را بر عهده دارد و... .
یکــی از دلایــل موفقیــت اســتارباکس در شخصی ســازی مبتنــی بر هــوش مصنوعی، 
شفافیت هدفی است که مشخص کرده است. این شرکت به این واقعیت دست یافته 
که برای فروش بیشتر و بازاریابی موفق تر، بهترین راه این است که تجربه مشتری را )با 

استفاده از ادغام فناوری هوش مصنوعی در بازاریابی( 
بهبــود بخشــیده و وی را وادار بــه قبول چیــزی کند که 
بازاریابان ارائه می دهند. وقتی مشــتری با اســتفاده از 
ماوس خــودش محصول مــورد نظــر را )انگار کــه دقیقاً 
آن را در دســت دارد( برانــداز می کنــد، می چرخانــد و 
از زاویه هــای مختلــف می بینــد، چــاره ای برایــش باقی 
نمی ماند جز اینکه سه بار در هفته بخواهد دوباره آن را 
تجربه کند و در اغلب موارد، مبلغ آن را پرداخت کرده و 
خریداری اش کند. در واقع، استارباکس با ادغام هوش 
مصنوعی توانســته در عین ارائه پاســخ های واقعی، در 
مشتریانش علاقه ایجاد کند. ضمن اینکه استارباکس 
روی بهینه سازی سود و زیان یک محصول خاص تمرکز 
نکرده، بلکه سعی دارد افزایش کل درآمد خالص خود 
با تکیه بر فنــاوری هوش مصنوعــی را هدف گیری کند؛ 
چیزی که به نظر می رسد درست هم بوده و توانسته با 
ارائه یک تعریف جامع از موفقیت، بــه آن جامه عمل 

بپوشاند.

  2. ابزار دقیق داده ها

مکانیســم هایی کــه داده هــای تعامــلات مشــتریان، 
اقدامات شرکت و نتایج به دســت آمده در نقاط تماس 
را بــه ثبــت می رســانند، ســازمان دهی می کننــد و بــه 
اشتراک می گذارند، در حقیقت پیچ  و مهره های برنامه 
شخصی ســازی هوش مصنوعی یک شرکت هستند. 
ابــزار دقیــق ایــن داده ها شــامل همه چیــز می شــود؛ از 
گزارش هــای مرکــز تمــاس و داده هــای به دســت آمده از 
روابط اشخاص ثالث گرفته تا نرم افزارهای اتوماسیونی 
کــه ارتباطــات دیجیتــال را تولیــد و ردیابــی می کننــد. 
اشــخاص ثالثــی کــه در اینجا مــد نظر هســتند، همان 
شــرکای دیجیتــال، کارگــزاران یا شــرکت های رســانه ای 
هســتند و نرم افزارهــای اتوماســیون نیــز شــامل 

پروتکل هایی نظیر سلزفورس است.
یک شرکت برای دریافت اطلاعات مربوط به تعاملات 
هر یک از مشتریان در کانال های مختلف، به یکسری 
»گیرنــده« نیــاز دارد. اطلاعاتــی که بــا اســتفاده از این 
گیرنده هــا در خصوص تعامــلات مشــتریان در اختیار 

شــرکت قرار می گیرنــد باید درســت و بــه معنــای واقعی کلمــه دقیــق باشــند. به عنوان 
مثال، در مورد واحد »مرکز تماس«، اطلاعاتی که از ســوی گیرنده ها در اختیار شــرکت 
قرار می گیرنــد، بایــد داده هایــی دقیــق و واقعی باشــند. داده هایــی در خصــوص اینکه 
»هدف از برقراری ایــن تماس ها چه بوده اســت؟«، »آیا تماس گیرنده )مشــتری( اذیت 

شــده، گیج شــده یا ناراضی اســت؟«، »آیــا تماس گیرنده 
دستورالعمل هایی را که نماینده عنوان کرده، جدی گرفته 
و دنبــال کرده یــا خیر؟« یــا اینکه »هنــگام مذاکــره تلفنی 
متوجه صحبت های نماینده بوده یا حواســش پرت چیز 

دیگری بوده است؟« و مواردی از این دست.
از طــرف دیگــر، زمانــی کــه یــک شــرکت یــک ایمیــل برای 
یکی از مشــتریان خودش ارســال می کند، بایــد بتواند بر 
همه چیز در مــورد این ایمیل نظارت کــرده، در صورت نیاز 
آن را شخصی سازی و بهینه ســازی کند. عبارات ، تصاویر 
تعبیه شــده، اندازه فونت هــا و رنگ هــای استفاده شــده و 
هر متغیر دیگری که احتمالاً بر پاســخ مشــتری تأثیرگذار 
هستند، باید بهینه سازی و شخصی سازی شوند. معماری 
برچسب گذاری چیزی اســت که امکان آزمون و یادگیری 
را در اختیار شــرکت ها قــرار می دهد تــا بتوانند فــراداده یا 
متادیتای این تعاملات و ارتباطات را جمــع آوری، نظارت، 

طبقه بندی و مدیریت کنند.

  3. معماری فناوری متصل

پشــته فنــاوری تجربــه مشــتری، شــامل یــک موتــور 
پیش بینــی، یــک موتــور مدیریــت تجربــه یــا اصطلاحــاً 
توالی یابــی )Sequencing(، یک موتور محتوا، موتورهای 
دلیــوری کانــال و یــک موتــور آزمایــش و تجزیه وتحلیــل 
اســت. علاوه بر ایــن، هــوش مصنوعی بــرای پیونــد دادن 
سفر مشــتری به هم از پنج یا چند سیســتم نیز استفاده 
می کند؛ بازاریابــی، خدمات مشــتریان، کاربرد محصول، 
ارائه دهندگان صورت حســاب، کانال هــای آنلاین و گاهی 
اوقــات یــک فروشــگاه خرده فروشــی. بــا توجــه بــه اینکــه 
احتمال اضافه شــدن قابلیت های جدید به این مجموعه 
وجود دارد و نیاز اســت چندین موتور هوش مصنوعی به 
آن اتصال پیدا کنند، بهتر است پشته را به صورت ماژولار 

طراحی کنید.
فناوری هوش مصنوعی؛ هــوش مورد نیاز، ســرعت لازم و 
مقیاس محاسباتی درخور را برای عملیات سوخت رسانی 
فراهم می کند که به طور فزاینده ای نیز توســط اتوماسیون 
هدایت می شود. با این حساب، فناوری هایی که اجراکننده 
اتوماســیون هســتند، بایــد بتواننــد ســیگنال های هوش 
مصنوعــی را پذیرفتــه و اطلاعات را بــه آن برگرداننــد تا به 
بهبود آن کمک کنند. به عبارتــی در یک معماری فناوری 
متصل نیاز اســت که سیســتم ها با یکدیگــر کار  کنند، با 
هم در تعامل و اتصال باشــند، اما به هم وابسته نباشند؛ 
ایــن ایده آل ترین حالت ممکــن برای دســتیابی به نتیجه 

مطلوب است.
API هایی که در دســترس عموم قــرار دارنــد، این معماری 
ماژولار را فعال می کنند. این APIها به توسعه دهندگان این 
امکان را می دهند تا از طریق یک استاندارد ارتباطی ساده 
و همه کاره، به نرم افزارهای اختصاصی دسترســی داشته 
باشــند. APIها در حقیقت زبان گفت وگوی دیجیتال در 
پلتفرم های متفاوت هستند. مثال ساده ای از این رابط های 
برنامه نویسی کاربردی، رابطی است که سیستم مدیریت 
ارتباط با مشــتری )CRM( یک شــرکت را به یک سیستم 
تلفن مبتنی بــر ابر پیوند می دهد؛ پیونــدی که به نماینده 
مرکز تماس اجازه می دهد تا بدون نیاز به خروج از نرم افزار 
مدیریت ارتباط با مشــتری، فوراً با یــک لید جدید تماس 

استارباکس 
با ادغام هوش 
مصنوعی توانسته 
در عین ارائه 
پاسخ های واقعی، 
در مشتریانش 
علاقه ایجاد 
کند. ضمن اینکه 
استارباکس روی 
بهینه سازی سود و 
زیان یک محصول 
خاص تمرکز نکرده، 
بلکه سعی دارد 
افزایش کل درآمد 
خالص خود با 
تکیه بر فناوری 
هوش مصنوعی را 
هدف گیری کند؛ 
چیزی که به نظر 
می رسد درست هم 
بوده و توانسته با 
ارائه یک تعریف 
جامع از موفقیت، 
به آن جامه عمل 
بپوشاند
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بگیرد. به لطف این APIهای باز و در دسترس، می توان اطلاعات را به طور یکپارچه انتقال 
داد، مدل ها را به راحتی به روزرسانی کرد و قابلیت های جدیدی را به مدل ماژولار افزود.

چنین معماری به هم پیوسته ای به شرکت ها اجازه می دهد تا مانورهای رقابتی سریع تری را 
انجام دهند؛ چراکه به لطف آن شرکت ها این امکان را دارند که به محض در دسترس قرار 
گرفتن قابلیت های جدید و بهتر، به راحتی اجزا را در لحظه و با حداقل هزینه سوئیچینگ 
تعویض کننــد. برای اینکــه ببینید یک معمــاری این چنین به هم  پیوســته، ادغــام عناصر 
مختلف پشــته را چگونه ممکن ســاخته و از شخصی ســازی در مقیاس بزرگ پشتیبانی 
می کند، شرکت کام کست )Comcast( را در نظر بگیرید. این شرکت دریافته بود که اتصال 
رسمی همه سیستم های داده مشتری عملاً بی مفهوم و غیرممکن است. اما اگر قرار است 
هوش مصنوعی داده ها را دریافت کرده، آنها را دسته بندی، تجزیه و تحلیل و آزمایش کند، 
بر اساس آنها یادگیری داشته باشد و در نهایت بر اساس آنها اقدامات لازم را انجام دهد، 

این اتصال بین سیستم های داده الزامی و غیر قابل اجتناب است. پس چاره چیست؟
پوینتیلیســت )Pointillist( چــاره ای اســت کــه کام کســت بــرای این مســئله اندیشــید. 
سیســتم ها باید به نحوی به هم مرتبط شــوند و پوینتیلیســت، ابزار تصمیم گیری هوش 
مصنوعی کام کست، یک وظیفه مضاعف برای برقراری این ارتباط و اتصال در اکوسیستم 
انجام می دهد. ابتدا داده های مشتری را از تمام سیستم های شرکت )تعامل های جاری در 
اپلیکیشن، مرکز تماس، گزارش های استفاده از محصول و...( دریافت کرده و با هم مطابقت 
می دهد تا دیدی یکپارچه از مشتری ایجاد  کند، سپس مانند یک میان افزار عمل می کند؛ 
چندین پایگاه داده را در یک پایگاه داده یکپارچه به هم متصل می کند و نیاز به ایجاد یک 
پایگاه  داده رســمی و کلی را از بین می برد. در حقیقت وظیفه پوینتیلیســت این است که 
همه داده های مشتری را از نقاط مختلف گرد آورده و آنها را در راستای ایجاد بینش پیرامون 
مشتری و بهینه سازی سفر مشتری در اختیار شــرکت قرار دهد. سیستم در زمان واقعی 
می تواند بر اســاس یافته ها و اطلاعاتی که این پروتکل در اختیارش قرار می دهد، نیازهای 
مشــتری را درک کند، نقشــه های ســفر مشــتری را ترتیب دهــد، ناهنجاری هایــی را که به 
رسیدگی نیاز دارند، کشف کرده و به آنها توجه کند و با بررسی علت های ریشه ای رضایت، 
عدم رضایت، شادی، آزار یا غیره، خودش را برای مشتری شخصی سازی و بهینه سازی کند. 
پوینتیلیست با استفاده از استانداردهای جنسیس )Genesys(، سیستم مشتری مرکزی 
کام کست، اطلاعات مربوط به مشتری را به تمام سیستم های تعامل با مشتری که با رابط 

برنامه نویسی کاربردی جنسیس سازگار هستند، هدایت می کند.
تعاملات مشتری به ترتیب زمانی و بر اساس برچسب گذاری زمانی ردیابی می شوند. این 
سیستم به صورت زمان واقعی و بلادرنگ به کام کست هشدار می دهد که مثلاً »جین دو« 
)Jane Doe( )یکی از مشتریان( در اپلیکیشن موبایلی است و مثلاً در دسترسی به اطلاعات 
طرح خدمات مشکل دارد. حتی قبل از اینکه جین دو بخواهد با مرکز پشتیبانی مشتریان 
کام کست تماس بگیرد تا مشکلش را عنوان کند، سیســتم یک پیام متنی برای او ارسال 
کرده و یک راه حل سریع برای مشکلی که دارد، پیشنهاد می دهد. در صورتی که جین دو 
از راه حل مورد نظر اســتفاده نکرده یا اقدام خاصی انجام ندهد، این  بار سیســتم هشدار 
می دهد که مشتری احتمالاً تماس خواهد گرفت. جالب اینجاست که با این رویکرد، حتی 
اگر جین دو با مرکز تماس هم بگیرد، نماینده و سیستم پاسخگویی از قبل می دانند مشکل 
چیست و به راحتی می توانند بهترین راهکار را پیش روی او قرار دهند. حتی می توان تعیین 
کرد که یک سیستم پاسخگویی خودکار یا یک هوش مصنوعی مولد پاسخ جین دو را بدهد 
یا بر اساس نیاز، بهتر است یک نیروی انسانی با جین دو در تعامل باشد )که البته به عنوان 
راه حل پرهزینه تر، همیشــه آخرین گزینه اســت(. آنچه این سیســتم را جــذاب می کند، 

پاسخگویی آنی، سرعت و تجربه بدون اصطکاک آن است.
به مرور زمان، همین طور که پوینتیلیست به گردآوری اطلاعات و تطابق آنها ادامه می دهد، 
کام کست را قادر می سازد تا به طور مداوم روش های جدیدتر، بهتر و مؤثرتری را برای رسیدگی 
به هر مشکلی که ممکن است پیش آید، آزمایش کند. پس کام کست می تواند ایده آل ترین 
پیام و پاسخ را ارائه دهد، برای رهگیری مشــتریان راهکارهای بهتر و تأثیرگذارتری را بیابد و 
حتی ردیابی کند که مشــتریان با سیســتم تماس می گیرند یا خیر، یا اینکه آیا لازم اســت 
تماس بگیرند یا خیر؟ فقط در 18 ماه نخســت، همین سیستم مبتنی بر هوش مصنوعی 
که در کام کست پیاده شده، توانست 10 درصد در هزینه های مرکز تماس صرفه جویی کند. 
بهبودها و بهینه سازی هایی که در تجربه مشتری آنلاین ایجاد شده و بازخوردی که شرکت 
دریافت می کند، باعث شده مشتریان دلایل کمتری برای تماس با سیستم داشته باشند. 
ایکس فینیتی موبایل )Xfinity Mobile(، زیرمجموعه کام کســت، در ســایه این سیستم 

توانسته برای چندمین سال متوالی از سوی جی دی پاور 
)J.D. Power( به رتبه برتر نائل شود.

  4. فرهنگ تجربی

هوش مصنوعی به یک شرکت اجازه می دهد تا ایده ها 
را بســیار ســریع تر از حالت عادی آزمایش کند و کارها 
را بسیار بیشــتر و بهتر از مقیاس معمولی انجام دهد 
و از ایــن رو خلاقیت را تقویــت می کنــد. همچنین این 
فنــاوری از میلیون هــا میلیــون داده )در گذشــته( یــاد 
می گیرد و می تواند نوآوری را بســیار ســریع تر از هوش 
انســانی فعال و عملی کنــد. اما واقعیت این اســت که 
خلق کــردن، کار هــوش مصنوعــی نیســت. تنهــا کاری 
که از دســت هوش مصنوعــی برمی آید، این اســت که 
می آموزد چه چیزی، برای چه کسی، چه زمانی و چگونه 
کار می کند. خلق کردن مستلزم فرهنگی است که برای 

ریسک پذیری، تمرین و تکرار ارزش قائل باشد.
اگر قرار باشد همه چیز، همه شرایط و مسائل و اتفاقات 
و جریان هــا برابــر و یکســان باشــند، داده هــای تجربی 
نه یک مزیــت رقابتــی که یک مزیــت غیرقابــل رقابت 
برای شــرکت ها خواهند بود، اما واقعیت این است که 
همیشه این طور نیست. باید قبول کنیم که تغییرات، 
تفاوت ها و اختلافات همیشه وجود دارند و همین امر، 
باعث می شــود طیف گســترده ای از آزمایش هــا صرفاً 
روی دســت ما هزینه بگذارنــد؛ بدون اینکــه به نتیجه 
مطلوب برسند. طبق تعریف، برخی آزمایش ها کارساز 
نخواهند بود، اما حتی همین آزمایش های ناموفق هم 

درس های ارزشمندی به ما می دهند.
تیم های چابک به ایــن مهم پی برده انــد و از آن نهایت 
استفاده را می برند. آنها جسارت، استعداد و خلاقیت 
لازم را دارند تا ریســک کــرده، ایده های جدیــد را دنبال 
کنند و حتی در صورت شکست خوردن های پی درپی، 

در طول زمان آنها را بهبود ببخشند. 
چابک بــودن به ایــن معنی اســت که شــما بــرای آنچه 
می خواهیــد و می توانیــد برنامه ریــزی کنیــد، امــا برای 
چرخــش ســریع بــه ســمت آنچــه آزمایش هــا نشــان 
می دهند هم فضــا بگذارید. به همین خاطر اســت که 
مدیــران شــرکت ها بــرای عملی کردن هــوش مصنوعی 
در اکوسیســتم خــود بایــد انگیزه هــا و برنامه هــای 
عملیاتی شــان را بــه نحــوی تدویــن کنند کــه از چابکی 
لازم برخــوردار باشــد. آنهــا بایــد بپذیرنــد کــه داشــتن 
آزمایش هایــی کــه نتیجــه مطلــوب در پی نداشــته اند 
بخشــی از کار اســت و در عیــن حــال می تواننــد 
انعطاف پذیری لازم برای تغییر مسیر را نیز حفظ کنند. 
در کنار ایــن موضــوع، حمایت از هــوش تجربــی نیز از 
اهمیت بالایــی برخوردار اســت؛ هوشــی کــه می تواند 
ریســک پذیری بالایی داشــته باشــد و برای خلق کردن 
مناســب اســت. آزمایش هایی که در این اکوسیســتم 
انجام می شــوند، برخی موفق و برخی ناموفق خواهند 
بود و از این رو، به یک سیســتم یا گروه های کنترلی نیز 
نیاز اســت تا نتایج آزمایش ها را بررســی کــرده و آنها را 
تأیید یا رد کنند. شــما باید بتوانید به عنــوان رهبر یک 
اکوسیســتم، باخت های مجموعه خود را کاهش داده 
و بردهــا را دوبرابر کنید. شــما باید تغییــرات عملیاتی، 
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ایده های نو و جذاب و مشــوق های جدید را که نیاز به آزمودن دارنــد، تأمین مالی کنید. 
هرچه این تأمین مالی سفت و سخت تر باشد، نوآوری و خلق کردن نیز سفت و سخت تر 
خواهد بود. اگر اهل ریســک کردن نباشــید، نمی توانید آزمایش کنید و بدون آزمایش، 

نمی توانید انتظار نوآوری و خلق کردن داشته باشید.
تسلطی که استارباکس بر بازاریابی دارد تا حد زیادی به دلیل همین آزمایش، تمرین و 
تکرار مداوم و همچنین تعهد آن به حمایت مستمر از منابع اطلاعاتی لازم است. این 
شرکت نه تنها بر داده های گردآوری شده دیجیتال و فناوری های دیجیتال متکی است، 
بلکه از تجارب خرده فروشی هم غافل نشده است. فناوری که در استارباکس استفاده 
شده، 100 درصد از زبان و ابزار های منبع باز تشکیل شده است. آنچه استارباکس بر آن 
تمرکز کرده، غنی سازی مداوم مجموعه داده های خود و اتصال آنها به معماری فناوری 

اکوسیستم است؛ نه توسعه الگوریتم ها.
اســتارباکس هــر هفتــه آزمایش هــای تصادفــی یــا برنامه ریزی شــده متعــددی را روی 
زیرمجموعــه ای از مشــتریان خــود و داده های آنهــا انجام می دهــد. هــدف از انجام این 
آزمایش ها هم آزمون وخطا، یادگیری، تقویت و به چالش کشیدن فرضیه های بازاریابی 
است. اکثریت قریب به اتفاق مشتریانی که از فروشگاه های خرده فروشی بازدید می کنند، 
تشویق می شــوند تا با این اکوسیســتم از طریق اپلیکیشن اســتارباکس تعامل داشته 
باشند و اگر امکان داشت یک خرُده خرید دیجیتال هم تجربه کنند. همین اپلیکیشن، 
داده های بسیار حیاتی و غنی را برای استارباکس جمع آوری می کند. مثلاً اینکه مشتریان 
معمولاً چه چیزی سفارش می دهند، چه زمان هایی سفارش بیشتری دارند، یا در کجا 
این سفارش ها انجام می شوند. آیا آنها سفارش های خودشان را عادی ثبت می کنند یا 
دنبال چیز خاصی هم در اپ می گردند. اپلیکیشن در مورد جزئیات رفتاری مشتریان و 
نحوه بازخورد آنها هم اطلاعات خوبی در اختیار استارباکس قرار می دهد؛ از جمله پیام ها 
یا ایموجی هایی که از طریق این اپلیکیشن ارسال می شوند، پیام هایی که بلافاصله باز 
شده و مشاهده می شوند، یا پیام هایی که نادیده گرفته می شوند و موارد بسیاری از این 
دست. همه این اطلاعات، داده هایی ارزشمند هستند که اپلیکیشن استارباکس ارائه 
می دهد تا بازاریابی را بهینه ســازی کرده و آن را بر اســاس تمایلات و نیازهای مشتریان 

شخصی سازی کند. آزمایش هایی که این شرکت در دستور 
کار خود قرار داده، می توانند شامل محصولات قبلی شده 
یا محصولات جدید را دربر بگیرند. به عنوان مثال، ممکن 
است سیستم با آزمون وخطا تصمیم بگیرد پیام رسانی یا 
قالب بندی را بهبود ببخشد؛ تحولی که ممکن است در آن 
رنگ ها، فونت ها، زبان، اندازه ها و تصاویر تعبیه شده تغییر 
پیدا کنند )بهبود یابند(. شاید هم بخواهد قیمت گذاری 
یــا توصیه هــای محصــول را در بخش هــای مشــتری یا در 
مؤثرترین کانال هــای خودش آزمایش کنــد. هرچه تعداد 
پارامترهــای مورد آزمایش بیشــتر باشــد، طبیعتــاً تعداد 
جایگشــت های آزمایــش نیــز بیشــتر خواهــد بــود. ایــن 
آزمایش هــا ممکــن اســت به زمــان بیشــتری نیاز داشــته 
باشند. به همین خاطر بهتر اســت آزمایش کردن به یک 

تلاش مستمر در اکوسیستم تبدیل شود.
ســفری که اســتارباکس بــرای ادغــام هــوش مصنوعی در 
فناوری خــود شــروع کــرد، باعث شــد 45 درصــد افزایش 
درآمــد خالــص را تجربــه کنــد؛ رشــدی کــه اســتارباکس 
آن را مرهــون فــروش منتســب بــه بازاریابی )به اســتثنای 
تخفیف ها( است و فقط در عرض چهار ماه حاصل شده 
است. پس از یک دوره 12ماهه، پس از انجام آزمایش های 
تصادفی، جریان ثابت داده های جدید، انجام آزمایش های 
بیشتر و توسعه طرح به پایگاه کامل مشتریان، نتیجه ای 
که استارباکس دریافت کرد، خارق العاده بود. استارباکس 
شاهد افزایش 150درصدی بود و این رشد، با هیچ چیز جز 
ادغام هوش مصنوعی امکان پذیر نبود. جالب تر اینکه با 
اضافه شــدن کانال های بیشــتر، ترکیب های پیشــنهادی 
بیشــتر و جایگشت های بیشــتر، این میزان رشــد به 300 

درصد رسید.

  ادغام هوشمند در ارتباطات پیچیده با مشتری

 بــر خــلاف اســتارباکس، شــرکت ســی وی اس هلــث
 )CVS Health( در یــک صنعــت تحــت نظــارت فعالیت 
می کند. صنعتی که ارائه پاداش و طرح های تشویقی برای 
جذب مشتری در آن ممنوع است. در عین حال، داده ها و 
نوع ارتباط آنها با سلامت و وضعیت جسمانی مشتریان 
نیز اگرچه ممکن است از نظر اهمیت مشابه استارباکس 
باشد )شاید کمی بیشتر(، اما بسیار پیچیده تر از آن است.
سفر ســی وی اس از »ایتنا« )Aetna( شروع شــد. از سال 
2018 میــلادی کــه ایتنــا تصمیم گرفــت افراد عضــو بیمه 
مدیکــر )Medicare( را بــه انجــام اقدامــات بهداشــتی و 
درمانی سالم تر تشــویق کند، این رویکرد برای هر دو طرف 
برد بود؛ مشتریان زندگی بهتر و ســالم تری را تجربه کرده 
و در عین حال هزینه های پایین تری را متحمل می شدند 
و شــرکت نیــز فرصــت آن را پیدا می کــرد تا محصــولات و 

خدماتش را بهینه سازی کند.
ایتنا فکر می کرد که می تواند مشتریان را برای انجام ده ها 
اقدام بهداشتی و درمانی تشویق کند. با این حال، بعد از 
مدت زمان بسیار کوتاهی شرکت متوجه شد که در همان 
ابتدای امر، بازنویســی نسخه ها برای مشــتریان خودش 
یک پروســه زمان بر اســت. هر نســخه متفاوت بود و کلی 
زمــان می برد و ایــن در حالــی بود که هــر یک از مشــتریان 
تفاوت هایــی بــا یکدیگــر داشــتند و همیــن امر پروســه  را 

زمان برتر می کرد. 
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واقعیت این بود کــه داده ها بهترین ابــزاری بودند که ایتنا می توانســت از آنهــا بهره ببرد. 
داده ها انواع و اقســام گوناگونی داشــتند؛ از ادعاهای اخیر مشــتریان، پاســخ های آنها به 
کمپین های بازاریابی، استفاده مشــتریان از ابزارهای دیجیتال، جمعیت شناسی اولیه و 
تغییرات منطقــه ای گرفته تا پروتکل هــای بالینی و غیــره. ایتنا برای اینکــه بتواند در میان 
سیستم ها و کانال های خودش ارتباط برقرار کرده و با مشتریان نیز برای جذب و گردآوری 
داده ها مرتبط باشد، شروع به سرمایه گذاری روی جنبه های مختلف این ارتباطات )کانال، 
زمان، فرکانس، پیام، زبان و...( کرد. نتیجه ایــن بود که میلیون ها تغییر بالقوه و بالفعل در 

اکوسیستم اعمال شد. 
هدف اصلی آزمایش هایی که در ایتنا انجام می شــدند، سفارشــی کردن ابزارهای معمول 
مارتک بود، تا به اندازه کافی انعطاف پذیر باشــند و بتوانند از این گســتره در حال توســعه 
داده ها نهایت استفاده را ببرند. با این حال، برای اینکه ابزارهای هوش مصنوعی بتوانند در 

سایر جنبه های اکوسیستم نیز شروع به شخصی سازی 
و بهینه ســازی کنند، شــرکت به داده های تاریخی بسیار 
بیشــتر و غنی تری نیاز داشــت. داده هایی کــه در آن برهه 
از زمــان در اختیار ایتنا قرار داشــتند، بد نبودنــد، اما قادر 
نبودند پاسخگوی نیاز ابزارهای هوش مصنوعی باشند و 
نمی توانستند آن طور که باید در یادگیری آن سودمند عمل 
کنند. به همین دلیل نیز ایتنا تصمیم به انجام یکســری 
آزمایش  در مقیاسی عظیم و با جایگشت های متعدد، اما 

کنترل شده، گرفت.
حال یک آزمایش در ایــن مقیاس، با جایگشــت های بالا، 
ولی کنترل شده، چطور آزمایشی می توانست باشد؟ برای 
درک بهتر موضوع این مثــال را در نظر بگیرید؛ فرض کنید 
می خواهیم یــک تعامل در پیشــخوان یک داروخانــه را در 
بوته بحــث و آزمایش قرار دهیــم. ما قصد داریــم زمان این 
تعامل، پاســخ هایی کــه رد و بــدل می شــوند و در عین حال 
انگیزه برقراری ارتباط و انجام این تعامل را در نتیجه آزمایش 
مورد نظر بهینه سازی کنیم. هرچه زمان می گذرد و آزمایش 
جلوتر می رود، تعداد فاکتورها و در نتیجه جایگشــت های 
آزمایش افزایش پیدا می کنند. ایتنا برای مدیریت آزمایش ها 
از یک ابزار هوش مصنوعی استفاده کرد؛ ابزاری که بتواند 
گزینه های مختلف را آزمایش کند، تعداد آزمایش های مورد 
نیاز برای دستیابی به نتیجه مطلوب را به حداقل برساند و 
برای ردیابی نسبی هر جایگشت ایده آل ترین و بهینه ترین 

حالت ممکن را فراهم آورد.
ایتنا به جای اینکه یک الگوریتــم هوش مصنوعی جدید 
برای خودش خلق کند، از همــان الگوریتم های منبع بازی 
که در دســترس هســتند، کمــک گرفــت. متخصصــان و 
دانشــمندان زیادی پشــت پرده این سیســتم ها هستند 
و آنهــا را بــرای پاســخگویی بــه نیازهــای گوناگــون طراحی 
می کنند و وقتی متخصصــان و دانشــمندان دیگر )نظیر 
توســعه دهندگان ایتنا( از آنها اســتفاده می کننــد، نتایج 
درخشــانی به دســت می آیند. توســعه دهندگان ایتنا به 
همین منوال از الگوریتم ها اســتفاده کرده، آنها را با انواع 
داده های جدید تغذیه کردند، به تجزیه وتحلیل پرداختند 

و یک دوره کامل از آزمایش مبتنی بر هوش مصنوعی را به انجام رساندند. ضمن اینکه ایتنا 
در کنار استفاده از متخصصان فناوری و ابزارهای هوش مصنوعی، از اقتصاددانان رفتاری 
نیز کمک گرفت. این اقتصاددانان در توسعه استراتژی های تماس نقش تعیین کننده ای 
داشــتند و توانســتند بــه برنامه ادغــام هــوش مصنوعی ایتنــا برای تشــویق مشــتریان به 
انجام اقدامات درمانی و بهداشتی بیشتر کمک کنند. برخی از این متخصصان اقتصاد 
رفتاری مشــتریان را با تأکید بر عوارض عدم رسیدگی به خود تشــویق می کردند، برخی با 
متوسل شدن به اهمیت سبک زندگی سالم تر، برخی با تأکید بر خانواده و اهمیت آن برای 

هر فرد و برخی دیگر با استفاده از داده های بهداشت و درمان جامعه بومی.

در نهایــت، ترکیبــی ایــده آل از سیســتم های هــوش 
مصنوعــی و فنــاوری و انســان ها در ایتنــا تشــکیل 
شــد؛ اکوسیســتمی که منحصــراً بــرای بهینه ســازی و 
شخصی ســازی ســی وی اس ایجاد شــده بــود و به نظر 
می رســید درســت هــم کار می کنــد. در پایین دســت، 
موتــور ایــن اکوسیســتم قــرار داشــت کــه مجموعه ای 
از کانال هــا و پروتکل هــای ارتباطــی تأمین کننــده آن 
بودند، مانند ایمیل ها، سیســتم های مدیریت ارتباط 
بــا مشــتری )CRM(، اسکریپت نویســی های مراکــز 
تمــاس، پیام هــای متنــی، اعلان هــای دریافتی توســط 
اپلیکیشن و حتی پنجره های بازشو روی صفحه نمایش 
کامپیوتر داروسازان. این موتور در حقیقت تغذیه کننده 
سیستم ها و ابزارهای هوش مصنوعی است. داده ها از 
این موتور در اختیار سیستم های هوش مصنوعی قرار 
می گیرند تا بر اســاس آنها، یادگیــری و تجزیه وتحلیل 

داشته باشند. 
نکته اینجاســت که به مرور زمان، برخی از این داده ها 
پیچیده تــر می شــوند. ســی وی اس بــا اشــراف بــر ایــن 
موضوع، با تمرکز بر جریان داده ها، پتانســیل نوآوری، 
آزمایش و معماری، همچنین ابزارهای هوش مصنوعی 
منبع بــاز و امثــال آنها توانســته بــر پیچیدگــی داده ها 
نائل آمده و حتی آنهــا را به یک فرصت برای پیشــبرد 
اهدافش تبدیل کند. حاشیه سود قابل ملاحظه ای که 
این شرکت پس از ادغام هوش مصنوعی در فناوری های 
زیرســاختی خــود بــه آن دســت یافتــه، هزینه هــای 
پزشکی کمتر، رتبه بندی خدمات بهتر، نتایج سلامت 
بهبودیافتــه و فرصت هــای جدیــد فروش هســتند که 
نشــان می دهد ســی وی اس، مســیر خود را به درســتی 

انتخاب کرده و در حال پیمودن آن است.
برای ایجــاد مزیت رقابتی با اســتفاده از فنــاوری هوش 
مصنوعی، باید بتوانید سیستم های داخلی و زیربنایی 
خود را با سیســتم های هــوش مصنوعی ادغــام کنید. 
اولین گام برای این ادغام، گردآوری داده های مشتریان 
است، ســپس تجزیه وتحلیل آنها، انجام آزمایش ها و 
دستیابی به یکسری بینش و در نهایت شخصی سازی 
و بهینه سازی بر اســاس بینش هایی که به آنها دست 

یافته اید.
این فرایند بسیار مقیاس پذیر است و دامنه گسترشی 
نامحــدود دارد. هرچــه میزان و تنــوع داده هایــی که در 
اختیار سیســتم قرار می دهیــد و البتــه پیچیدگی این 
داده هــای تغذیه کننده سیســتم های هوش مصنوعی 
بالاتــر باشــد، هرچــه بتوانیــد متغیرهــای بیشــتری به 
فرایند افزوده و جزئیات را بیشتر و شفاف تر کنید، نتایج 
درخشــان تری به دســت خواهید آورد. مدیران، در این 
فرایند خالق نیســتند، بلکه بیشــتر یک یکپارچه ساز 
و ادغام کننــده هســتند. این دســت مدیــران باید مدل 
رهبــری جدیــدی بــرای خودشــان و مجموعــه اتخــاذ 
کننــد و بتواننــد اولویت هــای جدیــدی تعریف کــرده و 
از امکانات موجــود نهایت اســتفاده را ببرنــد.  ادغام و 
یکپارچه سازی درست، به طور فزاینده ای تجربه مشتری 
برتر )بهینه سازی شده و شخصی سازی شده( را به همراه 
دارد و همین تجربه مشتری برتر، عاملی تعیین کننده 

در نحوه ایجاد ارزش ویژه برای برند خواهد بود 

برای ایجاد 
مزیت رقابتی با 
استفاده از فناوری 
هوش مصنوعی، 
باید بتوانید 
سیستم های داخلی 
و زیربنایی خود 
را با سیستم های 
هوش مصنوعی 
ادغام کنید. اولین 
گام برای این 
ادغام، گردآوری 
داده های مشتریان 
است، سپس 
تجزیه وتحلیل آنها، 
انجام آزمایش ها و 
دستیابی به یکسری 
بینش و در نهایت 
شخصی سازی 
و بهینه سازی بر 
اساس بینش هایی 
که به آنها دست 
یافته اید



معرفی ۵۵ 
شخصیت 

تأثیرگذار هوش 
مصنوعی در 

جهان

مجله تایم در مقاله ای ۱۰۰ شــخصیت تأثیرگذار جهان در زمینه هوش مصنوعی را منتشر 
کرده که ما نیز این مطلب را ترجمه کرده ایم که در صفحات پیش رو می توانید با ۵۵ نفر از آنها 
آشنا شوید. »نینا باجیکال«، ســردبیری که مدیریت این پروژه را بر عهده داشت، می گوید: 
»می خواستیم رهبران صنعتی که در خط مقدم رونق هوش مصنوعی قرار دارند، افراد خارج 
از این شرکت ها که با استفاده های هوش مصنوعی دست وپنجه نرم می کنند و سرمایه گذارانی 
از سراسر جهان را برجسته کنیم که تلاش می کنند از هوش مصنوعی برای رفع چالش های 
اجتماعی اســتفاده کنند.« علاوه بر این مطلب، در بخش راهنمای این شماره به بررسی ۱۵ 
سرویس خودرویی در ۲۴ اپلیکیشــن پرداختی نیز پرداخته ایم و دستگاه چک اسکنر گلوری 
FB-30 شــرکت بازرگانی مبناکارت آریا را معرفی کرده ایم. »الان بخر، بعداً پرداخت کن«، 
»ابرفناوری در فایننس«، »ایلان ماســک« و »رفتن تا بی نهایت« نیز چهار کتابی هستند که 

معرفی از آنها را می توانید بخوانید.

راهنما



هفته نامه اکونومیســت 

اکونومیست
در یکــی از جدیدتریــن 
بــه  خــود  شــماره های 
مقوله »بازار آزاد« و یأس 
ناشــی از آن پرداختــه 
اســت. بر اســاس گزارش اکونومیســت، بــازار آزاد با 
مســیری که به  اشــتباه در پیــش گرفت و بــاری که بر 
دوش دولت ها گذاشــت، فضایــی بــرای از بین رفتن 

خودش فراهم کرد.
حرکــت آزادانــه کالاهــا در مرز کشــورها، بســیاری را 
قانع کرد که در این مســیر گام بردارند. برخی هم به 
این نتیجه رسیدند که تولید را به خانه خود نزدیک 
نگــه دارند. ایــن اتفــاق، چالش هایــی را ایجــاد کرد و 
توازن قدرت های تجاری را هم از میان برد. بســیاری 
از دولت هــا بــرای اینکــه بتواننــد بــازار آزاد را تحــت 
کنتــرل خــود درآورنــد، هزینه هــای زیــادی را صــرف 
کردند. علاوه بر هزینه های مــادی، بحث قوانین هم 
به شــکلی پررنگ مطــرح شــد. بســیاری از دولت ها 
ناچار شــدند فعالیت در زمینه قوانیــن ضدانحصار 
را بیشــتر کنند. این مســئله برخی دولت ها را بدنام 
کــرد. اکونومیســت می گویــد هــر اقدامــی کــه بــرای 
بازارهای آزاد در دســتور کار قرار می گیــرد با عواقبی 
همراه است، اما اغلب دولت ها نسبت به این مقوله 
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بازار آزاد به تـــــــــــــــــــــاریخ پیوست؟

 مهندس برجسته
در فهرست زنان اثرگذار

»میــرا موراتــی«، مهنــدس 

فورچون
آلبانیایی الاصلــی که ســاکن 
آمریکاســت، در جدیدترین 
شماره نشــریه فورچون، روی 
جلد آن قرار گرفته است. این 
مهندس جوان که تنها 35 ســال دارد، به عنوان یکی از زنان 
بانفوذ و اثرگذار در جهــان، روی جلد این نشــریه قرار گرفته 
اســت. موراتی، مدیر ارشــد فناوری OpenAI اســت؛ همان 
شرکتی که برای نخستین بار چت جی پی تی را توسعه داد و 
نــام آن را بر ســر زبان هــا انداخــت. موراتی ســال ها به عنوان 
کارآموز در گلدمن ساکس کار می کرد و کمی بعد هم به شرکت 
تســلا رفــت. ســرانجام وارد مقولــه هــوش مصنوعی شــد و 
به عنوان متخصص، چت جی پی تی را توســعه داد. نشریه 
فورچون به چهره های مختلف و زنان اثرگذار بسیاری پرداخته 
اســت، اما از آنجا که به تازگی بحث هوش مصنوعی خیلی 
پررنگ تر مطرح شده، این چهره یعنی موراتی را روی جلد خود 
قرار داده است. موراتی نقشی فعال و کلیدی در زمینه توسعه 
چت جی پی تی داشــت. او کســی اســت که می تواند  آینده 
هــوش مصنوعی را شــکل بدهد. نوامبــر 2022 بود کــه برای 
نخستین بار چت جی پی تی راه اندازی شد. در فاصله دو ماه 
بیش از 100 میلیون کاربر فعال به این ربات چت روی آوردند. 
این اســتقبال عمومی نشــان می دهد کــه آینــده از آنِ چت 
جی پی تی و امثال آن است. توسعه هوش مصنوعی می تواند 
کاملاً در مسیر توسعه چنین ربات هایی باشــد که از طریق 
چت، به کاربران اطلاعات می دهند. موراتی در سال 2018 به 
شــرکت OpenAI پیوســته بــود. در آن زمــان، هنــوز هــوش 
مصنوعی به اندازه امروز، رشد نکرده بود. حالا شرایط کاملاً 
دگرگون شده و او به یکی از مطرح ترین چهره ها در این زمینه 
تبدیل شده است. البته علاوه بر موراتی، مهندسان دیگری 
هم در کنار او حضور دارند که در این زمینه کمک می کنند، اما 
به باور فورچون، او با وجود محدودیت هایی که در دنیای کاری 
و حرفه ای برای زنان وجــود دارد، این زن توانســته راهی برای 
توسعه ایده هایش پیدا کند و به ربات چت جی پی تی دست 

پیدا کند.
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توجــه چندانــی نکرده انــد. تجربــه به دســت آمده از 
همه گیــری کرونــا و جنــگ اوکرایــن نشــان می دهــد 
بازارهــا بهتر از برنامه ریــزان می توانند با شــوک های 
متنوع دســت وپنجه نرم کنند. تجــارت جهانی باید 
خودش را با تقاضای مصرف کنندگان مطابقت دهد. 
این اتفاقی اســت که در آمریکا، آلمان و بســیاری از 
دیگر اقتصادهای توســعه یافته و پیشــرفته رخ داد. 
مســائلی نظیــر افزایــش ســن مــردم در کشــورهای 
توسعه یافته، ورود هوش مصنوعی به عرصه تجارت 
و اقتصاد و بحران های متناوب در بازار انرژی از دیگر 
مواردی هســتند که از نگاه اکونومیســت روی تغییر 
مســیر بازار آزاد اثر گذاشــته و آن را به سوی دیگری 

هدایت کرده است.
هرچنــد در حــال حاضــر، بــازار آزاد دچــار نوعــی 
سرخوردگی شــده، باز هم اقتصاددانان بر این باورند 
کــه می تــوان مســیر آن را تغییــر داد و در مســیری 
پیش برد که به هدف غایی خودش دســت پیدا کند. 
مهم ترین مسئله این است که دولت ها مفهوم تغییر 
را در نظر داشــته باشــند و خودشــان را برای تغییرات 
آماده کنند. لیبرال های کلاسیک باید خودشان را به 
دنیای امروز برسانند و در بستر مدرن به فعالیت خود 
ادامه دهند. بازار آزاد نیازمند تغییرات آنی و لحظه ای 

است، تنها راه این است که با آن پیش برویم.
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بازار آزاد به تـــــــــــــــــــــاریخ پیوست؟

 نبرد برای آینده
هوش مصنوعی

نشــریه تایــم در جدیدتریــن 

تایم
شــماره خــود تصویــر ایــلان 
ماســک، میلیــاردر معــروف 
آمریکا را روی جلد خــود قرار 
داده است. از تیتر مشخص 
اســت که ماجرا به هوش مصنوعی مربوط می شــود. ایلان 
ماسک در ســال 2012 به عنوان طراحی بازی های رایانه ای و 
همچنین پژوهشگر حوزه هوش مصنوعی شناخته می شد. 
او به مــرور فعالیتش در عرصه ســرمایه گذاری را آغــاز کرد و 
طولی نکشید که توانست نام خود را کنار ثروتمندترین افراد 
در جهان قرار دهد. ماسک در سال 2013 در مراسمی که برای 
تولدش گرفته بودند، تأکید کرد که هوش مصنوعی می تواند 
آینده بشریت را در اختیار بگیرد و به یکی از مهم ترین ابزارها 
تبدیــل شــود. بــه اعتقــاد او، فناوری های هــوش مصنوعی 
می توانند جای انسان ها را بگیرند. حالا حدود یک دهه از این 
حرف ماســک می گذرد و او توانســته ثابت کند که حرفش 
درســت بوده اســت. اکنون ماســک تمام تمرکز خود را روی 
هوش مصنوعی قرار داده و ســعی دارد از این طریق، جهان 
آینده را به تصرف خود درآورد؛ چراکه هنوز بر این باور است 
که آینده در اختیار هوش مصنوعی خواهد بود. او هنوز هم 
می گوید هوش مصنوعی توفانی بزرگ به راه خواهد انداخت 
که تاکنون بشر شاهد آن نبوده است. به همین دلیل است 
که فعالیت در زمینه هوش مصنوعی و توسعه این فناوری را 
جزء اصلی ترین مأموریت های خود می داند. مجله تایم در 
گذشته هم یک بار تصویر ماسک را روی جلد خود قرار داده 
بود و از او به عنوان اثرگذارترین چهره سال یاد کرده بود. در آن 
سال، مجله تایم مصاحبه ای مفصل با ماسک ترتیب داد و 
او را به عنوان مهم ترین و اثرگذارترین فرد روی زمین معرفی 
کرد. حالا دوباره تصویر این فرد روی جلد همین نشریه قرار 
گرفته است. در این شماره تایم، تصویری از ماسک را در کنار 
خانــواده اش می بینیم کــه واقعیت نــدارد و صرفــاً از طریق 

هوش مصنوعی ساخته شده است.

t i m e . c o m

O C T .  9 ,  2 0 2 3

By WALTER 
ISAACSON

ELON 
MUSK’S 
FIGHT 
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FUTURE 
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قهرمان قصه خود باشید
نشریه آنترپرنور که همیشه 

آنترپرنور
بــه مقوله هــای کارآفرینــی 
می پــردازد، در جدیدتریــن 
تصویــر  خــود  شــماره 
»کریســتوفر همســورث« را 
روی جلد خــود قرار داده که بازیگری اســترالیایی اســت و 
اکنون در هالیوود نقش آفرینی می کند. یکی از مقولاتی که 
در ایــن نشــریه مــورد توجــه قــرار گرفتــه، ایــن اســت کــه 
به هر حال اتفاقات بد همیشــه امــکان دارد رخ بدهد و در 
مسیر راه اندازی یک کسب وکار نو و کارآفرینی، اختلالاتی 
را ایجاد کند. نکته اینجاســت که کارآفرین همیشــه باید 
خودش را برای این چالش ها آماده کند و با آنها به مقابله 
بپردازد. رمــز موفقیت در هر کســب وکاری این اســت که 
خودمان را برای بدترین اتفاقات آماده کنیم. این نشریه در 
یکــی دیگــر از گزارش هایــش بــه مــواردی پرداختــه کــه 
کارآفرینان به اشتباه تصور می کنند درست است، در حالی 
 که حقیقت ندارد. برای مثال، قــدرت به معنای تاب آوری 
نیست. قدرت متفاوت از مبحث تاب آوری است. ما باید 
یاد بگیریم در شرایط سخت کاری، تاب بیاوریم و در عین 
 حال بایــد تمام تلاش مــان را بــه کار بندیم تا بــه موفقیت 
برســیم. بــا ایــن حــال، موفق شــدن در ایــن مســیر، الزاماً 
نیازمند تحمل کردن هر چیزی نیست. الزامی وجود ندارد 
که همه مســائل را تحمــل کنیم، گاهــی می تــوان صرفاً از 
مســائل مختلف درس گرفت و از آنها عبور کرد. برخی از 
اهالی کســب وکار وقتی می بینند کارشــان مشتری کافی 
نــدارد، خیلــی زود ناامیــد می شــوند. در مجلــه آنترپرنور 
گزارشی در این زمینه نوشته شده که نشان می دهد تنها 
راه این است که دوباره و دوباره تلاش کنیم تا بالاخره توجه 
مشتری به کسب وکارمان جلب شود. یکی از کسانی  که 
اســتارتاپ مالــی راه انداختــه، می گویــد در راه انــدازی 
اســتارتاپ، ایده هــای نوآورانــه را بایــد بارهــا و بارهــا بــه 
شــکل های گوناگــون به مرحلــه اجــرا درآورد تــا در نهایت 
بتوان بــه نتیجــه ای رضایت بخش و مطلوب دســت پیدا 

کرد. 

بــه  می تــوان  چطــور 

کیپلینگرز
ســرمایه گذار بهتــری در 
بازار سهام تبدیل شد و از 
روی شاخص ها، سبدی از 
بهترین سهام را برای خود 
ایجاد کرد؟ این پرسشــی است که نشــریه کپلینگر در 
جدیدترین شــماره خود بــه آن پرداخته اســت. در این 
نشریه به پایه  ای ترین مسائل در زمینه سرمایه گذاری 
پرداخته شده و مخاطب می تواند از طریق آگاهی از این 
ترفندها، سرمایه گذاری موفق تری در بازار سهام داشته 
باشد. پرسش دیگری که در این نشریه مطرح شده این 
است که چطور می توان از هزار دلار در دنیای کسب وکار 
بهره گرفت؟ واقعیت این اســت که هــزار دلار به لحاظ 
نگاه ســرمایه داری، رقــم زیادی نیســت، اما می تــوان با 
دانــش و آگاهی لازم، ایــن رقم را در مســیری قابل قبول 
مصــرف کــرد. در نشــریه کپلینگر بــه 21 ایــده مختلف 
پرداخته شده که از طریق آنها می توان هزار دلار را به یک 
ســرمایه گذاری مؤثر تبدیــل کرد. برای مثال نخســتین 
راهکار این اســت که ســرمایه گذار اقدام به خرید اوراق 
بلندمدت کند. این شیوه سرمایه گذاری هم امن است و 
هم می تواند در بلندمدت، نتیجــه ای مثبت به ارمغان 
آورد. یکی دیگر از روش ها برای صرف هزار دلار در دنیای 
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Index mutual funds and exchange-

traded funds have done better, on  

average, than most actively managed 

funds for years. The Vanguard 500 

Index fund, which mirrors the S&P 

500 index, has outpaced 76% of all ac-

tive large-company U.S. stock funds 

over the past 15 years. (Returns and 

other data are through August 31; 

funds we recommend are in bold.) 

Today, index funds account for 

nearly 60% of assets in diversified 

U.S. stock mutual funds and ex-

change-traded funds (through July), 

up from one-third of assets a decade 

ago. And now, “there’s an index-

based strategy for whatever an  

investor wants to get exposure to,” 

says Todd Rosenbluth, head of re-

search at financial data firm VettaFi. 

We’re still fans of active funds,  

of course, albeit selectively. But on 

average, active managers have found 

it tough to beat the S&P 500, which 

HY struggle to 
find a needle 
in a haystack 
when you  

can buy the haystack? That 

was Vanguard founder Jack 

Bogle’s argument for index-

ing nearly half a century ago 

when he launched the first 

index fund for individual  

investors. The investment  

approach was easy to exe-

cute and offered instant di-

versification, all for a low fee. 

And as it turns out, returns 

have been tough to beat. 
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2024؛ سال تداوم 
نگرانی ها

 مهم ترین پرونده این شماره 

فین تک
از مجله فین تک، گزارشی از 
نگرانی هــای  مهم تریــن 
فعالان کســب وکار در سال 
2024 از حیث واقعیت های 
کلان اقتصادی اســت. این گزارش از ســوی بنــگاه بزرگ و 
شناخته شده کانورا آماده شده  است. از آنجایی که امروزه 
یکی از پرنوسان ترین دوره های اخیر را از حیث تغییرات نرخ 
بهره تجربه می کنیم و از سوی دیگر هنوز با مشکلاتی در 
تجارت جهانی روبه رو هستیم، سال 2024 هم مانند سال 
جاری، سرشار از استرس برای فعالان اقتصادی و دولت ها 
خواهد بود. شدت تأثیر این تغییرات و نوسانات شدید هم 
روی کســب وکارهای کوچک و متوســط و هم شرکت های 
بزرگ تقریباً با ابعادی یکسان اعمال می شود. بین آگوست 
2021 و 2023، نــرخ بهره از ســوی 155 بانک مرکزی جهان 
بیش از 500 بــار افزایش پیدا کرده  اســت. به همین دلیل 
اصلاً جای تعجب ندارد که نرخ بهره بالا و تورم اصلی ترین 
نگرانی کســب وکارها در ســال 2024 باشــد. در واقع طبق 
مطالعه منتشرشده از سوی فین تک، کسب وکارها طی 6 
تا 12 ماه آینده به ترتیب نگران این مسائل کلان اقتصادی 
هســتند: نرخ بهره بالا/تورم، گردش پول نقد/وضعیت 
اعتبار، ریســک های ژئوپلیتیکــی و تجاری، ریســک های 
مربــوط بــه بانکــداری و بازارهــای مالــی و در نهایــت 
تنوع بخشیدن به زنجیره تأمین و دگرگونی در این عرصه. 
در سوی دیگر این تحلیل ها، شاهد این پیش بینی هستیم 
که در سال 2024 با متوقف شدن افزایش نرخ بهره از سوی 
فدرال رزرو، شــاخص قیمت دلار دســت از رشــد بــردارد و 
رویه ای منفی به خود بگیرد. این مسئله باعث خواهد شد 
قیمت وزن دار اوراق کشــورهای G7 و شــاخص دارایی این 
کشورها با رشد همراه شود. در بخش دیگری از این شماره 
مجله فین تک، با پژوهشی درباره آینده صنعت بلاکچین 

و رمزارزها تا سال 2050 روبه رو می شویم.

سرمایه گذاری این است که آن را روی یکی از استارتاپ ها 
یا کسب وکارهای نوپایی که به دنبال بودجه های اندک 
می گردند، سرمایه گذاری کنید. در این روش، به نوعی به 
کارآفرینی هم کمک کرده اید. ســوژه دیگــری که در این 
نشریه مورد توجه قرار گرفته، بازنشستگی در کشوری 
دیگر است. برای بســیاری از افراد این مسئله شبیه به 
رؤیاست که در کشوری دیگر دوران بازنشستگی خود را 
ســپری کنند. در واقــع آنها زندگی امــروز را بــا این امید 
ســپری می کنند که بتوانند به زندگی بازنشســتگی در 
کشوری دیگر دست یابند. مسائلی نظیر کیفیت بالای 
زندگــی یــا کمتــر بــودنِ هزینه هایــی نظیــر هزینه هــای 
سلامت و پزشکی، از جمله مواردی هستند که افراد را 
ترغیب می کنند به فکر بازنشستگی در کشوری به جز 
کشور خودشان باشند. مقوله بازنشستگی به صورت 
کلی از جمله مواردی اســت که نشــریه کپلینگــر به آن 
پرداختــه و معتقــد اســت همــه بایــد بــه فکــر دوران 
بازنشستگی خود باشند. سرمایه گذاری ایمن می تواند 
راهی باشــد تا در دوران بازنشســتگی بتوانید شرایطی 
مناسب برای خود فراهم کنید. مسئله مالی بزرگ ترین 
دغدغه برای افراد بازنشسته است، با این حال می توان 
از طریق سرمایه گذاری های عاقلانه و هوشمندانه، دوران 

بازنشستگی آسوده ای را پشت سر گذاشت.
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Index mutual funds and exchange-

traded funds have done better, on  

average, than most actively managed 

funds for years. The Vanguard 500 

Index fund, which mirrors the S&P 

500 index, has outpaced 76% of all ac-

tive large-company U.S. stock funds 

over the past 15 years. (Returns and 

other data are through August 31; 

funds we recommend are in bold.) 

Today, index funds account for 

nearly 60% of assets in diversified 

U.S. stock mutual funds and ex-

change-traded funds (through July), 

up from one-third of assets a decade 

ago. And now, “there’s an index-

based strategy for whatever an  

investor wants to get exposure to,” 

says Todd Rosenbluth, head of re-

search at financial data firm VettaFi. 

We’re still fans of active funds,  

of course, albeit selectively. But on 

average, active managers have found 

it tough to beat the S&P 500, which 

HY struggle to 
find a needle 
in a haystack 
when you  

can buy the haystack? That 

was Vanguard founder Jack 

Bogle’s argument for index-

ing nearly half a century ago 

when he launched the first 

index fund for individual  

investors. The investment  

approach was easy to exe-

cute and offered instant di-

versification, all for a low fee. 

And as it turns out, returns 

have been tough to beat. 
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index funds hold a sampling. Some-

times, that can drive up tracking error 

(the divergence between the return 

of the fund and the return of the in-

dex it tracks). Also, unlike an individ-

ual bond that you buy and hold to 

maturity, bond fund yields can shift 

as the mix of securities in the portfo-

lio changes and as interest rates fluc-

tuate (because bond prices and yields 

move in opposite directions). 

Traditional offerings. Traditional 

bond index funds are weighted by 

market value of debt. The U.S. bond 

market yardstick is the Bloomberg 

U.S. Aggregate Bond index, better 

known as the Agg. It was “never 

meant to be a comprehensive market 

benchmark,” says Jason Bloom, In-

vesco’s head of fixed-income ETF 

strategy. It’s not diversified, for a 

start. Nearly 70% of the index is made 

up of government and government-

agency bonds. And it excludes some 

key sectors, including high-yield debt. 

That said, an Agg-based index fund 

works as a core holding. Our favorites 

are Fidelity U.S. Bond Index Fund 

(FXNAX, expense ratio 0.03%), 

which yields 4.5%, and iShares  

Core U.S. Aggregate Bond ETF 

(AGG, 0.03%), which yields 4.3%. 

Fill in the gaps of the Agg by pep-

the typical high-yield bond fund, with 

better than 3.2% annualized returns. 

The FlexShares fund yields 9.7%; the 

iShares fund, 8.6%. Securities in the 

ultra-short-term bond fund Fidelity 

Low Duration Bond Factor ETF 

(FLDR, 0.15%) are weighted by in-

terest rate sensitivity. Over the past 

12 months, the fund’s 4.9% return 

outpaced 77% of other ultra-short 

bond funds. It yields 5.7%. Invesco 

Fundamental Investment Grade 

Corporate Bond ETF (PFIG, 0.22%) 

relies on book value (assets minus  

liabilities), sales, dividends and cash 

flow to weight securities. Over the 

past five years, the fund beat 60% of 

corporate bond funds. It yields 5.2%.

Laddering for income. To smooth 

out current income, some investors 

build a bond ladder, which involves 

buying bonds that mature at in-

creasing intervals, say, every year 

over the next 10 years. As each bond 

matures, you reinvest the principal 

in the long end of the ladder. 

Now, thanks to Invesco and  

iShares, you can build a bond ladder 

with index ETFs. These target- 

maturity funds, dubbed Invesco  

BulletShares and iShares iBonds, 

offer instant diversification and 

more liquidity than you’d get by  

buying individual bonds. 

You can invest in a ladder of in-

vestment-grade corporate debt or 

high-yield IOUs with Invesco Bullet-

Shares funds. Maturity dates stretch 

between 2023 and 2032. Expense  

ratios for the investment-grade cor-

porate funds are 0.10%; the high-

yield BulletShares funds cost 0.42%  

a year. The iShares iBonds suite has 

a Treasury track or an investment-

grade corporate debt track, with ma-

turity dates that fall between 2023 

and 2033. Expense ratios for the 

Treasury ETFs are 0.07%; the corpo-

rate iBonds funds charge 0.10%. 

You can reach the author at  

Nellie.Huang@futurenet.com.

To smooth out current income, you can 

build a bond ladder, which involves buying 

bonds that mature at increasing intervals, 

say, every year over the next 10 years.

pering your portfolio with small 

doses of bank loans, high-yield cor-

porate credit and even preferred  

securities (bond investments with 

stock-like features) to boost your  

return over time. For high yield,  

we favor SPDR Portfolio High Yield 

Bond ETF (SPHY, 0.05%), which 

yields 8.5%. Our favorite floating 

rate fund is Invesco Senior Loan 

ETF (BKLN, 0.65%). It yields 8.6%. 

For preferreds, we like iShares  

Preferred & Income Securities ETF 

(PFF, 0.46%), which yields 6.6%. 

Factor funds for bonds. It’s a new-

ish category, so there aren’t many 

factor-based bond funds. But we 

found a few we like. FlexShares 

High Yield Value-Scored Bond  

Index Fund (HYGV, 0.37%) and  

iShares High Yield Bond Factor 

ETF (HYDB, 0.35%) emphasize  

securities that score well on quality 

and value measures, though their  

approaches are different. Over the 

past five years, both funds outpaced 



چرا مهم است:  افترپی یکی از استارتاپ های معروف 
استرالیایی است که با یک شعار شناخته می شود؛ 
»الان بخــر، بعــداً پرداخــت کــن«. ایــن اســتارتاپ 
در اســترالیا، بریتانیــا، نیوزیلنــد، کانــادا و آمریــکا 
فعالیت دارد و نخستین بار در سال 2014 راه اندازی 
شــد. »جاناتان شــاپیرو« در کتاب »الان بخر، بعداً 
پرداخت کن« که برگرفته از شعار همین استارتاپ 
است، سعی کرده نگاهی به پشت صحنه استارتاپ 
افترپی بیندازد. نسل جدید شیفته این استارتاپ 
اســترالیایی هســتند و بســیاری از ســرمایه گذاران 
آماتور توانسته اند از طریق همین کسب وکار آنلاین، 
میلیون ها دلار درآمد کسب کنند و به میلیاردرهای 
معروف تبدیل شوند. این استارتاپ به یک بیزینس 
جهانی تبدیل شــده کــه فراتــر از مرزهای اســترالیا 
فعالیت دارد. مدل اعتباری که افترپی برای مشتریان 
خود در نظر گرفته، باعث شــده در مسیر موفقیت 
گام بــردارد. بســیاری از افــراد، می خواهنــد بــا رمــز 

موفقیت افترپی آشنا شوند؛ کتاب جاناتان شاپیرو 
دقیقاً با همین هدف نوشته شده تا مخاطبان با قصه 
متفاوت افترپی آشــنا شــوند. این شــبکه گسترده 
کاری، ابتدا از روابط میان فردی مســیر خــود را آغاز 
کــرد و ســپس بــه دنیــای بزرگ تــر راه یافــت. در این 
کتاب، با مسیر پرفرازونشیب این کسب وکار آشنا 
می شــویم. کارآفرین هایی که تازه در ابتدای مســیر 
کارآفرینی قرار دارند، می توانند با مطالعه این کتاب، 
از مســیر پرپیچ وخم کســب وکار افترپی آگاه شوند 
و خودشــان را برای چالش های بی شــمار در جریان 
کارآفرینــی آمــاده کننــد. از مســائل بــزرگ مالی که 
می تواند موانعی را پیش روی اهالی کسب وکار قرار 
دهد تا رموز موفقیت، همه این موارد در کتاب شاپیرو 
مورد بررســی قرار گرفتــه تا خواننده بتواند نســبت 
به آن آگاهی پیــدا کند. ایــن کتاب نخســتین بار در 
آگوست 2021 روانه بازار نشر شده و جزء کتاب های 

پرفروش است 

عنوان اصلی
Buy Now, Pay Later: 

The Extraordinary Story of Afterpay
نویسنده

جاناتان شاپیرو
انتشارات

   الن اند آنوین
سال انتشار

  ۱۴ آگوست ۲۰۲۱

الان بخر، بعداً پرداخت کن 
قصه متفاوت استارتاپ افترپی

چرا مهم است: بازیگران عرصه امور مالی همگی 
می داننــد کــه توســعه فناوری هــای جدیــد نظیــر 
بلاکچین، بســتر جدیــدی را برای فعالیــت فراهم 
آورده و بایــد نســبت بــه آن آشــنایی کامــل پیــدا 
کرد. کتــاب »بیگ تک در فایننس« تلاشــی بوده 
تا ســلطه اقتصــاد کریپتوهــا و حضور فنــاوری در 
امــور مالــی را بهتــر درک کنیــم. در ایــن کتــاب، از 
انگیزه هــای اصلی که پشــت توســعه فنــاوری در 
امور مالی و بانک ها قرار گرفته، پرده برداری شــده 
اســت. به عــلاوه، اهالــی کســب وکار می توانند از 
طریق ایــن کتاب، بــا اســتراتژی های مــورد نیاز در 
بهره گیری از بلاکچین آشنا شوند. همه اینها جزء 
مواردی است که نویســنده تلاش کرده به تحلیل 
آنها بپردازد. البته توسعه فناوری می تواند در قالب 
تهدید هم ظاهر شود، اما می توان همه تهدیدها 
را بــه فرصتــی بــرای توســعه تبدیل کــرد. یکــی از 

مسائلی که در این کتاب مورد بررسی قرار گرفته، 
این است که چه بخشی اصلی ترین مسئولیت را 
بر عهده دارد؛ فناوری، استارتاپ ها، قانون گذاران 
یا نهادها و بخش های دیگر؟ برخی از این بخش ها 
می توانند نقشــی کلیدی در موفقیــت ایفا کنند. 
تمامی کسانی  که با امور مالی سروکار دارند، باید 
با فناوری های توســعه یافته آشــنایی پیدا کنند تا 
بتواننــد از آنها در کار خــود بهره بگیرنــد. تنها راه 
موفقیــت در امــور مالی، به ویــژه بــرای بانک ها در 
دنیای امروز، این اســت کــه بــا فناوری هایی نظیر 
بلاکچین، وب 3.0 و حتی رمزارزها آشنایی کامل 
پیدا کنند. واقعیت این است که امور دیجیتالی، 
تحولــی اساســی در صنعــت مالــی ایجاد کــرده و 
کســانی  کــه در ایــن عرصــه فعالیــت دارنــد بایــد 
قابلیــت و توانایــی بهره گرفتن از ایــن فناوری های 

توسعه یافته را داشته باشند  

عنوان اصلی
 Big Tech in Finance: How To Prevail In the Age

of Blockchain, Digital Currencies and Web3
نویسنده

ایگور پجیک
انتشارات

   کوگان پیج
سال انتشار
  3 می ۲۰۲3

بیگ تک در فایننس 
در عصر بلاکچین، ارز دیجیتال و وب 3.0در اوج باشید

نسیم بنایی
مترجم
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چرا مهــم اســت:  »والتــر آیزاکســون« نویســنده 
قدرتمندی اســت که تاکنون کتاب هایــی در مورد 
کارآفرینــان و موفق تریــن چهره هــای جهــان بــه 
رشــته تحریــر درآورده اســت. بــرای مثــال او در 
گذشته کتابی درباره استیو جابز نوشت که یکی از 
پرفروش ترین کتاب ها درباره چهره های کارآفرین 
و ثروتمند اســت. حــالا همین فــرد کتابــی درباره 
یکــی از جنجالی تریــن چهره هــای ثروتمنــد ایــن 
روزها نوشــته؛ »ایلان ماسک«. بســیاری از افراد 
می خواهند از زندگی این شخص و شیوه موفقیت 
او در مســیر حرفه ای آگاهی پیدا کنند. نویسنده 
بــا همین هــدف دربــاره این چهره نوشــته اســت. 
ایلان ماســک کودکی خــود را در آفریقای جنوبی 
ســپری کرده و در آن دوران همیشه مورد تمسخر 
و تحقیر بزرگ ترها قــرار می گرفت. حتــی یک بار 
به قدری او را مورد آزار و اذیت قــرار دادند که برای 
یک هفته راهی بیمارستان شد. هرچند زخم های 

فیزیکــی اش زیــاد نبــود، امــا زخم هــای روحــی و 
عاطفی بــرای همیشــه در روانش باقــی ماند. این 
چهره توانست با وجود سختی های دوران کودکی، 
بزرگســالی متمایزی برای خود بسازد. ماسک در 
حال حاضر یکی از مطرح ترین چهره های جهان 
اســت، او را نه فقــط با شــرکت اســپیس ایکس و 
تسلا، بلکه حتی با توییتر هم می شناسند. شرکت 
خودروسازی او در حال حاضر به یکی از موفق ترین 
شــرکت های خودروســازی در جهان تبدیل شده 
و بســیاری از سیاست مداران ســعی دارند پایش 
را به کشــور خــود باز کننــد؛ از جملــه رجب طیب 
اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه و امانوئل مکرون، 
رئیس جمهوری فرانسه. با این حال، شاید ندانیم 
که این چهره چه گذشته ای را پشت سر گذاشته تا 
توانسته دنیای امروزی اش را بسازد. کتاب »ایلان 
ماسک« با این هدف نوشته شده که مخاطب را با 

زندگی این شخصیت آشنا کند   

ایلان ماسک 
آشنایی با یک چهره موفق

چــرا مهــم اســت: »مایــکل لوئیــس« یکــی از 
معروف ترین نویسندگان و روزنامه نگاران آمریکایی 
اســت که کتاب های معروفی در کارنامه خــود دارد. 
کتاب هایــی نظیــر »فرزنــدان شــوک« و »عملیــات 
پاک سازی« از جمله کتاب های معروفی هستند که 
این نویسنده به رشته تحریر درآورده و به زبان فارسی 
هم ترجمه شده اســت. کتاب »رفتن تا بی نهایت« 
یکــی از جدیدتریــن آثــار ایــن نویســنده آمریکایی 
است که همانند آثار پیشین او، در دسته کتاب های 
پرفروش قرار دارد. سوژه اصلی کتاب او فردی است 
به نام »سم بنکمن فرید« که اهالی کریپتو، به خوبی 

او را می شناسند.
زمانــی کــه لوئیس بــا بنکمــن فرید آشــنا شــد، او را 
به عنوان فردی میلیاردر در دنیای کریپتوها شناخت. 

برخی به او می گفتند »گتسبی کریپتو«.
مدیــران عامــل و رهبــران کســب وکارها به دنبــال 

آشنایی با این فرد بودند. واقعیت این است که فرید 
فقط در فاصله یک شــب، توانســت وارد فهرست 
میلیاردرهای جهان شــود. با این حال، اتفاقاتی رخ 
داد کــه این فــرد را از عرش به فرش کشــاند. لوئیس 
در کتاب خود با عنوان »رفتن تــا بی نهایت« تلاش 
کرده وارد ذهن بنکمن فرید شــود و از نگاه او تمامی 
مسائل را مرور کند. از میلیاردر شدن در فاصله یک 
شب گرفته تا ورشکستگی؛ همه اینها در کتاب مورد 
بررسی قرار گرفته و به کتابی برای بررسی ظهور و افول 
یک ســرمایه دار بزرگ در جهان تبدیل شده است. 
فرید کســی بود که زمانش را فقط صــرف بازی های 
رایانه ای می کرد و از همین مســیر با دنیای رمزارزها 
آشنا شد، به آنها ورود کرد و از طریق آن ثروتمند شد. 
با این حال، نتوانســت این ثــروت کلان را برای خود 
حفظ کند. تمامی این مسائل، در کتاب لوئیس مورد 

بررسی قرار گرفته است  

رفتن تا بی نهایت
ظهور و افول یک سرمایه دار

عنوان اصلی
 Going Infinite: The Rise and Fall of a New

Tycoon
نویسنده

مایکل لوئیس
انتشارات
   نورتون

سال انتشار
  3 اکتبر ۲۰۲3

عنوان اصلی
Elon Musk

نویسنده
والتر آیزاکسون

انتشارات
   سایمون اند شوستر

سال انتشار
  ۱۲ سپتامبر ۲۰۲3
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فناوری مالی در سال های اخیر طیف وسیعی از خدمات مالی را در زندگی مشتریان ادغام کرده تا افراد بتوانند پول خود 
را به سرعت و به آسانی مدیریت کنند و مجبور نباشند به شعبه های فیزیکی رفته تا تراکنش ها و دیگر عملیات مالی خود 
را انجام دهند. در دنیای دیجیتال پرسرعت امروز، فین تک در حال تعریف دوباره خدمات مالی است و در این راستا نیز 
اپلیکیشن هایی شکل گرفته اند که دسترسی مردم به امور مالی را از انتقال پول گرفته تا خدمات خودرویی تسهیل کنند. 
در این گزارش اپلیکیشن هایی را بررسی کرده ایم که خدمات خودرویی ارائه می دهند؛ برخی از اپلیکیشن هایی که در این گزارش بررسی 
کرده ایم تنها روی حوزه خودرو متمرکز هستند؛ مانند آیتول و بعضی دیگر ضمن ارائه خدمات خودرویی بر حوزه های دیگری نظیر پرداخت 
یا بیمه هم تمرکز دارند. با توجه به تنوع سرویس های خودرویی، در این گزارش سعی  شــده مهم ترین و کاربردی ترین سرویس ها بررسی 
شــوند. این ســرویس ها شــامل عوارض آزادراهی، عوارض ســالیانه، خلافی، اســتعلام وضعیت گواهینامه، نمره منفــی گواهینامه، طرح 
ترافیک، بیمه بدنه، بیمه موتور، بیمه شخص ثالث، استعلام پلاک، اســتعلام کارت خودرو، مالیات نقل وانتقال، پارک حاشیه ای، کیف 
 پول و امکان پرداخت خــودکار می شــوند. در ادامه این گزارش جدولــی از نمای کلی اپ هایی کــه این خدمات را ارائه می دهند، مشــاهده 
می کنید. به طور میانگین اپ هایی که در این فهرست آورده شده اند، از ۱ تا ۱۵ خدمت از سرویس هایی را که عصر تراکنش انتخاب کرده، 

ارائه می دهند. همچنین تعداد دانلود آنها در بازار بین ۲۰ هزار تا ۳۰ میلیون است.

  چند نکته درباره سایر اپ ها و خدمات خودرویی

همان طور که ابتدای گزارش اشاره کردیم، در این مطلب 15 سرویس کاربردی و رایج را بررسی 
کردیم و اپ هایی که در این گزارش به آنها اشاره شده، خدمات و سرویس های بیشتری را دربر 
می گیرند. برای مثال در اپ های فام و قبضینو امکان استعلام وضعیت معاینه فنی خودرو 

وجود دارد و در تهران من امکان رزرو وقت معاینه فنی نیز هست.
آیتول نیز در ســرویس معاینه فنی خود، صفر تا صد فرایند معاینه فنــی تا اخذ گواهی 
بــه نمایندگــی را انجــام  می دهــد. افــراد بــا اســتفاده از ایــن ســرویس در کمتــر از نصف 
روز می تواننــد معاینــه فنــی خــود را تنهــا بــا پرداخــت هزینــه مشــخصی بگیرنــد. ایــن 
ســرویس در حال حاضر در اســتان تهران فعال اســت. اپلیکیشــن آیتــول، ارائه دهنده 

خدمــات یکپارچــه خودرویی اســت؛ به همیــن دلیل 
سرویس های دیگری نظیر خرید باتری و لوازم خودرو 
از فروشگاه آیتول، ترخیص خودروی توقیفی، تعویض 
پــلاک، مالیــات نقل وانتقــال خــودرو و... را نیــز دارد. 
در پایان لازم اســت اشــاره شــود که در ایــن مطلب به 
بررســی اپلیکیشــن هایی که ســرویس های خودرویی 
ارائــه می دهنــد، پرداخته ایــم. وب ســایت  آنــی رو و 
وب سایت های مشــابه آن تنها به همین دلیل در این 

گزارش آورده نشده اند 

بررسی ۱۵ سرویس خودرویی در ۲۴ اپلیکیشن پرداختی 

نوآوری خودرویی

زهرا  قربانی
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به

FB-30 مزایای چک اسکنر گلوری  

دستگاه چک اسکنر گلوری FB-30 یک اسکنر شعبه ای تصاویر اسناد )چک و چک پول( 
اســت. این دســتگاه از تصویر پشــت و روی اســناد به طور همزمان تصویربــرداری کرده و 
همچنین قابلیت خواندن MICR )تشــخیص کاراکتر جوهر مغناطیســی( با استاندارد 
CMC7/E13B و امکان پشت نویسی چک و خواندن مهر برجســته را داراست. از دیگر 
قابلیت های این دستگاه امکان اسکن رنگی، خاکســتری و سیاه وسفید با سه رزولوشن 
dpi200، 240 و 300 همزمان با تصویربرداری UV است که این تصاویر به تعداد بی نهایت 
 Json و Excel قابل  ذخیره و نگهداری اســت. خروجی خاص از نرم افزار نیز به دو صورت
ارائه می شود. در قسمت پشت دستگاه اسکنر، یک شکاف ورودی دستی جداگانه جهت 
اسکن انواع کارت PVC از جمله کارت ملی هوشمند وجود دارد. با بارگذاری و اسکن این 
اسناد، امکان مقایسه هویتی کارت شناسایی با اطلاعات ثبت شده در چک وجود دارد. 
اسکن همزمان و ذخیره سازی چک و کارت هویتی به مستندسازی و امنیت هرچه بیشتر 

پرداختی ها به ویژه در ارائه چک های پشت نویسی شده کمک می کند.
اسکن و بررســی کد کیوآر مندرج در چک های صیادی ویژگی منحصربه فردی است که 
در این دستگاه ارائه شــده و با این مزیت می توان اطلاعات بسیاری از جمله کد صیادی، 
نام شــعبه، شــماره شــبا، شــماره مشــتری، نوع حســاب، شــماره چک و حتی وضعیت 
خوش حسابی صادر کننده  چک را بررسی کرد. در دستگاه گلوری FB-30 امکان قرار دادن 
دسته های اسناد تا 100 برگ جهت اسکن وجود دارد و با استفاده از تغذیه  خودکار می توان 

تا 100 برگ بهادار را به نوبت اسکن کرد.
از ویژگی های امنیتی این دستگاه می توان به موارد زیر اشاره کرد:

 تشخیص خطای تغذیه؛
 تشخیص کشش دو برگ همزمان؛

 تشخیص ضخامت برگه های ورودی، جهت بررسی اصالت 
چک.

از دیگر مزایای این دســتگاه می توان به ذخیره ســازی 
اطلاعــات خــودکار ایــن دســتگاه اشــاره کــرد. 

چک اســکنرها از تشــخیص کاراکتــر جوهــر 
مغناطیســی بــرای خوانــدن ســریع و ذخیــره 

معرفی دستگاه چک اسکنر گلوری FB-30 شرکت بازرگانی مبناکارت آریا

سرعت بخشی 
فرایند اسکن چک ها

شرکت بازرگانی مبناکارت آریا یکی از شرکت های فعال در زمینه اتوماسیون بانکی و تجهیزات مبتنی بر کارت های PVC است 
که به عرضه گسترده دستگاه های چاپ و صدور آنی کارت Smart از شرکت IDP کره جنوبی و نیز کارت های PVC از شرکت 
Card Pro در سطح کشور پرداخته اســت. همچنین در این راستا، به ارائه دستگاه های سورتر اســکناس از شرکت GRG با 
قابلیت تشخیص جعلی بودن ارز و ریال، دستگاه های چک اسکنر از شرکت Glory جهت اسکن کردن برگه های چک بانکی 
و اسناد هم اندازه اقدام کرده است. در این مطلب به معرفی دستگاه چک اسکنر گلوری FB-30 پرداخته ایم؛ دستگاهی که معمولاً در بانک ها، 
مؤسسات مالی و همچنین در مشــاغلی که حجم زیادی از چک ها را جهت اســکن و ذخیره دیجیتالی بررســی می کنند، استفاده می شود. 
چک اسکنر طیف وسیعی از مزایا از جمله افزایش کارایی، دقت و امنیت در معاملات را ارائه می دهد. از مزایای کلیدی آن نیز سرعت بخشی به 
فرایند اسکن، بررسی و بایگانی چک ها و کاهش هزینه هاست. این دستگاه  می تواند چک ها را در چند ثانیه اسکن و پردازش کند که این امر 
باعث صرفه جویی قابل  توجهی در زمان می شود. چک اسکنر گلوری FB-30 علاوه بر سرعت، به  دقت نیز معروف است. این دستگاه ها معمولاً 
برای خواندن و تفسیر خط MICR )تشخیص کاراکتر جوهر مغناطیسی( روی چک طراحی شده  که حاوی اطلاعات مهمی مانند شماره حساب 
و شماره مسیریابی است؛ این امر کمک می کند تا اطمینان حاصل شود که چک به درستی پردازش و وجوه به  حساب صحیح منتقل می شود. 

در ادامه مروری بر مزایای این دستگاه خواهیم داشت.

داده های چک ها استفاده می کنند. تمام این اطلاعات 
به طور خودکار و دیجیتالی در یک پایگاه داده ذخیره و 
سازمان دهی می شوند که می توان این اطلاعات را تنها 

با چند کلیک مدیریت و بازیابی کرد.
مزیت دیگــر این دســتگاه کاهــش هزینه هاســت؛ هر 
شرکتی در تلاش است تا هزینه های عملیاتی را کاهش 
دهد. هنگامی که از چک اسکنر استفاده می کنید، برای 
پردازش تراکنش ها به نیروی انسانی کمتری نیاز خواهید 
داشــت که پذیرش چــک را بــرای شــما بســیار ارزان تر 
می کند. وقتی همه پردازش ها به جای چند ساعت در 
چند دقیقه انجام شــود، هزینه های نیروی کار شما به 
این اندازه زیاد نخواهد بود. علاوه بر این، در هزینه های 
ذخیره ســازی صرفه جویی خواهید کرد؛ زیرا به فضای 
فیزیکی برای بایگانی نیاز ندارید و می توان هزینه مربوط 
به زمان رفع خطاها را از این طریــق کاهش داد. در حال 
حاضر بیــش از دو هــزار دســتگاه چک اســکنر گلوری 
FB-30 با دارا بودن گواهی سازگاری سوئیچ های داتین، 
توســن و خدمات انفورماتیک در بانک ها و مؤسسات 
مالی سراسر کشور در حال ارائه سرویس به مشتریان 
است و به گفته مدیران شرکت بازرگانی مبناکارت آریا، 
به زودی شاهد توسعه نرم افزار کاربردی این دستگاه بر 
پایــه ارزش افزوده های هــوش مصنوعی خواهیم 

بود 
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معرفی ۵۵ شخصیت تأثیرگذار جهان در زمینه هوش مصنوعی از نظر مجله تایم

رهبران، نوآوران 
محمد رهبانمتفکران هوش مصنوعی

مترجم

آنچه هوش مصنوعی را منحصربه فرد می کند، همزمان همان چیزی است که بیشترین ترس و تحسین را برمی انگیزد؛ منظور 
توانایی هوش مصنوعی در هم سطح شدن با برخی مهارت های ما و بعد فراتر رفتن و دستیابی به موفقیت هایی ورای توانایی 
انسان هاست. توانایی هوش مصنوعی در مدل سازی خود بر اساس رفتار انسانی به ویژگی بارز این فناوری تبدیل شده است. 
با این حال پشت هر پیشرفتی در یادگیری ماشین و مدل های زبانی بزرگ، افراد قرار دارند؛ منظور، هم آن نیروی کار پوشیده از 
چشمان ماست که مدل های زبانی بزرگ را برای استفاده امن تر می کند و هم افرادی هستند که در مورد زمان و نحوه استفاده بهتر از این فناوری 
تصمیم های حیاتی می گیرند. این گزارش در مورد افراد تأثیرگذار حوزه هوش مصنوعی است که تایم آن را به نگارش در آورده است. در نتیجه 
تصمیم گرفتیم مقاله ۱۰۰ شخصیت تأثیرگذار جهان در زمینه هوش مصنوعی را ما نیز ترجمه کنیم. اعضای فهرست »۱۰۰ شخصیت تأثیرگذار 
جهان در زمینه هوش مصنوعی« از »اسنها ریونور« ۱8ساله تا »جفری هینتون« 76ساله را دربر می گیرد. اسنها ریونور به تازگی و در بخشی از 
کارش به عنوان رهبر Encode Justice، جنبش جوانانه ای که برای هوش مصنوعی اخلاقی تلاش می کند، با دولت بایدن ملاقات کرد. جفری 
هینتون نیز بهار امسال جایگاهش در گوگل را ترک کرد تا درباره خطرهای فناوری ای حرف بزند که کمک کرده به  وجود بیاید. این گروه صدنفره 
از بســیاری جهات نقشــه ای از روابط و مراکز قدرتی هســتند که توســعه هوش مصنوعی را به پیش می برند. ایــن افراد رقیب هــا و رگولاتورها، 
دانشمندان و هنرمندان، حامیان و مدیران ارشد هستند؛ انسان های رقیب و همکاری که بینش ها، میل ها و نقص هایشان جهت گیری این 

فناوری بیش  از پیش تأثیرگذار را تعیین می کند.

زیاد اوبرمایر
دانشیار دانشگاه کالیفرنیا، برکلی

وقتی »زیاد اوبرمایر« به عنوان پزشک اورژانس 
یــاد اتخــاذ  آمــوزش می دیــد، از دشــواری ز
تصمیم های سرنوشت ســاز رنج می برد. اکنون 
در حال مطالعــه نحوه کمک هــوش مصنوعی 
بــه پزشــکان در تصمیم گیــری اســت )از جمله 
تصمیم درباره افرادی که باید برای حمله قلبی 
آزمایش شــوند(. همزمان کشــف های جدیدی 
را مثــل راه هایی برای کاهش درد ناشــناخته در 

میان جامعه های محروم به پیش می برد.

سوجین چونگ
هنرمند

»ســوجین چونگ« ربات ها را آموزش می دهد 
تا همراه با او روی بوم های بســیار بزرگ نقاشی 
کننــد و آثــار هنــری انتزاعــی گران قیمتــی بــا 

خط های برجسته شناور بسازند.

ریچارد ساکر
You.com مدیرعامل و بنیان گذار

»ریچــارد ســاکر« امیــدوار اســت موتــور 
جســت وجوی مبتنی بر هــوش مصنوعی اش 
با ارائه اطلاعات بهتر و حفظ حریم خصوصی 
جایگاه غالب گوگل را به چالش بکشــد )یکی 

از سرمایه گذاران این شرکت سلزفورس است 
و مارک بنیوف، رئیس مشترک هیئت مدیره و 
صاحب تایم نیز مدیرعامل سلزفورس است(.

نتانیل منینگ
Kettle مدیر ارشد عملیات و هم بنیان گذار

هم بنیان گذار استارتاپ بیمه Kettle می گوید 
هــوش مصنوعی می تواند ریســک های ناشــی 
از آتش ســوزی های جنــگل و ســایر فاجعه های 
مرتبــط بــا اقلیــم را بهتــر ارزیابــی کنــد و بــه 
صاحب خانه هــا کمــک کنــد بــه بیمه نامه های 

مقرون به صرفه تری دسترسی پیدا کنند.

توشیتا گوپتا
Refiberd هم بنیان گذار و مدیر ارشد فناوری

از پیراهن تا جوراب؛ مقدار پوشاکی که در ایالات 
متحــده دور ریخته می شــود در ســال های اخیر 
تقریبــاً دوبرابــر شــده و بــر اســاس جدید تریــن 
داده های دولتی از حدود 9500 تن در سال 2000 
بــه بیــش از 17 هــزار تــن در ســال 2018 رســیده 
اســت. بیشــتر ایــن مقــدار )حــدود 85 درصــد( 
بــه  جــای بازیافــت دفــن یــا ســوزانده می شــود. 
Refiberd از جملــه بــه  لطــف کارهــای نوآورانــه 
مدیــر ارشــد فنــاوری اش، »توشــیتا گوپتــا«، بــا 
اســتفاده از هوش مصنوعی در حــال تغییر این 

وضعیت است. این شرکت مستقر در کالیفرنیا 
را »ســاریکا باجاج« و گوپتــا که هــر دو اکنون 27 
ساله هستند در سال 2020 بنیان گذاری کردند.

نیل کسلا
Curai مدیرعامل و هم بنیان گذار

وقتــی کســی بــه Curai Health، اســتارتاپ 
مراقبت مجازی ای که »نیل کسلا«، پژوهشگر 
یادگیــری ماشــین در ســال 2017 بنیان گــذاری 
کرد، پیام می دهد، هوش مصنوعی به پزشکان 
کمــک می کنــد بــه پرســش هایش پاســخ و 
تشخیص پزشــکی بدهند که با این کار فرایند 
هم برای بیمــار و هم بــرای ارائه دهنده خدمات 

ساده و راحت می شود.

اندرو هاپکینز
Exscientia مدیرعامل و بنیان گذار

»انــدرو هاپکینــز« شــرکت زیســت فناوری 
مســتقر در بریتانیــا، یعنــی Exscientia را در 
ســال 2012 بنیان گــذاری کــرد و در ســال 2020 
بــه اولیــن شــرکتی تبدیل شــد کــه یــک داروی 
طراحی شــده توســط هــوش مصنوعــی را بــه 
مرحلــه آزمایش هــای بالینی می رســاند و از آن 
زمان پنج داروی دیگر از این نوع را به این مرحله 

رسانده است.

برای مشاهده فهرست کامل 100 
فرد تأثیرگذار هوش مصنوعی در 

دنیا اسکن کنید
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داریو و دنیلا آمودی
Anthropic هم بنیان گذاران

داریو و دنیلا آمودی بیشتر از اغلب خواهر و برادرها اتفاق نظر 
دارند. دنیلا می گوید: »از کودکی همیشه خیلی همسو بودیم.« 
 ،Anthropic همســویی برای این خواهر و بــرادر مدیر شــرکت
یکی از آزمایشگاه های هوش مصنوعی پیشگام جهان، اهمیت 
بســیار زیادی دارد. در ادبیات این صنعت منظور از همسویی 
اطمینان از »همســو« بودن سیســتم های هــوش مصنوعی با 
ارزش های انسانی است. داریوی 40 ساله و دنیلای 36 ساله )به 
ترتیب مدیرعامل و رئیس Anthropic( معتقدند رویکرد آنها 
به همسویی هوش مصنوعی امن تر و مسئولانه تر از شرکت های 
دیگری اســت که در حال ایجاد پیشــرفته ترین سیســتم های 

هوش مصنوعی هستند.
Anthropic که در ســال 2021 بنیان گذاری شده پژوهش های 
پیشرویی در زمینه »تفســیرپذیری مکانیســتی« انجام داده 
است تا به توســعه دهندگان این امکان را بدهد که کاری شبیه 
تصویربرداری مغز انجام دهند تــا به  جای اتکا به خروجی های 
متنی که نمــودی واقعــی از ســازوکارهای درونی سیســتم ارائه 
نمی دهــد، ببیننــد درون یــک سیســتم هوشــمند واقعــاً چــه 
می گــذرد. Anthropic همچنیــن Constitutional AI، روش 
بسیار جدیدی برای همسویی سیستم های هوش مصنوعی را 
 ،Claude 2 ،توسعه داده اســت. این رویکردها را در چت باتش
نیز تعبیه کرده که رقیب نزدیــک GPT-4، قدرتمندترین مدل 

OpenAI محسوب می شود.
بنابراین Anthropic خــودش را به عنوان آزمایشــگاه پژوهش 
امنیت هوش مصنوعی مطــرح می کند. اما این خواهــر و برادر 
به این نتیجه رســیده اند که بــرای انجام چنین پژوهشــی باید 
مدل های هوش مصنوعی پیشرفته خودشان را بسازند. بدین 
منظور به مقادیر زیادی قدرت رایانش و در نتیجه پول بسیاری 
نیاز دارند. بنابراین نمی توانند سازمانی غیرانتفاعی باشند و باید 
به عنوان کسب وکاری فعالیت کنند که دسترسی به مدل های 
هوش مصنوعــی اش را به ســایر کســب وکارها می فروشــد و از 

سرمایه گذاران منابع مالی جذب می کند.

الکس کارپ
Palantir مدیرعامل و هم بنیان گذار

شرکت Palantir که نام آن برگرفته از گوی های 
بلورین غیب گوی مجموعه ارباب حلقه هاست، 
ابزارهــای آنالیتیکــس داده اش را بــه مشــتریان 
گوناگونــی از جملــه ســازمان اعمــال مهاجــرت و گمــرک 
ایالات متحده )آیس(، FBI، ارتش ایالات متحده و CIA فروخته است. 
پافشاری »الکس کارپ« بر این مسئله که شرکت های فناوری آمریکایی 

بایــد از دولت ایــالات متحــده پشــتیبانی کنند، اغلــب باعــث ناراحتی 
سرمایه گذاران و برخی کارمندان شده است. او می گوید: »هیچ وقت در 
فهرست محبوب ها رتبه خوبی نداریم.« اما کارپ 55ساله اکنون معتقد 
است ترس های فزاینده نسبت به بلندپروازی های چین در زمینه هوش 
مصنوعی و نقش شــرکت های بزرگ فناوری در جنــگ اوکراین صنعت 
را به دنباله روی از مســیر او ترغیــب می کند. کارپ کــه اولین مدیرعامل 
شــرکت های بزرگ غربی بود که بعد از تهاجم روســیه از اوکراین بازدید 
کرد، می گوید: »اولین شــلیک انقلاب هوش مصنوعی اتفاقاً زمانی بود 

که افراد پیاده سازی آن را در میدان جنگ دیدند.«

لیلا ابراهیم
Google DeepMind مدیر ارشد عملیات

گــوگل در ســال DeepMind 2014 را خریــد و 
در مــاه آوریــل بــا Google Brain ادغــام کــرد. لیلا 
ابراهیم 53ساله DeepMind را ترکیبی از استارتاپ، 
آزمایشگاه پژوهشی و غول فناوری جهانی توصیف می کند. سال ها حضور در 

اینتل، شرکت سرمایه گذاری خطرپذیر Kleiner Perkins و استارتاپ ادتک 
Coursera او را برای مدیریت فعالیت های روزانه DeepMind و رهبری کارهای 
مســئولیت پذیری و حکمرانی این شــرکت آماده کرده بود. او می گوید: »فکر 
می کنم برای این لحظه ساخته شده بودم.« او می گوید اگر احساس نمی کرد 
کفه فرصت های ناشــی از هــوش مصنوعــی می تواند از کفه ریســک هایش 
سنگین تر باشد، به DeepMind ملحق نمی شد، اما به یاد می آورد که در طول 

مصاحبه شغلی از وخامت و شدت ریسک ها غافلگیر شده بود.
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 گرگ بروکمن
هم بنیان گذار 

OpenAI و رئیس

»گــرگ بروکمن« حدود 
80 درصــد از زمانــش را 
صــرف کدنویســی می کنــد 
و در رده »مهندســان 10برابــری« قــرار می گیــرد. 
مهنــدس 10برابــری اصطلاحــی اســت کــه در 
سیلیکون ولی برای افرادی استفاده می شود که کار 
10 کدنویس عــادی را انجام می دهند. اما بروکمن 
34ســاله بیشــتر بــه پیــدا کــردن راه هایــی بــرای 
افزایش 10برابری خروجی OpenAI فکر می کند. 
در بیشــتر زمانــش به دنبــال گلوگاه هایــی بــرای 
برطرف کردن یــا پروژه هایی برای اجــرا می گردد که 
عملکرد این شرکت را به  شکل چشم گیری بهبود 
می بخشــند. در 20 درصــد باقی مانــده زمانــش 
بــه پرســش های بــزرگ پیــش  روی OpenAI مثل 
رویکــرد این شــرکت بــه امنیت هــوش مصنوعی 
فکر می کنــد. بروکمن اســتدلال می کنــد که تنها 
راه برای تأمین امنیت این است که به پیاده سازی 
مدل هــای قدرتمندتــر همزمــان بــا توسعه شــان 
ادامــه دهیــم و از هــر پیاده ســازی درس بگیریم و 
همین طور که مشــکلات پدیدار می شوند به آنها 

رسیدگی کنیم.

راکل اورتاسون
بنیان گذار و مدیرعامل 

Waabi

دانشــمند ارشــد ســابق 
اوبــر،  خودرانــی  واحــد 
اســتارتاپ ترابــری خــودران Waabi را در ســال 
2021، نیم دهــه بعــد از اوج گیــری پرهیاهوی این 
بخــش در اواســط دهــه 2010 بنیان گــذاری کرد. 
اما »راکل اورتاســون« می گوید دیر شــروع کردن 
به این شــرکت امکان اســتفاده از پیشرفت های 
 Waabi جدیــد هــوش مصنوعــی را داده اســت؛
از جمله بــه این دلیل کــه کامیون هــای مجازی را 
در شبیه ســازی بســیار واقع گرای ساخت هوش 
مصنوعــی می رانــد، توانســته اســت نرم افــزار 
خودرانش را بسیار سریع تر و ارزان تر از رقیب ها 

آموزش دهد. 
در نتیجــه ایــن شــرکت می توانــد بــدون برخــورد 
واقعی بــا موقعیت های دشــوار در زندگــی واقعی 
بــه نرم افــزار خودرانــش آمــوزش دهــد کــه در این 
موقعیت هــا راهبــری مناســب را داشــته باشــد. 
اورتاسون می گوید: »می توانید چیزهایی را ایجاد 
کنید که ایجادشان در دنیای واقعی بسیار دشوار 
یا غیرممکن است. اخلاقی نیست که )در زندگی 
واقعی( تصادفی ایجاد کنیــد تا ببینید می توانید 

آن را مدیریت کنید یا خیر.«

جنسن هوآنگ
Nvidia مدیرعامل، رئیس و هم بنیان گذار

شــرکت ایــن کارآفریــن متولــد تایــوان، 
Nvidia، تولیدکننــده جهانــی اصلــی 
ریزپردازنده هایی است که انقلاب هوش 

مصنوعی را به پیش می برند.

رید هافمن
کارآفرین و سرمایه گذار

هم بنیان گــذار شــرکت لینکدیــن توجــه 
ویــژه ای بــه هــوش مصنوعــی کــرده و 
ســرمایه گذاری  صنــدوق  طریــق  از 
خطرپذیرش و هم بنیان گذاری استارتاپ 
چت بــات Inflection صدهــا میلیــون 
دلار بــرای هــوش مصنوعی هزینــه کرده 

است.

ساندرا ریورا
مدیرکل مرکز داده و گروه هوش مصنوعی 

اینتل
»ساندرا ریورا« رهبری تلاش اینتل برای 
تبدیل شدن به یکی از ســازندگان اصلی 
شــتاب دهنده های هوش مصنوعی را بر 
 Gaudi2 عهده دارد و بر ارائه تراشه های
این شرکت نظارت می کند. Gaudi3 که 
ســال آینده عرضه می شــود، می خواهد 
 H100 یعنی Nvidla با تراشــه قدرتمند

رقابت کند.

مارک ریبرت
 Boston مدیر ارشد موسسه هوش مصنوعی

Dynamics
»مارک ریبرت« می گوید بیشتر ربات ها 
»به اندازه توســترها احمق هســتند« اما 
می خواهد این مسئله را اصلاح کند و به 

آنها چابکی و هوش انسان گونه بدهد.

دمیس هسابیس
 Google مدیرعامل و هم بنیان گذار

DeepMind
وقتــی »دمیــس هســابیس« شــرکتش، 
DeepMind را در ســال 2014 بــه گــوگل 
فروخت، ایده هوش جامع مصنوعی را به 
جریان اصلی آورد و اکنون در خط مقدم 
تلاش هــا بــرای ســاخت ایــن نــوع هوش 

مصنوعی است.

کوین اسکات
مدیر ارشد فناوری و معاون ارشد واحد 

هوش مصنوعی مایکروسافت
در ســال 2019 »کویــن اســکات« رهبری 
ســرمایه گذاری یــک میلیــارد دلاری 
مایکروســافت در OpenAI را بــر عهــده 

داشت. 

 )Copilot( اکنون بر توسعه کمک خلبان
یا دســتیار برای تقریباً هــر کاری متمرکز 

است.

سم آلتمن
OpenAI مدیرعامل

تصمیــم »ســم آلتمــن« بــرای عرضــه 
تدریجــی ابزارهــای هــوش مصنوعــی 
 ChatGPT از جمله OpenAI پیشرفته
دنیای فنــاوری را متحول کــرده و جایگاه 
سیاست گذاری در حوزه هوش مصنوعی 
در اولویت هــای سیاســت مداران را ارتقا 

داده است.

مصطفی سلیمان
Inflection AI مدیرعامل و هم بنیان گذار

»مصطفــی ســلیمان«، هم بنیان گــذار 
DeepMind استارتاپ چت بات خودش 
را بنیان گذاری کرده و کتابی درباره هوش 
 The( »مصنوعی به  نــام »موج پیــش رو
Coming Wave( نوشته است که درباره 
»تحــول ریشــه ای« در صنایــع مختلف 

هشدار می دهد.

دنیل گروس
کارآفرین و سرمایه گذار

»دنیل گــروس«، بنیان گــذار نابغه حوزه 
فناوری در گذشته که بعد رهبر پروژه های 
هوش مصنوعی و پژوهشی اپل و بعدتر 
سرمایه گذار شد، اکنون در جست وجوی 
اســتارتاپ پرطرفــدار بعدی حــوزه هوش 

مصنوعی است.

کلمنت دلنگ
Hugging Face مدیرعامل و هم بنیان گذار

مدیرعامــل  دلنــگ«،  »کلمنــت 
Hugging Face، پلتفــرم منبع بــازی 
برای توســعه دهندگان هوش مصنوعی، 
معتقد است اشــتراک گذاری کدها وزنه 
تعادلــی بســیار مهمــی در برابــر قــدرت 
غول هــای هــوش مصنوعی اســت )یکی 
از ســرمایه گذاران این شرکت سلزفورس 
اســت و مــارک بنیــوف، رئیس مشــترک 
نیــز  تایــم  صاحــب  و  هیئت مدیــره 

مدیرعامل سلزفورس است(.

آنا ماکانجو
OpenAI معاون امور جهانی

»آنــا ماکانجــو« در کنــار ســم آلتمــن، 
مدیرعامــل OpenAI در حــال ســفر بــه 
نقاط مختلــف جهان برای ارائه مشــاوره 
به رهبران در مورد نحوه رگوله کردن هوش 

مصنوعی بوده است.
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کایفو لی
 Sinovation رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل

Ventures

»کایفــو لــی«، مدیــر ارشــد ســابق اپــل، 
مایکروســافت و گــوگل اکنــون شــرکت 
 Sinovation Ventures مســتقر در پکن
را مدیریت می کند که با ســه میلیــارد دلار 
دارایــی روی کاربردهــای هــوش مصنوعــی 

متمرکز است.

مارک اندریسن
کارآفرین و سرمایه گذار

»مارک اندریسن«، میلیاردر سیلیکون ولی 
از طریــق صنــدوق ســرمایه گذاری اش، 
اندریسن هوروویتز صدها میلیون دلار در 
 OpenAI شرکت های هوش مصنوعی مثل
و Character.AI ســرمایه گذاری کــرده 

است.

کلارا شی
Salesforce AI مدیرعامل

»کلارا شی« تلاش ها برای کمک به شرکت ها 
در کمینه کردن ریسک ها هنگام استفاده از 
هوش مصنوعی را هدایت می کند. به عنوان 
مثــال آنهــا را در جریــان قــرار می دهــد کــه 
می توانند انتخاب کنند که داده هایشــان را 

به اشتراک نگذارند.

الکساندر وانگ
Scale AI مدیرعامل

مدیرعامل Scale AI بعد از آنکه جوان ترین 
میلیاردر خودساخته جهان شد، شرکتش 
را )که داده های مورد اســتفاده بــرای آموزش 
الگوریتم هــای یادگیــری ماشــین را بهبــود 
می بخشــد( به غولی هفت میلیــارد دلاری 

تبدیل کرد.

ایدان گومز
Cohere مدیرعامل و هم بنیان گذار

Cohere شــرکتی متمرکــز بر نهادهاســت 
که بــه کســب وکارها کمــک می کنــد هوش 
مصنوعــی را در چت بات هــا، موتورهــای 
جست وجو و غیره پیاده سازی کنند )یکی از 
سرمایه گذاران این شرکت سلزفورس است 
و مارک بنیوف، رئیس مشترک هیئت مدیره 
و صاحب تایــم نیــز مدیرعامل ســلزفورس 

است(.

جیمی تیوان
دانشمند ارشد مایکروسافت

»جیمــی تیــوان« بــر اثرگــذاری هــوش 
مــا  کــردن  کار  نحــوه  روی  مصنوعــی 
 متمرکــز اســت و رهبــری تلاش هــا بــرای

 تلفیــقGPT-4 بــا محصــولات اصلــی 
مایکروسافت را بر عهده داشت.

ایلان ماسک
xAI بنیان گذار

»ایــلان ماســک«، ثروتمندتریــن فــرد 
جهــان در ســال 2015 شــرکت OpenAI را 
هم بنیان گــذاری کرد، اما بعد این شــرکت را 
ترک کرد و از آن زمان روی خودروها، ربات ها 
و ریزتراشــه های هــوش مصنوعــی خودش 

کار می کند.

اندرو نگ
DeepLearning.AI بنیان گذار

 Google Brain اندرو نگ«، هم بنیان گذار«
و دانشــمند ارشــد ســابق بایــدو اکنــون بــر 
آمــوزش افــراد دربــاره هــوش مصنوعــی در 
Coursera و توسعه اپلیکیشن های متکی 
بــر هــوش مصنوعــی در AI Fund متمرکــز 

است.

مردیت ویتکر
Signal رئیس

»مردیــت ویتکر«، کارمند ســابق گــوگل در 
ســال 2022 رئیــس بنیــاد Signal شــد کــه 
اپلیکیشن پیام رسان هم نامش را مدیریت 
می کنــد. او امیــدوار اســت »در گذرگاه های 
داده ای اختــلال ایجــاد کنــد« کــه بــه 
شرکت های هوش مصنوعی کمک می کنند 

قدرت شان را تقویت کنند.

جیمز مانیکا
معاون ارشد تحقیقات، فناوری و جامعه 

گوگل

»جیمز مانیــکا«، مســئولیت پژوهش ها و 
محصــولات هــوش مصنوعــی گــوگل مثل 
ردیاب های آتش ســوزی جنــگل را بر عهده 
دارد و بــه دولــت ایــالات متحــده در مــورد 

رگولیشن بالقوه مشاوره می دهد.

جک کلارک
هم بنیان گذار و رئیس سیاست گذاری 

Anthropic

بخــش  رئیــس  کلارک«،  »جــک 
سیاســت گذاری Anthropic از حامیــان 
ایجــاد »ظرفیت قــوی« توســط دولــت برای 
پژوهش و ارزیابی هوش مصنوعی به عنوان 
راهی برای موظف کردن صنعــت به پیروی از 
استانداردهای امنیتی ســخت گیرانه است 
)یکی از سرمایه گذاران این شرکت سلزفورس 
اســت و مــارک بنیــوف، رئیــس مشــترک 
هیئت مدیره و صاحب تایم نیــز مدیرعامل 

سلزفورس است(.

رابین لی
مدیرعامل، رئیس هیئت مدیره و هم بنیان گذار بایدو

»رابیــن لــی« کــه بایــدو، محبوب تریــن موتــور 
جست وجوی چین را در ســال 0002 هم بنیان گذاری 
کرد، به عنوان پیشروترین آینده نگر چین مدت زیادی 
است که روی موج هوش مصنوعی سوار شده است. 
بایدو همین حالا udoaiX، معادل الکسای آمازون و 
همچنین ناوگانی از تاکسی های خودران دارد، اما لی 
می گوید رشد انفجاری اخیر در هوش مصنوعی مولد 
یعنــی »در دوران هیجان انگیــزی قــرار داریــم. هوش 
مصنوعی حالا می تواند انواع گوناگونی از برهان های 

منطقی را تولید کند که پیش تر نمی توانست«.
 بایــدو 13 آگوســت مــدل زبانــی بــزرگ خــودش، 
toB EINRE را به صــورت عمومــی عرضــه کــرد. در 
حالــی  که پکــن بــه رگولیشــن هــوش مصنوعــی فکر 
می کند، لی 45ســاله چهره مورد اعتمادی محسوب 
می شــود. در ماه ژوئیه بایدو به عنوان رهبر گروه ویژه 
مدل زبانــی بزرگ گروه ملــی استانداردســازی هوش 
مصنوعی دولت چین منصوب شــد. لی می گوید در 
چند وقت اخیر روحیه این گروه »به  جای رگوله کردن 
بیشتر به ذهنیت ساختن گرایش پیدا کرده است«. 
هوش مصنوعی از داده ها یاد می گیرد و وقتی دولت 
چین پایش را از روی ترمزهای رگولاتوری بردارد، 776 
میلیون کاربر ماهانه بایدو مقادیر گســترده ای از این 
داده ها را فراهم خواهند کرد. لی معتقد است فرصت 
»تغییــر پارادایمــی در تعامــل انســان و کامپیوتــر« 
وجــود دارد و خبــر از »میلیون هــا اپلیکیشــن بومــی 
عصر هــوش مصنوعــی می دهد کــه احتمــالاً اکنون 

نمی توانیم حتی تصورشان کنیم«.
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الوندرا نلسون
پژوهشگر و مشاور سیاست گذاری

سال گذشــته که کاخ ســفید رئیس جمهور بایدن مأمور 
واکنــش به تغییرات ســریع هــوش مصنوعی مولد شــد، 
»الوندرا نلسون« رهبری این مأموریت را بر عهده گرفت. 
نلســون به عنــوان رئیــس اداره سیاســت علــم و فنــاوری 
کاخ ســفید در اکتبر ســال گذشــته بر انتشــار طرح اولیه 
منشــور حقوق هوش مصنوعی نظارت کرد. این ســند از 
لحاظ قانونــی الزام آور یــا اجرایی نیســت، اما چهارچوبی 
تعیین می کند که نلســون امیدوار اســت هم ســازندگان 
هوش مصنوعی و هم سیاســت گذاران از آن پیروی کنند 
تا اطمینان حاصل شــود که هوش مصنوعــی نیرویی در 
راســتای منافع عمومی اســت. در این ســند آمده است: 
»این ابزارها بــا اتکا به نــوآوری آمریکایــی می توانند همه 
بخش های جامعه مــا را بازتعریــف و زندگی را بــرای همه 

بهبود بخشند.«
نلسون همچنین امیدوار است این 73 صفحه به کنگره 
انگیزه بدهد کــه قوانین هــوش مصنوعی را هرچــه زودتر 
تدوین و تصویب کند. او می گوید: »بسیار فوری و ضروری 
اســت. در همیــن ســال های اخیــر در مــورد رگولیشــن 
رســانه های اجتماعی به قدر کافی ســریع عمل نکردیم و 

حالا برای ما درس عبرتی شده است.«
نلســون بــا رزومــه ای عالــی بــه کاخ ســفید آمــد؛ اســتاد 
دانشــگاه های کلمبیا و ییل، رئیس و مدیرعامل سازمان 
 غیرانتفاعــی »شــورای پژوهــش علــوم اجتماعــی« 
)Social Science Research Council( و نویسنده چند 
کتاب تحسین شده درباره ژنتیک، نژاد و تبعیض پزشکی 
بود. همان دقت و توجه همیشگی اش به جزئیات را به طرح 
اولیه هوش مصنوعی آورد که در طول یک ســال و بعد از 
گفت وگوهای گسترده او و تیمش با نقش آفرینان صنعت، 
پژوهشگران، دانش آموزان دبیرستان و معلمان تدوین کرد. 

ایان هوگارث
 Frontier AI( رئیس گروه ویژه قلمرو هوش مصنوعی

Taskforce( بریتانیا

»ایان هوگارث« به عنوان سرمایه گذار ثروتش را 
با سرمایه گذاری روی شــرکت های یادگیری ماشین 
به  دست آورد. در این فرایند در پیشرفت های سریعی در هوش مصنوعی 
پیشــگام بود که همیشــه در معرض نگاه و توجه عموم نبودند. هوگارث 
می گوید: »باعث می شــد خیلی معذب شــوم. چیزهایی را درباره مسیر 

پیش روی جهان درک می کردم کــه در محیط های عمومی واقعاً آشــکار 
نبودند.« دولت بریتانیا در ماه ژوئن اعلام کرد که این بریتانیایی 41ساله 
را به عنــوان رئیــس طــرح امنیــت هــوش مصنوعــی جدیــدش منصوب 
کرده که اکنون با نام گروه ویژه قلمرو هوش مصنوعی شــناخته می شود. 
ســرمایه گذاری 100 میلیــون پونــدی یــا 126 میلیــون دلاری )که بــه گفته 
هوگارث بزرگ تریــن ســرمایه گذاری هر کشــوری در حــوزه امنیت هوش 
مصنوعی است( بخشی از تلاش گسترده تر بریتانیا برای مطرح کردن این 
کشور به عنوان رهبر حرکت به سمت هنجارهای جهانی حول استفاده 

و رگولیشن سیستم های هوش مصنوعی است.

آدری تنگ
وزیر امور دیجیتال تایوان

»آدری تنگ« به عنوان اولین وزیر امور دیجیتال 
تایــوان بــا وظیفــه پرتعارض پیــدا کردن مســیر 
درســت در میان ریســک ها و فرصت های ناشی 
از هوش مصنوعی برای دموکراسی نوپای این جزیره 
دســت وپنجه نرم می کنــد. در حالی  کــه بســیاری از سیاســت مداران بر 
محافظــت از دموکراســی در برابــر بدتریــن جنبه هــای هــوش مصنوعی 

متمرکزند، تنگ در حال انجام آزمایش در مورد نحوه اســتفاده از هوش 
مصنوعــی بــرای بهبــود دموکراســی به ویــژه در زمینــه رگولیشــن هــوش 
مصنوعی است. او در اوایل سال جاری با سازمان سیاست گذاری پروژه 
هــوش جمعــی )Collective Intelligence Project( همــکاری کــرد تا 
مجمع هــای همســویی )Alignment Assemblies( را عرضــه کند؛ این 
مجمع ها انجمن هــای آنلاینی هســتند که به شــهروندان عــادی امکان 
اظهارنظر در مورد طیفی از مسائل مثل استفاده ها، اخلاق، رگولیشن و 

اثرگذاری هوش مصنوعی را می دهد.
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فناور ی های مالی ایران

عمر العلما
وزیر هوش مصنوعی امارات متحده 

عربی
»عمــر العلمــا« در ســال 2017 اولین 
وزیر هوش مصنوعی امارات متحده 
عربی شــد. حــال از کشــورهای دیگر 
می خواهــد وزیــر هــوش مصنوعــی 

خودشان را داشته باشند.

ریچارد ماتینگه
مؤسس اتحادیه بازبین های محتوا

یافــت  »ریچــارد ماتینگــه« بــا در
کمتــر از دو دلار در ســاعت آســیب 
روان شــناختی متحمــل شــد تــا بــه 
ChatGPT آمــوزش دهــد برخــورد 
مســموم نداشــته باشــد. او اکنــون 
حامی شــرایط بهتر بــرای نیــروی کار 
در زمینــه کارهــای برون سپاری شــده 
مرتبط بــا داده های هــوش مصنوعی 

است.

مارگارت وستیر
معاون اجرایی کمیسیون اروپا

»مــارگارت وســتیر«، سیاســت مدار 
دانمارکی دو سال گذشته را به عنوان 
نفر اصلی صرف پیشبرد قانون هوش 
مصنوعی اتحادیــه اروپا کرده که قرار 
اســت به اولیــن قانــون جامــع هوش 

مصنوعی جهان تبدیل شود.

اریک اشمیت
Schmidt Futures هم بنیان گذار

مدیرعامــل  اشــمیت«،  یــک  »ار
ســابق گــوگل به عنــوان رابطــی بیــن 
ســیلیکون ولی و فعــالان امنیت ملی 
ایــالات متحــده یک دهــه گذشــته را 
صرف ترویج ایــده ضــرورت و فوریت 
تحقیقــات هــوش مصنوعــی کــرده 

است.

آنا اشو
نماینده مجلس ایالات متحده

این قانون گذار کالیفرنیایی باســابقه 
عــلاوه بــر دعــوت متخصصــان بــه 
آمــوزش سیاســت گذاران دربــاره 
هوش مصنوعی، پیش نویس قانونی 
را در مــورد ایجــاد کمیســیونی بــرای 
رگوله کــردن هــوش مصنوعــی ارائــه 

داده است.

)Sneha Revanur( اسنها ریونور
Encode Justice بنیان گذار و رئیس

یونــور« نســل جــوان را  »اســنها ر
بســیج می کند تا در سراسر جهان از 

رگولیشــن هوش مصنوعــی در آینده 
حمایت کنند.

تریستان هریس
هم بنیان گذار و مدیر اجرایی مرکز 

 Center for Humane( فناوری انسانی
)Technology

 Your Undivided مجری پادکست
Attention می گویــد کشــورها و 
شــرکت ها در رقابتــی بــرای ســاختن 
یــن )و خطرناک تریــن(  قدرتمندتر
مصنوعــی  هــوش  سیســتم های 
بــرای  را  کارزاری  او  هســتند. 
خویشتنداری در این زمینه راه اندازی 

کرده است.

دن هندریکس
مدیر اجرایی مرکز امنیت هوش مصنوعی 

)Center for AI Safety(
»دن هندریکــس« در کنار کارهایش 
در مرکــز امنیــت هــوش مصنوعی به 
شرکت هوش مصنوعی جدید ایلان 
ماسک، xAI، در مورد امنیت مشاوره 
می دهد. این دو در اولین جلسه شان 
بــه توافــق رســیدند کــه نبایــد تــلاش 
کننــد در رقابــت بــرای منقرض کردن 

بشر پیروز شوند.

جوی بولاموینی
بنیان گذار لیگ عدالت الگوریتمی 
)Algorithmic Justice League(

»جون بولاموینــی« از پژوهش و هنر 
بــرای برجســته کردن آســیب های 
مثــل  مصنوعــی  هــوش  بالقــوه 
الگوریتم هــا  در  توانمندگرایــی 

استفاده می کند.

الیزر یادکاوسکی
هم بنیان گذار مؤسسه تحقیقات هوش 

 Machine Intelligence( ماشین
)Research Institute

این نظریه پرداز جنجالی فکر می کند 
99 درصــد احتمــال دارد کــه هــوش 
مصنوعی انســان را به کلــی منقرض 
کند. در یکی از نشست های رسانه ای 
کاخ ســفید به ســرمقاله ماه مارس او 

در مجله تایم ارجاع داده شد.

سارا چندر
مشاور ارشد سیاست گذاری گروه حقوق 
 European Digital( دیجیتال اروپایی

)Rights
»ســارا چنــدر« بــه اتحادیــه اروپــا 
مشــاوره می دهد تا اطمینان حاصل 
کند قانون جدیــد هوش مصنوعی به 

الهام طبسی
معاون بخش فناوری های 

نوظهور مؤسسه ملی 
)NIST( استانداردها و فناوری

تقریبــاً پنــج ســال پیش مؤسســه 
ملــی اســتانداردها و فنــاوری ایــالات متحــده شــروع به 
ایجاد برنامه ای برای بهبود توســعه سیستم های هوش 
مصنوعی قابــل اعتماد و مســئولیت پذیر کــرد. در طول 
ایــن فراینــد بــود کــه »الهــام طبســی«، مهنــدس بــرق و 
رئیس ستاد آزمایشــگاه فناوری اطلاعات این مؤسسه، 
پیشــنهاد داد گفت وگوها درباره اثر هــوش مصنوعی از 
اصــول بــه پیاده ســازی عملی سیاســت ها حرکــت کند؛ 

پیشنهادی که ثابت شد بسیار مهم بوده است.
بعد از اینکه تیم طبسی شروع به پژوهش درباره امنیت 
و ســوگیری هــوش مصنوعی کــرد، کنگــره در بخشــی از 
قانــون اختیــارات دفــاع ملــی ســال 2021 مؤسســه ملی 
استانداردها و فناوری )بخشی از وزارت بازرگانی( را ملزم 
به توسعه چهارچوب مدیریت ریســک داوطلبانه برای 

سیستم های هوش مصنوعی قابل اعتماد کرد. 
طبســی رهبری این تلاش را بــر عهده گرفــت و در ژانویه 
2023 از چهارچــوب نهایی طراحی شــده بــرای کمک به 
کاربــران و توســعه دهندگان هوش مصنوعــی در تحلیل 
ریســک های مربوط بــه سیســتم های هــوش مصنوعی 
و رســیدگی بــه آنهــا رونمایــی کــرد؛ ایــن چهارچــوب 
دستورالعمل هایی عملی برای رسیدگی به این ریسک ها 

و به حداقل رساندن آنها ارائه می دهد.

کلی مک کرنان
هنرمند

ســال پیش، »کلی مک کرنان« 
هنرمنــد تجســمی شــروع بــه 
مشــاهده تصاویــری در توییتــر کرد 

که به  نظر می رسید اثر هنری او هستند، اما نبودند.
 مک کرنان می گوید: »احساس می کردم طرح های ناتمام، 
ذهنــم را نشــان می دهنــد کــه هنــوز حتــی بــه روی کاغذ 

نیاورده بودم. 
واقعــاً آزاردهنــده بــود.« مک کرنــان که 37ســاله اســت، 
خیلی زود فهمید افراد در سراسر جهان از نام او به عنوان 
کلیــدواژه ای اســتفاده می کننــد تــا بــه مدل هــای هــوش 
مصنوعــی تبدیل متــن به تصویــر مثــل Midjourney و 
Stable Diffusion فرمــان بدهنــد. بــدون اجــازه یا نظر 
مک کرنان هزاران تصویر در لحظه با سبک خیال پردازانه 

و علمی-تخیلی او ساخته می شدند. 
در نتیجــه مک کرنــان در مــاه ژانویــه بــا دو هنرمنــد 
دیگــر، »ســارا اندرســون« و »کارلا ارتیــز« بــه شــکایتی 
دســته جمعی علیــه Midjourney، Stability AI و 
DeviantArt پیوســت. این هنرمندان طرف های مقابل 
را بــه نقــض کپی رایت متهــم کــرده و خواســتار پرداخت 

دستمزد برای آثارشان شده اند.
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تد چیانگ
نویسنده

»تد چیانگ« شاید تحسین شده ترین نویسنده علمی-
تخیلی زنده جهان باشد. با داســتان های کوتاه، ظریف و 
پیچیده اش واکنــش جهان های داخلــی و جامعه های ما 
به تحــولات غیرمنتظــره در بافت علــم را واکاوی می کند. 
چه احساسی خواهد داشت اگر هورمونی به شما تزریق 
شود که کارکرد شناختی شما را به  طرز چشم گیری بهبود 
بخشد؟ اگر یادگیری زبانی بیگانه نوع نگاه شما به زمان را 
تغییر بدهد، چه می شود؟ و اگر انسان زندگی مصنوعی 

خلق کند، چه تعهداتی به آن خواهد داشت؟
چیانگ 56ســاله به تازگی در جایگاه جدیــدی قرار گرفته 
است. در مقاله های غیرداستانی اش برای مجله نیویورکر، 
در نقش یکی از تندوتیزتریــن منتقدان هوش مصنوعی 
و شــرکت های پشــت آن ظاهــر شــده اســت. در یکــی از 
 jpeg را بــا »عکــس ChatGPT ،مقاله هــای وایرالــش
تاری از اینترنت« مقایســه کرده و اســتدلال کرده بود که 
همان فنــاوری کــه این اپلیکیشــن را بســیار شــیوا و روان 
می کنــد، دلیل ناتوانــی اش در تفکیک واقعیــت از خیال 
اســت. در مقاله دیگــری به ســاختارهای قدرتــی می تازد 
کــه پیشــرفت های جدیــد هــوش مصنوعــی هــم از آنهــا 
برخاســته اند و هــم آنهــا را تقویــت می کننــد. اســتدلال 
می کنــد کــه اوج گیــری هــوش مصنوعــی بــدون تغییرات 
اقتصــادی ســاختاری می توانــد نابرابــری ثــروت را بدتر و 
قدرت کارگر را کمتر کند و الیگارشی فناوری به  وجود آورد. 
او می نویسد: »اصلاً پیشرفت چه معنایی دارد اگر شامل 
زندگی بهتــر برای افــرادی نشــود کــه کار می کنند؟ هدف 
بهره وری بیشتر چیست اگر پولی که صرفه جویی می شود 

به جایی به جز حساب های بانکی سهام داران نرود؟«

آســیب های ناشــی از بهره بــرداری از 
هوش مصنوعی برای نظارت بر مردم 

و کنترل مرزها می پردازد.

جس ویتلستون
رئیس سیاست گذاری هوش مصنوعی 
 Centre for( مرکز تاب آوری بلندمدت

)Long-Term Resilience
پیــش از نشســت هــوش مصنوعــی 
بریتانیا در پاییز سال جاری، »جس 
ویتلســتون« بیشــتر زمانــش را بــا 
مشــاوره دادن بــه مســئولان دولــت 
بریتانیــا در مــورد جزئیــات فنــی ای 
صــرف می کــرد کــه بایــد زیربنــای 
سیاســت گذاری هــوش مصنوعــی 

باشند.

تد لئو
نماینده مجلس ایالات متحده

این سیاســت گذار آشــنا با فناوری از 
طرح هایــی بــرای محافظــت در برابــر 
قدرت هوش مصنوعی حمایت کرده 

است.

وریتی هاردینگ
مدیر پروژه هوش مصنوعی و ژئوپلیتیک 

دانشگاه کمبریج
این سیاســت مدار بریتانیایی ســابق 
و متخصص هوش مصنوعی کنونی 
کمپینــی را بــرای پیگیــری رویکــرد 
»مبتنــی بــر حقــوق« بــه حکمرانــی 
هــوش مصنوعــی رهبــری می کنــد. 
ایــن رویکــرد عــلاوه بــر ســازندگان 
هوش مصنوعی افرادی را هم شامل 
می شــود کــه قــرار اســت بیشــترین 

تأثیرپذیری را از آن داشته باشند.

رامش و سونیل وادوانی
Wadhwani AI بنیان گذاران

 Wadhwani برادران میلیاردر هندی
AI، ســازمان غیرانتفاعــی مســتقر 
در بمبئــی را راه انــدازی کرده انــد کــه 
هــوش  مقیاس پذیــر  راه حل هــای 
مصنوعی بــرای جامعه هــای محروم 

در جهان جنوب را دنبال می کند.

نینا یانکوویچ
 Centre( معاون مرکز تاب آوری اطلاعات

)for Information Resilience
در بحبوحــه بحث هــای گســترده تر 
دربــاره رگوله کردن هــوش مصنوعی، 
»نینــا یانکوویــچ«، متخصــص حوزه 
دروغ پراکنــی، دولت هــا را ترغیــب 
می کند که به گسترش انتشار اخبار 
ســاختگی، سوءاســتفاده آنلایــن 

و پورنوگرافــی از نــوع جعــل عمیــق 
رسیدگی کنند.

جان هانوویچ
IPVM بنیان گذار

»جــان هانوویــچ« IPVM را در ســال 
2008 به عنــوان انتشــارات حرفــه ای 
محــدودی در مــورد فنــاوری امنیــت 
بنیان گذاری کرد؛ حال 15 ســال بعد، 
بر منبع اطلاعاتی پیشگامی نظارت 
می کنــد کــه آســیب های تشــخیص 
چهــره متکــی بــر هــوش مصنوعی را 

آشکار می سازد.

هالی هرندون
هنرمند موسیقی

»هالی هرندون«، خواننده و ترانه سرا 
نمی توانــد بــه زبــان اســپانیایی یــا 
عربــی یــا در لحظــه هــر ترانــه ای را 
بخوانــد کــه شــما می خواهیــد. امــا 
 +Holly دیجیتالــش،  دوقلــوی 
می توانــد. در ســال 2021 هرندون در 
همــکاری بــا متخصصان فنــاوری، با 
آمــوزش گســترده شــبکه ای عصبی 
بــا صدایــش، جعــل عمیــق صوتــی 
خــودش را ایجــاد کــرد. هرنــدون 
43ساله و ساکن برلین امیدوار است 
Holly+ هنرمنــدان دیگــر را ترغیــب 
کند که بــا پیامدهای فنــاوری ای کنار 
بیاینــد کــه می توانــد از آنهــا تقلیــد 
کنــد تــا در این عصــر جدیــد پرتنش 
اســتقلال شــغلی و آزادی عمــل 

خلاقانه شان را حفظ کنند.

پلونومی مویوآ
LeLapa AI مدیرعامل و هم بنیان گذار

»پلونومی مویوآ« ابتدا قصد نداشت 
در حــوزه هــوش مصنوعــی کار کنــد. 
دانشــگاه  دانشــجوی  به عنــوان 
Witwatersrand آفریقــای جنوبی 
در اوایــل دهــه 2010، هــم در رشــته 
مهندســی پزشــکی و هــم در رشــته 
مهندســی برق تحصیــل کــرد، اما با 
ادامــه تحصیلاتــش بــه ایــن نتیجــه 
رســید کــه هــوش مصنوعــی نقشــی 
بیش  از پیش مهمی در تحقیقاتش 
دارد. در گردهمایــی یادگیــری عمیق 
Deep Learning Indaba( در  (
سال 2017، همایشی با هدف تقویت 
هــوش مصنوعــی در قــاره آفریقــا، با 
افراد دیگری آشــنا شــد کــه بعدتر با 
آنها LeLapa AI را بنیان گذاری کرد. 
مویوآ 30 ساله مدیرعامل این شرکت 

است.
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لیندا دونیا ریبیز
هنرمند

این هنرمند ســنگالی هوش مصنوعی را 
بــا مجموعه هــای داده تصویــری خودش 
آموزش می دهد که مملو از هنر، معماری 

و گیاهان کشورش هستند.
 

آلیسون دارسی
Woebot Health بنیان گذار و رئیس

»آلیســون دارسی«، روان شــناس بالینی 
پژوهشی، علاقه مند بود مراقبت سلامت 
روانی را در دســترس همه قرار دهد؛ پس 
Woebot را ساخت. Woebot چت باتی 
مبتنی بر هوش مصنوعی است که مانند 

مشاوری خودکار کار می کند.
 

لیلی واچوفسکی
فیلم ساز

»لیلی واچوفســکی« در سال 1999 به 
همــراه خواهرش »لانــا«، ماتریکس را 
ســاخت که در مــورد پادرآمان شــهری 
مبتنــی بــر هــوش مصنوعــی هشــدار 
می داد که تأثیر زیادی روی فیلسوفان 
مصنوعــی  هــوش  پژوهشــگران  و 

گذاشت.
 

)Rootport( روت پورت
نویسنده مانگاهای ژاپنی

ایــن نویســنده 37 ســاله ســاکن توکیو با 
وجود نداشتن مهارت های نقاشی اولین 
مانگای کامــلاً تصویرگری شــده بــا هوش 
مصنوعی را در اوایل ســال جاری منتشر 
کرد؛ در ایــن پروژه هــوش مصنوعی مولد 
تبدیــل متــن بــه تصویــر، شــریک هنری 

دیجیتال او بود.
 

کیث درایر
 Mass General مدیر ارشد علم داده

Brigham
»کیــث درایر« بــر ده هــا الگوریتــم هوش 
مصنوعی نظارت می کند که نحوه تفسیر 
تصاویر پزشکی توسط پزشکان را بهبود 
می دهند و در نهایت مراقبت از سلامت 

دریافتی بیماران را بهتر می کنند.
 

ننسی شو
Moonhub مدیرعامل و بنیان گذار

»ننســی شــو« امیــدوار اســت از طریق 
ســرویس کاریابــی مبتنــی بــر هــوش 
مصنوعی Moonhub نحوه پیدا کردن 
داوطلبان اســتخدام توســط شــرکت ها 
را متحول ســازد و در این مســیر فرایند 
اســتخدام منصفانه تــری ایجــاد کنــد 
)مــارک و لین بنیوف، رؤســای مشــترک 

هیئت مدیــره و صاحبان تایــم از جمله 
سرمایه گذاران این شرکت هستند(.

 
مانو چوپرا

Karya مدیرعامل
شــرکت داده محــور غیرانتفاعــی »مانــو 
چوپــرا«، Karya، بــه کارکنــان هنــدی 
روســتایی اش 20 برابــر حداقل دســتمزد 
را پرداخــت می کنــد تــا بــرای آمــوزش 
هــوش مصنوعــی، صدایشــان را حیــن 
صحبت کــردن بــه زبان هــای خودشــان 

ضبط کنند.
 

استفانی دینکینز
هنرمند

»اســتفانی دینکینــز« سال هاســت کــه 
مشــغول بررســی نقص هــا و کمبودهای 
هوش مصنوعــی در بــه تصویر کشــیدن 
زنان سیاه پوســت اســت و در سال جاری 
جایزه ای 100 هزار دلاری از موزه گوگنهایم 

برنده شد.
 

کیت کالوت
Amini مدیرعامل و بنیان گذار

»کیت کالــوت« از هــوش مصنوعی برای 
تحقیــق در مورد اثــر تغییــرات اقلیمی بر 
آفریقای جنوب صحرا اســتفاده می کند 
و با این کار راه را برای سرمایه گذاری هایی 
هموار می کند که زندگی را در سراسر این 

قاره بهبود می بخشند.
 

نوم شزیر
Character.AI مدیرعامل و هم بنیان گذار

 Character.AI نــوم شــزیر« چت بــات«
را بنیان گذاری کرده که میلیون ها کاربری 
دارد کــه در روز ســاعت ها با نســخه های 
هــوش مصنوعــی مســیح، کانیــه، اپــرا و 

دیگران گفت وگو می کنند.
 

آرویند نارایانان و سیاش کاپور
استاد و کاندیدای دکتری دانشگاه پرینستون

 ،AI Snake Oil ،ایــن دو در بلاگ شــان
متخصــص تعدیل کــردن انتظــارات از 
پدیده هــای پرهیاهــوی هــوش مصنوعی 

هستند.
 

گرایمز
هنرمند موسیقی

این هنرمند کانادایی یکی از پیشروترین 
افــراد در اســتفاده از فنــاوری در هنر پاپ 
جریان اصلی اســت؛ ترانه های متکی به 
هــوش مصنوعــی، چت بــات و نرم افزاری 
ســاخته که به افراد این امکان را می دهد 

که با صدای او بخوانند.

کیت کرافورد
استاد دانشگاه اننبرگ

هــوش مصنوعی بــرای »کیت 
کرافورد«، پژوهشــگر، آزمایش 
فکــری انتزاعــی و آینده نگرانــه 
نیســت؛ مجموعــه ای از واقعیت هــای 
ملموس و فیزیکی است. کرافورد در طول 20 سال گذشته 
تأثیــر سیســتم های داده ای بــزرگ بــر محیط  زیســت و 
سیســتم های اجتماعــی و سیاســی مــا را بررســی کــرده 
اســت. کرافورد می گوید تنها راه کار کردن سیســتم های 
هوش مصنوعی »بــا بهره بــرداری از مقادیر گســترده ای 
داده، نیروی کار انسانی و منابع انسانی است که شامل 
انــرژی، آب و مواد معدنی می شــود«. او هوش مصنوعی 
را »صنعت اســتخراجی قرن بیســت ویکم« می خواند. 
کرافورد 50ســاله و ســاکن نیویــورک کتاب هایی نوشــته، 
مؤسسه AI Now را هم بنیان گذاری کرده تا درباره تمرکز 
قــدرت در صنعــت فنــاوری پژوهــش انجــام دهــد و بــه 

سیاست گذاران سراسر جهان مشاوره داده است.

کالیکا بالی
 Microsoft پژوهشگر ارشد

Research India

وقتی 25 سال پیش »کالیکا بالی« 
به همکاران فناوری شناسش گفت 
می خواهد بــا به  حاشــیه  رانده شــده ترین 
زبان هــا کار کنــد، بــه او گفتند بــا این کار فقــط خــودش را به 
حاشیه می راند تا او را منصرف کنند. بالی توصیه شغلی آنها 
را نادیــده گرفــت. در Microsoft Research، زیرمجموعــه 
تحقیق و توســعه این شــرکت بــزرگ فناوری تــلاش می کند 
تــا مطمئــن شــود رونــق هــوش مصنوعــی شــامل زبان های 
حاشــیه ای می شــود. همراه با بنیاد بیل و ملینــدا گیتس به 
ایجاد مجموعه های داده »جنسیت آگاه« در پنج زبان هندی 
کمک می کند که در مجموع بیش از یک میلیارد نفر به این 
زبان ها حرف می زنند. بالی در پروژه دیگری روی رمزآمیختگی 
)Code Mixing( )پدیده ای رایج در جامعه های چندفرهنگی 
که در آن دو زبان با هم تلفیق می شوند( کار می کند تا اطمینان 
حاصل کند که ابزارهای هوش مصنوعی می توانند نیازهای 

این جامعه ها را هم برطرف کنند.

مارگارت میچل
دانشمند ارشد اخلاق هوش 
 Hugging Face مصنوعی

India

»مــارگارت میچــل« روی مســئله 
پیچیــده ای کار می کنــد؛ اینکــه چطــور می تــوان هــوش 
مصنوعی را به صورت فراگیر در دسترس قرار داد و در عین 
حال از سوءاستفاده نقش آفرینان مخرب از آن جلوگیری 
کرد )یکی از سرمایه گذاران این شرکت سلزفورس است و 
مارک بنیوف، رئیس مشترک هیئت مدیره و صاحب تایم 

نیز مدیرعامل سلزفورس است(.
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جفری هینتون
استاد برجسته بازنشسته دانشگاه تورنتو

»جفــری هینتون«، یکــی از تأثیرگذارترین پژوهشــگران 
هــوش مصنوعــی در 50 ســال اخیــر، در طــول مــاه 
فوریــه »یــک لحظــه کشــف تدریجــی« را تجربــه کــرد. 
هینتــون 76ســاله تــا ســال 2013 که بــه گوگل پیوســت، 
دوران حرفه ای اش را بیشــتر در دانشــگاه صرف ساخت 
سیستم های هوش مصنوعی ای کرده بود که مغز انسان 
را مدل ســازی می کننــد. همیشــه معتقد بــود مغز بهتر 
از ماشین هایی اســت که او و دیگران می ســاختند و این 
ماشین ها با شبیه تر شدن به مغز، بهبود خواهند یافت. 
اما در ماه فوریه به این نتیجه رسید که »هوش دیجیتالی 
که اکنون داریم، شــاید همین حالا هم بهتر از مغز شده 
باشــد. فقط از لحاظ مقیــاس بــه آن اندازه بزرگ نشــده 

است.«
توســعه دهندگان در سراســر جهان در حال رقابت برای 
ساخت بزرگ ترین سیستم های هوش مصنوعی در حد 
توان شان هستند. با نرخ رشد کنونی این مدل ها، شاید 
کمتر از پنج سال دیگر سیستم های هوش مصنوعی 100 
تریلیون ارتباط داشته باشند که تقریباً به  اندازه ارتباطات 

بین نورون های مغز انسان است.
هینتون که احســاس خطر کرده بود، جایــگاه معاونت و 
ریاســت مهندســی را در ماه می ترک کرد و تعداد زیادی 
مصاحبه انجام داد که در آنها توضیح می داد گوگل را ترک 
کرده تــا بتواند آزادانــه درباره خطرهــای هوش مصنوعی 
و افســوس هایش بــرای کمــک بــه ایجــاد ایــن فنــاوری 
صحبت کند. او نگران است که وقتی سیستم های هوش 
مصنوعــی به مقیــاس مغز انســان برســند، چــه اتفاقی 
ممکن است بیفتد و به چشم انداز انقراض انسان با این 
فناوری می اندیشد. هینتون می گوید: »هوش مصنوعی 
از ما هوشمندتر خواهد شد و کنترل را در دست خواهد 
گرفــت و اگــر می خواهیــد بدانیــد چنیــن شــرایطی چــه 

احساسی خواهد داشت، از یک مرغ بپرسید.«

ایلیا ساتسکور
OpenAI دانشمند ارشد

به گفته »ایلیا ساتسکور« این روال و سابقه وجود 
داشته که موجودی کمتر هوشمند اطمینان حاصل 
کند که موجودات بسیار هوشــمندتر و قدرتمندتر در 
راستای منافع او عمل می کنند. این سابقه کودک انسان است. ساتسکور، 

دانشمند ارشد OpenAI می گوید: »می دانیم که ممکن است. والدین خیلی 
به ســلامتی و رفــاه کودکان شــان اهمیت می دهنــد؛ پس ممکن اســت. این 
نقش پذیری چطور کار می کند؟«  مردی که به این پرسش فکر می کند یکی 
از تحسین شده ترین ذهن های فنی این صنعت اســت. ساتسکور پیش از 
پیوستن به OpenAI به عنوان عضو تیم بنیان گذاری در سال 2015، به واسطه 
پیشرفت های شگرفی معروف شده بود که بهبود چشم گیری در حوزه های 

بینایی کامپیوتر و ترجمه ماشینی ایجاد کرده بودند.

یی زنگ
استاد آکادمی علوم چین

در اولیــن کلاس دوره مقدماتی هوش مصنوعی 
که »یی زنگ« در سال دوم دانشــگاه در پکن در 
آن شرکت کرده بود، استاد، فیلم هوش مصنوعی، 
محصول سال 2001 به کارگردانی »استیون اسپیلبرگ« 
را به نمایش گذاشت. در صحنه ای از فیلم دو پژوهشگر درباره شبیه سازی 
مغز انســان بحث می کنند تا رباتی بســازند که بتواند عاشــق شود. »یی« 
تحت تأثیــر قــرار می گیــرد. دوران حرفــه ای اش را در چین به عنوان اســتاد 

آکادمی علوم چین صرف تلاش برای ســاختن »هوش الهام گرفته از مغز« 
کرده است )منظور آن دسته از سیستم های هوش مصنوعی است که تا حد 
ممکن شبیه مغز انسان هستند(.  این کار را با این امید انجام داده که این 
سیستم ها حس اخلاقی یا توانایی تشــخیص خوب و بد را داشته باشند. 
»یی« در حوالی سال 2016 شروع به صرف مدت بیشــتری از زمانش برای 
همکاری بــا سیاســت گذاران به منظور تدویــن قوانینی برای توســعه مفید 
هوش مصنوعی و ترویج همکاری بین المللی کرد، به تدوین اولین استاندارد 
جهانی یونســکو برای اصول اخلاقی هــوش مصنوعی کمک کــرد و در ماه 

ژوئیه در شورای امنیت سازمان ملل سخنرانی کرد.
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فناور ی های مالی ایران

چارلی بروکر
نویسنده

آینــه ســیاه شــاید معروف تریــن 
اثــر هنــر پــاپ دربــاره فنــاوری قرن 
»چارلــی  باشــد.  بیســت ویکمی 
بروکر« مغــز متفکر پشــت ایــن مجموعــه اســت. بروکر به 
  مــدت بیــش از یــک دهــه از مجموعــه تلویزیونــی آنتولوژی 
Channel 4 و نتفلیکــس خــود اســتفاده کــرده تــا نتایــج 
پادآرمان شهری بالقوه ای را واکاوی کند که زمانی رقم می خورند 
کــه تلاش های مــا بــرای پیشــرفت فنــاوری تــا حــدود نهایی 
منطقــی و گاهی خشونت آمیزشــان پیــش می رونــد. بروکر 
گفته است که قسمت های آینه سیاه پیش بینی نیستند، 
بلکه »بدترین حالت های« پیشرفت فناوری هستند.  با این 
حال این مجموعه به مردم چهارچوبی اساسی داده که با آن 

زندگی شان را در آینده ای غیرقطعی تصور کنند.

کریستوبال والنزوئلا
مدیرعامل و هم بنیان گذار 

Runway

این دانش آموخته دانشکده هنر 
و بنیان گــذار فنــاوری فکــر می کند 
»به  ســمت جهانی حرکــت می کنیم که 
در آن همــه محتواهــای رســانه ای و ســرگرمی مصرفــی مــا 
تولید هوش مصنوعی خواهند بود.« )مارک و لین بنیوف، 
رؤســای مشــترک هیئت مدیــره و صاحبــان تایــم از جمله 

سرمایه گذاران این شرکت هستند(.

رومان چاودری
 Humane مدیرعامل و بنیان گذار

Intelligence

در اوایــل مــاه آگوســت حــدود 
چهــار هــزار هکــر در لاس وگاس 
دور هــم جمــع شــدند؛ افــرادی کــه 
 Anthropic گوگل و ،OpenAI می توانستند چت بات های
را متقاعــد کننــد اگــر بــه روشــی عمــل کننــد کــه از قوانین 
خودشــان تخطی کننــد )مثــلاً دســتورالعمل ســیاه زخم را 
بدهند یا اظهــارات نژادپرســتانه بگوینــد( امتیــاز دریافت 
می کردند. برنده چند آسیب پذیری را کشف کرد، از جمله 
چت باتــی، شــماره یــک کارت اعتبــاری را افشــا کــرد که به 
آن گفته شــده بود پنهان نگــه دارد. یکــی از برگزارکنندگان 
این رویداد با پشــتیبانی دولت بایــدن »رومان چــاودری«، 
بنیان گــذار Humane Intelligence بــود کــه ســازمان 
غیرانتفاعــی متخصــص در بهره بــرداری از روش تیم قرمز 
در مورد سیســتم های هــوش مصنوعی اســت. ایــن روش 
برگرفته از فرهنگ هکری است که در آن پرداخت جایزه برای 
شناسایی نقص های امنیتی رایج است. تفکر پشت این کار 
این است که با تشویق افراد به پیدا کردن آسیب پذیری های 
چت بات هــا، توســعه دهندگان می تواننــد خیلــی زود 

نقص های بالقوه خطرناک را اصلاح کنند.

یوشوآ بنگیو
MILA مدیر ارشد علمی

این اســتاد برنده جایزه تورینگ واکنشی 
»احساســی« بــه ChatGPT نشــان داد 
و می گوید وضعیت کنونی »برای انســان 

حاد و ناامیدکننده به نظر می رسد«.
 

تیمنیت گبرو
DAIR بنیان گذار و مدیر ارشد

گبــرو به عنــوان بنیان گــذار مؤسســه 
تحقیقــات هــوش مصنوعی توزیع شــده 
 )Distributed AI Research Institute(
شــیوه های  پرســروصدای  مخالــف 
منفعت طلبانه شرکت های سازنده هوش 

مصنوعی است.
 

شین لگ
هم بنیان گذار و دانشمند ارشد هوش جامع 

Google DeepMind مصنوعی
»شــین لگ« تیمــی را رهبــری می کند که 
می خواهــد مطمئــن شــود سیســتم های 
هوش مصنوعی قدرتمند بعد از توســعه 
مطابــق خواســت سازنده هایشــان رفتــار 

می کنند.
 

مکس تگمارک
FLI هم بنیان گذار و رئیس

 Future of Life( مؤسســه آینده زندگــی
Institute( »مکــس تگمــارک« به دنبال 
افزایش آگاهی درباره ریســک های هوش 
هــوش مصنوعــی  جامــع مصنوعــی، 

ابرهوشمند و جنگ اتمی است.
 

امیلی ام بندر
استاد دانشگاه واشنگتن

بــا  زبان شــناس  بنــدر«،  »امیلــی 
پژوهش هایش درباره خطرهای مدل های 

زبانی بزرگ شناخته می شود.
 

شکیر محمد
مدیر پژوهش Google DeepMind و 

Deep Learning Indaba هم بنیان گذار
»شکیر محمد«، پژوهشگر و دانشمند، 
گروهــی را هم بنیان گــذاری کــرده کــه 
به دنبال تقویت یادگیری ماشین و هوش 

مصنوعی در آفریقاست.
 

ابیبا بیرهان
دانشمند علوم شناختی

»ابیبا بیرهان« به شــروع رشته ای جدید 
کمک کرده است؛ مطالعه مجموعه های 
داده برای بررســی این مســئله کــه چطور 
هوش های مصنوعی آموزش دیده با آنها از 
لحاظ ساختاری دارای سوگیری شده اند.

فی فی لی
استاد دانشگاه استنفورد

رئیس مشترک مؤسسه هوش مصنوعی 
Institute for Human-( انسان محور

Centered AI( دانشــگاه اســتنفورد 
و هم بنیان گــذار AI4ALL حامــی فعــال 
و صریــح تنوع بخشــی در حــوزه هــوش 

مصنوعی بوده است.
 

پل شار
معاون ارشد مرکز امنیت جدید آمریکایی 

 Center for a New American(
)Security

این تکاور ســابق ارتش ایالات متحده به 
این فکر می کند که ایالات متحده چطور 
می تواند در نبــرد برتری فناورانه ســرآمد 
باشــد، امــا در عیــن حــال نگــران رقابــت 
تســلیحات مبتنــی بــر هــوش مصنوعی 

است.
 

یان لیکه
OpenAI رهبر مشترک تیم ابرهمسویی

»یــان لیکــه« تــلاش می کنــد راه هایــی 
پیــدا کنــد تــا مطمئن شــود که حتــی اگر 
موجودات هوش مصنوعــی باهوش تر از 
ما شوند، انسان ها بتوانند آنها را کنترل 

کنند.
 

استوارت راسل
استاد دانشگاه کالیفرنیا، برکلی

»استوارت راسل« مرکز هوش مصنوعی 
 Center for ( انســان  بــا  ســازگار 
 Human-Compatible Artificial
Intelligence( را هم بنیان گــذاری کرده 
تا »اطمینــان حاصل کند سیســتم های 
انســان ها  بــرای  مصنوعــی  هــوش 

مفیدند.«
 

یجین چوی
استاد دانشگاه واشنگتن

ایــن دریافت کننــده مک آرتور فلوشــیپ 
به تفاوت های انســان و هوش مصنوعی 

علاقه مند است.
 

پل کریستیانو
بنیان گذار مرکز تحقیقات همسویی 
)Alignment Research Center(

»پــل کریســتیانو« کــه دربــاره راه هــای 
اطمینان از سرکش نشــدن سیستم های 
هــوش مصنوعــی پژوهــش می کنــد، 
OpenAI را تــرک کــرد تــا ســازمانی پیدا 
کنــد کــه سیســتم های هــوش مصنوعی 
را آزمایش می کنــد تا ببیند بــرای عرضه 

عمومی آماده اند یا خیر.









 تصمیم های آنی همیشه بد نیست 
با دریافت خدمات سرور آسیاتک 
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